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سرمقاله

 روي ديگر دولت دوازدهم

 ي��ك روز پ��س از آنكه رييس جمهوري لايحه بودجه س��ال 1397 
را تقدي��م مجل��س كرد، خب��ري مبني ب��ر افزايش قيم��ت بنزين به 
1500 تومان در هر ليتر منتش��ر ش��د. اين خبر با آنكه به س��رعت از 
س��وي مقامات آگاه و ني��ز برخي نمايندگان مجلس تكذيب ش��د، اما 
دولتمردان��ي نظير نوبخت رييس س��ازمان برنامه و بودجه، اين خبر را 
ن��ه مورد تاييد قرار مي دادن��د و نه تكذيب؛ بلكه فقط اصلاح مي كردند 
و اظهار مي داش��تند طبق قانون بودجه 1396 اين اجازه به دولت داده 
شده است كه قيمت حامل هاي انرژي را بالا ببرد اما نمي گفتند كه اين 

برنامه را چه زماني اجرا خواهند كرد. 
يك ش��نبه ش��ب اما ورق برگش��ت و هيات وزيران در مصوبه يي كه 
پايگاه اطلاع رساني دولت منتشر كرد، آيين نامه يي را از تصويب گذراند 
ك��ه در بطن آن مجوز افزاي��ش قيمت خدمات و كالاها )مش��تمل بر 
حامل هاي انرژي( داده شده است. دولت كه هزينه انتشار خبر افزايش 
قيم��ت حامل هاي انرژي را پرداخته ب��ود و در عين حال احتمال عدم 
تاييد اين تصميم توس��ط مجلس را مي داد، ب��ا اين مصوبه راهي ديگر 

انديشيد. در اين مصوبه نكات مهمي نهفته است: 
نخس��ت: دولت در خبر منتش��ره، هيچ اش��اره يي ب��ه تبصره يي كه 
آيين نامه آن را به تصويب رسانده، نكرده است. خبر منتشر شده دولت 
چنان مبهم اس��ت كه خواننده با ذهن خلاق خ��ود بايد بتواند بفهمد 
»خبري در راه اس��ت.« اع��لام اين خبر مهم در ميان س��اير مصوبات 
بخش��ي، حركت پنهانكارانه دولت را نش��ان مي ده��د. در حالي كه اگر 
دولت معتقد اس��ت قانون را اجرا مي كند، نبايد واهمه يي از اجراي يك 

تبصره داشته باشد. 
دوم: قان��ون بودج��ه 1396 محصول س��ال گذش��ته اس��ت، يعني 
آخرين س��ال دولت يازدهم و رييس جمهوري روحاني. از همان س��ال 
هم مش��خص بود ك��ه روحاني قصد نامزدي و ش��ركت در دوره بعدي 
انتخابات رياس��ت جمهوري را دارد. بنا بر اين ع��دم اجراي تبصره 14 
قانون بودجه نشان مي دهد كه دولت »سياست« را بر »اقتصاد« ترجيح 
داده اس��ت؛ چه آنكه اگر دولت از همان ابتداي س��ال اين تبصره را به 
اج��را در مي آورد، ش��ايد روحاني بايد با رياس��ت جمهوري خداحافظي 
مي كرد، زيرا بعيد به نظر مي رس��يد اكثريت مردم به فردي كه قيمت 

بنزين را به طور متوسط 50درصد گران مي كرد، راي دهند. 
ديگر آنكه: گزارش هاي رسيده از درون مجلس حاكي از آن است كه 
به احتمال قوي راي به تبصره 14 لايحه بودجه سال 1397 كل كشور 
ب��ا اصلاحات زياد نمايندگان هم��راه خواهد بود. يكي از اين احتمالات 
افزايش حداقلي قيمت حامل هاي انرژي اس��ت. همچنين پيش بيني ها 
حاكي از آن است كه هنگام بررسي بودجه و در زمان طرح تبصره 14 
اي��ن لايحه و موضوع افزايش قيمت حامل هاي انرژي و منابع حاصل از 
آن، برخي دولتمردان تبصره 14 قانون بودجه س��ال جاري را مطرح و 
اظه��ار مي كنند عمده درآمد حاصل از افزايش قيمت حامل هاي انرژي 
از تبصره 14 قانون بودجه امسال )بالغ بر 48هزار ميليارد تومان( قابل 
حصول اس��ت. اين نش��ان مي دهد كه دولت دوازدهم از همان ابتداي 
نيمه دوم س��ال جاري درصدد افزايش قيمت حامل هاي انرژي بوده اما 
نمي دانسته چه زماني مي تواند آن را اجرايي كند و حال كه جو جامعه 
متاثر از انتشار يك خبر، عليه دولت چرخيده و عملا هزينه آن تحميل 
و پرداخته شده، تصميم به استفاده از مزاياي اين برنامه گرفته است. 

هفته گذش��ته در يادداش��تي با اش��اره به »پارادوك��س« دولت، به 
موضوع��ي كه تفاوت رفتاري دول��ت عمران محور را با دولت توده محور 
نشان مي داد، پرداخته شد. افزايش قيمت سوخت به ويژه بنزين و اخبار 
آن ط��ي روزهاي اخير و نحوه اطلاع رس��اني دول��ت، اين پارادوكس را 
نشان مي دهد. دولت در اين مسير بايد انتخاب كند كدام را مي خواهد؛ 

محبوبيت يا مسووليت!
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»تعادل« نسبت نوسان شاخص سهام را با واقعيت بورس مقايسه مي كند

بورس بازان مراقب باشند
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 ي��ك روز پس از آنكه رييس جمه��وري لايحه بودجه 
سال 1397 را تقديم مجلس كرد، خبري مبني بر افزايش 
قيمت بنزين به 1500 تومان در هر ليتر منتش��ر شد. اين 
خبر با آنكه به س��رعت از س��وي مقامات آگاه و نيز برخي 
نماين��دگان مجلس تكذيب ش��د، ام��ا دولتمرداني نظير 
نوبخت رييس سازمان برنامه و بودجه، اين خبر را نه مورد 
تاييد قرار مي دادند و نه تكذيب؛ بلكه فقط اصلاح مي كردند 
و اظهار مي داش��تند طبق قانون بودج��ه 1396 اين اجازه 
به دولت داده ش��ده اس��ت كه قيمت حامل هاي انرژي را 
ب��الا ببرد اما نمي گفتند كه اين برنام��ه را چه زماني اجرا 
خواهند كرد. يك شنبه شب اما ورق برگشت و هيات وزيران 
در مصوبه يي كه پايگاه اطلاع رس��اني دولت منتش��ر كرد، 
آيين نامه ي��ي را از تصويب گذراند ك��ه در بطن آن مجوز 
افزاي��ش قيمت خدمات و كالاها )مش��تمل بر حامل هاي 

انرژي( داده شده است...

گروه راه و شهرسازي  شهلا روشني  
براس��اس مقررات فعلي، زوج هاي تهراني با خريد 
۲۲0برگ از اوراق تسهيلات مسكن مي توانند تا سقف 
110ميليون تومان وام مسكن و جعاله مسكن دريافت 
كنن��د. بنابراين زوج ه��اي تهراني ب��راي دريافت وام 
110ميليون توماني مسكن با توجه به متوسط 74هزار 
و ۲0تومان قيمت اوراق تسهيلات مسكن، بايد به طور 
متوس��ط 16ميليون و ۲84ه��زار تومان صرف خريد 
۲۲0برگ اوراق تسهيلات مسكن كنند. همواره گران 
بودن اوراق مسكن از ديگر موانع پيش روي متقاضيان 
اس��ت. زيرا وام گيرندگاني كه از ب��ازار بورس اقدام به 
تهيه اين اوراق مي كنند تا چندي پيش بايد براي تهيه 
هر برگه از تس��هيلات مزبور بيش از 100هزار تومان 

پرداخت مي كردند...

روي ديگر دولت دوازدهم

 هزينه خريد؛ پاشنه آشيل
اوراق تسهيلات مسكن

سرمقاله
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اطلاعات مشترك موردنظر 
در دسترس است
گروه دانش و فن | مرجان محمدي|

»مشترك گرامي فروش��گاه... در خيابان... تا دو 
روز ديگر افتتاح مي ش��ود، شما مي توانيد با مراجعه 
به اين فروشگاه در روز بازگشايي از خدمات وي ژه آن 
برخوردار شويد« اين تنها يك نمونه از پيامك هايي 
اس��ت كه هر روز براي مشتركان سه اپراتور ارسال 
مي ش��ود، پيامك هايي كه دقيقا متناس��ب با محل 
زندگي و كار كاربران اس��ت و هميشه اين سوال را 
در ذهن كاربر ايجاد مي كند كه فلان ارس��ال كننده 
مح��ل دقي��ق زندگ��ي و كار مش��ترك را از كج��ا 
مي داند؟! به دفعات و طي س��اليان گذش��ته بارها و 
بارها بحث فروش اطلاعات كاربران و مشتركان سه 
اپراتور از س��وي رس��انه ها و برخي مسوولان اعلام 
ش��ده اس��ت، امادست آخر تكذيب ش��ده است. اما 
جهرم��ي وزي��ر ارتباطات دولت وقت معتقد اس��ت 
كه اطلاعات مش��تركان از سوي اپراتورها در اختيار 
ديگران گذاشته مي شود، مس��اله يي كه تا به امروز 
اپراتوره��اي فع��ال در بازار رقاب��ت آن را به گردن 

يكديگر مي اندازند...

 بهاره مهاجري   

 بهاره مهاجري   
معاون  سردبير

بازگشت قانوني آبونمان به قبوض گاز 
 گروه انرژي| ۲ش��هريور ماه امسال بود كه خبر »حذف آبونمان از قبوض گاز« 
روي خروجي بس��ياري از خبرگزاري ها قرار گرفت. منب��ع اين خبر در ظاهر حكم 
ديوان عدالت اداري بود. روابط عمومي ديوان عدالت اداري روز سه شنبه)31مردادماه( 
اعلام كرد كه هيات عمومي آن، بخشنامه شماره 3/م/84۲03 مورخ ۲6شهريور ماه 
1391 س��تاد هدفمند كردن يارانه ها و شركت ملي گاز درخصوص اخذ آبونمان از 

مشتركان را خلاف قانون تشخيص داده و ابطال كرده است. 
در بخشنامه مذكور اشاره شده بود كه وزارت نفت)شركت ملي گاز ايران( مجاز 
است از ابتداي مهر ماه سال 1391 نسبت به اخذ آبونمان ثابت ماهانه از مشتركان 
گاز طبيعي)به استثناي جايگاه هاي CNG( براساس رابطه ثابت ماهانه اقدام كنند. 
موضوع با اعلام نظر هيات تخصصي اقتصادي، مالي و اصناف ديوان عدالت اداري 
مبن��ي بر اينكه بر مبناي بند ب و تبصره يك ماده 1 قانون هدفمند كردن يارانه ها 
قيمت گذاري گاز طبيعي با رعايت ش��رايط مندرج در مقررات مزبور بر  عهده دولت 
بوده و مجوزي براي اخذ آبونمان گاز طبيعي پيش بيني نش��ده است در دستور كار 
هيات عمومي قرار گرفت و در هيات عمومي بخش��نامه مورد شكايت براساس ماده 
4 قان��ون تنظيم بخش��ي از مقررات مالي دولت و ماده 60 قان��ون الحاق موادي به 
قانون ياد شده كه دريافت هر گونه وجهي را از سوي دستگاه هاي اجرايي منوط به 
رعايت مقررات قانوني كرده اس��ت، خلاف قانون تش��خيص داده و ابطال شد. البته 
بنا بر اظهارات س��خنگوي ش��ركت ملي گاز ايران هنوز اين حكم به سازمان مربوط 
ابلاغ نش��ده و در صورت ابلاغ قانوني بايد منتظر توضيحات تكميلي در اين زمينه 

همچنين حذف آبونمان از قبوض گاز باشيم. 
در ادامه اما تماس هاي »تعادل« با سخنگوي شركت ملي گاز از عدم ابلاغ حكم 
ديوان به اين ش��ركت حكايت داش��ت. حكمي كه در ظاهر با شكايت و پيگيري دو 
ش��هروند عادي توسط ديوان صادر ش��ده بود. پس از گذشت حدود ۲ماه در نهايت 
ش��ركت مل��ي گاز دريافت حكم از ط��رف ديوان عدالت اداري مبن��ي بر لزوم قطع 
آبونم��ان روي قبوض گاز را تاييد كرد اما از آن زمان نيز مش��خص بود كه با توجه 
به اينكه ش��ركت ملي گاز منابع مالي چنداني در دس��ت ندارد، حذف اين آبونمان 

عملياتي نبوده و آنها به دنبال راهي براي احياي آن خواهند بود. 
در واقع با توجه به نزديك به ۲0ميليون مشترك گاز در كشور و اينكه براساس 
فرمول محاس��به آبونمان )150تومان به عنوان متوس��ط تعرفه س��ال* عدد 3 به 
عنوان ضريب ثابت تمام كنتورها* ظرفيت كنتور( مبلغ قابل پرداخت هيچ كنتوري 
در قبض ه��اي دو ماه��ه كمتر از 5 هزار تومان نمي ش��ود)اين رقم براي بزرگ ترين 
واحدهاي صنعتي كش��ور به نزديك 70هزار تومان هم مي رس��د( مشخص مي كرد 
ك��ه درآمد حاصل از آبونم��ان ميلياردها دلار خواهد بود. ام��ا در نهايت ديروز و با 
تصويب ش��وراي اقتصاد مبني بر اخذ آبونمان روي قبوض گاز، پرونده يي كه توسط 
۲شهروند عادي كليد خورده بود در شوراي اقتصاد مختومه شد. پايگاه اطلاع رساني 
دولت ديروز در تش��ريح مصوبات جلس��ه ظهر شوراي اقتصاد نوشت كه اين شورا با 
درخواس��ت وزارت نفت براي اخذ هزينه خدمات مس��تمر از مشتركين گاز طبيعي 

موافقت كرده است.)خبر را در صفحه 3 بخوانيد.( 

رنا
: اي

س
عك



 به دنب�ال برداش�تن آزم�ون وكالت نيس�تيم؛ 
ايس�نا   يك عضو كميس��يون حقوقي و قضايي مجلس 
با بي��ان اينكه طرح اصلاح قانون وكالت به دنبال افزايش 
ظرفيت پذيرش آزمون وكالت است، گفت كه اين طرح با 
اجباري كردن داش��تن وكيل براي تمام پرونده ها، وكلا را 
طبقه بندي كرده تا هر وكيل در تخصص خاصي به وكالت 
بپردازد. محمدعلي پورمختار از تدوين طرح اصلاح قانون 
وكالت در كارگروهي كميسيون حقوقي و قضايي مجلس 
خبر داد و گفت: ما در اين طرح به دنبال برداشتن آزمون 
وكالت نيس��تيم بلكه مي خواهيم ظرفيت پذيرش وكلا از 
طريق آزمون را افزايش دهيم تا افراد بيشتري بتوانند در 

اين عرصه حضور پيدا كنند. 
 تكذيب دي�وان محاس�بات درب�اره نامه رييس 
اسبق؛ ايلنا   ديوان محاس��بات در اطلاعيه يي اتهامات 
به مس��وولان درب��اره پرون��ده كرس��نت را تكذيب كرد 
و گفت كه اساس��ا نامه يي توس��ط يكي از روساي اسبق 
ديوان محاسبات درباره كرسنت وجود ندارد و رسانه هاي 
معاند با شيطنت و فضاسازي اتهاماتي را به برخي مقامات 
نسبت داده اند. ديوان محاسبات در بيانيه يي نوشت: اخيرا 
برخي رس��انه هاي معاند با اس��تناد به نامه يي به امضاي 
يكي از روساي اسبق ديوان محاسبات كشور در خصوص 
موضوع قرارداد گازي موس��وم به كرسنت، اتهاماتي را به 
برخي مقامات و مسوولان كشور نسبت داده اند و اين امر 
دستمايه شيطنت و فضاسازي در ساير رسانه هاي معاند و 

وابسته به نظام سلطه و فضاي مجازي شده است. 
 ايرادات نظام انتخاباتي براي كشور هزينه زاست؛ 
خبرآنلاي�ن    معاون پارلماني رييس جمهور گفت: همه 
ما مي دانيم نظام انتخاباتي كش��ور ايرادات و اش��كالاتي 
دارد و اين ايرادات و اش��كالات براي مردم، نظام، نامزدها، 
شوراي نگهبان، وزارت كش��ور و ساير بخش هاي مرتبط 
با بحث انتخابات هزينه درس��ت كرده اس��ت. حسينعلي 
اميري درباره آخرين وضعي��ت لايحه جامع انتخابات در 
مجلس گفت: كميس��يون سياس��ي-دفاعي دولت وقت 
زيادي روي لايحه نظام جامع انتخابات گذاشت و براساس 
سياس��ت هاي كلي ابلاغي رهبر معظ��م انقلاب، لايحه را 
نهايي كرد. هم اكنون لايحه نظام جامع انتخابات در دستور 
كار دولت اس��ت. وي درباره اظهارات برخي سياسيون كه 
مي گويند دولت عزمي براي ارس��ال لايح��ه نظام جامع 
انتخاب��ات به مجلس ندارد، اظهار ك��رد: واقعا دولت عزم 
جدي دارد لايحه نظام جامع انتخاباتي را سروسامان دهد. 
 اس�ماعيل دوس�تي براي س�ومين بار با مهدي 
كروبي دي�دار كرد؛ اعتمادآنلاي�ن   الياس حضرتي، 
نماين��ده تهران در مجلس دهم اعلام كرد كه اس��ماعيل 
دوستي، عضو حزب اعتماد ملي براي سومين بار با مهدي 
كروبي، دبيركل اين حزب ديدار كرده است. به گفته اين 
نماينده تهران دوستي روز گذشته با كروبي ملاقات داشته 
اس��ت.  پيش از اين نيز مجتب��ي ذوالنوري، نماينده قم و 
محمدرضا عباس��ي فر، عضو سابق ش��وراي نگهبان نيز با 

كروبي ديدار كرده بودند.
 وردي نژاد مش�اور رس�انه اي رييس  دفتر رييس  
جمه�ور ش�د؛ پ�اد   محم��ود واعظ��ي، ريي��س دفتر 
رييس جمهور در حكمي فري��دون وردي نژاد را به عنوان 
»مش��اور رس��انه يي رييس  دفتر رييس جمهور« منصوب 
كرد.  در بخش��ي از حكم واعظي آمده است:» انتظار دارد 
ب��ا رصد دقيق ابزار و ش��يوه هاي اطلاع رس��اني، توجه به 
ويژگي هاي افكار عمومي، مشورت و تعامل با صاحبنظران 
طيف هاي متنوع فكري نسبت به ارائه راهبردهاي ارتباطي 
دولت- مردم اقدام نماييد تا شاهد ارتقاي روزافزون اعتماد 
و مشاركت عمومي به عنوان بزرگ ترين سرمايه اجتماعي 

در تحقق برنامه هاي دولت باشيم«.
 حمي�د مولانا با ۶۷۴ ه�زار دلار بودجه دريافتي 
چه ك�رد؟؛ ايلنا   پس از انتصاب حميد مولانا به عنوان 
مش��اور احمدي نژاد، نام وي براي نخستين  بار در بودجه 
سال ۱۳۸۷ ذكر و رديف بودجه براي او در نظر گرفته شد. 
اين بودجه در آن سال به مبلغ ۳۳۷ميليون تومان تحت 
عنوان »بنياد فرهنگي مولان��ا« به حميد مولانا پرداخت 
ش��د. اين مبلغ)۳۳۷ميليون تومان( عينا در بودجه سال 
۱۳۸۸ قيد شد.  مجموع مبلغ پرداختي به حميد مولانا در 
بودجه سال هاي ۱۳۸۷و ۱۳۸۸ مبلغ ۶۷۴ ميليون تومان 
بود. حال پرس��ش اين است كه حميد مولانا با ۶۷۴ هزار 
ميليون دريافتي چه كرد؟ اين بودجه دقيقا در چه محلي 
هزينه شد؟ نامبرده چه كمكي به كشور كرد؟ اظهاراتي كه 
با مش��اوره حميد مولانا از سوي محمود احمدي نژاد بيان 
مي شد چه هزينه هايي براي كشور داشت؟ و از آن مهم تر 
اينكه »پروفسور حميد مولانا« درحال حاضر كجاست و به 

چه كاري مشغول است؟
 ماجراي درخواس�ت بارزاني از سردار سليماني: 
در پنجمين نشست از سلسله جلسات تحليلي-تخصصي 
»بس��يج و ايران فردا« در س��ازمان بس��يج اساتيد كشور 
»ابعاد راهبردي تماس تلفني سردار سليماني با فرماندهان 
فلس��طيني« مورد بحث و بررسي قرار گرفت. مصلح زاده، 
كارشناس مسائل بين الملل در پنجمين نشست از سلسله 
جلسات تحليلي- تخصصي »بسيج و ايران فردا« با تاكيد 
بر اهميت اين تماس تلفني در اين برهه تاريخ گفت: اين 
تم��اس تلفني در اين زمان از تاريخ تحولات منطقه غرب 
آسيا، نقطه عطفي تاريخي در روند اين تحولات به شمار 
مي آيد. اين ديپلمات اظهار كرد: تماس سردار سليماني به 
فرماندهان فلسطيني واجد اين پيام راهبردي است كه به 
اميد خدا شكس��ت اسراييل در فلسطين با نقش آفريني و 
ياري نظام جمهوري اسلامي ايران قطعي و حتمي است.

 بودجه حوزه هاي علميه نصف بودجه دانشگاه 
تهران هم نيس�ت؛ ايسنا   حجت الاسلام والمسلمين 
عباس رفعتي،  س��خنگوي حوزه هاي علمي��ه با انتقاد از 
جري��ان غيرمنصفانه رس��انه يي در خصوص بودجه هاي 
حوزه گفت: بودج��ه كل حوزه هاي علميه نصف بودجه 
دانشگاه تهران هم نيست. وي با اشاره به حواشي بودجه  
دولت درباره ح��وزه علميه گف��ت: در روزهاي اخير در 
برخي رس��انه ها، جريان��ي به دنبال تضعي��ف روحانيت 
اس��ت و تلاش زي��ادي صورت گرفت كه نه��اد ديني را 
در خصوص بودجه زيرس��وال ببرند.  او اظهار كرد: البته 
برخي با ادبيات دلس��وزانه و با شعار استقلالِ حوزه اين 
بحث را مطرح كردند؛ مساله استقلال حوزه يك راهبرد 
استراتژيك مديريت حوزه است، ولي از اين واژه استقلال 
حوزه، برخي برداشت ناروايي داشته و دارند.  سخنگوي 
حوزه اظهارك��رد: در رابطه با مس��ائل بودجه، نهادهاي 
ديني با اين ش��عار به ش��كل دلسوزانه مطالبي را مطرح 
مي كنند؛ در ش��بكه هاي اجتماعي و خبرگزاري ها نبايد 
حرفي بيان ش��ود كه در زمين دش��من باشد و در واقع 
بلندگوي دشمن و ضدانقلاب باشند؛ نبايد استقلال حوزه 
را از دس��ت بدهيم و اين هجمه يي كه صورت مي گيرد 
به اين خاطر اس��ت كه حوزه ما مس��تقل اس��ت؛ حوزه 
مستقل اس��ت و به همين خاطر به راحتي از مشكلات 
دولت ها نيز س��خن به ميان آورده و نقد كرده است. وي 
با ذكر اين مطلب كه اين هجمه ها هزينه استقلال حوزه 
اس��ت، اظهار كرد: اگر بگوييم حوزه با گرفتن ۱۰درصد 
بودجه يي كه هزينه مي كند، اس��تقلال خود را از دست 

داده، قطعا اشتباه است.

روي موج خبر

دادستان تهران اعلام كرد

8 نوبت ملاقات احمد جلالي با افسران سرويس اطلاعاتي
اتمام تحقيقات پرونده املاك نجومي

گروه ايران   
در روزهايي كه برخي افراد و جريانات سياس��ي 
تلاش مي كنن��د ت��ا فعاليت هاي دس��تگاه قضايي 
را ب��ا انتقادات گس��ترده زير س��وال ببرند، جلس��ه 
شوراي معاونان دادس��راي تهران با حضور معاونان 
و سرپرس��تان نواحي دادس��راي تهران، سرپرستان 
دواي��ر نظارت ب��ر زندان ها و دادياران تحقيق س��ه 
ناحيه از دادسرا، به رياست دادستان تهران فرصتي 
ش��د تا يك بار ديگر مهم ترين پرونده هاي حقوقي و 
قضايي كشور مورد بررسي قرار بگيرد و در كنار آن 
موضع رسمي دستگاه قضا درباره اين انتقادات داده 

مطرح شود. 
اما در شرايطي كه رييس دولت هاي نهم و دهم 
ط��ي روزها و هفته هاي اخي��ر تندترين انتقادات را 
نسبت به ساختار قضايي كرده، جعفري دولت آبادي 
ترجي��ح داد ت��ا ب��ه صحبت ه��اي رييس جمهوري 
واكنش نش��ان دهد و گفت: قب��ول داريم كه بابت 
يك تص��ادف نبايد بزرگراه مس��دود  ش��ود؛ اما در 
هم��ان بزرگ��راه نيز تم��ام خودروه��ا داراي پلاك 
انتظامي مشخص  هستند؛ دوربين هاي متعدد براي 
كنت��رل س��رعت و تخلفات نصب ش��ده و ماموران 
پليس نيز حضور فعال دارن��د. لذا مانند بزرگراه ها، 
در فضاي مجازي اشخاص بايد هويت داشته باشند. 
اينكه عده يي بتوانند آزادانه و با هويت هاي مجعول 
يا مجه��ول مرتكب جرم ش��وند، كالاهاي قاچاق و 
ممنوع��ه خريد و ف��روش نمايند و... س��لب اعتماد 
عموم��ي و بر هم زدن امنيت فكري مردم را در پي 
دارد. اينها هيچ يك موافق حقوق شهروندي نيست. 
اتفاقا لازمه حقوق ش��هروندي آن اس��ت كسي كه 
در فضاي مج��ازي فعاليت مي كند، نام و نش��ان و 
هويت مشخص داشته باشد. در كنار اين موضوعات، 
موضوع��ات ديگ��ري چون مس��ير پرون��ده جلالي، 
سرنوش��ت املاك نجومي، فرآيند مقابله با مفاس��د 
اقتص��ادي و... از ديگر مواردي بودند كه دادس��تان 

تهران درباره آنها به اظهارنظر پرداخت. 

 لزوم نظارت بيشتر بر بازداشتگاه ها
جعف��ري دولت آبادي برنامه اجرا ش��ده طي 
هفته گذش��ته را گشت ش��بانه آن دادستاني و 
معاونان و سرپرس��تان نواحي دادس��را در ش��ب 
يلدا دانس��ت كه با بازدي��د از برخي كلانتري ها، 

بازداش��تگاه  مرك��زي پلي��س آگاه��ي، برخ��ي 
رس��توران ها، مراكز بهداش��تي، بيمارستان ها و 

اماكن عمومي اجرايي شد. 
دادس��تان تهران با اش��اره به اينك��ه بيش از 
دو سال اس��ت كه برنامه گشت شبانه به صورت 
مستمر توس��ط معاونان دادسراي تهران صورت 
مي گي��رد و با ذكر برخي ايرادها، اظهار داش��ت: 
يك��ي از مراك��ز بازديد ش��ده در گش��ت اخير، 
بازداش��تگاه مرك��زي پليس آگاهي ته��ران بود. 
وي گفت اين بازداش��تگاه  بايد صرفا به نگهداري 
متهم��ان جراي��م قتل عم��د و س��رقت، آن هم 
حداكثر براي مدت دو ماه اختصاص يابد و اعزام 
ديگر متهمان به وي��ژه متهمان نواحي تخصصي 
دادس��را به اين بازداش��تگاه ممنوع اس��ت و در 
صورت ضرورت امر و درخواست كتبي سرپرست 
ناحي��ه از معاون اول دادس��راي تهران و موافقت 
كتبي وي، آن هم حداكثر براي مدت يك هفته، 

قابل اقدام خواهد ب��ود. وي تفكيك متهمان در 
بازداشتگاه مركزي پليس آگاهي از حيث نوع بزه 
ارتكابي و سن متهمان را ضروري دانسته و اظهار 
داشت: صرف بازداشت كردن هنر نيست؛ اين امر 
بايد در چارچوب قانون و با نظارت مستمر مقام 
قضايي ص��ورت گيرد. لذا حض��ور طولاني مدت 
برخ��ي متهمان در بازداش��تگاه پلي��س آگاهي، 
خلاف قانون و حقوق ش��هروندي اس��ت و نبايد 

اجازه داد چنين امري به وقوع بپيوندد. 
جعفري دولت آبادي با انتقاد از اعزام و معرفي 
برخي متهمان زير ۱۸ س��ال ب��ه پليس آگاهي 
تهران اظهار داشت: اين دادستاني طي سال هاي 
قبل با ابلاغ بخشنامه هاي متعدد اين امر را اكيدا 

ممنوع كرده است.
جعف��ري دولت آب��ادي همچنين با اش��اره به 
ملاقات اخي��ر خود با زندان��ي احمدرضا جلالي 
كه بابت جاسوس��ي به اعدام محكوم شده است، 

اظهار داش��ت: نامبرده داراي دكت��راي حوادث 
غيرمترقبه و كارش��ناس پزشكي هسته يي است 
و همسرش از كارشناس��ان سازمان انرژي اتمي 
بوده كه در حال حاضر از خدمت منفصل ش��ده 

است. 
نامب��رده در اين بازديد ب��ه ۸ نوبت ملاقات با 
ماموران سرويس جاسوسي بيگانه اقرار نموده و 
در همين رابطه وجوهي را اخذ كرده اس��ت. اين 
زندان��ي علاوه بر اطلاعات مرب��وط به پروژه هاي 
وزارت دف��اع، س��ازمان انرژي اتمي، اس��امي و 
اطلاعات تعدادي از مديران سازمان انرژي اتمي 
و وزارت دفاع را به افس��ران موساد تحويل داده 
است. حسب اقرار متهم، وي اطلاعاتي در حوزه 
س��ايت هاي انرژي اتمي، نام هاي مديران ارش��د 
س��ازمان انرژي اتمي، وزارت دفاع، سازمان هاي 
تابع��ه و طرح ها و برنامه هاي آنها، نقش��ه و پلان 
ساختمان ها را دراختيار ماموران موساد قرار داده 

است. متهم به آلوده سازي سيستم ها اقرار كرده 
و باتوج��ه به قرائن موج��ود و اظهارات كاركنان 
وزارت دف��اع در هم��ان مقطع، حمله ويروس��ي 
ب��ه سيس��تم هاي اين مركز انجام ش��ده و متهم 
اقرار نموده فلش هايي را كه دراختيار داش��ته، با 
پوش��ش انتقال ديتا به سيس��تم هاي بسياري از 
افراد موردنظر، وصل كرده است.  دادستان تهران 
افزود: اهم اطلاعات ارائه ش��ده از سوي نامبرده 
ش��امل اطلاعات كام��ل و مس��تند درخصوص 
۳۰نفر از افراد ش��اخص پروژه ه��اي تحقيقاتي، 
نظام��ي، دفاعي و هس��ته يي از جمله ش��هيدان 
علي محمدي و شهرياري است. متهم همچنين 
به انتقال اطلاع��ات مربوط به پروژه هاي به كلي 
س��ري نظ��ام در حوزه هاي تحقيقات��ي، نظامي، 
دفاعي و هس��ته يي در قب��ال دريافت مبالغي به 
همراه حق شهروندي كش��ور سوئد براي خود و 
خانواده اش اقرار كرده اس��ت. اين پرونده پس از 
اخذ آخرين دفاع و صدور قرار جلب به دادرسي، 
در تاري��خ ۱5/ ۱۰/ ۱۳95 منته��ي ب��ه ص��دور 
كيفرخواس��ت گردي��ده و در ش��عبه  ۱5 دادگاه 
انقلاب اس��لامي ته��ران با حض��ور متهم، وكيل 
وي و نماينده دادس��تان رسيدگي شده و دادگاه 
با اس��تناد به ماده 2۸۶ قانون مجازات اسلامي، 
نامبرده را به اعدام محكوم كرده است كه با ابلاغ 
دادنام��ه به وكيل و اعتراض محكوم عليه و وكيل 
نامب��رده، راي ص��ادره در تاريخ ۱۱/ 9/ ۱۳9۶ در 

ديوان عالي كشور ابرام شده است. 

 پاك كردن نقش پرچم رژيم صهيونيستي
موضوع ديگري كه دادستان تهران به آن اشاره 
كرد، پاك كردن نقش پرچم رژيم صهيونيستي در 
زمين يكي از دانش��گاه هاي كشور در آستانه ۱۶ 
آذر س��ال جاري بود كه در فضاي مجازي بازتاب 
زيادي داش��ت.  وي با انتق��اد از اين رفتار، اظهار 
داش��ت: اين اقدام آن هم در شرايطي كه ترامپ 
رييس جمه��ور امريكا، قدس ش��ريف را به عنوان 
پايتخ��ت اين رژي��م غاصب معرفي كرده اس��ت، 
تصوي��ري منف��ي از مقابله جمهوري اس��لامي با 
رژيم صهيونيستي به نمايش مي گذارد. وي ضمن 
انتق��اد از اي��ن اقدام گفت: پرون��ده مرتبط با اين 

موضوع در دست بررسي است.
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به بهانه سفر رييس جمهوري فرانسه به ايران پس از ۴۶ سال

رابطه تهران و پاريس؛ ترجيح منفعت بر مصلحت
گروه ايران  

هرگاه دروازه اروپا به سوي ايران باز مي شود، 
فرانسه چند قدم از ديگر كشورهاي غربي جلوتر 
ايس��تاده اس��ت. تفاوتي ه��م نمي كن��د در اين 
كش��ور دولت ژاك رنه ش��يراك بر سر كار باشد 
يا امانوئل ماكرون. رابطه با ايران در دس��تور كار 
دولت فرانس��ه قرار دارد، حتي اگر اين رابطه در 
سياست كج دار و مريز و در اقتصاد استوار باشد. 
پ��س از تواف��ق هس��ته يي نيز همان بر س��ر 
رابطه ايران با فرانس��ه گذش��ت كه پيش از اين 
جريان داش��ت. اگر در ميانه مذاكرات هسته يي 
فرانس��ه در نقش منفي ه��ر از چندگاهي به زير 
ميز مذاكره مي زد، اما پس از تلاش ترامپ براي 
پايان دادن ب��ه برجام، همراه با ديگر هم پيمانان 
رييس جمهور  ضدبرجام��ي  موض��ع  اروپايي اش 
امريكا را محكوم كرد و راي به ادامه حيات توافق 
هس��ته يي داد. ح��ال نيز رييس جمهور فرانس��ه 
براي نخس��تين بار پس از انقلاب 5۷ مي خواهد 

به ايران سفر كند. 
پيش تر س��خنگوي كاخ اليزه از اين سفر خبر 
داده بود، ديروز نيز سخنگوي وزارت امور خارجه 
آن را ب��راي چندمين بار تاييد كرد. س��فري كه 
هنوز زمانش مشخص نش��ده، اما به گفته بهرام 
قاس��مي فراهم كردن مقدمات آن در دستور كار 
هر دو دولت اس��ت. اين س��فر پس از آن صورت 

مي گيرد كه رييس جمهور فرانسه طي چند هفته 
اخي��ر مواضعي را عليه ايران اتخاذ كرده اس��ت. 
خبرن��گاري در نشس��ت ديروز س��خنگوي وزير 
ام��ور خارج��ه از اين مواضع ضد ايراني فرانس��ه 
پرس��يد. اين خبرن��گار اظهارات��ي از ماكرون در 
گفت وگوي شب گذشته رييس جمهور فرانسه با 
ملك سلمان را نقل كرد كه بر اساس آن ماكرون 
ايران را بي ثبات كننده منطقه دانسته و مقابله با 
فعاليت هاي اي��ران در منطقه را ضروري خوانده 
اس��ت. نقل  قولي كه بهرام قاسمي در صحت آن 
تش��كيك وارد كرد و گفت ك��ه »منبع اين خبر 
عربستان است، در پاريس و سايت وزارت خارجه 

فرانسه چيزي در اين مورد وجود ندارد. 
به هر ح��ال با توجه به اهمي��ت روابط ايران 
و فرانس��ه ما قطع��ا در خيل��ي از مواضع داراي 
نظرهاي مش��تركي هس��تيم ولي بدون شك در 

برخي حوزه ها نظرات يكساني را نداريم. «
ام��ا به نظ��ر روابط اي��ران و فرانس��ه با چند 
قرارداد اقتصادي مس��تحكم تر از آن ش��ده است 
كه ب��ا موضع گيري هايي سياس��ي يا ب��ه تعبير 
برخي كارشناسان تبليغي به خطر بيفتد. پس از 
توافق هسته يي و در روزي كه روحاني به فرانسه 
س��فر ك��رده بود نيز ش��ركت هواپيماي��ي ايران 
قراردادي ب��راي خري��د ۱۱۸ هواپيماي ايرباس 
از طرف فرانس��وي امضا كرد. اين قرارداد خريد 

۱۱۸هواپيماي جديد، آموزش خلبانان، عمليات 
فرودگاه و پشتيباني از مديريت ترافيك هوايي را 
شامل مي شد. بر اساس گفته هاي آخوندي وزير 
راه، مس��كن و شهرسازي طرف فرانسوي متعهد 
ش��د در س��ال 2۰۱۶ ميلادي ۸ فروند و تا سال 
2۰2۴ مي��لادي ۱۱۰فروند هواپيم��ا به ايران اير 

تحويل دهد. 
خريدهايي كه آن روزها حاش��يه هاي فراواني 
به همراه داش��ت، از مخالف��ت تندروهاي داخلي 
با اين ق��رارداد با اين بهانه كه ايرانيان گرس��نه 
هس��تند چه نيازي به هواپيما دارند تا فشارهاي 
لابي هاي ضدايران��ي در امريكا كه خواهان قطع 
گس��ترده تر شدن رابطه اقتصادي ايران و فرانسه 
بود. هرچند كه هر دو اين تلاش ها بي فايده ماند 
و خللي در اجرايي كردن اين قرارداد وارد نشد. 
از س��وي ديگر خودروس��ازان ايران��ي كه از 
قديمي ترين شركاي شركت هاي پژو و رنو بودند 
هم قراردادهايي با اين دو شركت فرانسوي امضا 
كردند تا پيوند اقتصادي دو كشور عميق تر شود. 
خودروس��ازان فرانسوي مهرماه سال گذشته بود 
ك��ه به دومين توافق ش��يرين خود ب��ا ايراني ها 
دس��ت پيدا كردند كه براس��اس آن يك شركت 
جوينت ونچر ب��راي توليد محصولات مش��ترك 
در ايران توليد خواهد ش��د كه ۴۰درصد س��هام 
آن متعل��ق به اي��درو و ۶۰درص��د آن متعلق به 

رنو اس��ت. آورده س��ازمان گس��ترش و نوسازي 
صنايع ايران در اين همكاري مش��ترك، س��ايت 
خودروس��ازي ب��ن رو ب��وده و رنو نيز نس��بت به 
انتقال تكنولوژي و س��رمايه گذاري اقدام خواهد 
ك��رد. قرارداد هاي��ي كه دس��ت كم در فاز اول به 
۶۰۰ميليون يورو س��رمايه گذاري اين شركت ها 

در ايران منجر مي شود. 
ام��ا جدي ترين قرارداد ميان ايران و فرانس��ه 
در حوزه نفت منعقد ش��د. جايي كه توتال پس 
از سال ها به ايران بازگش��ت و قرارداد 5ميليارد 
دلاري را ب��راي توس��عه ف��از ۱۱ پارس جنوب��ي 
امض��ا كرد. پ��س از اين قرارداد، ش��ركت توتال 
در بيانيه ي��ي درباره جزئيات آن نوش��ت كه در 
مرحله اول قرارداد ف��از ۱۱پارس جنوبي، حدود 

2ميليارد دلار هزينه مي شود كه به معني تقريبا 
همين مقدار س��رمايه گذاري در ايران اس��ت. با 
مرحله ۳۰ چاه، 2س��كو كه به تاسيسات موجود 
متصل خواهند ش��د و 2خط لول��ه هم در عمق 
آب كش��يده خواهند شد. رييس توتال گفت كه 
در پايان مرحله دوم در مجموع حدود 5ميليارد 

دلار سرمايه گذاري خواهد شد. 
قراردادهايي كه علاوه بر آورده اقتصادي براي 
دو كشور پيام هاي سياسي را هم به همراه داشت؛ 
آنكه ايران و فرانس��ه جدا از سياست هاي امريكا 
و هم پيمانان��ش در خاورميانه در پي گس��ترش 
روابط خود هستند؛ حتي اگر بر سر آزمايش هاي 
موش��كي ايران ب��ا يكديگ��ر اختلاف نظر جدي 

داشته باشند. 

چهرهها

ريي��س مجلس ش��وراي اس��لامي با 
اعلام اين خبر كه نشس��ت بعدي مبارزه 
ب��ا تروريس��م در تهران برگزار مي ش��ود، 
گفت: لازم اس��ت همكاري ه��اي امنيتي 
ميان كشورها توسعه يابد. به گزارش خانه 
ملت، رييس مجلس شوراي اسلامي افزود: 
ش��ايد برخوردي كه در عراق و س��وريه با 
داعش ش��د، اين ايده را بارور كرد كه اگر 
كش��ورهاي منطقه خودشان متحد شوند، توانايي مبارزه با تروريسم را 
خواهند داشت و مي توانند ائتلاف كنند البته نه ائتلافي كه صرفا روي 
كاغذ باش��د. وي اين اجلاس را ش��روع خوبي ب��راي طرح ديدگاه هاي 
مختلف درخصوص مبارزه با تروريس��م دانس��ت و اظهار داشت: شايد 
ديدگاه هاي مختلفي مطرح شد، اما گرايش واحدي درخصوص مبارزه 
با تروريس��م و همكاري در ابعاد مختلف اقتص��ادي و امنيتي و تبادل 
اطلاعات به طور يكس��ان مطرح شد. همچنين بيانيه يي در اين زمينه 
با ابعاد وزين و مختلف صادر شد. لاريجاني افزود: كشورهاي منطقه از 
دور با موضوع تروريسم مواجه هستند و برخي با ما درخصوص مبارزه 
با تروريس��م همكاري كردند، لذا به اين نتيجه رسيدند كه با همكاري 
ايران و تجربياتي كه در گذش��ته وجود داشت، مي توانيم با مكانيسم و 
به اشكال مختلف با تروريسم برخورد كنيم. لاريجاني با بيان اينكه لازم 
اس��ت بخش هاي امنيتي دوطرف همكاري داشته باشند، گفت: از اين 
رو مجلس ش��وراي اسلامي ايران اين رويكرد را پيگيري خواهد كرد تا 
بخش هاي مرتبط با موضوعات در دولت موردتوجه و حمايت قرار بگيرد 
ضمن اينكه هر ساله براي حمايت از بنيه دفاعي كشور توجه ويژه داريم 

و امسال نيز در جريان تصويب بودجه به اين موضوع توجه مي كنيم.

 مبارزه با تروريسم در سايه همكاري
با ايران ثمربخش خواهد بود

يك عضو كميسيون فرهنگي مجلس 
گفت: رس��انه ها نماينده افكار عمومي در 
نظارت عمومي هس��تند. رسانه ها بهترين 
فرصت براي مس��وولي هستند كه گوش 
ش��نوا دارد و نقد منصفانه را يك فرصت 
طلايي براي بهبود مي داند، اما متاس��فانه 
مس��وولان نظارت افكار عمومي را جدي 
نمي گيرند. محمدعلي وكيلي در گفت وگو 
با ايس��نا، درخصوص نقش رسانه ها بيان كرد: از نظر من امروز يكي از 
اش��كالات مهم اين است كه مس��وولان نظارت افكار عمومي را جدي 
نمي گيرند چراكه اگر جدي مي گرفتند امروز ما مسلما راندمان بهتري 
داشتيم و وضعيت بهبود نسبي پيدا مي كرد، ما در اين زمينه با ضعف 
روبه رو هستيم. بي توجهي به نقد منصفانه باعث مي شود برخي رسانه ها 
به دليل نااميد شدن از شنيدن صداي نقدشان به تخريب روي مي آورند. 
وي در ادامه گف��ت: ما فرد مصون از خطا نداريم. همه درمعرض خطا 
هس��تيم و آنچه مي تواند سبب شود تا خطاي ما منجر به حيف شدن 
منابع نشود، نظارت افكار عمومي است. براي كسي كه مي خواهد رفتار 
مسوولانه داشته باشد، رسانه ها و مطبوعات بهترين ناظرها هستند اما 
كسي كه برايش رفتار مس��وولانه اهميت ندارد و حيف شدن منابع از 
نظرش مهم نيست اصلا گوش شنوا ندارد. وكيلي خاطرنشان كرد: نقدها 
و نظرات كارشناسي درباره تصميمات مسوولان كشور از سوي رسانه ها 
پيش از نهايي و قانوني ش��دن اين تصميمات موث��ر خواهد بود. البته 
براي هر مسوولي كه مي خواهد خطاي تصميمي را كم كند چه پيش 
از نهايي شدن تصميم و چه پس از آن نظرات كارشناسي يك فرصت 

طلايي است، منتها شرط آن خواستن مسوولان است. 

 تصميمات مسوولان پيش از نهايي شدن
در رسانه ها نقد شود

وزير كش��ور به مناس��بت پنجم دي 
روز ايمني در براب��ر زلزله و كاهش اثرات 
بلاياي طبيعي، تاكيد كرد: ضروري است 
تمامي دس��تگاه ها با هدف تحقق نظارت 
بهينه نس��بت به بازنگري دستورالعمل ها 
اقدام كنند.  به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
وزارت كشور، در بخشي از پيام عبدالرضا 
رحماني فضلي آمده اس��ت: از آنجايي كه 
تخريب بس��ياري از بناها و زيرس��اخت هاي عمراني معطوف به ضعف 
سيستم هاي نظارتي و اس��تفاده از مصالح غيراستاندارد است، ضروري 
است تمامي نهادها و دستگاه هاي ذي ربط نسبت به بازنگري آيين نامه ها 
و دستورالعمل ها و... با هدف تحقق نظارت بهينه و افزايش كارآمدي و 
اثربخش��ي سيستم هاي كنترل و نظارت اقدام نمايند.  وي در اين پيام 
تصريح كرد: به هر حال و با وجود تمامي تلاش ها و اقدامات انساني، در 
بسياري از موارد وقوع حوادث و بلاياي طبيعي اجتناب ناپذير است، لذا 
به همه مسوولان مربوطه تاكيد مي گردد؛ با تدبير و برنامه ريزي مناسب 
در شرايط وقوع بحران، بستر مديريت بهينه بحران هاي طبيعي و امكان 
زندگي ايمن تر براي عموم مردم فراهم كنند.  رحماني فضلي در بخش 
ديگري آورده است: در شرايط كنوني، كه كشور در حال گذار از مراحل 
رشد و پيشرفت است، وقوع حوادث و بلاياي محيطي به دليل تخريب 
و آسيب رساني گس��ترده به زيرساخت ها و از دست رفتن سرمايه هاي 
مادي و غيرمادي، به عنوان يك تهديد جدي در فرآيند توس��عه ملي 
اس��ت. در اين راستا نگاه متوازن و مسوولانه به اصول مديريت ريسك 
حوادث و تقدم اقدامات پيشگيرانه و كاهش اثرات نامطلوب حوادث بايد 

در اولويت فعاليت هاي دست اندركاران و مسوولان قرار گرفته است.

 اقدام دستگاه ها به بازنگري
در زيرساخت هاي عمراني

دادستان كل كش��ور خواستار تقويت 
روحي��ه بس��يجي و انقلابي در دس��تگاه 
قضايي ش��د و گفت: بايد با تلاش و همت 
بس��يجي وار، روز ب��ه روز به ق��وه قضاييه 
۱۰۰درصد انقلابي نزديك شويم. در عين 
حال حجت الاسلام منتظري اعلام كرد كه 
منكر برخي ضعف ها در س��اختار قضايي 
كشور نيس��ت، اما عده يي ماموريت دارند 
دستگاه هاي منصوب رهبري را بكوبند  به گزارش ايسنا، دادستان كل 
كشور ديروز در نشست معاونان عقيدتي سياسي و جمعي از فرماندهان 
بس��يج قوه قضاييه با طرح اين پرس��ش كه »چقدر توانسته ايم روحيه 
بسيجي را در دستگاه قضايي و جامعه گسترش دهيم« اظهار كرد: بايد 
ببينيم چه مسيري را بايد برويم و چه برنامه يي را اجرا كنيم كه چهره 
دس��تگاه قضايي چهره مطلوب تري باشد و بتوانيم در مقابل اين همه 
هجمه و توطئه يي كه عليه دستگاه قضايي مي شود تا چهره قوه قضاييه 
را نامطلوب جلوه دهند، چهره خوبي از اين دستگاه را به جامعه نشان 
دهيم.  دادستان كل كشور در ادامه به برخي هجمه ها و سخنان عليه 
دستگاه قضايي از سوي برخي افراد كه امروز نقش اپوزيسيون را دارند 
اشاره كرد و افزود: كساني با بزرگ بيني و دروغ هاي مخرب قصد دارند به 
دستگاه قضايي ضربه وارد كنند. عده يي هم ماموريت دارند دستگاه هاي 
منصوب رهبري را بكوبند.  وي تاكيد كرد: شما ببينيد رسانه هاي بيگانه 
چقدر دستگاه هاي منصوب رهبري را مي كوبند و انواع و اقسام دروغ ها 
و تهمت ها را به اين دس��تگاه ها از جمله قوه قضاييه نسبت مي دهند؟ 
منتظري گفت: البته نمي گوييم در قوه قضاييه و دستگاه هاي ديگري 

كه منصوب رهبري هستند اشكال و ضعف نيست.

 عده اي ماموريت دارند
دستگاه هاي منصوب رهبري را بكوبند
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3 كلان
 شوراي اقتصاد اخذ

آبونمان گاز را تصويب كرد
جلس��ه شوراي اقتصاد ظهر ديروز به رياست معاون 
اول رييس جمهور برگزار شد. اسحاق جهانگيري در اين 
جلسه با اش��اره به گزارش ارائه شده درخصوص ايجاد 
نيروگاه زغال س��نگي طبس، اجراي اين گونه طرح ها را 
در مناطق كمتر توسعه يافته نظير طبس، مثبت ارزيابي 
ك��رد و افزود: بايد با اج��راي چنين طرح هايي به رونق 
اقتصادي و اشتغال زايي در مناطق محروم كشور كمك 
كرد. جهانگيري همچنين پ��س از ارائه گزارش وزارت 
ني��رو در جلس��ه درخصوص طرح تكميل تاسيس��ات 
فاض��اب غرب اهواز، اجراي اين طرح را گامي موثر در 
خدمات رساني به مردم اهواز برشمرد و گفت: دولت نگاه 
ويژه يي به اس��تان خوزستان دارد و براي خدمت رساني 
به مردم اين استان حداكثر تاش خود را به كار مي گيرد. 
در اين جلس��ه كه وزراي نف��ت، نيرو، تعاون، كار و رفاه 
اجتماع��ي، امور اقتصادي و دارايي،  دفاع و پش��تيباني 
نيروهاي مسلح، رييس سازمان برنامه و بودجه كشور، 
مع��اون علمي و فن��اوري رييس جمه��ور و رييس كل 
بانك مركزي نيز حضور داشتند، درخواست هاي برخي 
دستگاه هاي اجرايي مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت 

و تصميمات لازم اتخاذ شد.
اص��اح مصوبه ش��ورا درخصوص س��رمايه گذاري 
از محل منابع داخلي ش��ركت توس��عه مناب��ع انرژي 
ت��وان )باتري س��ازي نيرو( درخصوص طرح نوس��ازي، 
اص��اح و انتقال كارخانجات توليدي س��رب و مس به 
محدوده خارج از ش��هر تهران كه به درخواست وزارت 
 دفاع و پش��تيباني نيروهاي مس��لح مطرح ش��ده بود 
م��ورد بررس��ي ق��رار گرفت و ب��ا اصاح اي��ن مصوبه 
درخصوص افزايش ميزان س��رمايه گذاري براي اجراي 
اين طرح موافقت شد. اصاح مصوبه طرح هاي هفت گانه 
فولاد اس��تاني و طرح زغال سنگ پروده ۴ طبس نيز از 
درخواس��ت هاي وزارت صنعت،  معدن و تجارت بود كه 
در اين جلسه بررسي و تصويب شد. اخذ هزينه خدمات 
مستمر از مشتركين گاز طبيعي )آبونمان( و انتشار اوراق 
مالي و اس��امي-ريالي به ميزان ۴۰ هزار ميليارد ريال 
نيز از درخواست هاي وزارت نفت بود كه در اين جلسه 
پس از طرح موضوع از س��وي وزير نفت و ارائه گزارش، 
با اين دو درخواست موافقت شد. براساس اين مصوبه به 
ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي ايران 
اجازه داده مي ش��ود كه اوراق مالي و اسامي-ريالي به 
مبلغ ۴۰ هزار ميليارد ريال منتش��ر كند. اس��تفاده از 
تسهيات مالي خارجي )فاينانس( براي بهسازي نيروگاه 
بخاري شهيد رجايي قزوين نيز ازجمله درخواست هاي 
وزارت ني��رو ب��ود كه در اين جلس��ه مطرح ش��د و به 
تصوي��ب رس��يد. وزارت نيرو درخواس��ت هاي ديگري 
را نيز در اين جلس��ه مطرح كرد ك��ه مطالعه و اجراي 
نيروگاه زغال سنگي طبس، اصاح سيستم خنك كننده 
نيروگاه ش��هيد مفتح همدان و مطالعات نيروگاهي در 
سطح كل كشور با سرمايه گذاري از محل منابع داخلي، 
از ديگر درخواس��ت هاي اين وزارتخانه بود كه ش��وراي 
اقتصاد با آن موافقت كرد. در اين جلس��ه همچنين در 
ادامه بررس��ي درخواست هاي وزارت نيرو، مصوبه شورا 
درخصوص استفاده از فاينانس براي طرح انتقال نيروي 
برق مازندران، دستورالعمل تعرفه آب صنعتي خارج از 
تاسيسات شركت هاي آب و فاضاب و جدول دريافت و 
بازپرداخت تسهيات مالي خارجي طرح هاي ساختمان 
سد مخزني شفارورد و تكميل تاسيسات فاضاب غرب 

اهواز نيز اصاح شدند. 

مجلس روش حذف يارانه ها 
را تصويب نمي كند

رييس كميس��يون تلفيق بودجه ۹۷ گفت: افزايش 
ن��رخ حامل ه��اي ان��رژي پيامدهاي��ي مانن��د افزايش 
يك درص��دي ت��ورم و ني��ز كاهش اش��تغال را خواهد 
داشت كه بايد بررسي شود. به گزارش فارس، غامرضا 
تاجگردون رييس كميسيون تلفيق بودجه ۹۷ گفت: از 
ميان روش هايي كه مطرح بود براي هدفمندي يارانه ها 
از شناس��ايي بي نيازان يا پرداخت يارانه به مددجويان 
كميته امداد و بهزيستي، دولت روش حذفي را انتخاب 
كرده است كه قاعدتا مجلس مٌرّ آن چيزي را كه دولت 
پيش��نهاد كرده تصويب نخواهد كرد. تاجگردون گفت: 
البته دولت يك بس��ته براي رفع فقر مطلق پيش بيني 
كرده كه دامنه آن گسترده تر از مددجويان كميته امداد 
و بهزيس��تي است. رييس كميسيون تلفيق بودجه ۹۷ 
درباره افزايش نرخ حامل هاي انرژي در سال آينده گفت: 
دولت قيمتي را هنوز اعام نكرده ولي محاسبات طبق 
آن چي��زي كه در بودجه آمده همان رقم 15۰۰ تومان 
براي بنزين و ۴۰۰ تومان براي گازوييل در مي آيد. اين 
نماين��ده مجلس افزود: افزايش ن��رخ حامل هاي انرژي 
تبعاتي مانن��د افزايش حدود يك درص��دي تورم و نيز 
كاهش اش��تغال را در پي خواهد داشت به هر حال اين 

موارد بايد بررسي شود. 
 

 بررسي ابهامات هدفمندي
و افزايش قيمت بنزين 

س��خنگوي كميس��يون اقتصادي مجلس ش��وراي 
اس��امي از بررس��ي ابهامات لايحه بودجه پيشنهادي 
دول��ت درخصوص هدفمندي يارانه ها و افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي در جلس��ه اخير اين كميسيون خبر 
داد. رحي��م زارع در گفت وگ��و با ايس��نا، اظه��ار كرد: 
نخس��تين جلسه بررس��ي لايحه بودجه س��ال ۹۷ در 
كميس��يون اقتصادي ب��ا حضور نوبخ��ت، معاونانش و 
نمايندگان مركز پژوهش ها و ديوان محاسبات برگزار و 
سرفصل هاي كان بودجه مورد بررسي قرار گرفت. وي 
افزود: در اين جلسه موضوع هدفمندي يارانه ها، جداول 
مربوط به مصارف آن، افزايش ميزان انتشار اوراق خزانه 
و اوراق مش��اركت و تغيير قيم��ت حامل هاي انرژي به 
تفصيل مورد بحث قرار گرفت. نمايندگان نيز سوالات و 
دغدغه هاي خود را در بخش هاي مختلف ازجمله اجراي 
طرح هاي عمراني و افزايش بدهي دولت مطرح كردند. 
زارع خاطرنشان كرد: كليات لايحه بودجه سال ۹۷ در 
جلسه روز سه شنبه كميسيون اقتصادي مورد بررسي 
ق��رار مي گيرد و در ص��ورت تصويب كليات، بررس��ي 
جزئيات آن نيز در دس��تور كار كميسيون قرار خواهد 
گرفت تا چارچوب اصاح ش��ده از س��وي كميس��يون 

اقتصادي به كميسيون تلفيق بودجه ارائه شود.

اخبار كلان
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25 حكم قانوني اجرا نشده

»تعادل« تغييرات مركز آمار در نحوه محاسبه گيري تورم را بررسي مي كند

بروز فشار تورمي در دهك پايين درآمدي
معاون مركز آمار ايران تورم دهك اول درآمدي را 
8.8 درصد و ت��ورم دهك دهم درآمدي را ۷.۴درصد 

اعام كرد. 
جواد حسين زاده گفت: دو دستاورد بزرگ در مركز 
آمار ايران به دس��ت آمده كه تغيير سال پايه تورم از 
۹۰ ب��ه ۹5 در حوزه ت��ورم ازجمله آن بوده و ديگري 
تورم دهكي اس��ت. بر اين اساس در آذر ماه، تورم كل 
كشور به عدد 8 درصد رسيده كه شهري ۷.8درصد و 
روس��تايي ۹.2درصد بوده است، تورم براي دهك اول 
جامع��ه 8.8 درصد و براي دهك دهم ۷.۴درصد بوده 
اس��ت. معاون مركز آمار افزود: شاخص قيمت درصد 
تغيير ميانگين موزون قيمت كالا و خدمات در مقايسه 
با سال پايه است كه سال پايه به ۹5 تغيير يافته است. 
وي تصريح كرد: تورم شهري، روستايي و كل كشور 
براساس س��ال پايه ۹5 محاسبه مي ش��ود كه بر اين 
اساس علت تغيير سال پايه به دليل تغيير تكنولوژي 
توليد كالا، حذف برخي اقام از سبد مصرفي و افزودن 
برخي ديگ��ر، تغيير در وزن كالاها و م��واردي از اين 
دست علت تغيير سال پايه است؛ ضمن اينكه افزايش 
درآمد خانوارها الگوي مصرف را تغيير مي دهد و همين 

امر تغيير سال پايه را رقم مي زند. 
به گفته حسين زاده، اقامي كه براي محاسبه تورم 
در سبد قرار مي گيرند بايد داراي ويژگي هاي خاصي 
باشند كه ش��اخص هاي آن از سوي مركز آمار لحاظ 
شده اس��ت؛ ضمن اينكه مرحله بعد جمع آوري آمار 
مربوط به قيمت اس��ت كه اين ط��رح هم به صورت 
ماهانه اجرايي مي ش��ود و از فروردين سال ۹5 شروع 
شد؛ البته بين س��ال ۹۰تا ۹5 تعداد 2٦ قلم حذف و 
۳۰ قلم اضافه شده است و پايش در ۴۷5 قلم كالا در 

مناطق شهري و روستايي صورت مي گيرد. 
وي اظه��ار ك��رد: س��هم دخاني��ات و خوراكي و 

آش��اميدني در س��بد مصرفي خانوار كم شده و سهم 
مواد غيرخوراكي بيش��تر شده اس��ت. اما اينكه سهم 
خوراكي كم ش��ده را م��ا تحليل نمي كنيم ولي وقتي 
س��هم خوراكي كم مي ش��ود و غيرخوراكي بيش��تر 
مي ش��ود، نش��ان مي دهد ك��ه خانوارها نيازش��ان به 

كالاهاي خوراكي كمتر شده است. 
حس��ين زاده درخص��وص ت��ورم دهك��ي و دلايل 
محاسبه آن گفت: براي تجزيه و تحليل دقيق علت ها 
و معلول هاي��ي كه منجر به تغيير ت��ورم در هر يك از 
دهك ه��ا مي ش��ود، نياز اس��ت تورم دهك��ي را مورد 
محاسبه قرار دهيم به خصوص در حوزه مباحث مرتبط 
با فقر مورد نياز اس��ت بر اين اس��اس نتايج محاسبات 
نش��ان مي دهد ،تورمي كه اقشار پردرآمد جامعه با آن 
مواجه هس��تند كمتر از كم درآمد است به نحوي كه 
تورم دهك ده��م در آذر ماه 1۹درصد كمتر از دهك 
اول بوده است. وي اظهار كرد: اين تورم نشان مي دهد 
كه اقام سبد مصرفي دهك هاي كم درآمد بايد مورد 
حمايت واقع ش��ود اين درحالي اس��ت كه تورم براي 
ك��م درآمدها كمتر از تورم پردرآمدهاس��ت كه دولت 
مي تواند برنامه ريزي لازم را در اين حوزه داشته باشد. 
به گزارش»تعادل« مركز آمار ايران براي نخس��تين بار 
تورم دهك هاي درآمدي را بررسي كرده است كه طبق 
آن بيشترين عدد شاخص مربوط به دهك اول بالغ بر 
111.5و كمترين مقدار شاخص متعلق به دهك دهم 
بالغ بر 1۰۹.۷ است و كمترين افزايش ماهانه شاخص 
كل براي ده��ك دهم بالغ بر ۰.٦درصد و بيش��ترين 
افزايش ماهانه شاخص كل براي دهك اول بالغ بر 1.۳ 
بوده كه در مقايسه با تورم ماهانه كل خانوارها در آذر 

ماه ۰.٦واحد درصد بالاتر است. 
همچنين بررس��ي نتايج قيمت مصرف كننده در 
گروه خوراكي ها، آش��اميدني ها و دخانيات براس��اس 

دهك هاي هزينه يي هم نش��ان دهنده آن اس��ت كه 
بيش��ترين عدد ش��اخص اين گروه در آذر ماه س��ال 
1۳۹٦ ع��دد 115.۳ متعلق به دهك دهم و كمترين 
آن ع��دد 11۳.۹ متعلق به دهك اول اس��ت. درحالي 
كه بيشترين افزايش ماهانه شاخص اين گروه معادل 
۳درص��د متعلق به ده��ك اول و كمترين آن معادل 
2.1درص��د متعل��ق به ده��ك دهم اس��ت. در گروه 
غيرخوراكي و خدمات مصرفي بيشترين مقدار شاخص 
در اين گ��روه عدد 1۰۹.۷ براي دهك اول و كمترين 
مقدار ش��اخص در اين گروه ع��دد 1۰8.5متعلق به 
دهك دهم است درحالي كه بيشترين افزايش ماهانه 
اين ش��اخص معادل ۰.2درصد متعلق به دهك دهم 
و براي دهك اول اين ش��اخص نسبت به ماه گذشته 

تغييري نداشته است. 
به  طور كلي بررس��ي نتايج حاكي از آن اس��ت كه 
افزايش قيم��ت در گروه خوراكي ها، آش��اميدني ها و 
دخانيات كه س��هم عمده س��بد مصرفي خانوارهاي 
دهك پايين را به خ��ود اختصاص داده منجر به بروز 
فشار تورمي بيشتر در اين دهك نسبت به دهك هاي 
بالاتر ش��ده است. به  طوري كه تورم سالانه در دهك 
اول 8.8 درصد و در دهك دهم ۷.۴درصد بوده است. 
بسياري از كارشناس��ان معتقدند اين تغييرات در 
نحوه محاسبه گيري مركز آمار باعث مي شود كه تورم 
واقعي گزارش نش��ود و پايين تر از نرخ واقعي گزارش 
ش��ود به خص��وص اينكه تورم اعام��ي بانك مركزي 
اختاف چش��م گير ۳ واحد درص��دي دارد و از طرف 
ديگر افزايش تورم نقطه به نقطه در ماه هاي اخير نشان 
از احتمال افزايش تورم كل دارد. اما رييس كميسيون 
اقتصادي پيش بيني كرده است كه تورم سال آينده نيز 

تك رقمي نخواهد بود. 
محمدرضا پورابرهيمي تاكي��د دارد كه با توجه به 

افزايش قيمت ها در لايحه بودجه س��ال ۹۷ قطعا نرخ 
تورم ايران در سال آينده تك رقمي نخواهد بود. او در 
گفت وگو با خانه ملت با اش��اره به اينكه بانك مركزي 
نرخ ت��ورم 5 درصد را براي س��ال آينده هدف گذاري 
كرده اس��ت، اظهار داش��ت: طبق آمار بانك مركزي و 
مركز آمار نرخ تورم در كش��ور تك رقمي اس��ت البته 
نحوه محاس��به نرخ تورم در اقتصاد و س��بدي كه در 
نظر گرفته به نحوي است كه لمس نرخ تورم در اقشار 
جامع��ه متفاوت اس��ت. رييس كميس��يون اقتصادي 
مجلس شوراي اسامي توضيح داد: از آنجا كه در سبد 
دهك هاي كم درآمد اقام مصرفي و مواد غذايي وجود 
دارد اي��ن بخش از جامعه آثار تورمي را بيش از قش��ر 
غني كه ساخت وس��از و كالاهاي لوكس در سبد آنها 

وجود دارد، حس مي كنند. 
نماين��ده كرم��ان و راور در مجلس دهم ش��وراي 
اسامي با بيان اينكه درك و لمس فقرا از تورم بيش 
از اغنياست، ادامه داد: بنابراين آمار ارائه شده براساس 
سبد علمي تعريف شده درس��ت و نشان دهنده تورم 
تك رقمي اس��ت اما اگر تخلفي در محاس��بات وجود 

دارد، بحث ديگري است اما از لحاظ سبدي اعام بانك 
مركزي و مركز آمار درست است. 

وي با بيان اينكه با لايحه بودجه س��ال آينده تورم 
زي��ر 5 درصد جاي س��وال دارد، ادام��ه داد: دولت در 
لايحه بودجه پيشنهادي سال آينده به دنبال آن است 
كه 1۷تا 18هزارميليارد تومان منابع از بخش تفاوت 
قيمت انرژي داشته باشد، همين موضوع به صرف بيان 
ايجاد ت��ورم مي كند در اجرا نيز كنترل تورم به موارد 
متعددي ازجمله نحوه محاس��به ارقام، قيمت گذاري 
بنزين و گازوييل و آثار مستقيم و غيرمستقيم بستگي 
دارد. پورابراهيمي با اشاره به آثار تورمي لايحه بودجه 
پيش��نهادي دولت در سال آينده اظهار كرد: بايد آثار 
آبش��اري لايحه پيش��نهادي دولت در اقتصاد را مورد 
بررس��ي قرار داد تا مشخص ش��ود در هر بخش چه 

ميزان تغييرات رخ مي دهد. 
رييس كميسيون اقتصاد مجلس شوراي اسامي 
تاكيد كرد: به هر حال با لايحه بودجه سال ۹۷ قطعا 
تورم ايران در س��ال آينده تك رقمي نخواهد بود چه 

برسد به اينكه نرخ تورم به زير 5 درصد برود. 

گروه اقتصاد كلان 
تازه ترين گزارش بانك جهاني از شاخص سهولت 
كس��ب وكار حاكي از اف��ت دو پله يي رتب��ه ايران و 
قرارگيري در جايگاه 12۰ بود. اين امر درحالي اس��ت 
كه در گزارش سال 2۰15ميادي اين نهاد بين المللي، 
رتب��ه ايران از 152 ب��ه 118 بهبود يافته بود. افت دو 
پله يي ايران در گزارش س��ال 2۰1۷ بانك جهاني اين 
مس��اله را تقويت كرد كه بهبود رتبه پيشين ايران نه 
به دليل بهبود واقعي محيط كسب وكار بلكه به علت 
اصاح اطاعات حاصل ش��ده بود. در اين زمينه مركز 
پژوهش هاي مجلس طي گزارش��ي با عنوان»عملكرد 
قانون بهبود مستمر محيط كس��ب  وكار« به بررسي 
مفاد قانوني درگير در اين مس��اله پرداخته است. اين 
گزارش به واكاوي مسائلي پرداخته كه سبب شده اين 
مفاد قانوني در عمل در بهبود محيط كسب وكار ايران 

بي ثمر واقع شوند. 
پس از گذش��ت حدود 5 س��ال و ني��م از تصويب 
قانون بهبود مس��تمر محيط كسب وكار حدود نيمي 
از احكام قانون ياد شده همچنان اجرا نشده است. اين 
درحالي اس��ت كه محتواي 25حكم اجرا نشده قانون 
مورد بررسي دربردارنده مهم ترين و موثرترين احكام 
براي برقراري شفافيت اقتصادي، تسهيل فعاليت هاي 
اقتصادي و بهبود محيط كسب  وكار كشور است. مركز 
پژوهش هاي مجلس به بررس��ي هر يك از اين احكام 
پرداخت��ه كه در صورت اجراي صحيح مي تواند بهبود 
واقعي رتبه ايران در شاخص سهولت كسب وكار بانك 

جهاني را رقم بزند. 

 بي اطلاعي قانون گذار از مواضع بخش خصوصي
براس��اس اين گزارش، يكي از عوامل اصلي عدم 
ثبات قوانين و مق��ررات، عدم دريافت نظرات بخش 
خصوص��ي و بي اطاع��ي از مواض��ع آنها ب��ه عنوان 
مهم تري��ن ذي نفعان توس��ط نهاده��اي تهيه كننده 
لوايح و طرح هاس��ت. در عين حال بخش خصوصي 
نيز با وجود مطالبه گري در اين حوزه هنوز موفق به 
ايجاد نهادها و سازوكارهاي لازم براي ارائه نظرات و 
پيگيري بازخورد نظرات فعالان اقتصادي در تدوين 

يا اصاح قوانين و مقررات نشده است. 
همچني��ن احكام من��درج در م��اده)۷۰( قانون 
برنامه پنجم توس��عه و اصاحات بعدي آن براساس 
م��اده)5۷( قانون رفع موانع توليد پراكنده و تا حدي 
مبهم تنظيم ش��ده اند. ابهام در نهاد مسوول ايجاد و 
اداره پنجره واحد، اصلي ترين ابهام اين ماده اس��ت. 
به ويژه اين ابهام صاحيتي براي وزارتخانه هاي امور 
اقتص��ادي و دارايي و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
وجود دارد و اين امر يكي از اختافاتي است كه باعث 
شده اجراي اين حكم قانوني مهم تاكنون با اثربخشي 

لازم صورت نگرفته باشد. 
براس��اس گ��زارش مركز پژوهش ه��اي مجلس، 
يكي از مهم ترين دلايل اجراي ناقص و غيراثربخش 

م��اده)8( قانون بهبود مس��تمر محيط كس��ب وكار 
مربوط به ايجاد سامانه پنجره واحد تجارت فرامرزي 
اين است كه متاس��فانه قانونگذار در تصويب قوانين 
مرب��وط به اي��ن موضوعات به مفاد قانوني پيش��ين 
در هم��ان موض��وع توج��ه نمي كند يا مف��اد آنها را 
ناديده مي گي��رد. اين رويه منجر ب��ه از ميان رفتن 
ش��فافيت، تمرك��ز و هماهنگ��ي نه��ادي لازم براي 
ايجاد و بهره برداري مطلوب فعالان اقتصادي و ديگر 
ش��هروندان از اين سامانه و س��امانه هايي از اين نوع 

خواهد شد.
 

 غيبت دولتي ها در جلسات شوراي گفت  و گو
در عين حال حضور نامنظم اعضا به ويژه اعضاي 
دولت��ي در »ش��وراي گفت وگ��وي دول��ت و بخش 
خصوصي« از كارآمدي و اثربخشي اين شورا كاسته 
اس��ت. هم در دولت دهم و هم در دولت هاي يازدهم 
و دوازدهم، حضور و مش��اركت موثر وزراي عضو در 
اين ش��ورا جدي گرفته نش��ده و يكي از دلايل عدم 
اجرا يا اجراي ناقص بسياري از احكام مهم مندرج در 

بندهاي ماده)11( نيز همين است. 
مركز پژوهش ها در گزارش اخير خود آورده است 
كه گرچه بخش خصوص��ي و تعاوني حكم مبني بر 
در دستور كار قرار گرفتن مصوبات شوراي گفت وگو 
در م��دت ۳۰روز در هيات وزي��ران را فرصتي براي 
بررس��ي جدي نظرات و پيشنهادهاي خود در دولت 
تلق��ي مي كند؛ با اين ح��ال در اينكه اين فرصت به 

چ��ه كيفيتي و تا چه ح��دي هدف بخش خصوصي 
و تعاون��ي را برآورده مي كند، س��والاتي جدي وجود 
دارد. به نظر مي رسد اين حكم بدون در نظر گرفتن 
پيش نيازهاي نهادي لازم به تصويب رس��يده اس��ت 
و نمي ت��وان به اجرايي ش��دن آن حتي در بلندمدت 

اميدوار بود. 
همچنين براس��اس اين گزارش، اجراي برخي از 
اح��كام بندهاي ماده)11( )ازجمل��ه بندهاي»الف«، 
»ت« و »ث«( نيازمند كار كارشناس��ي دقيق و قابل 
اتكا در دبيرخانه شوراي گفت وگو است. بدون تدارك 
دستور جلسات متكي بر كار پژوهشي و كارشناسي 
دقيق، قسمت عمده يي از جلسات اين شورا به بحث 
و جدل راجع به امور كلي و بيان دغدغه ها و مس��ائل 
ب��دون ارائه راهكارهايي مش��خص و موثر اختصاص 
خواه��د يافت. بر همين مبناس��ت كه در بند »الف« 
ماده)11( تصريح ش��ده كه پيش��نهاد وضع، اصاح 
يا حذف مقررات توسط ش��وراي گفت وگو»براساس 
گزارش تهيه ش��ده از س��وي دبيرخانه اين ش��ورا« 
صورت مي گيرد. با اين همه گزارش هاي مقتضي در 
اين خصوص توس��ط دبيرخانه ياد شده، ارائه نشده 

است. 
اين گزارش مي  افزايد: جنس حكم مندرج در بند 
»د« م��اده)11( )تعيين مصاديق امتيازات تخصيص 
يافت��ه ب��ه بخش هاي خصوص��ي و تعاوني توس��ط 
شوراي گفت وگو( مشابه با حكم مندرج در بند »ج« 
همين ماده )پيگيري گزارش اتاق ها درباره امتيازات 

رانت زا، ض��د رقابتي و انحص��اري بخش هاي دولتي 
و ش��به دولتي در قوانين و مقررات و رويه ها( اس��ت. 
انجام چنين وظايف مهمي بيش از توان نهادهاي تازه 
تاسيس و بدون پيوندهاي لازم با نهادهاي حاكميتي 

به نظر مي رسد.
انج��ام اين تكاليف نيازمند تصميمات سياس��تي 
در س��طوح كان و همدلي و عزم همه دستگاه هاي 
حاكميتي براي انج��ام اصاحات نهادي در جهت از 
ميان ب��ردن زمينه هاي رانت زا و مهيا كردن بس��تر 
اقتصاد رقابتي اس��ت. بر اين اس��اس اس��ت كه عدم 
اجراي اين حك��م و احكامي از اين قبيل كاما قابل 
پيش بيني اس��ت. انج��ام چنين ام��ور مهمي صرفا 
از طري��ق وضع قانون و س��پردن آنها به ش��وراهايي 

همچون شوراي گفت وگو امكان پذير نيست.
 

 خلأهاي حمايتي در شرايط سخت رقابت
يك��ي ديگ��ر از نكات من��درج درگ��زارش مركز 
پژوهش ه��ا، لزوم حماي��ت وي��ژه از توليدكنندگان 
داخلي در ش��رايط سخت رقابت در بازارهاي جهاني 

است.
در موقعيت��ي كه بازار ايران در س��ال هاي اخير با 
حضور چش��مگير توليدكنندگان و برندهاي خارجي 
مواجه بوده است و دسترسي توليدكنندگان كوچك 
و متوس��ط ايراني به ب��ازار و مصرف كنندگان روز به 
روز محدودتر ش��ده، اجراي م��اده)1٦( قانون بهبود 
مبني ب��ر ايج��اد مكان هايي براي عرض��ه كالاهاي 

ايراني، مي توانست منفذي براي رساندن محصولات 
توليدكنندگان كوچك و متوسط ايراني به بازار باشد. 
اما متاسفانه شهرداري ها و ساير دستگاه هاي اجرايي 
مرتب��ط با كوتاه��ي در اجراي حكم اي��ن ماده، اين 

سهولت را از توليدكنندگان ايراني دريغ كردند. 
مركز پژوهش ه��اي مجلس همچني��ن انتقادي 
به عدم تاس��يس درخصوص»س��ازمان نظام مشاوره 
مديريت« وارد كرده اس��ت تاس��يس »سازمان نظام 
مشاوره مديريت« دولت طي فرآيند عجيبي به طور 
رس��مي اجراي حكم ماده)1۷( قانون بهبود مستمر 
محيط كسب وكار را متوقف كرده است. بدين شرح 
كه به دليل موافق نبودن دولت با تش��كيل سازمان 
نظام مش��اوره مديريت اجراي حك��م مورد بحث به 
تصوي��ب اصاحيه يك قانون ديگر و اجراي متعاقب 
آن قانون احاله داده ش��ده اس��ت. عدم اجراي حكم 
قانوني به بهانه غيرقابل توجيه، نقض حاكميت قانون 

است. 
مساله ديگر مورد اشاره در اين گزارش، ساماندهي 
معامات بخش خصوصي است. فارغ از بي توجهي و 
كم كاري س��ازمان برنامه و بودجه كشور در اجراي 
حكم ماده)1۹( در ايجاد»پايگاه اطاع رس��اني جامع 
معامات بخش عمومي« براي س��اماندهي معامات 
بخ��ش عمومي ٦ حك��م قانوني در ٦ قان��ون داراي 
همپوشاني به تصويب رسيده است. اين احكام متعدد 
س��بب موازي كاري و هدررفت منابع عمومي ش��ده 
است. شناس��ايي جامع و تنقيح دقيق مجموعه اين 
احكام قانوني و كش��ف مراد نهايي قانونگذار يا حكم 
نهايي حاصل از اين مجموعه مواد قانوني، نخس��تين 
گام براي رفع اختافات و اس��تقرار يك نظم قانوني 
اثربخش و كارآمد براي هزينه كرد اين بخش از وجوه 

عمومي كشور است. 
نكته ديگ��ري كه مرك��ز پژوهش ه��اي مجلس 
در گ��زارش خود به آن اش��اره ك��رده، رويكردهاي 
متفاوت و بعضا متناقض نس��بت به بخش خصوصي 
است. برداش��تي كه براس��اس بند»الف« ماده)۷۹( 
قانون محاس��بات عمومي )مصوب1۳٦٦/٦/1( حاكم 
اس��ت، اين است كه اش��خاص حقوقي بخش دولتي 
در معام��ات بخش عمومي ارجحيت دارند؛ درحالي 
كه ماده)22( قانون بهبود مستمر محيط كسب وكار 
جهت��ي كاما مخال��ف را مقرر كرده اس��ت. به نظر 
مي رس��د، تصويب ماده)22( براساس رويكرد جديد 
سياست گذاران نس��بت به بخش خصوصي و تبديل 
بدبيني پيش��ين به بخش خصوصي به خوش��بيني 
امروز و حتي تسهيل مشاركت اين بخش در اقتصاد 
به ويژه كارايي صورت گرفته است؛ اما محتواي نظام 
حقوقي كه براس��اس سياس��ت هاي دولت محور در 
اقتصاد شكل گرفته بود بدون تغيير باقي مانده است. 
اين عدم انس��جام و ناس��ازگاري مواد قانوني ازجمله 
موانع اج��راي احكام قانوني مبتني بر به مش��اركت 

طلبيدن بخش خصوصي است. 

دستيار ويژه اقتصادي رييس جمهور با اشاره به 
اينكه ماهانه هزارميليارد تومان براي پرداخت نقدي 
يارانه ها كسري داريم، اظهار كرد: موضوع اعتبارات 
يارانه ه��اي نقدي نظام مال��ي دولت را مختل كرده 

است.
به گزارش فارس، مس��عود نيلي دس��تيار ويژه 
اقتص��ادي رييس جمه��ور در نشس��ت بين المللي 
كنفران��س مديري��ت با اش��اره ب��ه اينك��ه ماهانه 
هزارميلي��ارد تومان براي پرداخت نق��دي يارانه ها 
كس��ري داري��م، اظهار ك��رد: در مجموع س��الانه 
12هزار ميليارد تومان براي پرداخت يارانه نقدي از 
محل هاي ديگري تامين اعتبار مي كنيم. وي افزود: 
يكي از دلايلي كه موجب اختال در نظام اقتصادي 

ش��ده و بخش��ي از آن نظام مالي دول��ت را مختل 
كرده، موضوع اعتبارات يارانه هاي نقدي است. 

نيلي با بيان اينكه اوراق مشاركت دولتي بخشي 
در داخل بازار س��رمايه و بخشي خارج از آن عرضه 
ش��ده اس��ت،  گفت: تصميم گرفتيم تا تمام اوراق  
موجود در داخل بازار س��رمايه عرضه شود كه اين 
فرآيند موجب شد با يك تحول مثبت مواجه شويم؛ 
با اتفاقاتي كه در سال ۹۳ تا ۹5 رخ داد و تحولاتي 
ك��ه در نظام مالي دولت به وجود آمد، نرخ بازدهي 
اين اوراق افزايش يافت اما در س��ال ۹٦ كاهش در 

نرخ هاي بازدهي اوراق داشتيم.
دس��تيار ويژه رييس جمهور با تاكي��د بر اينكه 
كاهش نرخ اوراق موجب ش��د تا س��رريز منابع به 

بخش مس��كن واريز شود، گفت: با وجود اينكه نرخ 
بازده مسكن با نرخ بازده تامين مالي فاصله دارد اما 
با توس��عه اين بخش مي توانيم ش��اهد رونق بخش 

مسكن و در ادامه آن صنايع وابسته باشيم. 
وي با ابراز اميدواري به اينكه در بخش مس��كن 
ش��اهد تحرك باش��يم، گفت: رش��ته هاي مختلف 
صنعتي با رونق بخش مسكن به تحرك در مي آيند، 
با كاهش نرخ س��ود و افزايش نرخ بازدهي مسكن 
ش��كاف بين نرخ س��ود و نرخ بازدهي كاهش پيدا 
كرده است و تداوم اين روند مي تواند سرمايه گذاري 
در بخش مس��كن را نيز افزاي��ش دهد. نيلي افزود: 
با در نظر گرفتن مجموع ش��رايط نشانه هايي براي 
اميدواري نس��بت به احتمال آغ��از تحرك در بازار 

مسكن به چشم مي خورد. وي با اشاره به اينكه در 
س��ال 1۳۹٦ روند نرخ ارز حقيقي براي مدت 5ماه 
به طور متوالي بهبود پيدا كرده اس��ت و همواره در 
آذرماه هر سال شاهد رشد مقطعي و سينوسي نرخ 
ارز بوده ايم و در مجموع به طور كلي روند كاهش��ي 

بوده است. 
دس��تيار ويژه رييس جمهور اقدام بانك مركزي 
براي كنترل نرخ س��ود در شهريور ماه 1۳۹٦ را در 
جريان رون��د متغيرهاي كان اقتص��ادي و عاملي 
ب��راي اثرگ��ذاري در بخش مس��كن اع��ام كرد و 
گفت: كنترل موسسات مالي غيرمجاز توسط بانك 
مركزي و برنامه ريزي بر مخارج دولت در سال ۹٦ و 
كنترل عدم قطعيت بودجه در سال ۹٦ ديگر عوامل 

اثرگذار بر بخش مسكن بوده است.
نيلي با بيان اينكه در سال ۹٦ متاثر از بهبود در 
تقاضاي داخلي ناش��ي از كاهش نرخ سود و بهبود 

درآمد و همچنين بهبود در نرخ سود حقيقي بخش 
واقعي اقتصاد بهبود پيدا كرده است، گفت: با توجه 
به عدم چش��م انداز رشد در مخارج دولت، استمرار 
تقاضا، مستلزم تداوم كاهش نرخ سود، بهبود روابط 

بين الملل و حل مساله تنگناي اعتباري است. 
وي عنوان كرد: حل مس��اله تنگن��اي اعتباري 
و كاهش نرخ س��ود متاثر از اجراي سياس��ت هاي 
اصاحي در خصوص نظام بانكي خواهد بود و عاوه 
ب��ر اين، حفظ چارچوب مالي دولت به معناي عدم 
كسري هاي بزرگ در بودجه عمومي و يارانه نقدي 
براي ع��دم اثرگذاري منفي بر نرخ س��ود ضروري 

است. 
وي اس��تمرار تقاض��ا در نظام اقتص��ادي را در 
كاهش نرخ س��ود بانكي عنوان كرد و گفت: در اين 
باره بايد ديد كه نظام بانكي در سال هاي آتي چطور 

عمل خواهد كرد. 

كسري ۱2 هزار ميليارد توماني دولت براي پرداخت يارانه  نقدي
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قيمت تمام شده وام مسكن 
از طريق اوراق رهني 

اين روزه��ا در ب��ازار اوراق 
به��ادار براي خري��د امتياز وام 
مسكن يك ميليون توماني بايد 
۲۰۰ه��زار تومان نقدا پرداخت 
كني��د و اوراق رهني خريداري 
ك��رده و تحويل بانك مس��كن 
دهيد. اين يعني ۲۰درصد وام 
مذكور را همان اول از دس��ت 
داده اي��د. وقت��ي هم ك��ه وام 
دريافت مي كنيد بر مبناي هر 
ي��ك ميليون تومان مانده وام در س��ال ۱۶درصد بهره 
تضمين شده به بانك مسكن پرداخت مي كنيد. بنابراين 
با يك جمع س��اده ب��راي اين ن��وع وام ۳۶درصد بهره 
پرداخ��ت مي كنيد. ولي اگر فك��ر مي كنيد كه يك وام 
با بهره ۳۶درصد گرفته ايد، اش��تباه مي كنيد چون شما 
۲۰درص��د وام را همان اول از دس��ت داده ايد و هزينه 
فرصت آن حداقل 4درصد در سال است كه اگر به رقم 
۳۶درص��د قبلي اضافه كنيد، متوجه خواهيد ش��د كه 
در س��ال اول اين وام براي ش��ما 4۰درصد هزينه بهره 
خواهد داش��ت. عمق فاجعه آنجا مشخص مي شود كه 
بانك مسكن با كنترل عرضه اوراق رهني به بازار، قيمت 
آنها را كنترل مي كند تا سپرده گذاران دانه درشت خود 
را راضي نگاه داشته و منابع كلان پولي را در بانك خود 
نگاه دارد. سود اين تجارت به حدي است كه بسياري از 
بانك هاي كوچك خصوصي ترجيح مي دهند، منابع خود 
را در اختيار بانك مسكن قرار داده و شريك سود كلان 
ناش��ي از اين وام گرانقيمت ش��وند اما سوال اين است 
كه چرا مش��تري تن به چنين وام گرانقيمتي مي دهد.  
دليل اول اين است كه چند سال پيش دولت اعطاي وام 
مسكن توسط ساير بانك را ممنوع و دست بانك مسكن 
را در اي��ن بازار انحصاري باز گذاش��ت و نكته دوم اين 
اس��ت كه اين بانك در مقايسه با ساير بانك ها وام هاي 
بلندمدت پرداخت مي كند و اقشار ضعيف و كم درآمد 
جامعه كه توان پرداخت اقساط بالا را ندارند به ناچار تن 
ب��ه چنين بهره هاي گزافي مي دهند .  حال بايد از بانك 
مركزي سوال كرد كه چرا نظارتي بر اين موضوع ندارد 
و اجازه مي دهد يك بانك دولتي كه مس��وول خانه دار 
شدن مردم ضعيف و فقير جامعه است عملا باعث بالا 

رفتن نرخ بهره و هزينه تمام شده وام مسكن شود. 

مذاكرات حقوقي ايران و 
روسيه براي اتصال بانكي 

مدير اداره نظام هاي پرداخت بانك مركزي از انجام 
مذاكرات حقوقي ايران و روسيه براي اتصال كارت هاي 
بانكي خبر داد. به گزارش ستاد خبري هفتمين همايش 
س��الانه بانكداري الكترونيك و نظام هاي پرداخت، داود 
محمدبيگي افزود: ايران در ح��وزه كارت هاي اعتباري 
بين المللي هم اكنون جدي ترين ارتباط را با روسيه دارد 
و خوشبختانه در بحث فني اقدامات خوبي انجام شده 
اس��ت. وي با بيان اينكه تست ها در اين حوزه در حال 
انجام اس��ت، اظهار داش��ت: البته در يكي، دو ماه اخير 
مقداري از س��رعت، تس��ت ها به دليل مباحث حقوقي 
كاسته شده است البته هر ارتباطي بخواهد انجام شود، 
بايد قراردادي بين دو كشور و بانك هاي مركزي منعقد 
ش��ود. مدير اداره نظام هاي پرداخ��ت بانك مركزي با 
بيان اينكه سامانه مير روسيه بايد در دسامبر عملياتي 
مي شد، افزود: متاسفانه اين امر به دليل مباحث حقوقي 
تاكنون انجام نشده اس��ت، چراكه تا زماني كه قرارداد 
منعقد نش��ود، ط��رف روس براي عملياتي ش��دن آن 
مش��كلاتي را بيان كرده است. محمدبيگي با تاكيد بر 
اينكه تغييرات را براي طرف روس ارسال كرده ايم، ادامه 
داد: اما يكي از مباحث اصلي كش��ور در بحث ارتباطات 
بين المللي، بحث استانداردهاي امنيتي و كسب و كاري 
اس��ت كه متاسفانه در كشور با وجود تمام توسعه هايي 
كه در حوزه بانكداري الكترونيك داشتيم به دليل عدم 
ارتباط با جامعه بين المللي خيلي بانك هاي ما آماده اين 

حوزه نيستند. 

سرمايه پيشرو دومان توكان 
فاقد مجوز است

»شركت سرمايه پيش��رو دومان توكان« كه با وعده 
پرداخت س��ود نامتعارف به جذب سپرده از عموم مردم 
اقدام كرده اس��ت، مج��وزي از بانك مرك��زي ندارد. به 
گزارش روابط عمومي بانك مركزي، ش��ركت س��رمايه 
پيش��رو دومان توكان )س��هامي خاص( به شماره ثبت 
4۷۵۶۸۰، واقع در تهران، ميدان ونك، خيابان ملاصدرا، 
خيابان ش��يخ بهايي، كوچه معصوم��ي، پلاك 4۱ و 4۳، 
واحد ۲۸، بدون اخذ مجوز از اين بانك به جذب س��پرده 
و پرداخت س��ود ب��ه عموم مردم )واس��طه گري وجوه و 
پرداخت سود نامتعارف( اقدام مي كند. از اين رو ضروري 
است هموطنان عزيز براي جلوگيري از به مخاطره افتادن 
ام��وال خود، ب��ا در نظر داش��تن غيرقانوني بودن جذب 
سپرده توسط اين شركت، از س��پردن دارايي هاي خود 

به آن خودداري كنند. 

تامين 284ميليارد تومان 
تسهيلات ارزي بانك صنعت 

 ش��عب بانك صنعت و معدن طي ۳س��ال گذشته 
۱4ميلي��ون و ۵۰۰ ه��زار دلار )مع��ادل ۵۲ ميلي��ارد 
تومان( و ۵4 ميليون يورو )معادل ۲۳۰ ميليارد تومان( 
تس��هيلات ارزي براي طرح هاي كوچك و متوسط اين 
بانك تامي��ن كرده اند. به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني 
بانك صنعت و معدن، تس��هيلات دلاري يادشده براي 
۳ طرح صنعتي در تبريز، س��منان و يزد و تس��هيلات 
يورويي به ۶ طرح صنعتي در اصفهان، بوشهر، خرم آباد، 
رش��ت، ش��يراز و يزد تخصيص يافته است. تسهيلات 
ارزي يادش��ده ۳۶ درصد و تسهيلات ريالي ۶4 درصد 
كل تس��هيلات قرارداد شده توسط شعب بانك صنعت 
و معدن براي طرح هاي كوچك و متوسط بانك صنعت 
و معدن در ۳سال گذشته را تشكيل مي دهند. گفتني 
است شعب بانك صنعت و معدن در سطح استان هاي 
كش��ور علاوه بر تسهيلات ريالي در زمينه تامين مالي 

ارزي نيز فعاليت مي كنند. 

يادداشت

اخبار

سيد عباس موسويان خبر داد 

انتشار اوراق ارزي با پايه يورو و دلار در حال بررسي است

از بازي هاي كودكانه تا هديه و كاشت درخت، محيط لازم براي فرهنگ سازي بيمه
فرهنگ سازي بيمه از مدارس تا زندگي و حوادث

بيمه بايد نوعي هزينه براي آرامش و طيب خاطر باشد نه هزينه اي براي  سود  مادي

گروه بانك و بيمه  احسان شمشيري 
ضريب نف��وذ ۷درصدي در صنع��ت بيمه يكي از 
بندهاي قانون برنامه پنج س��اله شش��م توسعه است 
كه توس��ط نمايندگان مجلس به تصويب رس��يده و 
پيش بيني  ش��ده تا انتهاي برنامه شش��م ضريب نفوذ 
بيمه نسبت به توليد ناخالص داخلي به ۷درصد برسد. 
اين در حالي است كه در حال حاضر ضريب نفوذ بيمه 
حول و حوش ۲درصد اس��ت و در دوره هاي قبل نيز 
همواره زير ۲درصد بوده و از اس��تانداردها و ميانگين 

نرخ جهاني فاصله داشته است.
ب��ه گزارش »تعادل«، بر اين اس��اس بس��ياري از 
كارشناسان معتقدند كه گسترش بيمه بايد از طريق 
فرهنگ س��ازي در كودكان و مدارس ابتدايي ش��روع 
شود و تا گروه هاي س��ني و درآمدي مختلف جامعه 
را تحت پوش��ش قرار دهد و بر اين اساس، بسياري از 
شركت هاي بيمه يي تلاش دارند كه از طريق طرح هاي 
مختلف، در م��دارس و در بين ك��ودكان و نوجوانان 
ضرورت گس��ترش پوش��ش بيمه يي را به صورت هاي 

گوناگون در دستور كار قرار دهند. 
آموزش و پرورش كه مشتريان مستقيم آن نزديك 
ب��ه ۲۰ ميليون دانش آموز اس��ت، مي تواند در معرفي 
چراي��ي و ضرورت هاي بيمه و ايجاد نگرش مثبت به 
آن، مدنظر سياست گذاران و مديران اين صنعت باشد. 
امروزه دس��ت اندركاران بيمه با اين مخاطره نگرش��ي 
مواجهند كه افراد جامعه از نقش و اهميت بيمه غافلند 
و بيمه را فقط از زاويه جبران مالي و پولي مي نگرند و 
نه از زواياي  مهم تري كه ممكن اس��ت در اولويت اول 
باشند. چنانچه متوليان صنعت بيمه بر اين باور باشند 
كه تبيين نقش صنعت بيمه پيامدهاي  مثبتي در وهله 
اول براي خانواده ها و سپس براي بيمه دارد، مي توان 
اين مطلب را نيز گوش��زد كرد كه آموزش و پرورش، 
حلقه متصل كننده اين باور اس��ت. اغلب كش��ورهاي 

جهان هن��گام برنامه ريزي براي كاره��اي زيربنايي و 
عموما فعاليت هاي زيربنايي فرهنگي  و رفتاري  به  نقاط 
استراتژيك توجيه مي كنند و هميشه نظام  آموزش و 
پرورش نخستين و مهم ترين  گلوگاه استراتژيك درنظر 
گرفته مي شود. هنگامي ك�ه روسيه سفينه اسپوتنيك 
را به فضا پرتاب  كرد  امريكا  شوكه شد. به نظر مي رسيد 
كه امريكايي ها براي ربودن گوي س��بقت  از  روس ها، 
دست به  دامان سازمان ناسا كه مسووليت هاي مربوط 
به مطالعات فضايي ازجمله ساخت  فضاپيما  را  به عهده 
دارد، بش��وند، اما چنين نشد. آنها بر نظام آموزشي و 
مقطع ابتدايي   انگشت  نهادند . امريكايي ها ده�ه ۱9۶۰ 
را س��ال هاي اصلاحات در آموزش و پرورش  ناميدند. 
به اصلاح برنامه هاي درس��ي  فيزيك ، رياضي ، شيمي 
و غي��ره پرداختند و توانس��تند در آن عرصه رقابتي 
موفق ش��وند. بنابراين مي بينيم كه آموزش  و پرورش  
گلوگاه  استراتژيك است. اگ�ر صنعت بيمه بر آن است 
كه اس��تفاده از بيمه هاي  مختلف  را  به يك فرهنگ و 
ارزش  تبديل ك�ند، گلوگاه اس��تراتژيك براي ش��روع 
كجاست؟ در اين مقاله با ارائه  استدلال ها  و شواهدي 
ادعا مي شود كه گلوگاه استراتژيك ب�راي صنعت بيمه 
جه��ت نهادينه كردن  فرهنگ  بيم��ه ، نظام  آموزش و 

پرورش و برنامه هاي درسي است. 
ع��لاوه بر آم��وزش و پ��رورش رس��مي، آموزش 
غيررسمي، ضمن خدمت و آموزش و پرورش ضمني 
مي تواند س��طوح مختلف فرهنگ س��ازي را در كنار 

آموزش ها موردتوجه قرار دهد. 
صنعت بيمه براي نهادينه كردن فرهنگ بيمه بايد 
به هر س��ه نوع آموزش و پرورش توجه  داشته باشد و 
استراتژي خود  را در هر يك از آنها معين كند. تدوين 
اين استراتژي ها بدون  مطالعه و پژوهش ميسر نخواهد 
ش��د و از رهگذر آموزش و پ��رورش مي توان  فرهنگ 
بيمه را در س�طوح ج�امعه، خانواده و افراد نهادينه كرد 

يا لااقل آم��وزش و پرورش را يكي از عوامل بااهميت  
درنظر گرفت.

۶ گ��روه، تعاري��ف هنج��اري مط��رح اس���ت و 
فرهنگ سازي بيمه امر ساده يي نيست و اين پيچيدگي  
هنگامي  دوچندان مي شود كه بخواهيم اين استراتژي 
را در بس��تر جامعه  و از طريق نظام آموزش و پرورش 
)رسمي، غيررسمي و ضمني( نهادينه كنيم. بنابراين 
فرهنگ س��ازي بيمه در س��طح جامعه بيشتر حالت 
نمادين دارد كه بايد به ارزش ها  و مفروضات  بنيادين  
فرهنگي توجه و در س��طح مدارس، هم به ارزش ها و 

هم به ابعاد عملي آن پرداخته  شود . 

 سطح ملي
فرهنگ عام جامعه  همانند  چتري اس��ت كه ساير 
خ��رده فرهنگ ها را دربر مي گي��رد. رابطه  بين آنها را  
مي توان  به  صورت ش��كل ۳ تصور كرد. ريسك گريزي 
ي��ا اجتن��اب از  ع��دم  قاطع��ي و ويژگي آخ��ر  يعني  
ريسك گريزي با فرهنگ بيمه ارتباط تنگاتنگي دارد. 

فرهن��گ حاكم بر جامعه، ويژگي ريس��ك گريزي 
دارد  و باعث شده بيمه  ب�ا كم توجهي روبه رو  شود، زيرا 
تصور  حاكم  اين  است كه ب�يمه گذاري  ن�وعي  ريسك 
و هزينه فايده اس��ت. در اين شرايط اگر افراد جامعه 
ريس��ك گريز باش��ند، بيمه با بي مهري  و كم توجهي  
مواجهه مي شود. برعكس در يك جامعه  ريسك پذير  
كه   بيمه  نوعي  سرمايه اطمينان خاطر  و آرامش  تلقي 
مي شود، مي توان احتمال قريب به يقين  داد كه بيمه 
ب��ا ابزار علاقه مردم مواجه ش��ود  و اف��راد  آن  را ج�زو 

فرهنگ خود بدانند. 

 آموزش  و پرورش رسمي
در  فرهنگ س��ازي  بيمه نيز بايد در  داخل  آموزش 
و پرورش نقاط اس��تراتژيك را شناخت. ازج�مله اين 
نقاط مي توان به برنامه هاي درسي ك�ه در كتاب هاي 
درسي تجلي م�ي يابند اش�اره كرد. كتاب هاي درسي 
ب�ا اه�داف گوناگون طراحي مي شوند و نقطه  آشنايي   
دانش آموزان با دنياي پيرامون هس��تند. نظام آموزش 
در فرهنگ س��ازي ب�يمه ن�قش خطيري  دارد. در اين 
خص��وص مي توان درم��ورد كتاب هاي��ي م�ثل علوم 
اجتماعي، تعليم��ات مدني، متون فارس��ي و غيره و 
نهادينه كردن  و معرفي  صحي��ح بيمه  در قالب انواع، 
اهميت، اهداف، پيامدهاي مثبت و نظاير آن اقدام كرد. 
تدوين مطالبي در كتاب هاي درس��ي درباره بيمه 
ض��رورت دارد ك���ه اي�ن  مطالب  بايد  به طور س��اده و 
جذاب و با بيان مثال هاي عيني و واقعي ارائه شود. البته 
معلمان بايد با  مباحث  مربوط  آشنا شوند. فرهنگ سازي 
در باب اين موضوع كه بيمه يك ضرورت زندگي  اس�ت  
و اف�راد جامعه  بايد هزينه هاي بيمه را جزو هزينه هاي 
س��رمايه يي زندگي درنظ��ر بگيرند. تبلي��غ و معرفي 
بيم��ه  مدارس  به ط��ور مداوم، به طوري كه س��خنراني 

صاحب نظران و دست اندركاران بيمه در مدارس به طور 
منظم و برنامه ريزي  شده  انجام  پذيرد. اگر صنعت بيمه 
مي خواهد نقش پيش��رو، آينده نگر  و فراكنش   داش��ته 
باش��د، بايد علاوه ب��ر دانش  و روش ه��اي مربوط ب�ه 
اداره  ام��ور  بيمه، به بس��ترها و زمينه ها نيز  توجه  كند 
و يكي از كانون هاي توجه، نظام آموزشي است. نظامي 
كه مي توان  آن را  گلوگاه  استراتژيك قلمداد كرد. ايده 
جامعه  ياد  گيرنده  فرصت مناسبي براي   سياست گذاران  
بيمه است تا از  فرصت  به دست آمده براي پويا كردن 

صنعت بيمه  استفاده كنند. 
به تازگي بيمه معلم با هدف توسعه فرهنگ بيمه 
زندگ��ي و مفهوم آموزش پس انداز به كودكان از طرح 
هستان )بيمه زندگي و حوادث( در نخستين نمايشگاه 
كودك و نوزاد رونمايي كرد. محمدابراهيم تحسيري 
مديرعام��ل بيم��ه معل��م در آيين رونماي��ي از طرح 
هستان گفت: ضريب نفوذ بيمه در كشور پايين است 
و بيمه مركزي در نظر دارد با فرهنگ سازي و آموزش 
دانش آموزان به ص��ورت پايه يي ضريب نفوذ بيمه در 
كش��ور را افزايش دهد كه با توجه به پتانسيلي كه در 
بيمه معلم وجود دارد، تصميم گرفتيم با طراحي يك 
بيمه نام��ه جامع كه در آن بتوان با هزينه مناس��ب و 
اقتص��ادي ح��وادث دوران كودكي را پوش��ش داد و 
همچنين پس انداز و سرمايه گذاري به عنوان بيمه نامه 
عمر در آن گنجانده شد. افزايش ضريب نفوذ بيمه از 
برنامه هاي اصلي بيمه معلم اس��ت و ما در نمايشگاه 
ك��ودكان حضور پيدا كرديم ت��ا با معرفي بيمه معلم 
ك��ودكان و دانش آموزان خانواده ه��اي آنها را با بيمه 
آشنا كنيم تا بتوانيم از طريق ايجاد جذابيت و طراحي 
ساز و كارهاي مناسب خانواده ها را با بيمه آشنا كرده 
و در نتيجه ضريب نفوذ بيمه در كش��ور افزايش پيدا 
كند. آشنايي كودكان با بيمه در خانواده ها مي تواند در 
گسترش چتر بيمه بسيار اثرگذار باشد تا بحث نياز به 

بيمه نامه در خانواده بيشتر مطرح شود. 

 ورود شركت ها به بحث فرهنگ سازي
در بخ��ش فرهنگ س��ازي باي��د بيمه نامه ه��ا ب��ا 
روش ه��اي جديد ارائه ش��وند زيرا بايد متناس��ب با 
گذش��ت زمان بيمه نامه ها در اشكال جديد طراحي و 
ارائه شوند، براي بيمه نامه ها زمان مناسب گذاشته شود 
تا طراحي مناسبي صورت گيرد و در جذب كودكان و 

خانواده ها موثرتر واقع شود.
ح��وادث دانش آموزي نس��بت به گذش��ته تغيير 
كرده اس��ت و در اين رابطه گسترش چتر بيمه بيش 
از گذش��ته ضروري به نظر مي رسد. يك اتاق فكر در 
بيمه معلم تشكيل شده كه به دنبال شناسايي نيازهاي 
كودكان اس��ت اينكه اساسا كودكان به چه چيزهايي 

علاقه دارند و چگونه با خدمات بيمه آشنا مي شوند. 
س��عيد گيوه چي مدير بيمه عم��ر و زندگي بيمه 
معلم در اين زمينه گفت: اساس��ا ك��ودكان ايراني به 
عنوان بازار هدف بيمه  معلم به ش��مار مي روند و براي 
نخستين بار در صنعت بيمه كشور با رونمايي از طرح 
بيمه نامه زندگي هستان با تولد هر كودك يك درخت 
نيز با همت و نوآوري همكاران كاشته مي شود، كليد 
خورده اس��ت كه به ازاي هر نوزاد متولد شده با خريد 
بيمه زندگي هس��تان يك درخت با نام نوزاد كاش��ته 
مي شود تا علاوه بر آتيه فرزندان به محيط زيست كه 

نبض زندگي است، كمك شود و ايجاد انگيزه و خاطره 
به وج��ود آيد. با ارائه يك پكي��ج كامل از موضوعات 
آموزشي و سرگرمي كودكان را با مفاهيمي چون بيمه 
ريسك پس انداز س��رمايه گذاري حوادث و غيره آشنا 
كنيم. در قالب يك كارت هديه بيمه عمر و حوادث را 
عرضه كرده و همچنين بتوانيم در آموزش رشته هاي 
ديگ��ر بيمه خوانن��ده را با بيمه آتش س��وزي و غيره 
آشنا كنيم. ما از دو شخصيت عروسكي خرگوش كه 
خواهر و برادر هس��تند، استفاده كرديم زيرا خرگوش 
به باهوش��ي و س��رعت عمل و زيركي معروف است، 
نام طرح هديه هس��تان اس��ت به بح��ث بيمه عمر و 
سرمايه گذاري اش��اره دارد. هدهد معلم هم نمادي از 
كارشناسان بيمه است. اين براي نخستين بار است كه 
در يك عكس كامل ارائه مي ش��ود و در آن پس انداز و 
سرمايه گذاري و همچنين حوادث گنجانده شده است 
و براي هر نوزاد دارنده اين بيمه نامه يك درخت كاشته 
مي شود. در نمايشگاه كودك بيش از ۸۰۰۰پك كامل 
آموزشي در قالب پنج كتاب داستان و CD به صورت 
رايگان و با هدف آشنايي خانواده ها و فرهنگ سازي در 
ميان بازديدكنندگان توزي��ع كرديم و علاوه بر آن از 

كوين )سكه( بهره خواهيم گرفت. 

 بيمه نامه هاي عمر و پس انداز 
ويژگي بيمه نامه هاي عمر و پس انداز تضمين سود 
سرمايه گذاري در بلندمدت، امكان بازخريد بيمه نامه 
براي بيمه گذار، امكان برداش��ت بيمه گ��ذار از محل 
اندوخت��ه بيمه عمر و امكان پرداخت وام به بيمه گذار 
از محل اندوخته بيمه نامه بدون نياز به ضامن است و 
وقتي شخصي بخواهد از بانك وام دريافت كند حتما 
نياز به دو ضامن معتبر خواهد داشت در صورتي كه در 
اين بيمه نامه بدون نياز به ضامن امكان اخذ وام براي 

فرد بيمه گذار وجود دارد.
ام��كان دريافت س��رمايه بيم��ه در پاي��ان مدت 
بيمه نامه به طور يكجا توسط بيمه گذار يعني از محل 
اندوخته هاي حق بيمه سرمايه يي تشكيل مي شود كه 
در پاي��ان مدت بيمه نامه به صورت يكجا به بيمه گذار 

پرداخت شده كه سرمايه گذاري محسوب مي شود.
امكان افزايش س��رمايه بيمه براي رفع آثار تورم و 
جبران كاهش قدرت خريد بيمه گذار، امكان پرداخت 
حق بيمه به صورت يكجا و اقساطي در اين بيمه نامه، 
پرداخت سود مشاركت در منافع شركت بيمه، جبران 
اقساط حق بيمه هاي معوق از طريق اندوخته بيمه گذار 
در ش��ركت بيمه يعني زماني كه ف��ردي از بانك وام 
مي گيرد در صورت عدم پرداخت اقساط در سررسيد 
جريمه به وي تعلق مي گي��رد اما در بيمه نامه عمر و 
تشكيل سرمايه به اين شكل نيست و در صورت تعويق 
در پرداخت اقساط، شركت بيمه از محل اندوخته اين 
اقساط را پرداخت مي كند. اين بيمه نامه مشمول قانون 

ماليات بر ارث نيز نمي شود. 
 چ��ه زماني به بيمه عمر نياز پيدا مي كنيم؟ زمان 
بيماري، وقوع حادثه، كهنس��الي و نياز به س��رمايه، 
هزينه سنگين جهيزيه و ازدواج فرزند، هزينه تحصيل 
و دانشگاه و ايجاد كسب و كار براي فرزندان، بدهكاري 
و... زماني اس��ت كه به بيمه عم��ر نياز پيدا مي كنيم. 
اما آن وقت ديگر دير ش��ده و هيچ ش��ركت بيمه يي 

نمي تواند سهل انگاري شما را جبران كند. 

 مهدي هاديان  صاحب نظر پولي و بانكي   
گس��ترش فين تك  هاي منطبق با اصول ش��ريعت در حوزه هاي 
تامين مالي دس��ته جمعي و وام  دهي نظير به نظير، مي تواند س��بب 

افزايش شمول مالي، كاهش فقر و افزايش اشتغال  شود. 
عدالت، برابري و شفافيت در ارائه خدمات مالي ازجمله اصول نظام 
مالي اسلام براي توسعه اقتصادي و كاهش فقر و بيكاري در جامعه 
اس��ت. اين اصول ارزش هاي جهاني هستند كه قرن  ها قبل در نظام 
اقتصادي صدر اسلام ملاك عمل بوده است. يكي از پيش  شرط هاي 
اصلي كه امروزه در مباحث رش��د اقتصادي و توس��عه پايدار مطرح 
مي شود، بحث دسترسي عموم به خدمات مالي يا به  عبارتي شمول 
مالي )Financial Inclusion( است كه با اصول عدالت و برابري 
در نظام مالي اس��لامي نيز منطبق اس��ت. با وج��ود تلاش  دولت ها 
براي نزديك كردن مردم به بانك يا به  عبارتي بانك پذير كردن آنها، 
موفقيت چنداني حاصل نش��ده است؛ به گونه يي كه طبق آمارهاي 
بان��ك جهان��ي، حدود ۲.۵ ميليارد نفر در سراس��ر جه��ان حتي از 

خدمات مالي اوليه مانند داشتن حساب بانكي محروم هستند. علاوه 
بر كارمزد، هزينه بالاي خدمات مالي و س��اير مسائل، برخي از افراد 
نيز ممكن است به دلايلي ازجمله انگيزه هاي مذهبي، خودخواسته 
از خدمات نظام مالي متعارف دوري نمايند. در اين شرايط گسترش 
نظام مالي اسلامي، با مدل كسب و كار متفاوت از بانكداري متعارف، 
مي تواند نقش موثري در افزايش ش��مول مالي داشته باشد. هر چند 
كه نظام مالي اسلامي در دو دهه گذشته رشد چشمگيري داشته و 
ارزش دارايي ه��اي آن در دنيا به بيش از ۲۰۰۰ميليارد دلار افزايش 
يافته اس��ت، با وجود اين در مقايسه با سهم ۲4درصدي مسلمانان 

)۱.۸ميليارد نفر( از جمعيت دنيا، مقدار زيادي نيست. 
از س��وي ديگ��ر، ط��ي ده��ه گذش��ته تح��ولات فن��اوري در 
عرصه ه��اي مختل��ف قابل توج��ه بوده اس��ت؛ يك��ي از بخش هايي 
ك��ه به خوب��ي از اين تحولات بهره جس��ته، صنع��ت خدمات مالي 
اس��ت. ظهور و گس��ترش فين  تك  ه��ا، با درك صحي��ح از نيازهاي 
مالي مش��تريان، توانس��ته خدم��ات موردني��از آنه��ا را در زمان و 
مكان مناس��ب عرضه نمايد و از اين طريق نظام مالي س��نتي را به 
 چالش كش��يده است. پذيرش گس��ترده تلفن  هاي همراه هوشمند

Cloud Co m( پيشرفت در رايانش ابري ،)Smart Phones ((
 )Big Data Analysis( و فن��اوري تحلي��ل  كلان داده )puting
س��بب راحتي، كارايي، سادگي، ش��فافيت، شخصي  سازي و امنيت 
خدمات مالي شده است. اين ويژگي ها، به طور خاص منجر به كاهش 
هزينه خدمات مالي و فراتر از آن پيدايش طيف جديدي از خدمات 

مالي مانند كيف پول ديجيتالي و انواع بيمه ها شده است. 
به عبارتي ديگر، رويكرد نظام مالي مدرن كه برخاسته از تحولات 
فناوري در خدمات مالي اس��ت، س��عي كرده در مقايس��ه با رويكرد 
سنتي، خدمات مالي را بيش از پيش با هزينه كمتر و كارايي بيشتر 
در اختي��ار عموم افراد قرار دهد و ب��ه همين دليل در فراگير كردن 
خدمات مالي و بانك  پذير كردن مردم موفق تر از سياست هاي دولت ها 

بوده است. 
تحولات ف��وق دلالت بر اي��ن دارد كه س��رمايه گذاري در حوزه 
فين تك ه��اي مبتن��ي بر خدمات مالي اس��لامي نق��ش موثري در 
افزايش سهم مالي اس��لامي از مراودات مالي جهاني خواهد داشت. 
 اين در حالي است كه طبق گزارش هاي شركت مشاوره يي اكسنچر
)Accenture( از ۵۰ ميلي��ارد دلاري ك��ه در س��ال ۲۰۱۰ در 

ش��ركت  هاي فين  تك س��رمايه گذاري ش��ده اس��ت، س��هم منطقه 
خاورميان��ه و ش��مال آفريقا كه محل زندگي يك چهارم مس��لمانان 
دنياست، صرفا يك درصد بوده است. بنابراين براي تحقق ظرفيت  هاي 
بالقوه نظام مالي اس��لامي، شايسته اس��ت كه مقامات پولي و مالي 
كشورهاي اسلامي، توجه شاياني به توسعه فناوري در بخش خدمات 

مالي داشته باشند. 
از آنجا كه مهم ترين ويژگي فين تك  ها افزايش رقابت است، براي 
جذب مش��تريان بالقوه و افزايش شمول مالي، فين  تك هاي اسلامي 
باي��د خدم��ات مالي را با لح��اظ ويژگي  هاي فوق  الذك��ر ارائه كنند. 
ازجمله حوزه هايي كه فين  تك  هاي اس��لامي به خوبي مي توانند در 
 )Crowdfunding( آن فعال شوند بحث تامين مالي دسته جمعي
و وام ده��ي نظير به نظير )PointmtomPoint Lending( اس��ت. 
براس��اس اصول ش��ريعت، اين انتقال وج��وه در قالب  هاي متعددي 
ازجمله مشاركت، قرض  الحس��نه، صدقات و انفاق امكان پذير است. 
M m )ررض  الحس��نه، صدقات و انفاق در افزاي��ش تامين مالي خرد 

crofinance( و درنتيجه كاهش فقر و افزايش اشتغال نقش موثري 
دارد.

گروه بانك و بيمه  
ي��ك عض��و كميت��ه فقهي ب��ورس از بررس��ي 
چارچوب انتشار اوراق ارزي در اين كميته خبر داد 

و گفت: پايه اين اوراق يورو و دلار خواهد بود. 
س��يد عباس موس��ويان در گفت وگو با ايبنا در 
خصوص انتش��ار اوراق ارزي اظهار داشت: با توجه 
به اينكه اوراق بهادار منتش��ر ش��ده در ايران عمدتا 
ريال��ي اس��ت و كارك��رد داخل��ي دارد و در مقابل 
پروژه هاي س��رمايه گذاري دولت معمولا نياز به ارز 
دارد، كميته فقهي س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 
بررس��ي چارچوب اوراق ارزي را آغاز كرد تا انتشار 
اوراق بهادار اسلامي توسط دولت جمهوري اسلامي 
ايران اجرايي شود. وي در ادامه افزود: بر اين اساس 
انتش��ار اوراق ارزي در كميته فقهي سازمان بورس 
در دس��تور كار ق��رار گرفت و بعد از بررس��ي هاي 
مختلف كميته فقهي س��ازمان بورس با انتشار انواع 
اوراق مش��اركت، اوراق مرابح��ه، اوراق اجاره، اوراق 
س��لف و حتي اوراق اسناد خزانه اسلامي به صورت 

ارزي و ريالي موافقت كرد. 
عضو كميته فقهي سازمان بورس و اوراق بهادار 
درباره پايه اين اوراق گفت: پايه اوراق ارزي قطعا بر 
اس��اس ارز خواهد بود كه مي تواند ارزهايي همانند 
ي��ورو و دلار مورد اس��تفاده قرار گي��رد همچنين 
س��رمايه گذاران مي توانند با دو شيوه ارزي و ريالي 
در اين اوراق سرمايه گذاري كنند به اين صورت كه 
يا از مس��ير پرداخت ارزي اوراق را بخرند يا قيمت 
روز ريالي اين اوراق را پرداخت كنند تا مالك اوراق 

ارزي شوند. 

 تضمين دولت ايران
موس��ويان در ادامه افزود: دولت سود اين اوراق 
را تضمين مي كند و متعهد اس��ت تا در سررس��يد 
علاوه بر اصل س��رمايه، س��ود اوراق مورد نظر را به 
ص��ورت ارزي يا ريالي و ب��ه قيمت روز به صاحبان 
اوراق بپردازن��د. وي اظهار داش��ت: اف��رادي كه در 
اي��ران ارز در اختيار دارن��د، مي توانند در اين اوراق 
س��رمايه گذاري كنند، چرا كه علاوه بر اين موضوع 
ك��ه اين اوراق امنيت و تضمي��ن دولت را به عنوان 
پش��توانه در اختيار دارد، تغييرات و نوسان نرخ ارز 

را نيز پوشش مي دهد. 

 تسويه در سررسيد با ارز يا ريال
عضو كميته فقهي سازمان بورس و اوراق بهادار 
در ادامه گفت وگو با ايبنا درباره تس��ويه اوراق ارزي 
اعلام كرد: بر اس��اس س��از و كارهاي تعريف شده، 
صاحب��ان اوراق ارزي در سررس��يد ي��ا ارز تحويل 
مي گيرند يا به قيمت روز، ريال ارز را به همراه سود 

آن دريافت مي كنند. 

 فرصت ويژه ايرانيان خارج از كشور
موسويان با اش��اره به اينكه خريداران اين اوراق 
تنها مختص به داخل ايران نمي شوند، اظهار داشت: 
با توجه ب��ه اينكه نرخ بازدهي در ايران نس��بت به 
ساير كش��ورهاي ديگر مناسب تر اس��ت، اين اوراق 
فرصت ويژه يي براي ايرانيان خارج از كش��ور براي 
س��رمايه گذاران ايجاد مي كند تا با خريد آن س��ود 

مناسبي را كسب كنند. 

وي در ادام��ه گف��ت: س��رمايه گذاري در اوراق 
ارزي به نفع دولت نيز تمام مي شود، چرا كه دولت 
مي توان��د از منابع ارزي ايراني��ان داخل و خارج از 
كشور به نحو بهينه تري در تامين مالي و برنامه هاي 

توسعه يي در بخش اقتصادي استفاده كند. 

عض��و كميت��ه فقهي س��ازمان ب��ورس و اوراق 
بهادار درباره چش��م انداز اين اوراق ب��ه ايبنا گفت: 
انتش��ار اوراق ارزي در بلندم��دت زمين��ه انتش��ار 
اوراق بين المللي اس��لامي را فراهم مي كند و دولت 
جمهوري اس��لامي ايران مي تواند با استفاده از اين 

ابزار در كش��ورهاي منطقه، كش��ورهاي اسلامي و 
غيراس��لامي اين ابزار را منتش��ر كند و با توجه به 
سود مناسبي كه اين اوراق دارد قطعا مورد توجه و 
استقبال سرمايه گذاران در ساير كشورهاي دنيا نيز 

قرار خواهد گرفت. 

سعيد اميريان 
كارشناس بازار پول

نگاه

گسترش شمول مالي با فين  تك  ها
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5 بورس و فرابورس
فرهنگ سازي در بازار سرمايه

از  يك��ي  كل��ي  به ط��ور 
بازار  متولي��ان  اولويت ه��اي 
س��رمايه بايد توج��ه هر چه 
بيش��تر به مقوله آموزش در 
بازار س��رمايه باش��د، چرا كه 
در ح��ال حاضر بس��ياري از 
س��رمايه گذاران حت��ي بدون 
كس��ب دانش ابتداي��ي وارد 
بازار سرمايه ش��ده و در اين 

بازار ش��روع به خريد و فروش مي كنند. حال به دليل 
ماهيت پر ريس��كي كه بازار سرمايه دارد عملا ممكن 
اس��ت سرمايه گذار تنها با يك بار زيان از بازار سرمايه 

خارج شود و عطاي آن را به لقاي آن ببخشد. 
ب��ا توجه به تاكيد مقام معظم رهبري در خصوص 
اقتص��اد مقاومت��ي به عنوان راهكار اساس��ي و جدي 
براي توس��عه اقتصادي كشور، توسعه و گسترش بازار 
سرمايه به عنوان يك ابزار كارا، نيازمند ارتقاي دانش 
عمومي و آشنا س��ازي جامعه ب��ا اين ابزار و در نهايت 
فرهنگ س��ازي آن اس��ت كه همين موضوع منجر به 
هدايت س��رمايه به سمت فعاليت هاي مولد اقتصادي 
مي ش��ود. بر اين اساس با در نظر گرفتن بازار سرمايه 
به عنوان دماس��نج اقتصادي كشور مي توان اين گونه 
درياف��ت كه رش��د اقتصادي در بيش��تر كش��ورهاي 
صنعتي همراه با رش��د بازارهاي س��رمايه بوده است. 
يعني بازار س��رمايه و رش��د اقتصادي ب��ه عنوان دو 
ب��ازوي مكم��ل در كنار يكديگر عم��ل مي كنند. اگر 
اف��رادي كه قصد ورود به بازار س��رمايه دارند در ابتدا 
با مفهوم اين بازار آشنا شوند و آموزش لازم را كسب 
كنند، در ش��رايط خوب و بد بازار ق��ادر خواهند بود 
تصميمات درستي اتخاذ كنند و بي جهت هيجان زده 
نش��وند. آموزش و فرهنگ س��ازي بازار سرمايه از اين 
جهت اهميت دارد كه سرمايه گذاران از همان ابتدا با 
ريسك هاي سيستماتيك و غيرسيستماتيك موجود 
در بازار آش��نا ش��ده و ب��ه راحتي قادر ب��ه مديريت 

معاملات خود خواهند بود. 
در حال حاض��ر راهكارهاي فراواني جهت افزايش 
عمق بازار س��رمايه وجود دارد ولي لازمه آن آموزش 
درست قبل از ورود به بازار است. اين موضوع نيازمند 
عزم ملي و مش��اركت همه دست اندركاران حوزه هاي 
مختل��ف از جمله اصحاب رس��انه و به طور مش��خص 
صدا و س��يما براي س��اخت فيلم و س��ريال هايي كه 
در آن نق��ش ب��ازار س��رمايه در جذب س��رمايه هاي 
مردم و س��وق دادن آنها به س��وي فعاليت هاي مولد 
در چارچ��وب اقتص��اد مقاومت��ي و همچني��ن نقش 
بس��يار موثر دانش��گاه ها به خصوص در رش��ته هاي 
مالي براي ش��ناخت عملي و نه صرف��ا تئوري بورس 
اش��اره كرد، البته متوليان بازار س��رمايه مي توانند به 
روش هاي مختلف زمينه س��ازي لازم را براي آموزش 
به وجود آورند. يك��ي از فعاليت هايي كه متوليان امر 
در اين خص��وص مي توانند، انجام دهن��د تبليغات و 
اطلاع رساني درست در مورد مزيت هاي بازار سرمايه 
و همگام ب��ا آن آموزش قبل از ورود به بازار از طريق 
رسانه هاست. با توجه به ضريب نفوذ بالاي رسانه ها در 
بين مردم مي توان اين نوع تبليغات را موثر دانست اما 
نوع آن نبايد به گونه يي باشد كه موجب ايجاد هيجان 
مثبت در مردم شود بلكه هدف اصلي را بايد آموزش 
و يادگيري قرار داد كه اين آموزش مي تواند در قالب 

انيميشن ها و داستان هاي كوتاه و جذاب باشد. 
 در حال حاضر توجه به بازار س��رمايه بيش��تر در 
ته��ران و چند ش��هر كلان متمركز ش��ده اس��ت. در 
صورتي كه آنچنان كه بايد و ش��ايد به شهرستان هاي 
كوچك تر توجهي نش��ده اس��ت. ح��ال وظيفه همه 
دس��ت اندركاران از جمله متوليان بازار س��رمايه اين 
اس��ت ك��ه در تالاره��اي منطقه يي خ��ود دوره هاي 
فرهنگ س��ازي و آم��وزش ب��ازار س��رمايه را مرحله 
ب��ه مرحله اج��را كنند تا بتوانند با ايج��اد جذابيت و 
حمايت لازم، زمينه سازي ورود سرمايه گذار جديد به 

بازار سرمايه را فراهم كنند. 
همان طور كه اشاره شد، اجراي برنامه هاي آموزش 
بورس در دانش��گاه ها هم مي تواند يكي از زمينه هاي 
اصلي ورود افراد به بازار سرمايه باشد. در حال حاضر 
قشر زيادي از كشور در دانشگاه ها مشغول به تحصيل 
هستند و عمده اين دانشجويان هم تمايل زيادي براي 
فعاليت در بازار س��رمايه دارند ولي دلايل عدم حضور 
خود را ترس از دس��ت دادن سرمايه اعلام مي كنند. 
حال بايد برنامه ريزي درست و مناسبي براي فعاليت 
اين قش��ر از دانشجويان در بازار سرمايه صورت گيرد 
و آموزش هاي لازم در زمينه ورود به بازار س��رمايه به 
آنها داده ش��ود تا با دان��ش كامل فعاليت در اين بازار 
را ش��روع كن��د. در كل بايد گفت آنچن��ان كه بايد و 
شايد به بحث آموزش و فرهنگ سازي بازار سرمايه در 
كش��ور توجه ويژه يي نشده است. البته در حال حاضر 
تلاش هايي از س��مت مس��وولان در حال انجام است 
ولي اين موضوع مهم نيازمند مشاركت جمع بيشتر و 
موثرتر مس��وولان در حوزه هاي مختلف جهت نيل به 
اهداف اقتصاد مقاومتي در مقابل اقتصاد وابسته است. 

خريد و فروش »وساپا«: شركت سرمايه گذاري 
س��ايپا صورت وضعي��ت پرتفوي س��رمايه گذاري ها 
در دوره ي��ك ماهه منتهي ب��ه 30 آذر ماه 96 را با 
س��رمايه 10هزار و 675 ميليارد ريال منتش��ر كرد. 
همچنين ش��ركت در ابتداي دوره يك ماهه منتهي 
به پايان آذرماه امسال تعدادي از سهام چند شركت 
بورسي را با بهاي تمام شده 10هزار و 147ميليارد و 
512ميليون ريال و ارزش بازار 6 هزار و 118ميليارد 
و 80ميليون ريال در س��بد س��هام خود داشت. بر 
اس��اس اين گزارش، بهاي تمام ش��ده سهام بورسي 
اين ش��ركت در دوره يك ماهه ياد شده 10ميليارد 
و 488 ميلي��ون ريال كاهش يافت و به رقم 10هزار 
و 137ميلي��ارد و 24ميلي��ون ريال رس��يد. افزون 
بر اي��ن ارزش بازار اين ش��ركت ط��ي همين دوره 
370ميلي��ارد و 888 ميليون ري��ال افزايش يافت و 
در پايان دوره معادل 6ه��زار و 488ميليارد و 968 
ميليون ريال محاس��به ش��د. اين در حالي است كه 
ش��ركت در دوره يك ماهه منتهي به 30 آذرماه 96 
سهام چند ش��ركت بورسي را به مبلغ 25ميليارد و 
414ميليون ريال واگذار و از اين محل 766ميليون 
ريال س��ود كس��ب كرد. در سويي ديگر اين شركت 
در دوره يك ماهه ياد ش��ده تعدادي از س��هام چند 
ش��ركت بورس��ي را با بهاي تمام شده 14ميليارد و 

160ميليون ريال خريداري كرد. 

يادداشت اقتصادي

روي خط شركت ها

»تعادل« نسبت نوسان شاخص سهام را با واقعيت بورس مقايسه مي كند

خطايتشخيصدركمينبورسبازان

آمادگي نهاد ناظر براي اجراي دستورالعمل جديد بازار سهام

شمارش معكوس براي آغاز فصل تحليلگري
معاون نظارت بر بورس ها و ناش��ران س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار از 
آمادگ��ي كامل اين نه��اد ناظر براي عملياتي كردن دس��تورالعمل جديد 
توقف و بازگشايي نمادها و چند دستورالعمل ديگر خبر داد. حسن اميري، 
دستورالعمل جديد توقف و بازگشايي نمادها را حاصل عبور از يك فرآيند 
چند مرحله يي دانس��ت و گفت: در رويه جديد هرگونه تاخير يا عدم ارائه 
اطلاعات از سوي ناشر مشمول برخوردهاي انضباطي شديدتر خواهد بود. 
وي اظهار داش��ت: همچنين طول دوره توقف ها كوتاه و تعداد آن افزايش 
پي��دا كرده و از س��وي ديگر تاخير يا عدم ارائه اطلاعات از س��وي ناش��ر 
مس��تلزم برخوردهاي انضباطي شديدتر از گذشته شده و مراتب به اطلاع 
س��رمايه گذاران مي رسد. عضو هيات مديره سازمان بورس ادامه داد: به اين 
ترتيب، توجه به صورت هاي مال��ي و گزارش هاي ميان دوره يي و آمارهاي 
تولي��د و فروش ماهانه و گزارش تجزي��ه و تحليل مديريت ضرورت يافته 
و س��رمايه گذاران بالفع��ل و بالقوه بايد درجه تحلي��ل و توجه به اطلاعات 
را افزايش دهند. وي با اش��اره به روند اجرايي دستورالعمل جديد گفت: 
پس از تصويب اين دس��تورالعمل در هيات مديره سازمان بورس و اوراق 
بهادار اجراي آن آغاز ش��د و بورس  تهران، فرابورس ايران، ش��ركت  رايان  
بورس و ش��ركت فن��اوري بايد زيرس��اخت هاي مورد نياز ب��راي اجراي 
دس��تورالعمل هاي جديد را راه اندازي مي كردند. از سوي ديگر با توجه به 
افزايش س��طح نظارتي بورس و فرابورس تجهيز و آموزش نيروي انساني 
و همچنين تفكيك وظايف بين بورس ها و س��ازمان انجام شده و اكنون 
آماده عملياتي كردن دس��تورالعمل ها هس��تيم. به گزارش سنا، اميري 
تمركز اصلاحات انجام شده را در سه بخش دستورالعمل اجرايي افشاي 
اطلاعات، دس��تورالعمل پذيرش اوراق بهادار در بورس تهران و فرابورس 
ايران و دس��تورالعمل نحوه انجام معاملات در بورس و فرابورس دانست. 
معاون نظارت بر بورس ها و ناش��ران س��ازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
متعاقب اصلاحات صورت گرفته در دستورالعمل اجرايي افشاي اطلاعات، 
ناشران مجاز به افشاي پيش بيني عملكرد آتي خود نيستند؛ لكن با توجه 
به اينكه در حال حاضر پيش بيني عملكرد ناش��ران روي س��امانه كدال 
قرار دارد، ضروري اس��ت ناش��ران هرگونه تغيير با اهميت در پيش بيني 
خود را از طريق افشاي اطلاعات با اهميت منتشر كنند. در دستورالعمل 
جديد تاكيد ش��ده است كه ناشران براي س��ال مالي بعد خود اطلاعات 
پيش بيني عملكرد را منتش��ر نكنن��د. وي تصريح كرد: از ديگر تغييرات 
با اهميت در دس��تورالعمل افشا، الزام ناشران به افشاي گزارش تفسيري 
مديريت به همراه صورت هاي مالي ميان دوره يي و س��الانه است. ضوابط 
تهيه و راهنماي به كارگيري گزارش تفسيري مديريت ظرف روزهاي آتي 

طي ابلاغيه يي به اطلاع ناش��ران، حسابرس��ان و ساير استفاده كنندگان 
خواهد رسيد. به گفته اميري، تغيير با اهميت ديگري كه در دستورالعمل 
افش��ا صورت گرفته، بازنگري در مصاديق اطلاعات با اهميت براس��اس 
واقعيت هاي تجاري چندس��اله اخير بوده اس��ت. جهت افشاي مصاديق 
موضوع ماده 13 دس��تورالعمل افشا )اطلاعات با اهميت( حدود 65 فرم 
در قالب اطلاعيه »افشاي اطلاعات با اهميت« طراحي و در سامانه كدال 
پياده س��ازي شده است. عضو هيات مديره سازمان بورس اظهار داشت: با 
توجه به اينكه از تاريخ لازم الاجرا ش��دن دستورالعمل ها، نماد معاملاتي 
ناش��ران به محض افش��اي اطلاعات با اهميت متوقف مي شود، ضروري 
است ناشران هرگونه اطلاعات با اهميت را صرفا از طريق اطلاعيه »افشاي 

اطلاعات با اهميت« افشا كنند. 

 افزايش وظايف نظارتي
اميري در خصوص اصلاحات صورت گرفته در دس��تورالعمل پذيرش 
اوراق بهادار در بورس تهران و فرابورس ايران هم گفت: اصلاحات صورت 
گرفته در اين دس��تورالعمل موج��ب افزايش وظاي��ف نظارتي بورس ها 
شده اس��ت. وي تصريح كرد: مطابق اصلاحات اعمال شده چنانچه ناشر، 
الزامات دس��تورالعمل پذيرش را رعايت نكند، يا در مواعد تعيين شده در 
دس��تورالعمل افشا اقدام به افشاي اطلاعات مدنظر نكند يا اينكه عملكرد 
شركت طي 2 سال منجر به زيان شده باشد، بورس و فرابورس موظف اند 
ضم��ن اطلاع به عموم، نماد معاملاتي ناش��ر را وارد فرآيند تعليق كنند. 
اميري توضيح داد: فرآيند تعليق به تعبير ساده يعني نماد معاملاتي ناشر 
با درج علامت تحت احتياط كنار آن در سامانه TSE و كدال مورد معامله 
قرار مي گيرد و چنانچه ناشر در مهلت ارائه شده توسط بورس يا فرابورس 
اقدامات اصلاحي را انجام دهد از ش��مول آن خارج مي ش��ود؛ در غير اين 
صورت نماد معاملاتي ناشر تعليق و وارد فرآيند لغو پذيرش مي شود. معاون 
نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان كرد: 
فهرست نمادهاي معاملاتي ناشراني كه مشمول فرآيند تعليق مي شوند، به 
همراه دلايل ورود به فهرست، اسامي اعضاي هيات مديره و مديرعامل ناشر 

در سايت بورس و فرابورس قابل مشاهده خواهد بود. 

 واژه كليدي »متوقف« و »تعليق«
اميري اظهار داشت: در دستورالعمل پذيرش اوراق بهادار اصلاح شده 
و همچنين دستورالعمل معاملات با دو واژه كليدي »متوقف« و »تعليق« 
روبه رو خواهيم بود كه »متوقف« به عنوان جلوگيري از انجام معاملات نماد 

به مدت 5 روز كاري و »تعليق« به عنوان جلوگيري از انجام معاملات نماد 
به مدت بيشتر از 5روز كاري تعريف شده است. عضو هيات مديره سازمان 
بورس يادآور شد: نكته مهمي كه ناشران بايد به آن توجه داشته باشند، اين 
است كه در صورت عدم رعايت الزامات ماده 7 الي 12 مكرر دستورالعمل 
افشا، بورس و فرابورس با آنها مكاتبه مي كنند. بر اين اساس ضروري است 
ناشران در خصوص موارد مربوط به الزامات دستورالعمل پذيرش و ماده 7 
الي 12 مكرر دستورالعمل افشا با بورس ها مكاتبه يا پاسخ مكاتبه بورس ها 
را ارس��ال كنند. ضمن اينكه كليه مكاتبات فيمابين ناش��ران، بورس ها و 
سازمان بايد از طريق سامانه كدال صورت گيرد. معاون نظارت بر بورس ها 
و ناشران سازمان نتايج واقعي به دست آمده از اجراي دستورالعمل اصلاح 
ش��ده پذيرش در ب��ورس و فرابورس را اين گونه تش��ريح كرد: از مجموع 
شركت هاي بورسي حدود 32 شركت و از مجموع شركت هاي فرابورسي 
حدود 5 شركت مشمول فرآيند تعليق مي شوند. فهرست شركت هاي فوق 
نيز روي سايت بورس و فرابورس قابل رويت خواهد بود. به گفته اميري، 
تعدادي از شركت هاي بورسي و فرابورسي هم طي چند سال اخير مشمول 
ماده 141 لايح��ه اصلاحي قانون تجارت بوده اند كه حداكثر ظرف مدت 
يك ماه آينده هيات پذيرش در خصوص آنها تصميم مي گيرد. فهرس��ت 
اين دسته از شركت ها نيز در سايت بورس و فرابورس در كنار شركت هاي 

مشمول فرآيند تعليق قابل مشاهده خواهد بود. 

 اصلاحات در دستورالعمل 
عض��و هيات مديره س��ازمان ب��ورس به اصلاحات ص��ورت گرفته در 
دستورالعمل نحوه انجام معاملات در بورس و فرابورس اشاره كرد و گفت: 
همان گونه كه در ابلاغيه بيس��ت و نهم آذرماه 96 عنوان ش��ده، هدف از 
اصلاحات صورت گرفته در دس��تورالعمل ها افزايش ش��فافيت اطلاعات 
ناشران و در عين حال بهبود نقدشوندگي اوراق بهادار است. اميري افزود: 
بر اس��اس اين ديدگاه، چنانچه قيمت س��هام ش��ركت طي 5 روز كاري 
بي��ش از 20 درصد نوس��ان كند )مثبت يا منفي(، نماد متوقف و ناش��ر 
بايد اطلاعيه شفاف سازي منتشر كند. نماد متوقف شده در روز معاملاتي 
بعد با محدوديت دامنه نوس��ان بازگشايي مي شود. البته معيار فوق براي 
ش��ركت هاي مندرج در بازار پايه معادل 40 خواهد ب��ود. وي ادامه داد: 
چنانچه قيمت سهام شركت طي 15 روز كاري بيش از 50درصد نوسان 
كند، نماد متوقف و ناشر بايد كنفرانس اطلاع رساني برگزار كند؛ آنگاه نماد 
معاملاتي حداكثر 2روز كاري بعد با محدوديت دامنه نوس��ان بازگشايي 
مورد بازگش��ايي قرار مي گيرد. اميري خاطرنش��ان كرد: همچنين نماد 
معاملاتي پس از افشاي اطلاعات با اهميت نيز متوقف مي شود. سپس با 
توجه به اينكه افش��اي اطلاعات با اهميت در گروه »الف« يا گروه »ب« 
قرار داشته باشد بدون محدوديت دامنه نوسان )دامنه باز( يا با محدوديت 
دامنه نوسان )دامنه نوسان بسته( مورد بازگشايي قرار مي گيرند. معاون 
نظارت بر بورس ها و ناش��ران س��ازمان بورس و اوراق بهادار تاكيد كرد: 
بررس��ي اطلاعات با اهميت افشا شده و انجام هرگونه مكاتبه با ناشر در 

اين خصوص در حيطه وظايف و اختيارات سازمان است و ناشران بايد با 
سازمان در ارتباط باشند. 

 امي��ري در خصوص تعيين تكليف نمادهاي متوقف ش��ده فعلي نيز 
عنوان كرد: اين نمادها به س��ه گروه تقسيم مي ش��وند. گروه اول شامل 
نمادهايي اس��ت كه ظرف روزهاي آتي باز مي شوند. گروه دوم نمادهايي 
كه بخشي از اطلاعات مورد نظر در دستورالعمل افشا را منتشر نكرده اند. 
با توجه به اينكه از تاريخ اجرا شدن دستورالعمل ها ناشران مجاز به افشاي 
اطلاعات پيش بيني عملكرد خود نيس��تند، نماد معاملاتي اين دسته از 
ناشران پس از انتشار اطلاعيه شفاف سازي مورد بازگشايي قرار مي گيرند. 
بر اين اس��اس، گروه سوم شامل ش��ركت هايي است كه به علت ابهام در 
شفافيت اطلاعاتي آنها متوقف باقي مي مانند و پس از رفع ابهام بازگشايي 
مي شوند. وي افزود: به عبارت ديگر درخصوص گروه سوم سازمان مطابق 
»ماده 19 مكرر 1« دستورالعمل نحوه انجام معاملات در بورس و »ماده 
12 مكرر 4« دستورالعمل نحوه انجام معاملات در فرابورس با آنها برخورد 
مي كند. معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس، ضمن عنوان 
اي��ن موضوع كه اصلاح دس��تورالعمل حدود يك س��ال به طول انجاميد 
از طراحي و پياده س��ازي 65فرم در قالب اطلاعيه »افش��اي اطلاعات با 
اهمي��ت« و 25 فرم در قال��ب اطلاعيه شفاف س��ازي و كدگذاري كليه 
اطلاعيه هاي موجود در س��امانه كدال خب��ر داد. به گفته اميري، جهت 
اج��راي موثرتر اصلاحات صورت گرفته در دس��تورالعمل ها و ايجاد يك 
زبان مش��ترك ميان كليه ذي نفعان بازار س��رمايه، تم��ام اطلاعيه هاي 
موجود در سامانه كدال )ش��امل اطلاعيه هايي كه قبلا پياده سازي شده 
بودند و فرم هايي كه اخيرا اضافه ش��ده اند( كدگذاري ش��ده اند. وي در 
خصوص جزئيات اين اطلاعيه ها و كدگذاري آن افزود: اطلاعيه هايي كه 
توسط ناشران افشا مي شود با كد »ن« مشخص شده اند. مانند اطلاعات 
و صورت ه��اي مالي كه با كد »ن- 10« تعريف ش��ده اس��ت. اين عضو 
هيات مديره سازمان بورس همچنين اظهار داشت: اطلاعيه هايي كه توسط 
بورس تهران افش��ا مي شود با كد »ب« مشخص شده اند. مانند اطلاعيه 
شفاف س��ازي در خصوص عدم رعايت دستورالعمل پذيرش اوراق بهادار 
كه با كد »ب- 1« تعريف ش��ده است. اميري توضيح داد: اطلاعيه هايي 
هم كه توس��ط شركت فرابورس افشا مي ش��ود با كد »ف ب« مشخص 
شده اند. مانند اطلاعيه تعليق ورقه بهادار ناشر به علت عدم رعايت الزامات 
دستورالعمل پذيرش اوراق بهادار كه با كد »ف ب- 2« تعريف شده است. 
به گفته اميري، همچنين اطلاعيه هايي كه توسط سازمان افشا مي شود 
با كد »س« مش��خص ش��ده اند. مانند اطلاعيه عدم پاسخگويي ناشر در 
خصوص شايعه منتشر شده كه با كد »س- 4« تعريف شده است. معاون 
نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس افزود: بورس تهران و فرابورس 
ايران با برگزاري دوره هاي آموزش��ي مشروح اصلاحات صورت گرفته در 
دستورالعمل ها را براي ناشران تشريح كرده اند كه استفاده كنندگان محترم 
 seo. ir مي توانند دس��تورالعمل هاي اصلاح ش��ده را با مراجعه به آدرس

)پايگاه قوانين و مقررات بازار سرمايه ايران( دريافت كنند. 

گروه بورس| هاشم آردم| 
ش��اخص بورس تهران طي معاملات روز گذش��ته در 
ادامه رش��دهاي پي در پ��ي خود، اين بار كان��ال 98هزار 
واحدي را نيز با قدرت فتح كرد و در عدد 98هزار و 358 
واحد ايس��تاد. در روزهاي اخير شاخص بازار سهام به طور 
متوس��ط در ه��ر روز كاري تقريبا يك درصد رش��د كرده 
اس��ت. با فرض ادامه اين رون��د تا پايان هفته جاري عبور 
تاريخي دماس��نج بازار از محدوده 100 هزار واحدي دور 
از دس��ترس نيست. حالا ش��اخص كل بورس تهران تنها 
1.6درصد تا 100هزارتايي ش��دن فاصله دارد. رش��دهاي 
مكرر قيمت هاي سهام در شرايط فعلي مي تواند خريداران 
بالقوه و كمتر حرفه يي بازار را دچار خطاي تشخيص كند. 
به عبارت دقيق تر، افزايش پرشتاب شاخص بورس مي تواند 
افراد كمتر آش��نا با بازار را براي س��رمايه گذاري در سهام 
شركت ها تطميع كند. در صورتي كه شاخص كل بورس 
تهران به معناي واقعي، نش��انگر وضعيت كلي بازار سهام 
نيست. انحراف دو شاخص كل و هم وزن مي تواند تاييدي 
بر اين ادعا باشد. روز گذشته شاخص كل بورس تهران در 
حالي رش��د 0.85درصدي را تجربه كرد كه شاخص كل 
هم وزن تقريبا 0.09درصد افت نشان داد. در مقطع فعلي 
افزاي��ش ارزش روزانه معاملات و همچنين افزايش ميزان 
ورود نقدينگي اشخاص حقيقي مي تواند اين بيم را در بازار 
ايجاد كند كه خريدهاي غيرحرفه يي در قيمت هاي بالا و 

احتمال زيان بورس بازان غيرحرفه يي افزايش يابد. 

 واگرايي شاخص ها
همان طور كه اشاره شد در معاملات روز گذشته بازار 
سهام، شاخص كل در حالي با رشد 0.85درصدي مواجه 
ش��د كه ش��اخص كل هم وزن در پايان معاملات ديروز 
افتي 0.09درصدي را تجربه كرد. فلس��فه وجود اين دو 
شاخص در واقع مشترك است و تنها روش محاسبه آنها 
متفاوت است. هر دو شاخص براي نشان دادن كليت بازار 
منتشر مي شوند. در محاسبه شاخص كل اما، شركت ها 
متناسب با بزرگي ارزش بازار، اثرگذار هستند. به عبارت 
ساده تر هر چه شركتي از نظر ارزش بازار بزرگ تر باشد، 
اثر بيشتري روي شاخص كل دارد. در طرف مقابل براي 
محاس��به ش��اخص كل هم وزن، همان طور كه از نامش 
پيداست، اندازه شركت ها در تاثيرگذاري شان بر شاخص 
مطرح نيست. در واقع شاخص كل هم وزن مي تواند نماي 
دقيق تري را از كليت بازار به نمايش بگذارد. در ش��رايط 
فعلي از نظر تعداد، قيمت سهام اغلب شركت ها يا درجا 
مي زند يا بر مدار نزولي قرار گرفته اس��ت. اما ش��ركت ها 
و گروه ه��اي بزرگ تر از جمله گروه هاي فلزي و معدني، 
فرآورده ه��اي نفت��ي و همچنين محصولات ش��يميايي 
)پتروش��يمي( مورد توجه فعالان بازار س��هام هستند و 
در قيمت هاي مثبت معامله مي شوند. از اين رو شاخص 
كل روند مثبت تري نسبت به شاخص كل هم وزن دارد. 
عكس اين موضوع در اواخر سال 95 و ابتداي سال جاري 
تجربه ش��ده بود. با وجود اينكه كليت بازار )از نظر تعداد 
شركت ها( روندي مثبت داشت، اما از آنجا كه شركت هاي 

بزرگ و اصطلاحا شاخص س��از كمتر معامله مي شدند و 
روندي كسل كننده داشتند، بازدهي شاخص كل هم وزن 
بيشتر از بازدهي شاخص كل بوده است. بازدهي شاخص 
كل و شاخص كل هم وزن از ابتداي سال جاري تاكنون به 
ترتيب 27.3 و 14.4درصد بوده است. اين موضوع البته 
به دليل رشد قابل توجه شاخص گروه هاي فلزي و معدني 
و همچنين پالايشي از ابتداي سال تاكنون طبيعي به نظر 
مي رس��د. اما بايد به اين موضوع توجه داشت كه عموما 
ش��اخص كل به عنوان نماينده بازار س��هام در رس��انه ها 
گزارش مي شود و اين موضوع مي تواند سرمايه گذاران را 
دچار خطاي تشخيص كند. بازده شاخص كل در شرايط 
فعل��ي با اختلاف از بازارهاي رقيب پيش افتاده اس��ت و 
اين موضوع هر س��رمايه گذاري را براي انتقال پول خود 
به اين ب��ازار تطميع مي كند. لذا اين احتمال وجود دارد 
كه سرمايه گذاران بالقوه با تصور اينكه كليت بازار سهام 
مثبت است، سرمايه هاي خود را وارد نمادهايي كنند كه 
چشم انداز لزوما مناسبي ندارد. به طور كلي مي توان ادعا 
كرد با وجود اينكه ش��اخص كل بورس تهران فراس��وي 
مرزهاي تاريخي خود در حال نوسان است، اما اين نماي 

كلي بازار سهام نيست. 

 كوچ حقيقي ها از نمادهاي كوچك تر
همزمان با اينكه ارزش معاملات روزانه بورس تهران در 
حد مطلوبي قرار دارد، به نظر مي رسد بورس بازان همچنان 
در حال سنگين كردن پرتفوهاي خود با نمادهاي پالايشي، 
فلزي و معدني هس��تند. اگرچه اين مثلث همچنان براي 

س��رمايه گذاري جذاب به نظر مي رسد، اما ادامه رشد اين 
شركت ها فعلا به قيمت افت قيمت سهام ساير شركت ها 
شده اس��ت. ارزش معاملات خرد س��هام و حق تقدم در 
نمادهاي ع��ادي بورس تهران، روز گذش��ته بالغ بر 273 
ميلي��ارد تومان بود. خالص تغيير مالكيت از حقوقي ها به 
سمت حقيقي ها نيز نش��ان مي دهد كه اشخاص حقيقي 
بيش از پيش خريدار سهام هستند و بخش عمده به خريد 
سهام در گروه هاي فلزات اساس��ي، پالايشي و خودرويي 
اختص��اص دارد. ب��ه عب��ارت ديگر اش��خاص حقوقي در 
گروه هاي مذكور به ش��دت در حال فروش سهام هستند. 
همين موضوع باعث ش��ده است كه شاخص ها كل و كل 
هم وزن واگرا ش��وند. علاوه بر آنكه به نظر مي رس��د پول 
از بي��رون بازار در حال س��رازير ش��دن به بورس اس��ت، 
س��هامداران ني��ز در ح��ال ف��روش س��هام در گروه هاي 
كوچك تر و خريد سهام در گروه هاي بزرگ تر هستند. در 
صورت ادامه اين روند بورس بازان مي توانند اميدوار باشند 
كه در گروه هاي كوچك تر قيمت هاي جذابي روي تابلوي 
معام��لات نقش ببندد. در واقع پ��س از اتمام روند مثبت 
مثلث فلزي، معدني و پالايشي احتمالا قيمت هاي جذابي 
در ساير گروه ها، به ويژه گروه هايي كه اخيرا افت معناداري 

را تجربه كرده اند، به چشم خواهد خورد. 

 مروري بر آمار معاملات ديروز
در داد و س��تدهاي روز گذشته شاخص كل بورس 
829 واحد بالا رفت و به رقم 98 هزار و 358 رس��يد. 
همچنين سرمايه گذاران بورسي بيش از يك ميليارد و 

180ميليون برگه س��هم، حق تقدم و ساير دارايي هاي 
مالي را دس��ت به دست كردند كه ارزش اين مبادلات 
بي��ش از 335 ميليارد توم��ان بود و در 91 هزار نوبت 
معاملاتي به ثبت رس��يد. در بازار ديروز ش��اخص هاي 
 ب��ازار اول و دوم ني��ز ب��ه ترتيب 728 و ي��ك هزار و
 29 واح��د صعودي ش��دند. نمادهاي ف��ولاد مباركه، 
پالايش نفت بندرعباس، ملي مس، صنايع پتروشيمي 
خليج فارس، س��رمايه گذاري غدير، گل گهر و پالايش 
نفت تهران با بيش��ترين تاثير مثبت بر شاخص، رشد 
اي��ن متغي��ر را رقم زدن��د. گروه هاي فلزات اساس��ي، 
خ��ودرو و كانه فل��زي نيز ديروز با بيش��ترين حجم و 
ارزش معاملات در صدر برترين گروه هاي صنعت قرار 
گرفتند. از ميان اين س��ه گروه شاخص فلزات اساسي 
و كانه فلزي با رش��د مواجه ش��د، اما ش��اخص گروه 
خودرو و س��اخت قطعات اف��ت قابل توجهي را تجربه 
كرد. آمار تغيير مالكيت نش��ان مي دهد كه اش��خاص 
حقيق��ي در نماد ايران خودرو ك��ه در هفته هاي اخير 
رش��د قابل توجهي را تجربه كرده، ش��ديدا فروش��نده 
بودن��د. در عوض در نماد »خس��اپا« كه به مرز قيمت 
اسمي رسيده است، خريدهاي اشخاص حقيقي به طور 

معناداري قدرتمند بود. 
صدرنش��يني بازار ديروز با بيش��ترين رش��د قيمت 
متعل��ق به نماده��اي لاميران، كنت��رل خوردگي تكين 
كو، پتروش��يمي خارك، تامين س��رمايه اميد، س��يمان 
كرمان، محورس��ازان ايران خودرو و توس��عه معادن روي 
بود. در مقابل نمادهاي معدن��ي دماوند، آبادگران ايران، 

افس��ت، سيمان داراب، سيمان ش��اهرود، كاشي الوند و 
چرخشگر با بيش��ترين كاهش قيمت در انتهاي جدول 
معاملات نشستند. همچنين ديروز سرمايه گذاران براي 
خريد سهام تامين سرمايه اميد، اوراق مشاركت شهرداري 
سبزوار، س��هام توسعه معادن روي، كالس��يمين، اوراق 
مشاركت شهرداري تهران، سهام كنترل خوردگي تكين 
كو و پتروش��يمي فجر بيش��ترين تقاضا و طولاني ترين 
صف ه��اي خريد را داش��تند. در مقاب��ل نمادهاي حق 
تقدم ارتباطات س��يار، س��هام پارس دارو، اوراق صكوك 
س��ايپا، اوراق مشاركت شهرداري مشهد، اوراق مشاركت 
ش��هرداري تهران و اوراق صكوك س��ايپا با بيش��ترين 
عرضه ها و سنگين ترين صف هاي فروش مواجه شدند. در 
پايان معاملات ديروز سايپا با معامله 122 ميليون سهم 
بيش��ترين حجم معاملات و فولاد مباركه با معامله 242 

ميليارد ريال بيشترين ارزش معاملات را داشتند. 

 از فرابورس چه خبر؟
در ميانه اين هفته معاملاتي علاوه بر دست به دست 
ش��دن بالغ بر 337 ميليون ورقه بهادار به ارزش بيش 
از 187 ميليارد تومان، ش��اهد رشد 9 واحدي آيفكس 
و رس��يدن اين نماگر به پل��ه 1105 واحدي بوديم. در 
سومين روز كاري هفته بازارهاي اول و دوم ميزبان نقل  
و انتقال بيش از 213 ميليون س��هم به ارزش مبادلاتي 
بالغ بر 64.9 ميليارد تومان بودند كه بيش از 60درصد 
از حجم و بالغ بر 30درصد از ارزش كل مبادلات مربوط 
ب��ه اين دو بازار بود. در بازاره��اي اول و دوم همچنين 
مبادله گران با دادوس��تد بيش از 92ميليون س��هم به 
ارزش اف��زون ب��ر 81 ميلي��ارد ريال بيش��ترين حجم 
مبادلات��ي را در نماد »ذوب« رقم زدند. نماد »زاگرس« 
نيز بالاتري��ن ارزش مبادلاتي را در اي��ن ميان به خود 
اختصاص داد. عنوان بيش��ترين افزايش قيمت در ميان 
نمادهاي فرابورسي به نام نمادهاي »شليا« و »فزرين« 
ثبت ش��د؛ اين در حالي اس��ت كه نمادهاي »وگستر« 
و »اتكام« با بيش��ترين كاهش قيمتي مواجه شدند. از 
س��وي ديگر نگاهي به دادوس��تدهاي صورت  گرفته در 
تابل��وي مبادلاتي بازار پايه حاك��ي از جابه جايي بيش 
از 101 ميليون س��هم به ارزش افزون بر 154 ميليارد 
ريال در اين تابلوهاس��ت ك��ه در 12 هزار و 988 نوبت 
معاملاتي صورت گرفته است. همچنين معامله گران در 
بازار تس��هيلات مسكن خريد و فروش 87 هزار و 911 
ورقه تس��ه ب��ه ارزش بيش از 64 ميلي��ارد ريال را رقم 
زدند. بازار اوراق ب��ا درآمد ثابت فرابورس نيز معاملات 
ام��روز را با نقل  و انتقال حدود 673 هزار ورقه به ارزش 
642ميليارد ريال پشت سر گذاشت. نگاهي به معاملات 
اين بازار حاكي از آن اس��ت كه اس��ناد خزانه اس��لامي 
مربوط به بودجه سال 96 در نماد »اخزا 602« بالاترين 
حجم و ارزش معاملاتي را به خود اختصاص داده است. 
نرخ موثر بازده تا سررس��يد اين س��ري اسناد خزانه در 
پايان معاملات امروز به 16.11درصد و نرخ بازده ساده 

آن به 15.7درصد رسيد. 

رييس سازمان بورس و اوراق بهادار: 

صندوق ارزي پشت چراغ قرمز بانك مركزي
 رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار عنوان كرد: مقررات صندوق 
ارزي در هيات مديره سازمان بورس به تصويب رسيده و به محض توافق 
بانك ها با بانك مركزي راه اندازي مي شود. شاپور محمدي درباره آخرين 
تصميم��ات براي راه اندازي صندوق ارزي در بازار س��رمايه اظهار كرد: 
مقررات صندوق ارزي در هيات مديره سازمان بورس به تصويب رسيده 
و ابلاغ هم ش��ده اس��ت. وي با اينكه متقاضيان براي تاسيس صندوق 
ارزي بايد مجوز بانك مركزي را داشته باشند، ادامه داد: اغلب متقاضيان 

تاسيس صندوق ارزي، بانك ها هستند كه براي راه اندازي اين صندوق ها 
بايد مجوز بانك مرك��زي را دريافت كنند و به محض اينكه بانك ها با 
بانك مركزي به تفاهم برس��ند، صندوق هاي ارزي تاس��يس مي شوند. 
رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار تاكيد كرد: براي ورود متقاضيان 
غيربانكي به تاس��يس صندوق هاي ارزي هيچ محدوديتي وجود ندارد. 
به گزارش ايلنا، محمدي همچنين درباره تحولات بازار ارز با تش��كيل 
صندوق ه��اي ارزي گفت: به طور قطع تاس��يس صندوق ها در بازار ارز 

تاثير مثبتي مي گذارد البته بايد توجه داشته باشيم كه صندوق ها درصد 
كم��ي از ارز بازار را دارند و رقم آن كمتر از 100ميليارد تومان اس��ت. 
وي همچنين درباره باز شدن نمادهاي شركت ها در بازار سرمايه اظهار 
كرد: از اين پس سهامداران بايد با قدرت تحليل وارد بازار سرمايه شوند 
و مي توانند از مشاوره كارشناس��ان اين حوزه ها استفاده كنند. رييس 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار افزود: اگر در اطلاعات يك شركت فعال 
در بازار سرمايه ابهاماتي وجود داشته باشد نبايد حق قانوني سهامداران 
و متقاضي��ان ورود به بازار س��رمايه را براي خريد و فروش س��هام آن 
شركت محدود كنيم و اين را بايد به عنوان يك اصل بپذيريم. محمدي 
تاكيد كرد: سهامداران خرد مي توانند از تحليلگران بازار سرمايه مشاوره 
بگيرند و نكته مهم اين است كه از اين پس روي سهم هايي كه شفافيت 

بيشتري دارند، سرمايه گذاري مي شود. 

حميدرضا مهرآور 
كارشناس بازار سرمايه
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ضرورتتشكلگرايي
درصنعتليزينگ

پايگاهخبرياتاقايران معاون تش��كل هاي اتاق 
ايران در همايش ملي »ليزينگ، توسعه اقتصادي، 
توليد و اش��تغال« ب��ر ضرورت تش��كل گرايي در 
صنعت ليزينگ براي توس��عه اي��ن صنعت تاكيد 
كرد و گفت: صنعت ليزينگ با ظرفيت هاي موجود 
خود مي تواند با محوريت نهاد ناظر به ابزاري قوي 
جه��ت تامين مالي در اقتصاد ايران تبديل ش��ود. 
نادر س��يف همچنين بر ضرورت تشكل گرايي در 
صنعت ليزين��گ و ارتقاي اين صنع��ت با تدوين 
رويه ها و استانداردهاي تشكل هاي مطلوب تاكيد 

كرد. 
معاونت تش��كل هاي اتاق ايران گفت: در مدت  
كمي كه از تاس��يس اين انجمن مي گذرد فراگير 
شدن آن با داشتن ضريب عضويت بالا جهت ارتقا 
و تدوين رويه ها و اس��تانداردهاي صنعت ليزينگ 
و س��ازمان دهي در دفاع از حق��وق اعضا و رعايت 
اس��تانداردهاي ات��اق اي��ران در راهبرد تش��كلي 
پيش��گام باشد. س��يف با اش��اره به اهميت نقش 
ليزينگ در اقتصاد كش��ور اظهار كرد: اين صنعت 
متاسفانه نقش خود را در تامين مالي اقتصاد ايران 
به صورت جامع و كامل نتوانسته ايفا كند درحالي 
كه با وج��ود ظرفيت موجود، مي تواند با محوريت 
نهاد ناظر تبديل به ابزاري قوي جهت تامين مالي 
در اقتصاد ايران ش��ود. او در ادامه افزود: رويكرد و 
سياس��ت هاي كلان كش��ور بايد به رشد و توسعه 
صنع��ت ليزينگ بينجامد ت��ا اين صنعت بتواند از 
نقش و جايگاه مهم خود در راستاي اجرايي شدن 
سياس��ت هاي كلان اقتص��ادي و كمك به تقويت 

توليد و اشتغال داخلي ايفاي نقش آفريني كند. 
بر اس��اس اين گزارش، همايش ملي ليزينگ، 
توس��عه اقتص��ادي، تولي��د و اش��تغال ب��ا هدف 
بررس��ي راه هاي توس��عه صنعت ليزينگ در ايران 
و روش هاي جديد تامين مالي بنگاه هاي اقتصادي 

در دانشكده مديريت دانشگاه تهران برگزار شد. 

اصلاحفوريقوانينومقررات
پايگاهخبريات�اقاصنافايران فع��الان صنفي 
سال هاس��ت كه بر اصلاح فوري قوانين و مقررات 
تاكيد دارند. آنها مهم ترين چالش پيش روي فضاي 
كس��ب و كار را وجود قوانين مزاحم مي پندارند و 
از اينرو آنها از بهارستاني نشينان و پاستورنشينان 
انتظ��ار دارن��د تا به حل مش��كلات موج��ود گام 
بردارن��د. ريي��س ات��اق اصناف ايران در نشس��ت 
كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي كه 
ب��ا حضور وزير صنعت، معدن وتجارت و روس��اي 
اتاق هاي بازرگاني و تعاون برگزارش��د، نس��بت به 
اصلاح ف��وري قوانين و مقررات ب��راي حمايت از 
تولي��د داخلي تاكيد كرد. به گزارش پايگاه خبري 
اتاق اصناف ايران، علي فاضلي تاكيد كرد: كس��ي 
نمي تواند مشكلات موجود در بخش توليد و توزيع 
را انكار كند و پيش��نهاد ما اين است كه مشكلاتي 
كه در اين حوزه وجود دارد را با برگزاري جلسات 
مشترك بين مجلس، دولت و روساي سه اتاق به 

نتيجه برسانيم. 
رييس اتاق اصناف ايران افزود: در بيرون از اين 
اتاق فعالان اقتصادي بس��يار نگران هستند و شما 
نمايندگان و مس��وولان بيشتر بر علل اين نگراني 
واقف هس��تيد و بايد مس��ائل را به صورت شفاف 
به بحث گذاش��ت. او گفت: ما در تمام نشس��ت ها 
دغدغه ها و مش��كلات ج��دي اصن��اف را مطرح 
كرده ايم و در جلس��ه هفته قبل در محضر معاون 
اول محت��رم رييس جمهور ع��رض كرديم كه بايد 
به فوريت به مش��كلات اصناف رسيدگي كنند. او 
گفت: قطعا براي حل اين مش��كل وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت و روس��اي س��ه ات��اق تجربيات 
بس��ياري در اختيار دارند و انگيزه هاي آنان براي 
عبور از ش��رايط فعلي بس��يار قوي است. فاضلي 
افزود: مش��كلات اقتصادي باعث نگراني در حوزه 
بازرگاني داخلي ش��ده است كه بايد به جد به آن 
پرداخته ش��ود و نبايد با يكسري صحبت هاي غير 
مسوولانه سعي در تضعيف دولت داشت؛ چرا كه با 
اين كار تنها تيشه به ريشه نظام مي زنيم وبه جاي 
آن بايد اقدامات موثرت��ر وگام هاي مثبت برداريم. 
او درب��اره افزايش نرخ حامل هاي انرژي در لايحه 
بودجه گفت: حداقل ۱۹ رسته بزرگ صنفي تحت 
تاثير افزايش قيمت هاي انرژي هستند وبايد براي 
آن انديش��ه كرد. فاضلي همچني��ن تصريح كرد: 
نسبت به مساله بودجه نيز كه بسيار مساله مهمي 
اس��ت، بحث زيادي داريم كه در جلسه ديگر بيان 
خواهم كرد و بايد در كميسيون مشترك مجلس 
و دولت و سه اتاق اين مباحث مطرح و حل شود. 
او تاكيد كرد كه دولت نس��بت به پرداخت بودجه 
حوزه نظارت و بازرس��ي كه در بودجه هاي سالانه 
تصويب مي ش��ود، اق��دام كند تا تنظي��م بازار به 

درستي صورت گيرد. 

ثبتاطلاعاتدرسامانهجامع
انبارها

رييس ات��اق اصن��اف مركز اس��تان هرمزگان 
گفت: در راس��تاي اجراي قان��ون مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز، تم��ام صنوف حقيقي و حقوقي موظف 
ب��ه ثبت اطلاع��ات خود در س��امانه جامع انبارها 
هستند. به گزارش پايگاه خبري اتاق اصناف ايران، 
عبدالمجي��د جلالي اظهاركرد: مطاب��ق با ماده ۶ 
قان��ون مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز، صنوف موظف 
ب��ه ثبت اطلاعات موجود خود در س��امانه مذكور 
هس��تند تا اطلاعات م��ورد نياز در ص��ورت لزوم 

كسب شود. 
ريي��س اتاق اصن��اف بندرعب��اس هدف اصلي 
از اي��ن كار را ص��دور بارنامه و بيم��ه نامه عنوان 
ك��رد و اف��زود: از آنجا ك��ه روح حاكم ب��ر قانون 
مب��ارزه با قاچ��اق كالا و ارز، حماي��ت از تجارت 
رس��مي و فعالي��ت واحدهاي مجوزدار اس��ت، با 
اجراي اي��ن قانون تمام واحده��اي صنفي اعم از 
توليدي، تجاري، توزيع��ي و… كه مجوز فعاليت 
اخذ نكرده اند، از گردونه خارج مي ش��وند. جلالي 
تصريح كرد: نياز اس��ت صنوف بدون پروانه كسب 
به سرعت براي دريافت پروانه كسب و ثبت نام در 
اين سامانه اقدام كنند تا با اجراي طرح، با مشكلي 

روبه رو نشوند. 
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به گزارش پايگاه خب��ري اتاق ايران؛ با توجه به 
بررس��ي هايي كه صورت گرفته زمان، هزينه، ميزان 
س��رمايه مورد نياز و فرآيند انجام كار 4 ش��اخصي 
اس��ت كه در اندازه گيري اين موض��وع مورد توجه 
قرار مي گيرند. از اين رو س��هند ش��هبازي، نماينده 
اتاق تبريز با اش��اره به اين نگاه مي گويد: مي توان با 
رسيدگي به اين ش��اخص ها تا حد ممكن وضعيت 
ش��روع كسب  وكار را بهبود بخشيد. او تصريح كرد: 
فرآيند ش��روع كس��ب  وكار در ايران حدود ۱5روز 
برآورد شده درحالي كه در كشور نيوزلند كه در اين 
ش��اخص پيشرو اس��ت طي نيم روز و در قالب يك 
مرحله كل فرآيند شروع كسب  وكار انجام مي شود. 
درحال حاضر پاكستان و لبنان كشورهايي هستند 

كه فرآيند ش��روع كس��ب  وكار را براس��اس ايده و 
تعريف بانك جهاني انجام مي دهند اما با وجود اين 

وضعيت بدتري نسبت به ايران دارند. 
ش��هبازي در نهايت پيش��نهاد حذف لزوم ارائه 
گواهي عدم سوءپيشينه كيفري و ايجاد مركز واحد 
براي انجام كليه مراحل ثبت ش��ركت را مطرح كرد 
و گف��ت: در اين فرآيند س��ازمان تامين اجتماعي، 
امور مالياتي، اداره ثبت ش��ركت ها دخيل هس��تند. 
اگر بتوانيم اين دو پيشنهاد را عملياتي كنيم، رتبه 

ايران حدود 27پله ارتقا پيدا مي كند. 
در ادام��ه كيوان كاش��في با تاكيد ب��ر پيگيري 
پيش��نهادات حاصل از گزارش هاي گذش��ته گفت: 
ه��ر ي��ك از گزارش هايي ك��ه تاكنون ارائه ش��ده، 
پيش��نهاداتي در پي داشته كه با اجرايي شدن آنها 
به بهبود رتبه كشور در گزارش بانك جهاني كمك 
خواهد كرد و از آن مهم تر، وضعيت اقتصادي كشور 
بهتر خواهد ش��د. او ادامه داد: انجام دو پيش��نهاد 
ات��اق تبريز درب��اره بهبود فرآيند ش��روع كس��ب 
 وكار، پيچي��ده و غيرممك��ن نيس��ت. گواهي عدم 
سوءپيش��ينه ه��م از قبل الزامي نب��ود و به راحتي 
مي ت��وان آن را حذف كرد. ايج��اد پنجره واحد هم 
كار چندان س��ختي نيس��ت چون در چند سازمان 

ديگر هم انجام شده و نتايج خوبي داشته است. 
از س��وي ديگر عبدالله رازقي، نماينده اداره كل 
سنجش كيفري قوه قضاييه با نگاهي به گزارشي كه 
از س��وي اتاق تبريز ارائه شد، گفت: وقت عمده اين 
فرآيند ۱5روزه به دريافت گواهي عدم سوءپيشينه 
مربوط مي ش��ود. به طور حتم از پيشنهاد حذف آن 
استقبال مي كنيم. به اعتقاد او اين گواهي چون نگاه 

به گذشته دارد بدين ترتيب در فرآيند شروع كسب  
وكار هيچ فاي��ده و اعتباري ن��دارد بنابراين حذف 
آن امكان پذير اس��ت. او اين پيشنهاد را هم داد كه 
اگر نتوانس��تيم الزام ارائه گواهي عدم سوءپيش��ينه 
را حذف كنيم، رايزني هايي با اداره ثبت ش��ركت ها 
انجام ش��ده تا سامانه يي ايجاد ش��ود و اين پروسه 

5روزه را به 5دقيقه كاهش دهد. 

ب��ا توجه ب��ه م��اده 87 قانون كار، اش��خاص 
حقيق��ي و حقوقي مكلفند قب��ل از احداث واحد 
تولي��دي، برنامه كار، نقش��ه هاي س��اختماني و 
طرح ه��اي مورد نظر را از لحاظ پيش بيني در امر 
حفاظتي، فني و بهداش��ت كار براي اظهارنظر و 
تاييد به وزارت كار و امور اجتماعي ارسال كنند. 
با توجه به ماده ياد ش��ده امري كه بسيار روشن 
اس��ت براي اجراي صحيح اين ماده و پيشگيري 
از بس��ياري از خس��ارات و اتفاقات ناخواسته هر 
دو ط��رف، ه��م متقاضي و ه��م اداره كار به يك 
اندازه نقش داش��ته و مس��وول هستند. به اعتقاد 
فعالان بخش  خصوصي؛ اجراي ماده 87 مسلتزم 
كارشناس��ي قوي در حوزه هاي مختلف است كه 
اج��راي آن ني��از به توانايي، تخص��ص و ظرفيت 
نيروي انس��اني بالايي دارد. در اين زمينه رييس 
ات��اق زنج��ان مي گويد در صورتي ك��ه اداره كار 
امكان اجرا و بررس��ي اين ماده اساس��ي را ندارد، 
مي ت��وان از ظرفيت هاي انجمن ها و تش��كل هاي 
متخص��ص و مج��رب بهره مند ش��د؛ چراكه هر 
نظر كارشناس��ي دقي��ق در هر بخش��ي باري از 
دوش س��رمايه گذار برمي دارد. س��ي و چهارمين 
جلس��ه شوراي گفت وگوي استاني دولت و بخش 
 خصوصي با رياس��ت اس��تاندار زنجان و با حضور 

برخي مسوولان دستگاه هاي اجرايي براي بررسي 
مس��ائل مه��م روز، پيگي��ري مصوبات پيش��ين، 
بررسي نقشه هاي س��اختماني واحدهاي توليدي 
توسط اداره كار همچنين بررسي مشكلات پيش 
روي صادرات صنايع دستي در محل اتاق زنجان 

برگزار شد. 
به گزارش اتاق اي��ران؛  رييس اتاق زنجان در 
اين نشست با اشاره به اهميت گفت وگوي دولت و 
بخش  خصوصي و نقش اساسي حضور نمايندگان 
و روس��اي بخش هاي مختلف گفت: اس��تماع دو 
طرفه و بررس��ي همه  جانبه ب��ه اتخاذ تصميمات 
راهب��ردي و پرب��ازده ختم مي ش��ود ك��ه براي 
بس��ياري از مطالبات بخش هاي مختلف پاس��خ 
منطق��ي حاصل مي ش��ود. غلامحس��ين جميلي 
اف��زود: با توجه به ماده 87 قانون كار، اش��خاص 
حقيقي و حقوقي مكلف هس��تند قبل از احداث 
واحد توليدي، برنامه كار و نقشه هاي ساختماني 
و طرح ه��اي مورد نظ��ر را از لحاظ پيش بيني در 
امر حفاظتي، فني و بهداشت كار براي اظهارنظر 
و تايي��د ب��ه وزارت كار و امور اجتماعي ارس��ال 
كنن��د. او بيان ك��رد: با توجه به ماده ياد ش��ده 
امري كه بس��يار روشن است براي اجراي صحيح 
اين ماده و پيش��گيري از بس��ياري از خسارات و 

اتفاقات ناخواس��ته هر دو ط��رف، هم متقاضي و 
هم اداره كار به يك اندازه نقش داشته و مسوول 
هستند. اجراي ماده 87 مسلتزم كارشناسي قوي 
در حوزه هاي مختلف اس��ت كه اجراي آن نياز به 
توانايي، تخصص و ظرفيت نيروي انس��اني بالايي 
دارد. جميل��ي اف��زود: در صورتي ك��ه اداره كار 
امكان اجرا و بررس��ي اين ماده اساس��ي را ندارد، 
مي ت��وان از ظرفيت هاي انجمن ها و تش��كل هاي 
متخصص و مجرب بهره مند ش��د؛ چراكه هر نظر 
كارشناس��ي دقيق در هر بخش��ي باري از دوش 

سرمايه گذار برمي دارد. 
او ادامه داد كه در صورتي كه اجراي ماده 87 
بعد از صدور پروانه انجام ش��ده باش��د نبايد اين 
فرآيند به تغيير در احداث ها منجر ش��ود؛ چراكه 
عدم نظارت به موقع منجر به تحميل هزينه هاي 
مضاع��ف به صاحب��ان صنايع مي ش��ود. جميلي 
اف��زود: بخش  خصوصي خواه��ان اجراي صحيح 
اين ماده است. چنانچه مشكلي در واحدي پيش 
مي آيد قطعا به دليل كوتاهي در پياده س��ازي به 
موقع ماده 87 اس��ت. اصرار ب��ه اجراي اين ماده 
به معناي سخت گيري و سنگ اندازي در احداث 
و اس��تقرار واحده��اي تولي��دي نيس��ت بلكه به 
دنبال پيش��گيري از لطمات جانبي و غيرمنتظره 
هس��تيم. رييس اتاق زنجان همچنين خواس��تار 
ارائ��ه گزارش��ي از اداره كار مبني ب��ر چگونگي 
اج��راي آن و واحده��اي داراي گواه��ي ايمني و 
بهداش��ت در س��طوح صنعتي و كسب وكارهاي 
كوچك همچنين آمار ناش��ي از حوادث كارگري 

از كارگاه هايي كه گواهي را گرفته اند، شد. 

توجهبهصادراتصنايعدستي
 ب��ا اين گ��زارش مي ت��وان به س��هولت نتيجه 
گرفت كه نظارت بر ايمني و بهداش��ت تا چه اندازه 
ب��ا تخصص و دانش همراه ب��وده و نقش هر يك از 
س��ازمان ها و نماين��دگان بخ��ش خصوصي در اين 

راستا چيست؟ 
جميلي با اشاره به نقش صادرات صنايع دستي 
اظهار كرد: نقش صادرات صنايع دستي به ويژه هنر 
و صنايع دس��تي اس��تان مي تواند به خلق فرصت، 
ايج��اد اش��تغال و ارزش افزوده ختم ش��ود. مهم تر 
اينكه اين ظرفيت مس��ير هم��واري را براي انتقال 
فرهنگ ايراني اس��لامي به اقصي نقط جهان فراهم 
مي كند. جميلي با بيان اينكه دو قلم كالاي چاقو و 
مليله كه دچار قوانين صادراتي سختگيرانه هستند، 
گفت: امروزه روش فروش همچون گذشته نبوده و 
ما نياز داريم روش ه��اي بازاريابي و تجارت خود را 
ب��ه روز كرده و دانش بازاريابي و فروش هاي آنلاين 
را در دس��تور كار قرار دهيم. جميلي به تسريع در 
احداث ش��هرك صنايع دس��تي تاكيد و ابراز كرد: 
اس��تقرار اين ش��هرك و ايجاد تعامل و همكاري با 
وزارت امور خارجه، سفارت خانه ها، كنسولگري ها و 
دفاتر نمايندگي در خارج از كشور بي شك منجر به 
توسعه صنايع دستي خواهد شد. رييس اتاق زنجان 
با اش��اره به تجربه حضور در نمايش��گاه ارتي جيانا 
بزرگ ترين نمايشگاه صنايع دستي اروپا اظهار كرد: 
يكي از مهم تري��ن مزيت هاي اين نمايش��گاه براي 
ش��ركت كنندگان اين اس��ت كه ام��كان معرفي و 
ف��روش محصولات آنها به طور رايگان به مدت يك 

سال در سايت هاي آنلاين در اروپا فراهم است. 

از س��وي ديگر، اس��تاندار زنجان در اين نشست 
ب��ه اهميت هم��كاري اعضاي ش��وراي گفت وگوي 
دولت و بخش  خصوصي با دبيرخانه آن اشاره كرد و 
گفت: يكي از اقدامات ضروري جمع بندي خروجي 
34جلس��ه برگزار شده، شوراي گفت وگوي دولت و 
بخش خصوصي اس��ت كه در نهاي��ت اين مصوبات 
بايد با عملكرد دس��تگاه هاي اجراي��ي تطبيق داده 
شود. درويش اميري با اشاره به ميزان بيمه شدگان 
اجباري اس��تان كه از مرز ۱۱0هزار نفر عبور كرده، 
ابراز كرد: اين وضعيت نش��ان از ش��رايط مناس��ب 
اش��تغال و رونق اقتصادي در اس��تان است. اميري 
پ��س از تحليل و بررس��ي صورت جلس��ات مذكور 
تصريح كرد: متاس��فانه ش��رايط ايجاد ش��ده براي 
صنايع دس��تي كشور قبل از س��ال ۹2 موجب شد 
برخي از رش��ته هاي صنايع دس��تي به خوبي احيا 
نشده و از مسير فعاليت س��ازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دس��تي و گردشگري حذف ش��ود. او اظهار 
كرد: صنايع دس��تي به تبع قدمت و ريشه دار بودن 
به سهولت مي تواند در ايجاد اشتغال و رونق فضاي 
كس��ب وكار موث��ر واقع ش��ود. اين پتانس��يل نيز 
همچون موارد ديگر مستلزم صادرات به نقاط ديگر 
جهان اس��ت تا ضمن ايجاد ارزش اف��زوده فرهنگ 
كش��ور نيز انتقال ياب��د. همچنين ناص��ر فغفوري، 
رييس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت زنجان در 
اين نشس��ت با اشاره به سياست هاي كلي در سطح 
كشور تصريح كرد: در مواردي همچون پنجره واحد 
يا به طور كلي تسهيل در صدور فرآيندهاي قانوني 
هر گونه اس��تعلام ب��راي صدور مجوزه��ا با عنوان 

مراجع استعلام شونده را قانون مشخص مي كند.

تعادل 
چ��را ايراني ها حض��ور چندان��ي در بازارهاي 
جهاني ندارند؟ در پاس��خ به اين پرس��ش برخي 
از كارشناس��ان بر اي��ن باورند ك��ه توليد صرف 
محصولات، ش��رط كافي براي بازاريابي و توسعه 
صادرات نيست. اگرچه در اين بين موانع زيادي 
وجود دارد كه موجب مي ش��ود كالاي ايراني در 
بازاراهاي جهاني آن گونه كه بايد حضور نداش��ته 
باش��د. اما به گفته فعالان اقتصادي، »فرسودگي 
ماش��ين آلات و تجهيزات صنعت��ي« را مي توان 
يكي از مش��كلات اصلي در اي��ن زمينه نام برد. 
موضوعي كه موجب شده توليدكنندگان نتوانند 
كالاي خود را مطابق استانداردهاي روز دنيا و با 
قيمت مناس��ب به بازارها عرضه كنند. برهمين 
اساس، صنعتگران و صادركنندگان ايراني روز به 
روز بازارهاي خود را در سطح منطقه و جهان از 

دست مي دهند.
از اين رو، ش��ايد گره اين مشكل را بتوان در 
توجه و حمايت بيش��تر از بدن��ه توليد و اعطاي 
آسان تس��هيلات به آنها دانست تا از اين طريق 
بتوانن��د به س��مت نوس��ازي صنايع خ��ود گام 
بردارند. در عين حال، بخش اعظمي از مشكلات 
اين حوزه را مي ت��وان در 5 فاكتور مهم از قبيل 
»ع��دم مديريت صحيح«، »نبود اس��تانداردهاي 
لازم و روز دني��ا در صناي��ع«، »افزاي��ش قيمت 
تم��ام ش��ده محص��ولات توليد داخ��ل«، »نبود 
بهره وري كل عوامل توليد« و »عدم به روزرساني 

ماشين آلات و تجهيزات« عنوان كرد. 

شروطحضوردربازارهايجهاني
صادرات مقوله يي وس��يع با دامنه يي از عوامل 
تاثيرگذار اس��ت كه دانش خاص خود را مي طلبد. 
راه ورود به بازارهاي جهاني از مسير تعامل مناسب 
با س��اير كشورها مي گذرد. به  اعتقاد تصميم سازان 
اقتص��ادي، عدم تعام��ل صحي��ح و رعايت اصول 
حرفه ي��ي با كش��ورهاي دني��ا مهم تري��ن چالش 
موجود در صادرات كالاهاي توليدي است. با وجود 
پيش��رفت در برخي صنايع نس��بت به گذشته، اما 
همچن��ان فرهنگ و دانش صادرات در بين فعالان 
ح��وزه صنعت وج��ود ن��دارد. چراك��ه بنگاه هاي 
تولي��دي ما ابتدايي ترين اص��ول در حوزه صادرات 
را نيز رعايت نمي كنند. توليدكنندگان بايد بدانند 
امروزه در فضاي رقابتي حاكم بر بازارهاي مختلف، 
گام اول در توسعه يك صنعت، ايجاد تقاضاي موثر 
است و اين تقاضاست كه در يك بازار رقابتي عرضه 
را به دنبال خود مي كش��اند و موجب توس��عه ابعاد 

يك صنعت مي ش��ود. براي ايجاد تقاضا كانال هاي 
متعددي بايد تعريف شود و پيرو آن اقداماتي موثر 
نيز صورت گيرد. در وهله نخست، يك توليدكننده 
بايد در چارچوبي س��اختار يافته اق��دام به معرفي 
و بازارياب��ي براي محص��ولات باكيفيت خود كند. 
در مقي��اس بين الملل��ي يك بن��گاه اقتصادي بايد 
به صورت م��داوم بازارهاي ه��دف را رصد كرده و 
به شناس��ايي جنبه هاي مختلف، براي ورود به آنها 

بپردازد. 
در اين راس��تا، رييس كميس��يون صنايع اتاق 
تهران درباره مش��كلات صنايع به تعادل مي گويد: 
مش��كلات واحدهاي توليدي و بخش صنعت تنها 
تامين منابع مالي نيس��ت. اگرچه فعالان اقتصادي 
اذع��ان دارن��د كه بخ��ش اعظمي از مش��كلات از 
كمبود منابع مالي است اما كارشناسان اين حوزه با 
آسيب شناسي و پژوهش در اين باره دريافته اند كه 
بخش اعظمي از مشكلات در اين حوزه در 5 محور 

مهم »عدم مديريت«، »عدم استانداردهاي لازم«، 
»افزايش قيمت تمام ش��ده«، »نبود بهره وري كل 
عوامل توليد« و »عدم به روزرس��اني ماشين آلات و 
تجهيزات« خلاصه مي ش��ود. از اين رو، دولتمردان 
به همراه فعالان تشكلي بايد به دنبال راه چاره براي 

حل اين مسائل باشند. 
از  ديگ��ري  بخ��ش  در  پورقاض��ي  مه��دي 
صحبت ه��اي خود بر اين باور اس��ت كه مش��كل 
صنعت كش��ور با تزريق پول هيچ گاه حل نخواهد 
ش��د و اين رويكردهاي مس��كن وار همواره جوابگو 
نبوده اند. زيرا پرداخت پول به صنعتگران جز اينكه 
بدهي هاي صنعتگران را افزايش دهد، دردي از اين 

بخش را دوا نخواهد كرد. 
او در ادامه در پاس��خ به پرسش ديگري درباره 
اينك��ه در چرخه تولي��د چه تع��داد از واحدهاي 
صنعت��ي از ماش��ين آلات ن��و اس��تفاده مي كنند، 
مي گوي��د: صنعتگ��ران ايراني متاس��فانه در زمان 

تحري��م ق��ادر ب��ه ورود كالاه��اي س��رمايه يي يا 
واس��طه يي نبودند. از طرف��ي تحريم هاي ظالمانه 
غ��رب عليه ايران باعث ش��د تا بخ��ش اعظمي از 
توليدكنندگان با همان ماش��ين آلات فرس��وده به 

چرخه توليد ادامه دهند. 
پورقاضي مي افزايد: تعداد محدودي از بنگاه هاي 
صنعتي توان اين را دارند، كه ماش��ين آلات خود را 
به روز رساني كنند؛ اما بررسي ها نشان مي دهد كه 
اكثر توليدكنندگان بيشتر درگرفتارهاي مالي غرق 

هستند و از اينرو توان اين نوع اقدام ها را ندارد. 
به گفته رييس كميس��يون صنايع اتاق تهران، 
برخي بنگاه ها آمادگي نوس��ازي ماشين آلات شان 
را دارن��د و معتقدند كه با نوس��ازي ماش��ين آلات 
و بهره گي��ري از تكنولوژي ه��اي برت��ر، مي توانند 
محصولات خود را با قيمت و كيفيت مناس��ب تري 
عرض��ه كنند. از اين رو، تزري��ق مالي به اين گروه 
از صنعتگ��ران مي توان اقدام قابل قبولي باش��د. او 

تصريح مي كند: البته نباشد فراموش كرد كه تعداد 
اي��ن گروه كه تماي��ل دارند قدم در راه نوس��ازي 

بردارند، بسيار اندك است. 

وعدههايغيرعملي
عض��و هيات نماين��دگان اتاق ته��ران در بخش 
ديگري از صحبت هاي خود به تس��هيلاتي كه قرار 
است در نيمه دوم س��ال ۹۶ به بخش صنعت اعطا 
شود، نيز اش��اره مي كند و مي گويد: از ابتداي سال 
جاري وزارت صنعت، معدن وتجارت اعلام كرد كه 
30 ه��زار ميليارد تومان قرار اس��ت به بخش توليد 
واريز ش��ود كه از اين ميزان نيز تنها 5 هزار ميليارد 
تومان از ابتداي سال تاكنون توانسته دست بخشي 

از صنعتگران را بگيرد.
از طرف ديگر برخي افراد در بدنه اين وزارتخانه 
خبر از اعطاي تسهيلات 7 ميليارد دلاري و ۱5هزار 

ميليارد توماني به ميان مي آورند. 
 پورقاض��ي مي افزايد: باتوجه ب��ه اينكه اين نوع 
اظهارنظرهاتوسط متوليان دولتي بيشتر شعارگونه 
است از اين رو محل تزريق منابع هم هنوز مشخص 
نيس��ت. به گفته اين فعال بخش خصوصي؛ متوليان 
دولتي تنها مش��كل حوزه صنعت را در تامين منابع 
مالي و سرمايه در گردش آنها مي بينند؛ اين موضوع 
درحالي است كه اين تصميم در راستاي برنامه سال 
گذشته سكانداران دولتي اتخاذ شده است. به واقع 
س��ال گذش��ته نيز قرار بود ۱۶ هزار ميليارد تومان 
در بخش صنعت درنظر گرفته ش��ود كه بخش��ي از 
اي��ن منابع براي واحدهاي توليدي واريز ش��د و به 
ازاي آن نيز مش��كلات و گرفتاري هاي حوزه توليد 

دوچندان شد. 
در مجموع بايد گفت كه فعالان اقتصادي نسبت 
به واري��ز منابع مال��ي به بخش تولي��د خيلي نظر 
مس��اعدي ندارند. زيرا آنها معتقدند كه دولت بايد 
با تش��كيل كارگروهي بخش توليد را به طور دقيق 
آسيب شناس��ي كند. رييس كميسيون صنايع اتاق 
ته��ران در اين باره نيز مي گويد: طي ادوار گذش��ته 
و با به كارگيري اين نوع سياس��ت ها گرفتاري هاي 
صنعتگران بيش��تر ش��ده و به نوعي اتخاد اين نوع 
سياس��ت ها موجب تقاضا و خ��روج كالاهاي دپو از 
انبارها نش��ده اس��ت. به گفته پورقاض��ي، چنانچه 
دولت در نظر دارد تا كمكي به بخش صنعت انجام 
دهد، بايد منابع آن را در بودجه در نظر بگيرد. اين 
درحالي است كه اين نوع منابع در بودجه ۹۶ و ۹7 
ديده نش��ده اس��ت. به واقع اين نوع اقدام ها بيشتر 
ش��بيه يك وعده مي مان��د، كه ظاهرا قرار نيس��ت 

هيچ گاه رنگ واقعيت به خود بگيرد. 
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7  جهان

 امريكا سهم خود از بودجه
سازمان ملل را كاهش داد

 آزادي فوجيموري با عفو
رييس  جمهوري پرو

 كاهش 250 ميليون دلاري
درآمد ارزي كره شمالي

گروه جهان|
پابلو كوچينس��كي، رييس جمهوري پرو مي گويد آلبرتو فوجيموري، رييس جمهوري 
پيش��ين كه به جرم قتل غيرنظاميان توس��ط جوخه هاي مرگ به زندان افتاده بود را عفو 
كرده است. به گزارش بي بي سي، دفتر رياست جمهوري پرو با انتشار بيانيه يي اعلام كرده 
است كه آلبرتو فوجيموري ۷۹ساله به خاطر بيماري آزاد شده است. دفتر رياست جمهوري 
پرو همچنين اعلام كرد، كوچينس��كي تصميم گرفته است ۷ نفر ديگر كه شرايط مشابه 

فوجيموري داشته اند را مورد عفو بشردوستانه قرار دهد. 
روز ش��نبه اعلام ش��د كه فوجيموري با آمبولانس به بيمارس��تان منتقل شده است. 
پزشكان گفتند كه فشار خون فوجيموري به  شدت پايين آمده و ضربان قلب وي غيرعادي 
ش��ده بود. عفو آلبرت��و فوجيموري مي تواند اعتراض مخالفان را در پي داش��ته باش��د به 
خصوص كه هفته گذشته هوادارانش در كنگره پرو در اقدامي غيرمنتظره مانع از استيضاح 
رييس جمهوري فعلي شدند كه به فساد مالي متهم است. كوچينسكي اتهامات را بي اساس 
مي داند. اما مخالفانش همچنان وي را به دريافت رشوه از بزرگ ترين شركت ساخت و ساز 
»اودربرشت« برزيلي متهم مي كنند؛ است، شركتي كه در سال 2016ميلادي اعتراف كرده 
براي انجام پروژه هاي واقع در امريكاي لاتين دست كم 800 ميليون دلار به سياستمداران 
12كش��ور منطقه رش��وه پرداخت كرده است. كوچينس��كي در جولاي 2016 به عنوان 
شصت و ششمين رييس جمهوري پرو سر كار آمد و پيش تر بين سال هاي 2005و 2006 
ميلادي نخس��ت وزير پرو بود. آلبرتو فوجيموري در سال 200۹ميلادي به اتهام ربودن و 
قتل غيرنظاميان توس��ط جوخه هاي مرگ به 25س��ال زندان محكوم شد. فوجيموري در 
دسامبر 200۷ هم به جرم سوء استفاده از قدرت به 6 سال زندان محكوم شده بود. او كه از 
سال 1۹۹0تا سال 2000ميلادي رييس جمهوري پرو بود، متهم است كه در جريان مبارزه 
با شورشيان چپ گرا در دهه 1۹۹0 ميلادي، جوخه هاي مرگ تشكيل داده و از آنها عليه 
مخالفانش استفاده كرده است. فوجيموري پس از سرنگوني دولتش در سال 2000 به ژاپن 
گريخت و در سال 2005 در شيلي بازداشت و بعدتر به پرو مسترد شد. وي نخستين رهبر 
يك كشور امريكاي لاتين است كه هر چند از طريق دموكراتيك به قدرت رسيد اما به اتهام 

نقض حقوق بشر و سوء استفاده از قدرت به حبس طولاني محكوم شد.

گروه جهان|
دفتر نمايندگي امريكا در سازمان ملل اعلام كرد درباره كاهش چشمگير سهم امريكا از 

بودجه سازمان ملل در سال مالي پيش  رو مذاكره كرده است. 
به گزارش پايگاه خبري هيل براساس بيانيه منتشر شده توسط دفتر نمايندگي امريكا 
در سازمان ملل سهم امريكا از بودجه اين سازمان براي سال 2018تا 201۹ميلادي نسبت 
به دو س��ال گذشته 285ميليون دلار كاهش خواهد داشت. اين تصميم امريكا احتمالا به 
دليل تصويب قطعنامه مخالفت با تبديل شدن قدس به عنوان پايتخت رژيم صهيونيستي 
در مجمع عمومي س��ازمان ملل گرفته شده اس��ت؛ تصميمي كه امريكا آن را در شوراي 

امنيت وتو كرده بود و به  شدت از راي مجمع عمومي درباره آن ناخشنود شد. 
در بياني��ه دفتر نمايندگي امريكا در س��ازمان ملل آمده اس��ت:»علاوه بر كاهش قابل 
 توجه بودجه، ما وظايف مديريتي و اقدامات حمايتي سازمان ملل را كاهش داده، حمايت 
از اولويت هاي اصلي امريكا در سراس��ر جهان را تقويت كرده و مقررات و مسووليت پذيري 
بيشتري را به كل سيستم سازمان ملل تزريق كرده ايم.« يكي از اهداف دولت دونالد ترامپ، 
رييس جمهوري امريكا كاهش ميزان مشاركتي است كه امريكا در برنامه هاي سازمان ملل 
دارد. امريكا درحال حاضر حدود 22درصد از بودجه سالانه سازمان ملل)حدود 3.3ميليارد 
دلار( را تامين مي كند. مجمع عمومي س��ازمان ملل پيش تر بودجه عملياتي 5.4 ميليارد 
دلاري را براي سال 2016تا 201۷ميلادي تصويب كرده بود. بودجه عمومي جدا از بودجه 
اين سازمان براي عمليات هاي حفاظت صلح است كه تنها در سال 201۷ميلادي بودجه يي 
برابر با ۷.8ميليارد دلار بود. نيكي هيلي، س��فير امريكا در سازمان ملل گفت:»اين كاهش 
بودجه اقدامي بزرگ در مسيري درست براي امريكاست و من به مسير افزايش كارآمدي 
س��ازمان ملل ضمن حفظ منافعمان ادامه خواهم داد. ناكارآمدي و ولخرجي هاي سازمان 
ملل كاملا بارز و مش��خص است. ما بيش از اين اجازه نمي دهيم، بخشندگي مردم امريكا 
مورد سوءاستفاده قرار گيرد يا كنترل نشده باقي بماند. اين كاهش تاريخي بودجه در كنار 
ديگر اقدامات مهم در راس��تاي افزايش كارآمدي و مسووليت پذيري سازمان ملل يك گام 
بزرگ در مس��ير درست است.« محافظه كاران امريكايي مدت هاست كه از سازمان ملل به 

خاطر عدم حفاظت از منافع امريكا انتقاد مي كنند. 

گروه جهان|
در پي صدور قطعنامه 23۹۷ ش��وراي امنيت س��ازمان ملل در هفته يي كه گذشت درآمد 
ارزي سالانه كره شمالي 250 ميليون دلار ديگر كاهش خواهد يافت. براساس تحريم هاي قبلي 
مبني بر جلوگيري از صادرات بسياري از محصولات كره شمالي به خارج، اعلام شد درآمد ارزي 

3ميليارد دلاري سالانه اين كشور يك ميليارد دلار كمتر خواهد شد. 
وزارت خارجه كره جنوبي در بيانيه يي آورده با اين تحريم ها حدود 10 درصد از كل 
درآمد سالانه ارزي اين كشور كاهش پيدا خواهد كرد. پيش بيني مي شود كل درآمد 
ارزي كره شمالي با توجه به تحريم ها و صدور دو قطعنامه در كمتر از دو ماه گذشته، 
نزدي��ك به يك ميليارد و 200ميليون دلار در طول س��ال كاهش يابد كه حدود 40 
درصد از كل درآمد ارزي كشور محسوب مي شود. پس از آنكه كره شمالي ماه گذشته 
ميلادي يك موش��ك قاره پيما پرتاب كرد، ش��وراي امنيت سازمان ملل تحت فشار 
امريكا و به اتفاق آرا، قطعنامه تحريمي جديد بسيار شديدي عليه اين كشور تصويب 
كرد كه صادرات نفت و سوخت به اين كشور را كاهش مي دهد. براساس اين قطعنامه، 
تحريم هاي ديگري هم عليه محصولات غذايي، ماش��ين آلات، تجهيزات و كشتي ها 
 و بس��ياري از توليدات اين كش��ور اعمال خواهد شد. همچنين اعضاي سازمان ملل 
بر اس��اس اين تحريم حق ندارند ماشين آلات صنعتي، فولاد و خودرو به كره شمالي 
صادر كنند بس��ياري از مواد ديگر هم اجازه صادرات به اين كش��ور نخواهد داش��ت. 
خبرگزاري يونهاپ كره جنوبي نوشته، با توجه به سنگين و فراگير بودن اين تحريم ها 
ممكن اس��ت درآمد ارزي كره شمالي در طول سال حدود 250 تا ۷50 ميليون دلار 
ديگر كاهش يابد. كره ش��مالي تاكيد كرده با وجود تحريم هاي امريكا و متحدانش و 
سياس��ت هاي خصمانه واشنگتن، حاضر به گفت وگو درباره مساله هسته يي و نيروي 
اتمي نظامي خود نيست. روزنامه گلوبال تايمز نيز دوشنبه از راي مثبت اين كشور به 
قطعنامه اخير دفاع كرده و گفته هدف از اين تحريم ها جنگ نيست بلكه بازگرداندن 
كره شمالي به گفت وگوهاس��ت. همزمان كيم جونگ اون رهبر كره شمالي، در جريان 
اجلاس رهبران حزب حاكم خواس��تار آن ش��ده كه همبس��تگي و وحدت در بدنه 

حكومت حفظ شود و با هر عنصر غيرسوسياليستي در اين كشور مقابله شود. 

 روايت نيويورك تايمز
از استعفاي حريري 

گ�روه جه�ان| روزنامه نيويورك تايمز در گزارش��ي با 
پرداختن به ماجراي پش��ت پرده اس��تعفاي نخس��ت وزير 
لبنان نوشته استعفاي عجيب سعد حريري بخشي از تلاش  
جاه طلبانه وليعهد سعودي براي تكان دادن ساختار قدرت 

در منطقه و مقابله با رقيب عربستان يعني ايران بود. 
در اي��ن گزارش آمده، س��عد حريري كه متحد قديمي 
س��عودي ها به شمار مي آيد، ماه گذشته با تصور اينكه قرار 
اس��ت با محمد بن سلمان وليعهد عربستان، در صحرا اردو 
بزند به رياض س��فر كرد اما در عوض از تلفن ش��خصي اش 
محروم و از محافظانش جدا ش��د و مورد اهانت قرار گرفت. 
او س��پس يك متن استعفا دريافت كرد و مجبور شد آن را 
در شبكه تلويزيوني قرائت كند. حريري حتي پيش از قرائت 
استعفانامه  اجازه نيافت به خانه يي كه در عربستان دارد، برود 
و مجبور شد از نگهبانان بخواهد برايش از خانه كت و شلوار 
بياورند. اين ماجراي عجيب تنها فصلي از داس��تان وليعهد 
جوان و جاه طلب س��عودي بود كه به وضوح مصمم به تكان 
دادن س��اختار قدرت نه تنها در كشورش، بلكه در منطقه 
بوده است. وي در داخل نيز صدها شاهزاده و بازرگان را به 
اتهام فساد مالي بازداشت كرد. بن سلمان همچنين در يمن 

جنگ به راه انداخت و به مقابله با قطر پرداخت. 
بن سلمان دنبال اين بود كه نخست وزير كشوري ديگر را 
كه ظاهرا فرمانبردار حاميان سعودي اش نبود، بيرون بكشد 
و اين پيام را ارسال كند: »اكنون زمان آن است كه حزب الله 
متحد ايران در منطقه و سازمان قدرتمند شيعي لبنان كه 
بانفوذترين بازيگر سياسي اين كشور به شمار مي آيد، متوقف 

و از قدرتمندتر شدنش جلوگيري شود. «
حريري س��وم نوامبر با علي اكبر ولايتي يك مقام ارشد 
ايران��ي ديدار و از هم��كاري ايران با لبن��ان قدرداني كرد. 
احتمالا همين مساله كاس��ه صبر سعودي ها را لبريز كرد. 
مقامات لبناني س��اعات بين ورود حريري به رياض و اعلام 
استعفايش را جعبه س��ياه مي خوا نند. وقتي يكي از آنها از 
حريري در اين باره س��وال مي پرس��د، او تنها به زمين نگاه 
كرده و مي گويد: »بدتر از آن چيزي بود كه فكر مي كنيد. «

نيويورك تايمز نوش��ته، ري��اض ابزارهاي متعددي براي 
اس��تفاده عليه حريري دارد. اين كش��ور مي تواند 250هزار 
كارگر لبناني در عربس��تان را اخراج كند و به اقتصاد لبنان 
آسيب بزند و از آنجايي كه حريري يك شهروند دوتابعيتي 
س��عودي-لبناني اس��ت و قراردادهاي تجاري متعددي در 
عربستان دارد، سعودي ها مي توانند او را به دلايل شخصي 
تهديد كنند. به گفته ديپلمات عرب، او به اتهامات فس��اد 
مالي تهديد ش��ده بود. ماجراي استعفاي حريري با دخالت 
فرانسه، امريكا، مصر و ديگر كشورها به توافقي ختم شد كه 
اجازه داد نخست وزير لبنان سرانجام عربستان را ترك كند.

 6 كشته در انفجار
انتحاري در كابل

در پ��ي انفجار انتحاري در كابل پايتخت افغانس��تان، 
دس��ت كم 6 غيرنظامي كش��ته و 3 نفر نيز زخمي شدند. 
داعش مس��ووليت اين حمله را برعهده گرفته اس��ت. به 
گزارش خبرگزاري فرانسه، انفجار در نزديكي يكي از مراكز 
اداره اطلاعاتي افغانستان روي داده است. انفجار در ابتداي 
س��اعت اداري زماني رخ داد ك��ه كارمندان وارد محل كار 
مي شدند. هفته گذش��ته نيز يكي از مراكز آموزشي اداره 
اطلاعاتي افغانس��تان هدف حمله نيروه��اي داعش قرار 
گرفته بود، اما مهاجمان پيش از آنكه بتوانند خسارتي وارد 

كنند توسط نيروهاي امنيتي از پاي درآمدند. 

اعتراض به برخورد با رسانه ها 
در اقليم كردستان 

س��نديكاي روزنامه نگاران كردستان عراق برخوردهاي 
چند روز اخير نيروهاي امنيتي با رسانه ها و روزنامه نگاران 
را محك��وم كرده اس��ت. به گزارش ايرنا، اين س��نديكا در 
بيانيه يي از به آتش كش��يده شدن دو ش��بكه راديويي و 
يك ش��بكه تلويزيوني از س��وي نيروهاي امنيتي وابسته 
به تشكيلات كردس��تان عراق ابراز نگراني كرده است. در 
جريان پوش��ش اعتراض هاي اخير در شهرهاي كردستان 
 عراق ده ها تصويربردار و خبرنگار به وسيله نيروهاي امنيتي 
م��ورد حمله قرار گرفته و دو ش��بكه راديوي��ي به همراه 
يك شبكه تلويزيوني به آتش كشيده شده اند. شهروندان 
كردس��تان عراق نزديك به يك هفته اس��ت در اعتراض 
به فس��اد مالي و س��وءمديريت و نبود خدمات عمومي در 
تعدادي از شهرهاي منطقه دست به اعتراض زده و خواهان 

انحلال تشكيلات كنوني و برپايي كابينه موقت هستند. 

۴۲۵ هزار دلار هزينه روزانه 
شاهزاده هاي بازداشتي

هزين��ه روزان��ه اقامت ويژه ش��اهزادگان و مس��وولان 
عربس��تاني بازداش��ت ش��ده در هتل ريتز كارلتون شهر 
رياض 425 هزار دلار تخمين زده ش��ده اس��ت. مجموع 
هزينه بازداشت شاهزادگان و مسوولان عربستاني در هتل 
ريتز كارلتون ش��هر رياض تاكنون 51ميليون دلار شده و 
اين مبلغ ش��امل هزينه اقامت متهمان پرونده هاي فساد 
در طول 50 روز گذش��ته بوده ام��ا هزينه هاي غذاي آنها 
را شامل نمي شود. ميدل ايست مانيتور نوشته، طول چند 
ماه گذشته اين اقدام هزينه سنگيني را به خزانه عربستان 

تحميل كرده است. 

تركيه 110 هزار كارمند تازه 
استخدام مي كند

دولت تركيه مي خواهد در سال آينده 110هزار كارمند 
جدي��د در حوزه هايي مانند آموزش و پرورش، بهداش��ت 
و درم��ان و وزارت دادگس��تري اس��تخدام كن��د. تركيه 
چند روز پي��ش، بيش از 2۷00 نف��ر از كارمندان دولتي 
را اخراج ك��رده بود. به گزارش دويچه وله، بينالي ييلدريم 
نخست وزير تركيه، گفته استخدام  نيروهاي تازه ازجمله در 
بخش هاي آموزش و پرورش، پزشكي و قضايي خواهد بود. 
به  گفته ييلدريم، 20هزار آموزگار جديد، 36هزار پرسنل 
تازه در بخش بهداش��ت و درم��ان و 15هزار نفر در وزارت 
دادگستري اس��تخدام خواهند ش��د. منتقدان مي گويند 
اردوغان به بهانه كودتا و اعلام وضعيت فوق العاده مخالفان 
خود را پاكسازي و كردهاي مخالف دولت و روزنامه نگاران 

مستقل را سركوب مي كند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

واشنگتن مترصد محدود كردن بازارهاي امريكاست 

ترامپ عليه نوظهورها

ميانجيگري پكن ميان كابل و اسلام آباد موفق خواهد بود؟

چين در جست وجوي صلح
گروه جهان|

چين با هدف مبارزه با تروريس��م سه شنبه )امروز( 
ميزبان وزراي خارجه افغانس��تان و پاكستان است، دو 
كشوري كه روابط شان اين روزها تعريف چنداني ندارد. 
دولتمردان افغانستاني بار ديگر با متهم كردن اسلام آباد 
به تنش آفريني در اين كش��ور تاكيد كرده اند برداشتن 
گام ه��اي عمل��ي براي ريش��ه كن ك��ردن پناهگاه هاي 
گروه هاي شورش��ي خاك پاكستان پيش شرطي بهبود 
روابط دو كشور است. ناظران بر اين باورند آنچه چين را 
ترغيب كرده تا ميانجيگري كابل و اسلام آباد را برعهده 
بگيرد منافع اقتصادي اش در افغانس��تان و پاكس��تان و 
احتمال ابت��ر ماندن طرح بزرگ اقتصادي موس��وم به 

»يك كمربند � يك جاده است.« 
روزنامه افغانس��تان ديلي نوش��ته: چين ب��ه عنوان 
س��ومين ش��ريك بزرگ اقتصادي كابل ك��ه در 2015 
يك ميليارد دلار تجارت دوجانبه با افغانس��تان داشته، 
نيازمند ثبات در اين كشور است به ويژه اينكه دو كشور 
در 2016 يادداشت تفاهمي را امضا كردند كه براساس 
طرح »يك كمربند- يك جاده« كه هدفش احياي جاده 
ابريش��م است چين متعهد شده تا 100ميليون دلار در 

افغانستان سرمايه گذاري كند. 
اي��ن طرح هم��كاري در برخ��ي پروژه ه��ا از جمله 
راه ان��دازي خط��وط راه آه��ن در ولايت هاي ش��مالي 
افغانس��تان و پرواز مس��تقيم ميان ايالت ارومچي چين 
و افغانس��تان را دربرمي گي��رد؛ اين به  آن معني اس��ت 
كه هرگون��ه جنگ و ناامن��ي در افغانس��تان تهديدي 
براي س��رمايه گذاري بزرگ چين در پاكستان و آسياي 
مركزي به ش��مار مي رود. تنها در يك مورد و به عنوان 
بخش��ي از طرح يك كمربند- ي��ك جاده، پكن نزديك 
به 46ميليارد دلار در دهليز اقتصادي چين- پاكس��تان 
سرمايه گذاري كرده است. ناظران براين باورند كه چين 

مي داند كه اش��رف غني رييس جمهوري افغانستان، راه 
تامين ثبات را صلح ميان كابل و اسلام آباد مي داند. پكن 
با در نظر گرفتن همين اصل ميانجگيري دو كش��ور را 
برعهده گرفته و به خوبي مي داند كه براي تامين امنيت 
در افغانس��تان بايد گوشه چش��مي هم به ارتباط با ناتو 
و امريكا داش��ته باش��د؛ به همين دليل بعيد است كه 

بخواهد خلاف نظر امريكا و ناتو اقدام كند. 

 اعتماد پاكستان به چين 
هش��ت صبح افغانس��تان نوش��ته: نشس��ت وزراي 
خارجي افغانستان، پاكستان و چين در شرايطي برگزار 
مي شود كه فش��ارهاي امريكا بر پاكستان در سال هاي 
گذش��ته آنگونه كه كابل انتظار داشته، ثمربخش نبوده 
است. پاكستان سران طالبان را براي مذاكره با مقام هاي 
امريكاي��ي به قط��ر آورد، اما با وجود درخواس��ت هاي 
مك��رر امريكا، فش��اري روي طالبان ني��اورد تا با كابل 
وارد مذاكره ش��وند. تركيه هم در اي��ن زمينه كاري از 
پيش نبرد. همين مس��اله باعث ش��د تا امريكا سياست 
عبور تدريجي از مداراجويي با پاكس��تان را در دس��تور 
كار خود قرار دهد،  سياس��تي كه س��خنان اخيرا مايك 
پنس معاون ترامپ در افغانس��تان، مويد آن اس��ت. اما 
چين هم پيمان استراتژيك پاكستان است. نظام سياسي 
پاكستان نه تنها س��وءظني به چين ندارد بلكه پكن را 
متحد قابل اعتماد خود مي داند. مي توان گفت كه نفوذ 
چين بر پاكس��تان با نفوذ اتحاد ش��وروي بر افغانستان 
در س��ال هاي 1۹60 تا 1۹۷0 قابل مقايسه است. چين 
در هر عرصه يي در پاكستان سرمايه گذاري كرده است. 
ژنرال هاي پاكستاني هم براي برقراري نوعي توازن قوا با 
هند، تلاش مي كنند كه به فناوري نظامي چين دست 
يابند. علاوه بر اين ها، چين همسايه  پاكستان است و اين 
امر قابليت نفوذگذاري چين در پاكستان را به شدت بالا 

مي برد. از آن جايي كه چين بر پاكستان نفوذ دارد حتما 
مي تواند به رهبران شوراي كويته  طالبان هم به سادگي 
دسترسي داشته باشد. چين عضو ائتلاف بين المللي به 
رهبري امريكا نبود كه پس از حمله  11سپتامبر تشكيل 
ش��د و به طالبان و القاع��ده حمله كرد. به همين دليل 
رهبران طالبان هم احتمالا از تماس با چين هراسي به 
دل راه نمي دهند. اين واقعيت ها نشان مي دهد كه چين 
ابزار فش��ار كافي براي اعمال نفوذ بر تصميم گيري هاي 

استراتژيك پاكستان را دارد. 
اما واقعيت ديگر اين اس��ت كه چين س��خت تلاش 
مي كند تا منافع پاكس��تان لحاظ ش��ود. چين هميشه 
بحران افغانستان را از نگاه پاكستان ديده است. سياست 
پاكس��تان در قبال افغانستان س��خت هندمحور است. 
اس��لام آباد براين باور است كه اگر طالبان در افغانستان 
تضعيف ش��ود هند در اين كشور دس��ت بالا را خواهد 

گرفت. اين نگراني چين هم هست. 
مساله مهم ديگر اين است كه چين معيار مشخص 
و خط قرمزهاي روشن براي تلاش هايش در افغانستان 
ترس��يم نكرده اس��ت. به طور مثال، امريكا مي گويد كه 
طالبان بايد خشونت را كنار بگذارد، با كابل وارد مذاكره 
ش��ود و با قبول قانون اساس��ي، بخشي از روند سياسي 
مشروع افغانستان باشد. معيار امريكا و ديگر كشورهاي 
عضو ناتو قانون اساسي افغانستان و سياست دموكراتيك 
اس��ت. اما چنين خطوط قرمزي را نه ب��راي طالبان و 
نه براي پاكس��تان ترس��يم نكرده اس��ت. چندي پيش 
وزارت خارجه  پاكس��تان اعلام كرد كه اس��لام آباد يك 
سند پيشنهادي همكاري به كابل داده كه در آن ايجاد 
كميسيون هاي مشترك نظامي، اطلاعاتي، ديپلماتيكي 
و اقتصادي براي اعتماد سازي پيش بيني شده است. در 
اين سند هم چنان آمده كه كابل براي مذاكره و مصالحه 
ب��ا طالبان يك برنامه ارائه دهد و پاكس��تان نفوذش را 

كار بگيرد تا رهبران طالبان پش��ت ميز مذاكره بيايند 
و چي��ن مذاكره احتمال��ي كابل و طالب��ان را ميزباني 
كند. تاكنون كابل به اين س��ند پاسخ رسمي نداده اما 
روشن است س��ندي كه وزارت خارجه پاكستان از آن 
صحبت مي كند در هماهنگي كامل با چين مطرح شده 
است. در اين سند هيچ چيزي درباره لزوم از بين بردن 
شبكه هاي حمايتي و پايگاه هاي شبكه حقاني و طالبان 
در خاك پاكستان نيامده است. اين امر به وضوح نشان 
مي دهد كه چين قضيه را از پنجره پاكستان مي بيند و 
اين موضوعي اس��ت كه در مذاكرات سه ش��نبه )امروز( 
مطرح خواهد شد. گفته ش��ده، دور بعدي اين نشست 

در سه ماه نخست 2018 در كابل برگزار خواهد شد. 

 فرصت طلايي همكاري
نش��ريه ديپلمات نيز با اشاره به نشست سه جانبه 
در پكن نوش��ته: امري��كا نمي خواهد افغانس��تان را 
بهشت امني براي تروريست ها و حياط خلوتي براي 
گروه ه��اي بنيادگرا ببيند. چين ه��م همواره نگران 

محور قدرت گرفتن گروه هاي افراطي در افغانس��تان 
ب��وده به ويژه از زماني ك��ه جدايي طلب��ان اويغور با 
طالب��ان و ديگ��ر گروه ه��اي تروريس��تي در منطقه 
روابط نزديكي برقرار كرده اند. چين هميشه موضوع 
بنيادگرايي را در نشست هاي گروه همكاري  شانگهاي 
مطرح كرده اس��ت. در بهار گذشته، شي جين پينگ 
رييس جمهور چين، در حضور نمايندگان س��ازمان 
همكاري ش��انگهاي تاكيد كرد كه پكن مصمم است 
با گروه هاي تروريس��تي در افغانس��تان مقابله كند. 
در واق��ع، هماهنگ��ي امريكا و چين در افغانس��تان 
مي تواند براس��اس اين دو فرضيه باش��د: »نخس��ت، 
حضور بلندمدت نظامي امريكا در افغانستان مغايرت 
ب��ا منافع امنيت ملي چين ق��رار ندارد. بدين ترتيب، 
چين بايد براي امريكا اين ش��رايط را فراهم كند كه 
بتواند از افغانس��تان خارج شود. دوم اين كه، با توجه 
ب��ه برخي گزارش ها مبني بر ارتباط طالبان با چين، 
اين احتمال وجود دارد كه طالبان ميانجيگري پكن 

براي گفت وگوهاي صلح را بپذيرد. 

گروه جهان|
كش��ورهاي  تعرف��ه  ب��دون  و  آزاد  دسترس��ي 
 در ح��ال توس��عه به ب��ازار امري��كا روز 31 دس��امبر 
 )10 دي( پاي��ان مي ياب��د و اين در حالي اس��ت كه 
به نظ��ر مي رس��د دونال��د ترام��پ رييس جمهوري 
امري��كا و حاميان وي براي منقضي ش��دن اين توافق 
لحظه ش��ماري مي كنند؛ توافق تجاري ك��ه در دهه 
1۹۷0 امضا شده بود و به طور يك جانبه دسترسي آزاد 
هند و ديگر كش��ورهاي در حال توسعه )در آن زمان( 
را به بازارهاي امريكا ممكن مي كرد. با وجود حمايت 
لفظي جمهوري خواه��ان و دموكرات ها از اين توافق، 
كنگره هفته پيش نتوانست بر سر تجديد طرح موسوم 

به »نظام عمومي مزيت ها« به اجماع برسد. 
به گزارش فايننش��ال تايمز، منتق��دان اين برنامه 
معتقدن��د اي��ن بس��ته براي كم��ك به كش��ورها در 
گس��ترش صنايع صادراتي درنظر گرفته ش��ده بود و 
كش��ورهايي همچون هند كه حالا از مرحله در حال 
توس��عه عبور كرده و وارد باش��گاه نوظهورها شده اند، 
مدت هاس��ت كه از اين برنامه سوء استفاده مي كنند و 
قوانين مرب��وط به آن را زير پ��ا مي گذارند، امري كه 
دولت هاي گذش��ته نسبت به آن س��هل انگار بوده اند. 
دن دي ميكو مديرعامل پيشين شركت توليدات آهن 
»نوكور« كه مش��اور تجاري ترامپ نيز هست، در اين 
باره گفته: »ديگر هيچ  چيزي در هند يا چين در حال 
توسعه نيست. 600 ميليون نفر در هند طبقه متوسط 
 محس��وب مي ش��وند كه اي��ن احتمالا حدود س��ه يا 
چهار برابر جمعيت طبقه متوسط ماست. رسيدگي به 
اينكه فقر حقيقتا وجود دارد و شكي درباره آن نيست، 

مسووليت دولت آنهاست و نه دولت ما.«
ب��ه گزارش خدمات تحقيقات��ي كنگره كه نهادي 
فراجناح��ي اس��ت، بيش از 3 ه��زار و 500 محصول 
از 120 كش��ور در حال توس��عه تحت پوش��ش اين 
توافق هستند. در س��ال 2016 محصولاتي به ارزش 
1۹ميليارد دلار بدون تعرفه و تحت برنامه موسوم به 
»نظام عمومي مزيت ها« وارد امريكا ش��ده و به گفته 
گروه هاي تجاري، سود حاصل از حذف تعرفه گمركي 

براي واردكنندگان به ۷00 ميليون دلار رسيده است. 
مش��اوران اقتص��ادي ملي گراي ترام��پ همچون 
دي ميكو بر اين عقيده اند كه كشورهايي همچون هند 
در چندين دهه گذشته به تعهدات خود در قبال اين 
توافقنامه عمل نكرده اند و دسترس��ي مش��ابهي براي 
شركت هاي امريكايي فراهم نكرده اند. دي ميكو گفته: 
»اي��ن يك خيابان يك طرفه اس��ت. قرار نيس��ت اين 

خيابان يك طرفه باشد.«
كورتيس اليس موسس اتحاد مشاغل امريكايي كه 
از حاميان سرسخت سياست گذاري هاي ملي گرايانه در 
زمينه اقتصاد و تجارت محسوب مي شود، در مقاله يي 
در »بريتبارت« نوشته: »هند به هيچ وجه واجد شرايط 

نيس��ت. به طور متداول مالكيت معنوي امريكا را زير 
پا مي گ��ذارد و از طريق يك س��ري تعرفه هاي بالاي 
گمركي، ماليات و بروكراس��ي فاس��د مانع از واردات 

امريكا به اين كشور مي شود.«
دولت ترامپ در مقايس��ه با دولت پيشين چندان 
ب��ه حمايت از نظام عمومي مزيت ه��ا تمايلي ندارد و 
به وضوح نشان داده كه ترجيح مي دهد در اين بسته 
اصلاحاتي صورت بگي��رد. رابرت لايتزر نماينده دفتر 
تج��اري امريكا كه مس��ووليت اجراي اي��ن برنامه را 
برعهده دارد، از هرگونه اظهارنظر در اين باره خودداري 

كرده است. 
در آن س��وي ماج��را، حاميان اي��ن توافق تجاري 

معتقدن��د كه نظام عمومي مزيت ه��ا از طريق فراهم 
 آوردن منابع كم هزينه ب��راي تامين قطعات از خارج 
به وي��ژه از چين، براي تجارت هاي امريكايي س��ودآور 
اس��ت و در عين حال، تاثير چنداني بر فضاي رقابتي 
 در ميان شركت هاي امريكايي نمي گذارد. در حقيقت،

 1۹ ميليارد كالاي وارد شده تحت اين بسته در سال 
2016، بخ��ش خيلي كوچك��ي از حجم كلي واردات 

2.2تريليون دلاري امريكاست. 
نظ��ام عموم��ي مزيت ها پيش تر در س��ال 2013 
منقضي ش��ده ب��ود. تجارت هايي كه از آن اس��تفاده 
مي كردند مجبور شدند تا زمان تجديد آن كه حدودا 
2سال طول كشيد، عوارض گمركي بپردازند. حاميان 

اين بس��ته گفته اند دولت ترامپ وعده داده كه توافق 
را پاره كند و چندين دهه سياس��ت تجاري امريكا را 
از نو بنويس��د و همين مس��اله موجب بي اعتمادي به 
 روند تجديد آن مي ش��ود. كلارك پاكارد از انديشكده 
»آر-اس��تريت« كه حامي تجارت اس��ت، در اين باره 
گفت: »متاس��فانه فكر مي كنم كه دست كم در آينده 
نزديك اين لايحه در كنگره شكس��ت خورده اس��ت. 
واقعا نبايد مناقش��ه آميز مي ش��د، ام��ا باتوجه به اين 
همه حساس��يت ب��ه تجارت و ش��رايط دولت كنوني 
مس��اله احتمالا بيش از حد لزوم دشوار خواهد شد.« 
جمهوري خواه��ان و دموكرات ه��ا در كنگره گفته اند 
كه از اين بس��ته تجاري حماي��ت مي كنند، اما موفق 
نشدند در س��ال كنوني سرنوشت آن را معلوم كنند. 
كوين بردي رييس كميته ش��يوه ها و ابزار در مجلس 
نمايندگان، هفته پيش دموكرات هاي سنا را متهم كرد 
كه از نظام عمومي مزيت ها دفاع نكرده اند. سخنگوي 
ران وايدن دموكرات ارش��د در كميته مالي س��نا كه 
مس��ووليت نظارت بر امور تجاري را برعهده دارد، اين 
اظهارات را رد كرده و گفته جمهوري خواهان به شدت 
درگير پيشبرد لايحه اصلاحات مالياتي بودند و همين 
مساله مانع از رسيدگي به قانون نظام عمومي مزيت ها 
شد. سخنگوي سناتور اورين هچ رييس جمهوري خواه 
كميت��ه مالي س��نا، گفته پس از بازگش��ت كنگره از 
تعطيلات در ماه ژانويه و »در سريع ترين زمان ممكن« 
تجديد نظام عمومي مزيت ها را پيگيري خواهد كرد. 

ترامپ جمعه برخي مزيت هاي قائل شده از سوي 
دولت امريكا براي اوكراين تحت اين توافق را به تعليق 
درآورد ب��ه اين دليل كه كي يف در عمل به تعهداتش 
در اي��ن زمينه كم كاري كرده ب��ود؛ اما در عين حال 
برخي ش��رايط را براي آرژانتين تس��هيل كرد. لايتزر 
در اين باره گفته: »رييس جمهور ترامپ پيامي واضح 
ارسال كرده كه امريكا به شدت مساله شايستگي را در 
دسترسي حرفه يي به بازار امريكا مدنظر قرار مي دهد. 
دولت متعهد اس��ت كه از عمل كردن ديگر كشورها 
به تعهدات ش��ان طبق اين توافق و در روابط تجاري با 

امريكا، اطمينان حاصل كند.«
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ايرانشهر8
اتوبوس، ساده ترين سيستم 

حمل و نقل شهري 
حم��ل و نق��ل و جابه جاي��ي درونش��هري از جمله 
امور اساس��ي و مهم در هر جامعه به ش��مار مي رود كه 
داراي تاثي��رات قابل توجهي بر الگوي زندگي و تعاملات 
اجتماعي ش��هروندان اس��ت. رشد و توس��عه شهرها و 
افزايش جمعيت در عصر صنعتي، مش��كلات مختلفي 
براي ساكنان و ش��هروندان خصوصا در كلان شهرهايي 

چون تهران به وجود آورده است. 
 قابليت جابه جايي و تحرك در معابر شهري از جمله 
مهم ترين فاكتورهاي مديريت ش��هري است كه زندگي 
روزمره هر ش��هروند را بطور مس��تقيم تحت تاثير قرار 
مي دهد. تاثيرگذاري سيس��تم هاي حمل و نقل عمومي 
فقط محدود به شهرونداني نيست كه از اين سيستم براي 
مسافرت هاي درونشهري استفاده مي كنند بلكه زندگي 
روزمره ساير شهروندان را كه از سيستم هاي حمل و نقل 
عمومي استفاده نمي كنند را نيز تحت تاثير قرار مي دهد. 
يك سيستم حمل و نقل شهري بطور مستقيم بر ترافيك 
معابر، آلودگي منابع طبيعي، زيبايي شهر و... تاثيرگذار 
است كه كليه اين فاكتورها فارغ از اينكه فرد مشتري اين 
سيس��تم باشد يا خير بر وي تاثيرگذارند و تعيين كننده 
كيفيت نهايي زندگي در شهر محسوب مي شوند. در اين 
ميان، سيس��تم هاي حمل و نقل درونشهري نيز متاثر از 
پيامدهاي رشد جمعيت و توسعه بي رويه شهرها بوده اند. 
م��ي ت��وان گفت، حم��ل و نق��ل عموم��ي يكي از 
ارزنده ترين خدمات شهري است كه عدم ارائه صحيح آن 
مي تواند فعاليت هاي روزانه كلان شهرها را مختل كرده و 
تاثيرات اقتصادي مخربي برجاي گذارد. افزايش جمعيت، 
مهاجرت از روستاها، توسعه شهرها و افزايش روز افزون 
وسايل نقليه باعث به وجودآمدن مبحث بسيار مهمى به 
نام حمل و نقل و ترافيك شهرى شده است و به تبع آن 
پيچيدگى هاى اين موضوع لزوم ايجاد مديريت جامع و 
يكپارچه حمل و نقل و ترافيك را به امرى اجتناب ناپذير 

تبديل كرده است. 
مديري��ت جامع حم��ل و نقل و ترافيك مس��تلزم 
اتخاذ ارائ��ه راهكاره��ا و اقدامات فيزيكى اس��ت. در 
ش��هرها و مراكز پرجمعيت، سيس��تم هاى فعال حمل 
و نقل و ترافيك و ايجاد امكانات متناسب باعث ايجاد 
ش��كوفايى اقتصادى، گسترش صنعت، رونق تجارت و 

آسايش و رفاه عمومى مي شود. 
بر اين اساس، سيستم هاي اتوبوسراني به عنوان يكي 
از سيستم هاي كارآمد حمل و نقل شهري مي توانند در 
اين زمينه راهگش��ا باش��ند. وجود يك سيستم حمل و 
نقل كارآمد مي تواند علاوه بر سرعت دادن به جابه جايي 
مسافران، ايمني در معابر شهري را ارتقاء داده و بسياري 
از ترافيك��ي را رف��ع كن��د. بنابراين مي ت��وان گفت كه 
س��امانه هاي اتوبوسراني ش��هري به واسطه منافع بسيار 
و هزينه ه��اي اندك آن در مقابل هزينه س��اير راهكارها 
مي تواند به عنوان يك گزينه مناسب براي توسعه سيستم 

حمل و نقل عمومي مورد استفاده قرار گيرد. 
حمل و نقل درونش��هري در يك تقسيم بندي كلي 
مي تواند به دو گروه حمل و نقل با اس��تفاده از وس��ايل 
نقليه ش��خصي و حمل و نقل عمومي تقس��يم ش��ود. 
اتومبيل ش��خصي، موتورس��يكلت و دوچرخه از جمله 
وس��ايل نقليه شخصي اس��ت و در مقابل مترو، سامانه 
قطار سبك ش��هري، مونوريل، تراموا، انواع اتوبوس هاي 
شهري، انواع تاكس��ي )گردشي، خط ثابت و...( از جمله 

متداول ترين وسايل حمل و نقل عمومي هستند. 
از ديدگاه شهروندان، يك سامانه حمل و نقل عمومي 
زماني ارجح اس��ت كه در مقايس��ه با شيوه هاي ديگر از 
لحاظ هزينه، زمان س��فر، ايمني، آسايش و راحتي سفر 
و نهايتا مبدا-مقصد مناسب از وضعيت بهتري برخوردار 
باش��د. بطور واضح نمي توان گفت كه يك ش��يوه حمل 
و نق��ل مي تواند در م��ورد كليه فاكتورهاي ذكر ش��ده 
برتر از مابقي ش��يوه ها باش��د با اين حال بر اساس مدل 
تصميم گيري هريك از شهروندان، يكي از اين سامانه ها 
يا تركيبي از آنها مي تواند مجموعا نتايج بهتري را براي 

شهروند مذكور در بر داشته باشد. 
جابه جايي مسافران در درون شهر وظيفه اصلي يك 
سيستم اتوبوسراني شهري است. لازم است كه خدمات 
ارائه شده به شهروندان با كيفيت، قابل اطمينان و ايمن 
باشد. براي ارائه چنين خدماتي لازم است كه فعاليت هاي 
مختلفي در يك سيستم اتوبوسراني شهري انجام شود. از 
منظر فرآيندي مي توان كليه فعاليت هاي صورت گرفته 
در ش��ركت هاي اتوبوسراني شهري به سه دسته فرآيند 
اصلي تقسيم مي شود: فرآيندهاي مديريتي، فرآيندهاي 

اصلي و فرآيندهاي پشتيباني. 
ب��ا اين ح��ال از ديدگاه ش��هروندان آنچي��زي كه از 
خدمات شركت هاي اتوبوسراني قابل مشاهده است در دو 
بخش اصلي خلاصه مي شود: ناوگان مورد استفاده براي 
خدمات رساني و مسيرهاي اتوبوسراني. اين دو مورد به 
عنوان اجزاي اصلي يك سيس��تم اتوبوسراني كه داراي 

تاثير مستقيم بر عملكرد سيستم اتوبوسراني هستند. 
سيس��تم هاي حم��ل و نق��ل ش��هري خصوصا در 
كلان شهرهايي همچون تهران از گستردگي جغرافيايي 
وس��يعي برخوردار هستند و همين گستردگي است كه 
مي تواند علاوه بر ايج��اد اخلال در امر نظارت و كنترل، 
مديري��ت و اداره ن��اوگان را ب��ا پيچيدگي هايي مواجه 
كند. وجود سيس��تم هاي مبتني بر فناوري اطلاعات كه 
مي توانند داده ها و اطلاعات كليدي مختلفي از وضعيت 
عملكردي ناوگان را در اختيار هدايت كنندگان و مديران 
آن ق��رار دهند مي تواند به بهبود عملكرد بهره برداري از 

خطوط كمك شاياني كند. 
از دي��دگاه فني مي ت��وان هري��ك از اتوبوس هاي 
شهري را در قالب يك خدمت دهنده در نظر گرفت كه 
خدمت ثابتي را به مش��تريان مسافران ارائه مي دهد. 
از ديدگاه خدمت گيرنده لازم اس��ت كه خدمات ارائه 
شده از كيفيت مطلوبي برخوردار باشد. گرچه كيفيت 
مطلوب از ديدگاه هر مس��افر با مس��افر ديگر متفاوت 
اس��ت ولي در مجم��وع مي توان يك مفه��وم كلي از 
كيفيت مطلوب را از ديدگاه مس��افران تعريف كرد. به 
عنوان نمون��ه از ديدگاه برخي از ش��هروندان كيفيت 
عمدتا مي تواند به مفهوم راحتي س��فر باش��د درحالي 
ك��ه براي برخي ديگر به موق��ع بودن خدمات اهميت 
بيش��تري داش��ته باش��د و براي برخي ديگر اطلاع از 
اينكه چه موقع و در چه مكاني مي توانند به نخستين 
اتوبوس دسترسي داشته باشند اهميت دارد. بنابراين 
مي ت��وان گفت علاوه بر اينكه مديران سيس��تم براي 
مديريت موثر بر ناوگان اتوبوس��راني نيازمند اطلاعات 
از نحوه عملكرد هس��تند، مش��تريان سيس��تم نيز به 

اطلاعات به عنوان يك عنصر كيفيتي مي نگرند. 
در مجم��وع باي��د گفت آنجا كه اطلاع��ات مي تواند 
به اف��راد قدرت تصميم گيري صحي��ح بدهد در نتيجه 
اطلاع رس��اني به شهروندان در سيستم هاي حمل و نقل 

شهري از اهميت بسزايي برخوردار است. 

نگاه

چرا شهرداري روي اتوبوس ها فيلتر دوده نصب نمي كند؟

موانع كاهش 30 درصدي آلودگي هواي تهران

راه  برون رفت از ترافيك پايتخت
يعقوب اندايش  استاد دانشگاه 

از چند دهه گذش��ته ش��اهد افزايش جمعيت شهر 
تهران به واس��طه مهاجرت جمعيت براي شغل، درآمد، 
امكانات و زندگي بهت��ر بوده ايم. دليل عمده و اصلي آن 
هم تمركز توسعه امكانات شغلي و رفاهي در شهر تهران و 
غافل شدن از ساير شهر ها و خصوصا روستاها بوده است. 
ح��ال ك��ه چني��ن پديده ي��ي مش��كلات مرتب��ط 
حاشيه نش��يني، آس��يب هاي اجتماعي، حم��ل و نقل و 
ترافيك و آلودگي را منتج ش��ده اس��ت، آيا حل مشكل 
حمل و نقل و ترافيك با تمركز بيش��تر بر سمت عرضه 
حم��ل و نقل، اين معضل را حل خواهد كرد يا خير؟ در 
زمينه تقاضاي حمل و نقل چه سياس��تي بايد در پيش 
گرفت؟ براي پاس��خ به اين دو س��وال بايد چند گزاره را 
كنار هم قرار دهيم: به خوبي مي دانيم كه فعلا مهم ترين 
دافعه مهاجرت به تهران ترافيك و آلودگي آن است و در 
غياب اين مورد، الان ش��اهد جمعيت بسيار بيشتري در 
شهر تهران بوديم. فكت هاي زيادي وجود دارد كه تهران 
به واسطه هزينه امكانات زندگي غير از مسكن، ارزان تر از 

بسياري از شهرها و حتي روستاهاي كشور ماست. 
 ف��رض كني��م اتوبان ها چند طبقه، تونل ها بيش��تر 
و كلا زي��ر س��اخت هاي حمل و نقل چند برابر توس��عه 
يابند نتيج��ه آن روان كردن ترافي��ك در كوتاه مدت يا 
ميان م��دت خواهد بود و در بلندمدت به واس��طه روان 
ب��ودن ترافيك هزينه هاي پنهان ورود به تهران كاهش و 
جاذبه مهاجرت يا ت��ردد در تهران افزايش خواهد يافت 
و موج��ب دور باطل خواهد ش��د.  از طرفي مي دانيم كه 
ظرفي��ت اكولوژيك ج��ذب آلاينده يك ش��هر محدود 
و مش��خص اس��ت. با افزايش ترددها بطور حتم س��طح 
آلاينده هاي تهران افزايش خواهد يافت. در نتيجه عرضه 
بيشتر زيرس��اخت هاي حمل و نقل در بلندمدت به ضد 
توس��عه بدل خواهد شد. از اين رو، راه حل را بايد در جاي 
ديگر جس��ت وجو كرد.  مورد مهم كه به شوراي شهر و 
ش��هرداري تهران مرتبط نيست، اما تعيين كننده است، 

سياست هاي كلي توسعه امكانات شغلي و رفاهي در ساير 
شهرها و روستاهاي كشور است. مادامي كه به اين مهم 
توجه نشود روز به روز شاهد وضعيت مهاجرت به تهران 
خواهيم بود. در زمان فعلي نقطه تعادلي اين مهاجرت را 
ترافيك و آلودگي تهران تعيين كرده اس��ت.  موردي كه 
به شوراي شهر و شهرداري تهران برمي گردد و مي تواند 
ه��م آلودگي را كاهش دهد و ترافي��ك را روان تر كند و 
ش��ايد موجب مهاجرت معكوس گردد، تمركز بر سمت 
تقاضاي حمل و نقل اس��ت. خوشبختانه مسوولان فعلي 
شوراي شهر و شهرداري تهران بر اين عقيده هستند. ما 
در علم اقتصاد معتقديم بين قيمت و تقاضا رابطه عكس 
وجود دارد. تقاضاي حمل و نقل دو قس��مت دارد: يكي 
تقاضاي حمل و نقل عمومي و دوم تقاضاي حمل و نقل 
شخصي. بايد ما بر هر دو اينها تمركز كنيم. حمل و نقل 
عمومي مورد نياز جمعيت فعلي داخلي تهران بايد فراهم 
نماييم. توسعه حمل و نقل عمومي براي سفرهاي روزانه 
)بط��ور ثابت( از خارج تهران به تهران در اين س��ال ها بر 
مشكل افزوده اس��ت و به لحاظ مديريت حمل و نقل و 
ترافي��ك تهران توجيهي ندارد. تنه��ا توجيهي كه آورده 
مي شود براي جلوگيري از حاشيه نشيني در شهر تهران 
اس��ت كه بنده معتقدم حاشيه نش��يني با ابزارهايي كه 
در كنترل ش��هرداري و در اطراف محدوده ش��هر تهران 
در كنترل دولت اس��ت با اراده مي توان لااقل از رشد آن 
جلوگيري كرد. آيا در قانون هاي موجود هر كس مي تواند 
هر كجا خواست خانه يي بسازد؟ يا زميني را تصرف كند؟ 
يا طبقه يي بر طبقات ديگر يك ساختمان اضافه كند؟ يا 
بدون مجوز ساخت و س��از جديد كند؟ معلوم است كه 
خير. اين فعاليت ها در نتيجه مسامحه يا فساد مسوولان 
مرتبط در اجراي قوانين و مقررات ناش��ي ش��ده است و 
مادامي كه اين مهم وجود داش��ته باشد، ضريب افزايش 
حاشيه نشيني نيز افزايش مي يابد. لذا مشكل را نبايد به 
نبود يا كمبود حمل و نقل عمومي روزانه بين شهرهاي 
اطراف تهران و ش��هر تهران ارتباط داد. بنابراين توسعه 

اين نوع حمل و نقل عمومي بايد محدود و كنترل شود. 
اما در عوض توس��عه حمل و نقل عمومي در سطح شهر 
تهران بايد با قيمت رقابتي و در دسترس بودن براي همه 
مردم تهران باش��د. ويژگي در دسترس بودن بسيار مهم 
اس��ت. قيمت رقابتي هم در مقايسه بين قيمت حمل و 
نقل ش��خصي و عمومي حاصل مي شود. در حال حاضر 
ن��ه ويژگي در دس��ترس بودن و نه اي��ن قيمت رقابتي 
وجود ندارد. در دس��ترس بودن به منزله ايجاد تناس��ب 
بي��ن مناطق و محله هاي مختلف و ن��ه افزايش حمل و 
نقل عمومي فقط در مس��يرهاي خاص اس��ت. بنابراين 
در دس��ترس بودن تفاوت هايي ب��ا افزايش حمل و نقل 
عمومي دارد و هر افزايش��ي به منزله در دس��ترس قرار 
دادن نخواه��د بود. اگر اين تناس��ب انجام گيرد مقداري 
از ترددهاي بي مورد كه ناشي از نبود مسيرهاي تردد به 
نقاط مقصد اس��ت كاهش خواهد يافت و از ترافيك نيز 
خواهد كاست. اگر مسيرهاي جديد براي اين در دسترس 
بودن ايجاد ش��ود مي توان از كاهش بار سفر مسيرهاي 
فعلي استفاده كرد و وسايل حمل و نقل را در مسيرهاي 
جديد انتقال داد اگر چه نياز را نمي تواند پوشش دهد.  در 
دسترس قرار دادن حمل و نقل عمومي از پيش نيازهاي 
وضع قيمت رقابتي براي آن است و بدون اولي وضع هر 

گونه قيمتي، قيمت رقابتي نخواهد بود. 
با فرض در دس��ترس قرار دادن حمل و نقل عمومي 
حال بايد قيمت تردد با حمل و نقل ش��خصي و عمومي 
طوري تعيين شود كه ترافيك را در پي نداشته باشد. در 
حال حاضر اس��تفاده از حمل و نقل شخصي براي انجام 
امور خ��ود و نه عرضه آن به ديگران در بس��ياري موارد 
ارزا ن تر از حمل و نقل عمومي اس��ت. بايد قيمت جوري 
وضع شود با توجه به رفاه و مطلوبيتي كه وسيله شخصي 
براي فرد دارد، اس��تفاده از آن در س��طح شهر و با »قيد 
ايجاد ترافيك« گران تر از حمل و نقل عمومي تمام شود. 
بس��ياري از شهرهاي بزرگ كه از مش��كل ترافيك رنج 
مي برده اند با اين سياست سمت تقاضا توانسته اند مشكل 
را ح��ل كنن��د.   مزايده پلاك هاي ش��هر و عوارض هاي 
شناور س��اعتي تردد در سطح شهر از آن جمله بوده اند. 
پكن، شانگهاي و توكيو و بسياري از شهرهاي بزرگ دنيا 

از آن دسته هستند كه درس هاي آموزنده دارند. در كنار 
آن براي شهر تهران بايد مطالعه شود آيا قيمت هاي فعلي 
حمل و نقل عمومي مي تواند رقابتي باش��د يا خير. بايد 
مطالعه و برنامه ي��ي جامع براي وضع اين قيمت رقابتي 
حمل و نقل عمومي و شخصي انجام و سپس اجرا شود. 
شهر هوشمند، آنلاين و استفاده از فناوري هاي اطلاعات 
و ارتباطات و نوين ابزارهاي مورد نياز در اين زمينه است. 
مورد مهمي كه در حمل و نقل ش��هري به آن توجه 
كرد، بحث عدالت است. در اين مورد بايد توجه ويژه شود 
كه براي تقاضاهاي سفر با حمل و نقل عمومي عدالت را 
مد نظر قرار گيرد و در سمت عرضه حمل و نقل بايد به 
بهينگي و كارايي توجه ويژه كرد. اگر مس��وول ترافيك 
و حمل و نقل در نهايت ش��هرداري تهران اس��ت بايد از 
عرضه كننده ها حالت بهينگي را طلب كند. عرضه كننده يي 
مي توان��د انتخاب ش��ود كه با قيمت ه��اي بهينه يي كه 
ش��هرداري وضع كرده، بهترين خدمت، به موقع ترين و 
با كمترين ايج��اد آلايندگي بتواند خدمت ارائه دهد. در 
اين م��ورد عدالت هيچ توجيهي ن��دارد، به كارگيري آن 
كاذب خواهد بود و مشكلات ضد توسعه يي عرضه حمل 
و نقل و ايجاد آلودگي بيش��تر را به همراه خواهد داشت. 
به عبارتي ديگ��ر عدالت در عرضه حمل و نقل به منزله 
اينكه براي اش��تغالزايي اقشار متوسط و ضعيف و تامين 
معيش��ت آنها به آنها اجازه داد كه آلاينده را وارد ش��هر 
كنند، به ش��دت با شكست منجر خواهد شد و شهرهاي 
بزرگ دنيا كه در حال حاضر مشكل آلودگي ندارند اين 
مهم را مورد توجه قرار داده اند.  با وجود اقتصاد نابسامان 
كش��ور و نبود ش��غل كافي، در حال حاضر تهران محل 
مناسبي براي عرضه كنندگان حمل و نقل شخصي شده 
است. تعداد موتورسوارهايي كه با آن معيشت مي گذرانند 
و مس��افربرها و باربرهاي شخصي كه ماشين هاي از رده 
خارج و فرس��وده يي خريداري و وارد تهران مي شوند به 
اميد اينكه بتوانند معيشت را تامين كنند در حال افزايش 
است. از قضا اين شغل رقابت شديد با ساير شغل ها دارد 
بطوري كه متوسط 8 ساعت كار يك مسافر بر شخصي 
در تهران با اس��نپ روزانه 250 هزار تومان و بيشتر عايد 
آنه��ا مي كند كه ماهانه آنها را در دهك درآمدي هفتم و 

هشتم مركز آمار ايران قرار مي دهد. اينكه با در دسترس 
نب��ودن حمل و نقل عمومي داخل��ي تهران، اين جنس 
مهاجرت نيز ب��ه تهران افزايش خواه��د يافت خصوصا 
اينكه ش��ركت هايي مثل اس��نپ چنين فرصت هايي را 
براي آنها ايجاد مي نمايند. اين به منزله چشم پوش��ي از 
مزاياي شركت هاي دانش بنيان حمل و نقل نيست فقط 
سياس��ت گذاري بايد طوري باشد كه در راستاي اهداف 
شهر قرار گيرند.  بنابراين توسعه تهران و هدف قرار دادن 
شهري برتر بين كلان شهرهاي خاورميانه يا جهان بدون 
توس��عه امكانات ساير شهرها و روس��تاها ايران )توسعه 
نامتوازن( به ضد خود تبديل خواهد ش��د و در بلندمدت 
جمعيت و آلاينده هاي تهران را بيشتر خواهد كرد. اما در 
زمينه مديريت حمل و نقل و ترافيك و كاهش آلودگي، 
شهرداري بايد تمركز بيشتر بر سمت تقاضاي حمل و نقل 
كند. در دسترس قرار دادن حمل و نقل عمومي و ايجاد 
قيمت رقابتي بين حمل و نقل عمومي و شخصي در اين 
مورد بس��يار مهم هستند. پس از در دسترس قرار دادن 
براي همگان كه خود ويژگي هايي بايد داشته باشد )هدر 
رفت حداقل وقت، راحتي اس��تفاده، طي كمترين مسير 
و...( بايد قيمت رقابتي )مثل آنچه گفته شد( نيز اعمال 
شود.  همچنين ش��هرداري بايد فقط در زمينه تامين و 
در دسترس قرار دادن حمل و نقل عمومي و زيرساختي 
عدال��ت را برقرار نمايد و باتلاق عدالت كاذب در س��مت 
عرض��ه حمل و نقل به جاي بهينگ��ي و ايجاد كمترين 
آلايندگي را از بين ببرد. شوراي شهر و شهرداري بايد در 
كنار در دسترس قرار دادن حمل و نقل عمومي و قيمت 
رقابتي آن با تكيه بر پشتوانه علمي و نظريه هاي عدالت 
اجتماعي با اراده كامل و با دلي قرص سمت عرضه حمل 
و نقل را بهينه كنند و عرضه بر معيشت عرضه كنندگان 

استوار نباشد. 
تاكيد مي شود ايجاد قيمت رقابتي به معني افزايش 
قيمت حمل و نقل عمومي نيس��ت )آنچه تاكنون انجام 
شده است و بر قيمت حمل و نقل شخصي پيشي گرفته 
است( پيش نيازهايي مثل فراهم سازي و در دسترس قرار 
دادن حم��ل و نق��ل عموم��ي لازم دارد و نيازمند ايجاد 

فضاي رقابتي است كه كاملا امكان پذير است. 

گروه راه و شهرسازي  آزاده كاري 
هفته گذشته شهربانو اماني عضو كميسيون حمل 
و نقل شوراي شهر تهران در تذكري عنوان كرد بعد 
از 4 ماه بررسي به اين نتيجه رسيديم كه كه راه حل 
كاهش آلودگي هوا بس��يار آسان است و نصب فيلتر 
دوده روي اتوبوس ها ت��ا 30درصد مي تواند آلودگي 

هواي شهر را كاهش دهد. 
وي هزينه نصب فيلت��ر دوده روي همه اتوبوس ها 
را ح��دود 100ميليارد توم��ان برآورد ك��رد كه قطعا 
100 ميلي��ارد تومان در برابر بودجه 18هزار ميلياردي 
شهرداري رقم قابل توجهي نيست. از سوي ديگر همان 
روز محسن پورس��يدآقايي معاون حمل ونقل ترافيك 
شهرداري عنوان كرد كه هزينه نصب فيلتر دوده روي 
هر اتوبوس 40ميليون تومان مي شود. با احتساب تعداد 
اتوبوس هاي ش��هر كه حدود 6هزار دس��تگاه اتوبوس 
اس��ت، مي توان گفت، ش��هرداري ب��راي نصب فيلتر 
دوده روي تم��ام اتوبوس هاي تهران بايد چيزي حدود 
240ميليارد تومان هزينه كند كه اين مبلغ در مقايسه 
با بودجه شهرداري و نيز تاثير30 درصدي كه در كاهش 

آلودگي هوا دارد، مبلغ زيادي نيست. 
در واقع اگر بشود با صرف 240ميلياد تومان، سالانه 
جان هزار و 500 نفر از شهروندان تهراني را نجات داد، 
نبايد در اين امر كوتاهي شود. اين در حالي است كه به 
گفته افشين حبيب زاده، عضو كميسيون حمل و نقل 
شوراي شهر در شهرداري نيز رديف بودجه يي براي اين 

موضوع تعريف شده است. 
 ب��ه گزارش »تع��ادل« در حال حاض��ر در تهران

6 ه��زار و 268 دس��تگاه اتوب��وس در 241 خ��ط 
اتوبوس��راني فعالي��ت مي كنن��د. بيش��ترين درصد 
اتوبوس ها متعلق به اتوبوس هاي گازس��وز تك كابين 
ب��ا 2 ه��زار و 66۹ دس��تگاه و كمتري��ن متعلق به 
اتوبوس ه��اي برقي و هيبريدي اس��ت ك��ه با توجه 
به آلودگي ش��هر تهران تع��داد اتوبوس هاي برقي و 

هيبريدي بايد افزايش پيدا كنند. 
به گفته مسوولان ش��هري، اكنون نيمي از ناوگان 
اتوبوس��راني پايتخت فرس��وده و موج��ب آلودگي هوا 
و آلودگي هاي��ي نظير آلودگي صوت��ي، بصري و غيره 
مي ش��وند كه هرچه سريع تر بايد نوس��از شوند. تهران 
روزانه به 5 ميليون س��فر درون ش��هري با اتوبوس نياز 
دارد، اما در ش��رايط فعلي ناوگان، فاصله زيادي با اين 
ني��از وجود دارد و به دليل ناهمس��ويي ميان مديريت 
ش��هري و دولت در چند سال گذشته پايتخت نشينان 
از بس��ياري از حقوق خود به ويژه در حوزه حمل ونقل 

عمومي محروم شده اند. 

 نقش كاميون هاي باري در آلودگي هوا 
در روزه��اي اخي��ر ك��ه آلودگي هوا در ش��رايط 
بحراني قرار گرفت، بحث نوسازي ناوگان حمل و نقل 
ش��هرداري بيش از پيش در رس��انه ها مطرح شد. اما 
محسن هاش��مي رييس شوراي شهر تهران در پاسخ 
به سوال »تعادل« تلويحا عنوان كرد كه آلودگي ناشي 
از تردد كاميون ها بيشتر از آلودگي است كه اتوبوس ها 
ايجاد مي كنند. هاشمي با اشاره به تذكر شهربانو اماني 
مبني بر اينكه نصب فيلت��ر دوده بر اتوبوس ها منجر 
به كاهش 30درصدي آلودگي هوا مي شود، گفت: 30 
درص��د عدد بالايي اس��ت و تاثير نصب فيلتر دوده بر 
كاهش آلودگي هوا كمتر از اين مقدار است.  وي افزود: 
يكي از منابع عمده آلوده كننده هوا غير از اتوبوس ها، 
كاميون هاي باربري اند. در سيستم كاميون هاي باربري 
اين مش��كل وجود دارد كه كاميون ها از طريق بارنامه 
كار خ��ود را انجام نمي دهن��د در نتيجه كاميون هاي 
فرسوده و كهنه به داخل شهر ورود پيدا كرده و نقش 
مهمي در آلودگي هواي ش��هر دارند. بايد ش��رايطي 
فراهم شود تا كاميون دارها فقط از طريق بارنامه بتوانند 
وارد شهر شوند، در اين صورت مي توان تردد كاميون ها 

به شهر را كنترل كرد. 
وي با اب��راز بي اطلاعي از اينكه رديف بودجه يي براي 

نصب فيلترهاي دوده روي اتوبوس ها در شهرداري وجود 
دارد،  اظهار كرد: اگر چنين باش��د شهرداري بايد اين كار 

را انجام دهد و شورا نيز اين موضوع را پيگيري مي كند. 
آرش ميلان��ي عضو كميس��يون س��لامت، محيط 
زيس��ت و خدمات شهري نيز در گفت وگو با »تعادل« 
درباره چرايي عدم نصب فيلت��ر دوده روي اتوبوس ها 
گفت: در ش��وراي چهارم به اين موضوع پرداخته شد 
ومصوبه يي در اين زمينه وج��ود دارد و بودجه يي هم 
ب��راي نصب آن در نظر گرفته اند، اما نصب فيلتر دوده 
داراي مشكلات فني است. از آنجا كه اكثر اتوبوس هاي 
شهري فرسوده هس��تند، نصب فيلتر دوده بر كارايي 
اتوبوس ه��ا تاثير مي گذارد. از س��وي ديگر، هر س��ال 
ك��ه مي گذرد س��هم اتوبوس هاي فرس��وده در ناوگان 
اتوبوس��راني افزايش مي يابد. بنابراين مديريت شهري 
باي��د تصميم بگيرد ك��ه به اين اتوبوس ها س��رويس 
ارائه كند يا آنه��ا را از رده خارج كند. البته قطعا روي 
اتوبوس هاي��ي كه امكان نصب دوده دارند بايد اين كار 

انجام شود.
وي ادامه داد: زماني كه اتوبوس ها فرسوده هستند، 
بايد اولويت مديريت شهري به سمت جايگزين كردن 
اتوبوس ها برود. قيمت اتوبوس از 600 ميليون شروع و 
تا يك ميليارد تومان مي رسد. افكار عمومي و رسانه ها 
بايد به اين سمت بروند كه چگونه مي توان هزينه اين 
اتوبوس ها را تامين ك��رد. قطعا يك بخش هزينه ها از 
منابع داخلي شهرداري تامين شده و بخش ديگري را 
هم دولت بايد متقبل شود. البته مشاركت شهر نيز در 

اين زمينه بي تاثير نخواهد بود. 
ميلان��ي با بي��ان اينكه انتظ��ار م��ي رود، در بودجه 
پيشنهادي موضوع خريد اتوبوس ها به طور كامل مشخص 
ش��ود، اظهار كرد: بايد مشخص ش��ود براي حل مشكل 
اتوبوس ها به چه ميزان س��رمايه نياز اس��ت و بخش هاي 
مختلف چه سهمي بايد در تامين هزينه ها داشته باشند. 

 موتورهاي برقي، نيازمند حمايت دولت 
ميلاني در پاس��خ به اينكه كميسيون حمل و نقل 
براي برقي كردن موتورسيكلت ها برنامه جديد دارد يا 
خيرعنوان كرد: اين مورد نيز در شوراي قبلي ديده شده 

و تسهيلاتي براي اين امر در نظر گرفته شده است. اما 
موضوع اين است كه دارندگان فعلي موتورسيكلت هاي 
كاربرات��وري تواناي��ي مالي خريد موتوره��اي برقي را 
ندارن��د، زيرا قيمت موتورهاي برق��ي به دليل عوارض 
ب��الاي گمركي قيم��ت بالايي هم دارند و تس��هيلات 
ش��هرداري نيز تكافوي خريد اين موتورها را نمي كند.  
وي با تاكيد بر اينكه تش��ويق موتورس��واران به خريد 
موتورهاي برقي نيز به كمك و حمايت مالي از س��وي 
دول��ت دارد، تصريح كرد: در برنام��ه هواي پاك دولت 
مكلف شده تا تسهيلات ارزان قيمت با بهره 4 درصد با 
بازپرداخت 10ساله در اختيار متقاضيان قرار دهد. اما 
واقعيت اين است كه منابع دولت نيز محدوديت دارد و 
بايد تامين منابع مالي به گونه يي باشد كه بتوان وام كم 
بهره دراختيار مردم قرار دهيم، در غير اين صورت اين 

طرح ها مورد استقبال قرار نمي گيرد. 

 نياز شهر به طرح جامع ترافيك
شهروندان ساكن شرق تهران اتوبوس هاي بزرگي 
را كه با ميله هاي آهني بهسيم هاي هوايي خيابان  هاي 
منتهي به ميدان امام حسين)ع( متصل بود به خاطر 
دارند هنوز هم در محدوده ميدان امام حسين)ع( و 
خيابان 17شهريور، مي توان ردپاي سيم هاي منقطع 
بر فراز مسيرهاي پيشين اتوبوس هاي برقي را مشاهده 
كرد. چند سال پيش به دليل فرسودگي اتوبوس هاي 
برقي و تجهيزات آن و خطرات احتمالي و نيز به دليل 
اجراي طرح پياده راه 17شهريور، آن اتوبوس ها كنار 
رفت و به خاطره ها پيوست. برق��ي ك��ردن اتوبوس ها 
راه حلي است كه گاه از سوي مسوولان شنيده مي شود، 
اما تاكنون جدي گرفته نشده است. اينكه بتوان بخشي 

از اتوبوس هاي شهر حداقل بخشي از خطوط بي آرتي 
را مجهز به سيستم برقي كرد، قطعا تاثير بسزايي در 
كاه��ش آلودگي هواي شهر خواهد داشت. ميلاني در 
اين باره عنوان كرد: به طور كلي همه ابزارهاي مربوط 
ب��ه حمل و نقل بايد در قالب يك طرح جامع حمل و 
نقل و ترافيك ديده شود تا اثربخشي آن تامين شود. 

در واقع بايد هزينه فايده اين كار سنجيده شود. 
البته هنوز معاونت حمل و نقل ترافيك شهرداري 
درب��اره اتوبوس ه��اي برق��ي لايحه و پيش��نهادي به 

كميسيون حمل و نقل ارسال نكرده است. 
وي اضاف��ه كرد: بخش خصوص��ي مي تواند به اين 
قضيه ورود پيدا كند، اما بخش خصوصي نيز با مشكلات 
مالي مواجه است و نيازمند حمايت هستند. اينكه اين 
حمايت چگونه ص��ورت گيرد، مستل��زم اين است كه 

ذي نفعان ورود پيدا كرده و شهرداري را ياري كنند. 
 دو روز پيش خب��ري مبني بر لغو فروش طرح 
ترافيك سالانه از سوي پورسيدآقايي، معاون حمل 
و نقل شهرداري تهران مطرح شد كه روزنامه تعادل 
ني��ز در گزارشي به آن پرداخ��ت. ميلاني در پاسخ 
ب��ه اينكه اج��راي اين طرح چه كمك��ي به كاهش 
آلودگي و كاه��ش ترافيك شهر مي كند، گفت: اين 
طرح در ادام��ه اجراي طرح LEZ است. همان طور 
ك��ه مي دانيد ط��رح LEZ ب��ه اي��ن معناست كه 
خودروهاي آلوده محدودي��ت تردد در شهر داشته 
باشن��د. يك خودرو كاربراتوري كه 20 سال از عمر 
آن گذشته چن��د برابر ديگر خودروها آلايندگي در 
شهر ايجاد مي كند و طبيعي است كه اجازه نداشته 
باش��د در نق��اط شلوغ و پر رفت و آم��د تردد كند. 
بنابراين LEZ يك سيست��م انعطاف پذير است كه 

تلاش مي كند جلو ورود اين خودروها را بگيرد. 
به گفت��ه اين عضوكميسيون محيط زيست شورا، 
اساس��ا نبايد حقوق مردم را ب��ا حق يك شهروند كه 
خودرو آلاينده دارد مقايسه شود. يكي از مشكلات اين 
است كه سهم خسارت اقتصادي خودروهاي آلاينده 
محاسبه نش��ده اس��ت. بنابراين اين شائب��ه به وجود 
مي آيد كه شهرداري به دنبال درآمدزايي است. اين در 
حالي است كه درآمد حاصل از فروش طرح درمقابل 

بودجه مورد نياز شهرداري رقم قابل توجهي نيست. 
وي ادامه داد: اين يك موضوع كاملا محيط زيستي 
و براي حفاظت از ج��ان مردم است. در بحث محيط 
زيست و سلام��ت مردم نبايد تع��ارف داشته باشيم. 

خودروهاي آلاينده نبايد وارد شهر شوند. 
 وي در پاس��خ به اينكه آيا اينكه به همه خودروها 
اجازه تردد به داخل طرح ترافيك داده شود منجر به 
افزايش ترافيك نخواهد شد، اظهار كرد: ما از سيستم 
متولي ترافي��ك خواهيم خواست كه ب��ا مدل سازي 
درست آثار اين ك��ار را بسنجد. در واقع بايد يك كار 
علمي در اين زمينه انجام شود. شهرداري بايد تبعات 
حذف خريد طرح ترافيك را با يك مدل سازي دقيق به 
ما نشان دهند و اين موارد را براي مردم شفاف خواهيم 
كرد. فعلا منتظريم تا شهرداري لايحه خود را در اين 

زمينه به شورا بياورد تا مورد بررسي قرار گيرد. 

 نصب فيلتر دوده نيازمند طرح و لايحه
افش��ين حبيب زاده عضو ديگر كميسيون حمل و 
نقل شوراي شهر ني��ز در گفت وگو با »تعادل« اظهار 
ك��رد: شهرداري مل��زم به نص��ب فيلت��ر دوده روي 
اتوبوس هاست و ما ه��م در شوراي شهر انتظار داريم 
تا اين كار انجام شود و نياز به ارائه طرح و لايحه ندارد. 
وي در پاس��خ به اينكه گفته مي شود، هزينه نصب 
فيلتر دوده تنها 100ميليارد تومان است و اين در برابر 
بودجه شهرداري مبلغ قابل توجهي نيست، اظهار كرد: 
نصب فيلتر دوده تنها يك بخش از نگهداري اتوبوس ها 
به شمار مي رود. الان كپسول هاي اتش نش��اني كه در 
اتوبوس ها نصب شده تاريخ مصرفشان به پايان رسيده و 
بايد عوض شوند انجام اين كار نياز به هزينه هاي بالايي 
دارد. هزني��ه نصب فيلتر دوده ني��ز بايد به اتوبوسراني 
تخصيص داده شود تا اتوبوسراني اين كار را شروع كند. 
وي همچني��ن عنوان كرد: براي نصب فيلتر دوده 
بر اتوبوس ه��ا رديف بودجه يي تعري��ف شده است و 
شهرداري به دليل مشكلات مالي تاكنون آن را انجام 

نداده است. 
علاوه بر اتوبوس ها، موتورسيكلت ها نيز نقش پررنگي 
در آلودگ��ي ه��واي شهر تهران دارن��د. روزانه بالغ بر 3 
ميليون موتورسيكلت در شهر تردد مي كنند و به علت 
كاربراتوري بودن اين دستگاه ها هيچ گونه پايداري براي 
رعايت استاندارد ها ندارند. بر اساس آمار حدود 24درصد 
آلايندگي هواي تهران مربوط به تردد موتورسيكلت هاي 
كاربرات��وري است. يك��ي از راه حل هايي ك��ه براي اين 
موضوع در نظر گرفته اند ورود موتورسيكلت هاي برقي 
است. مش��كل اين موتور ها قيمت بسيار بالاي آنهاست 
كه از 8 ميليون تومان شروع مي شود. از آنجا كه عموما 
اقش��ار ضعيف جامعه از اين وسيله ب��راي امرار معاش 
خود استفاده مي كنند. بنابراين توانايي لازم براي خريد 
موتورگ��ران قيمت را ندارند. البته اگ��ر مسوولان واقعا 
قصد دارند گامي در جهت كاهش آلودگي هواي تهران 
بردارند مي توانن��د با ارائه وام ب��ه دارندگان موتورهاي 
فرسوده و كاربراتوري آنها را به خريد موتورسيكلت هاي 

برقي تشويق كنند. 
ب��ه گفته حبي��ب زاده، شه��رداري براي تش��ويق 
شهروندان به جايگزين كردن موتورهاي كاربراتوري با 
موتورهاي برقي تسهيلاتي در نظر گرفته كه با توجه به 
قيمت بالاي اين موتورها اين تسهيلات كافي نيست. 
تمركز ما روي متروست و بخش قابل توجهي از بودجه 
بايد براي تكميل خطوط مترو اختصاص يابد زيرا تاثير 

بسزايي در ترافيك و نيز كاهش آلودگي هوا دارد. 

يادداشت

يكي از منابع عمده آلوده كننده هوا غير از اتوبوس ها، كاميون هاي باربري اند. در سيستم 
كاميون هاي باربري اين مشكل وجود دارد كه كاميون ها از طريق بارنامه كار خود را انجام 

نمي دهند در نتيجه كاميون هاي فرسوده و كهنه به داخل شهر ورود پيدا كرده و نقش مهمي 
در آلودگي هواي شهر دارند. بايد شرايطي فراهم شود تا كاميون دارها فقط از طريق بارنامه 

بتوانند وارد شهر شوند، در اين صورت مي توان تردد كاميون ها به شهر را كنترل كرد
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هزينه خريد؛ پاشنه آشيل اوراق تسهيلات مسكن
گروهراهوشهرسازيشهلاروشني 

براس��اس مقررات فعلي، زوج هاي تهراني با خريد 
۲۲۰ب��رگ از اوراق تسهيلات مسك��ن مي توانند تا 
سقف ۱۱۰ميليون تومان وام مسكن و جعاله مسكن 
دريافت كنند. بنابراين زوج هاي تهراني براي دريافت 
وام ۱۱۰ميلي��ون توماني مسكن با توجه به متوسط 
74ه��زار و ۲۰تومان قيمت اوراق تسهيلات مسكن، 
باي��د به طور متوسط ۱۶ميلي��ون و ۲۸4هزار تومان 
صرف خريد ۲۲۰برگ اوراق تسهيلات مسكن كنند. 
همواره گران بودن اوراق مسكن از ديگر موانع پيش 
روي متقاضي��ان است. زيرا وام گيرندگاني كه از بازار 
ب��ورس اقدام به تهيه اي��ن اوراق مي كنند تا چندي 
پيش بايد ب��راي تهيه هر برگ��ه از تسهيلات مزبور 
بيش از ۱۰۰هزار تومان پرداخت مي كردند و به نظر 
مي رسد اين اتفاق براي استفاده از اين اوراق چندان 
توجي��ه اقتصادي نداشته باشد البت��ه اين موضوع با 
انتش��ار خب��ري درخص��وص تمديد مهل��ت اعتبار 
»تسه ه��ا« كمي تعادل يافت اما هنوز هم متقاضيان 

اين نوع وام با دغدغه هاي متعددي روبه رو شده اند. 

شرايطسنگيناخذوام
پرويز كاكايي، رييس شعب��ه يك بانك دولتي با 
بيان اينك��ه اوراق حق تقدم تسهيلات مسكن)تسه( 
پانزده��م هرماه از طرف بانك مسك��ن به دارندگان 
حساب سپرده ممتاز اختصاص داده مي شود، گفت: 
در حال حاضر هر برگ از اين اوراق نماينده 5۰۰ هزار 
توم��ان تسهيلات بانك مسكن براي احداث، خريد و 
تعمير واحد مسكوني بدون نياز به سپرده گذاري در 

چارچوب ضوابط بانك مسكن است. 
وي اف��زود: قيمت ه��ر اوراق تسهيلات نسبت به 
اعتب��ار باقي مان��ده آن متفاوت است ه��ر چه اعتبار 
باقي مانده اوراق بيش��تر باشد قيمت بالاتري داشته 
و اعتب��ار اي��ن اوراق ۲س��ال است همچني��ن اوراق 
تسهي��لات مسكن تا يك م��اه بعد از پاي��ان اعتبار 
قابليت دريافت وام دارد و بعد از آن هيچ گونه ارزشي 

ندارد. 
كاكاي��ي با بيان اينكه ج��داي از بالا بودن مبالغ 
اين اوراق 3 نكته منفي درباره اين اوراق وجود دارد، 
گفت: براي نكته اول بايد گفت اين اوراق تنها مي تواند 
تنها ۸۰ درصد قيمت خانه را پوشش مي دهد يعني 
اگر متقاضي به دنبال خريد يك مسكن ۱۰۰ميليون 
توماني نمي تواند يك وام 9۰ميليون توماني دريافت 
كن��د. وي درخصوص نكته دوم اين تسهيلات گفت: 
نكت��ه دوم اين تسهيلات سن ساختمان است. يعني 
اگر تاريخ صدور نخستين جواز ساختمان ملك عمر 
۲۰تا ۲5ساله داشته باشد فقط 35ميليون تومان به 

اين نوع ساختمان تعلق مي گيرد. 
كاكايي درخصوص نكته سوم نيز گفت: متقاضي 
اي��ن تسهيلات نبايد سابقه چك برگش��تي و بدهي 

سررسيد شده در سيستم بانكي داشته باشد. 
اين كارشناس با بيان اينكه اين سه نكته تاكنون 
توانسته بخش��ي از متقاضيان را از دريافت تسهيلات 
مذك��ور منصرف كند، گفت: در يك كلان شهر مانند 
تهران حداقل قيمت يك خانه نوساز ۶۰ تا 7۰ متري 

بيش از ۲5۰ميليون تومان است.
اي��ن درحالي است كه قيم��ت ساختمان هاي به 
اصلاح كلنگي تفاوت فاحشي با قيمت املاك نوساز 
دارد. ب��ه  هر حال از آنجا  كه بيش��تر متقاضيان اين 
تسهيلات از اقشار متوسط به پايين جامعه هستند، 
نباي��د از اين ع��ده انتظ��ار داشت با وج��ود هزينه 
سرسام آور اين اوراق، طول كوتاه و ميزان بازپرداخت 
اقساط بتوانند براي دريافت اين اوراق حضور پررنگ 

داشته باشند. 
وي با بيان اينكه به جز موارد ذكر شده تناقضاتي 
ني��ز درخصوص نرخ سود دريافت��ي و واقعي وجود 
دارد، گف��ت: درحال حاضر ن��رخ سود بانك مسكن 
براي اي��ن تسهيلات ۱7.5درصد اس��ت، نرخ سود 
واقعي دريافت اي��ن وام مسكن با تغيير قيمت اين 

روزها)قيم��ت اوراق از ابتداي دي  ماه ۱39۶ حدود 
75هزار و 35۶تومان( به ۲۰.74درصد رسيد. 

اين كارشناس درنهايت گف��ت: به  هر حال براي 
اينكه تقاض��ا، رونق واقع��ي داشته باش��د بايد نگاه 
جدي تري به قيمت اين اوراق، اقساط و نكات منفي 

آن داشته باشيم

چندسناريوبرايجذابترشدنوام
در همي��ن زمينه، نجفي، كارشن��اس وام با بيان 
اينكه بان��ك مسكن)ارائه دهنده اوراق تسه( با اعمال 
دو سناريو خلاقانه برنده اصلي تسهيلات تسه است، 
گفت: بانك مسكن با شكار سودهاي سپرده و با ارائه 
سود سپرده ناچيز ب��ه حساب هاي مسكن و جبران 
كسري سود سپرده با امتيازدهي وام به منفعت نهايي 
خود مي رسد؛ بنابراين باي��د گفت، بازنده اصلي اين 
وام ها متقاضياني هستند كه جز اخذ وام نمي تواند به 

هدف اصلي خود يعني خريد خانه برسند. 
نجفي افزود: اصل و س��ود وام با احتساب قيمت 
خري��د وام چيزي حدود 3برابر نسب��ت به اصل وام 
است. مثلا اگر كسي ۶۰ ميليون وام خريد اخذ كند، 
با احتس��اب قيمت هر سهم 75ه��زار تومان)قيمت 
متوس��ط از ابتداي امسال( چي��زي حدود 9ميليون 
تومان بايد بابت خريد وام هزينه كند و اگر هزينه هاي 
ديگر مانند سن��د رهني و غيره به آن اضافه شود به  
راحتي ۱۱ميليون تومان براي استفاده كننده هزينه 
دارد. ب��ه  عبارت ديگر، وام گيرن��ده 49ميليون تومان 
دريافت ك��رده است و  بايد ع��وض آن ۱4۰ميليون 

تومان در ۱۲سال به بانك برگرداند. 

معادلهخاصبرايدريافتوام
وي گفت: به هرحال به نظر مي رسد، روش حاضر 
راهكار مناسبي براي خانه دار كردن مردم نباشد و به 
نظ��ر بنده در هيچ جاي جه��ان همچنين معادله يي 

براي اخذ وام وجود ندارد. 
اي��ن كارشن��اس گف��ت: داستان بسي��ار جالبي 
در اخ��ذ وام مسكن ايجاد ش��ده است، اگر متقاضي 
بخواهد وام ۱۰۰ميليوني دريافت كند بايد يك واحد 
مسكوني ۱۲5ميليون توماني بخرد از طرفي نزديك 
ب��ه ۱7ميليون پول اوراق بده��د. يعني بايد حداقل 
4۰تا 45ميليون داشته باشد تا بتواند وام اخذ كرده و 

۱5۰ميليون تومان به بانك پس بدهد. 
اين كارشناس وام با بيان اينكه ارائه دهندگان وام 
بايد چند سناريو براي جذاب شدن اين نوع تسهيلات 
ارائ��ه دهد، گف��ت: اين سناريو مي توان��د تركيبي از 

افزايش ط��ول بازپرداخت، كاهش قيمت اوراق تسه 
و نرخ سود وام باشد و بانك مسكن مي تواند با جذب 

بيشتر متقاضي كسري خود را جبران كند. 

اجارهكارتمليدستاوردسوداگرانهوام
در همي��ن زمينه محمدعلي مه��ري، كارشناس 
شهرس��ازي با بي��ان اينك��ه فلسفه وج��ودي اوراق 
تسهيلات مسكن خ��ود بستر دلال بازي و سوداگري 
است، گف��ت: بانك مسكن حس��اب سپرده يي دارد 
به نام سپ��رده ممتاز كه از ابتدا به سپرده گذار اعلام 
مي كند، قرار است اين حساب به شما سود بدهد نه 
وام؛ ام��ا به  جاي دريافت س��ود مي توانيد اوراق حق 
تق��دم تسهيلات مسك��ن دريافت ك��رده و آن را به 
متقاضيان دريافت تسهي��لات مسكن بفروشيد اين 
موضوع به  وضوح نش��ان مي دهد كه اين بازار قابليت 

دلالي و سوداگرانه دارد. 
مه��ري افزود: به  هر حال به نظر مي رسد با وجود 
محدوديت هاي متع��دد براي خريد و فروش، دلالان 
مي توانن��د اين محدوديت ه��ا را دور زده و به صورت 

سوداگرانه وارد عرصه دريافت وام شوند. 
وي يك��ي از اين راه هاي سوداگران��ه را در اجاره 
كارت ه��اي مل��ي دانس��ت و در توضي��ح آن گفت: 
محدوديت ه��اي مختلف ازجمل��ه محدوديت زماني 
خريد و فروش هاي متعدد ايجاد شود، باز هم راه هاي 
ف��راري براي دلالان بازار از جمل��ه استفاده از كارت 
ملي ه��اي اجاره يي وجود دارد كه در كنار خود، بازار 
ك��اذب اجاره كارت ملي ايجاد مي كند. اين مش��كل 
در دوره ه��اي تغيير توازن عرض��ه و تقاضا به سمت 
افزاي��ش تقاضاي خري��د اين اوراق ب��ه  خصوص در 
زمان رونق بازار مسكن بيشتر است. به  عبارت  ديگر 
نوب��ت دريافت وام مسكن چندين بار دست به دست 
مي ش��ود و از هر بار خريد و فروش نوبت وام، درآمد 

خوبي براي خزانه كشور به وجود مي آورد. 
مهري بابيان اينكه بايد سازگار ارائه وام تسهيلات 
مسك��ن تغيي��ر كند، گف��ت:  ج��ز روش گفته  شده 
سوداگ��ران همواره براي رسي��دن به سودهاي كلان 
دنب��ال راهكارهاي متعدد اس��ت و اين وام به دلايل 
متع��دد نمي تواند گزين��ه موفقي ب��راي متقاضيان 

مصرفي لحاظ شود. 

تناسبيباتعدادمتقاضيانندارد
اين كارشناس شهرسازي همچنين گفت: دولت 
باي��د به دنبال راهكار ديگري براي تسهيلات مسكن 
بدون پس ان��داز باشد و متاسفان��ه كاهش آمارهاي 

متقاضي��ان دريافت اوراق يا انص��راف پيش از موعد 
دريافت وام مسكن نمونه هاي عدم موفقيت اين طرح 
اس��ت. اگرچه در اين ميان كساني ني��ز بودند كه با 
استفاده از اين طرح خانه دار شدند اما به دليل اقساط 
بلندم��دت و بروكراسي هاي متع��دد از اخذ اين وام 
پشيمان شده و دنبال راهكار جدي براي بازپرداخت 

اقساط سنگين وام هاي خود هستند. 
مهري گف��ت: براساس آماره��اي سازمان بورس 
تاكن��ون ۶۸۰ هزار نفر در كش��ور از اوراق تسهيلات 
مسكن ب��ه ارزش كل 3۲۰هزارميلي��ارد ريال براي 
خريد مسكن يا سرمايه گذاري در اين بخش استفاده 
كرده ان��د كه اين ميزان با تع��داد متقاضيان تناسب 
مناسبي ندارد. اگرچه اين تعداد رقم قابل ملاحظه يي 
است اما براي پاسخ گويي به يك جامعه هدف بزرگ 

ناكافي است. 
وي ب��ا بيان اينكه سياست گ��ذاران بازار پولي و 
اعتباري كش��ور بايد روش جدي��دي براي دريافت 
تسهيلات مسكن ب��دون پس ان��داز طراحي كنند، 
گفت: ب��ه  خصوص ك��ه بانك مسكن  ج��ز كارمزد 
ناچيز خري��د و فروش اوراق در شعب، نفع چنداني 
از جابه جاي��ي مبالغ معامله اوراق تسهيلات مسكن 
نمي ب��رد درحالي  كه مصرف كنن��ده واقعي اين وام 
بايد بخش مهمي از منابع خود را كه مي توانست با 
آن واحد مسكوني خريداري شده را ارتقا دهد، بابت 
استفاده از حق تق��دم دريافت تسهيلات مسكن به 

دولت پرداخت كند. 
اين كارشناس شهرسازي با بيان اينكه دولت براي 
خانه دار كردن بايد هزينه هاي اضافي را كاهش دهد، 
گفت: افزايش توان متقاضيان خريد مسكن از راهكار 
افزايش تسهيلات خري��د خانه در صورتي  كه همراه 
ب��ا تحميل نرخ س��ود بالا و هزينه ه��اي ديگر باشد، 

نمي تواند به خانه دار كردن مردم منتهي شود. 
وي گفت: شراي��ط سخت ارائه تسهيلات مسكن 
مانع بزرگي ب��راي دريافت وام و خانه دار شدن است 
هم��ه بايد بدانند اگ��ر بتواني��م در دوران ركود بازار 
عرض��ه را احياي كني��م، مي تواني��م پاسخ مناسبي 
براي توليد داشته باشي��م زيرا بخش عرضه نيازمند 
بازگشت سرمايه خود است كه اين مورد بدون حضور 

تقاضاي مصرفي امكان پذير نيست. 

تهيهمسكنبااعمالشاقه
در همين زمينه، فرشيد پورحاجت با بيان اينكه 
صنعت ساختم��ان روي خوشي به توليدكنندگان و 
مصرف كنندگان ن��دارد، گفت: طي 5 سال اخير دو 

بخش عرص��ه و تقاضا صدمات متع��ددي ديدند؛ و 
متاسفانه با افزايش قيمت مسكن صنعت ساختمان 
كش��ور دوران بسيار سخت��ي را طي 5 سال گذشته 
گذران��ده و شرايط سختي نه  تنه��ا براي توليد بلكه 
ب��راي بخش بزرگي از جامعه يعني مصرف كننده به 

وجود آورد. 
وي اف��زود: متاسفان��ه كساني كه قص��د تامين 
سرپن��اه امن��ي را داشتن��د در اي��ن شرايط سخت 
قرارگرفته و متقاضيان خريد مسكن در 4سال اخير 

نتوانستند خود را به قيمت مسكن نزديك كنند. 
رييس انجمن انبوه س��ازان خوزستان با اشاره به 
اينك��ه دولت به دليل اين شراي��ط سخت به دنبال 
تقوي��ت و تحريك تقاض��ا بود، تصريح ك��رد: براي 
تقويت و تحريك تقاضا سه ركن تقويت قدرت خريد 
متقاضي، تقويت قدرت خريد خانوار و كاهش قيمت 

مسكن را بايد مد نظر داشته باشيم. 
پورحاج��ت ادام��ه داد: هركدام از اي��ن اركان به 
 تنهايي خيلي به خانه دار شدن مردم كمك مي كند؛ 
البته دو شاخص اول به اقتصاد كلان كشور بستگي 
دارد و معم��ولا دولت ها براي تسهيل امور بسته هاي 

مالي را به عنوان تقويت تقاضا در نظر مي گيرند. 
وي بي��ان ك��رد: دولت ه��ا معم��ولا در قال��ب 
صندوق هاي مسكن يا صندوق هاي پس انداز جوانان 
نسبت به تحري��ك و تقويت تقاضا در حوزه مسكن 
اق��دام مي كنند. همچنين برخي كارهاي تش��ويقي 
از جمل��ه كاهش زمان رس��وب سرمايه از يك سال 
ب��ه ۱۰س��ال همچني��ن افزايش زم��ان بازپرداخت 

تسهيلات براي خانه اولي ها انجام مي شود. 

هزينههايسنگيندريافتواممسكن
رييس انجم��ن انبوه سازان خوزستان اضافه كرد: 
برنامه ريزي براي تامين خانه اقش��ار مختلف جامعه 
جزو تكاليف دول��ت است ولي به نظر مي رسد براي 
ساير اقش��ار، شرايط عادلانه ي��ي نداريم چون محل 
تامين نقدينگ��ي از محل حق تقدم مسكن يا اوراق 

بهادار در نظر گرفته شد. 
پورحاجت تشريح كرد: مردم براي تامين مسكن 
از محل اوراق باي��د هزينه هاي سنگيني را پرداخت 
كنند؛ فش��ار سنگيني با خري��د اوراق به خريداران 
مسكن وارد مي شود و حتي نرخ سود اسمي و واقعي 

را تغيير داده اند. 
رييس انجمن انبوه س��ازان خوزستان با اشاره به 
اينكه كانال تامين مالي براي ما هم مثل ساير مردم 
همان اوراق حق تقدم تسهيلات مسكن است، افزود: 
با توجه ب��ه اختلاف سود واقعي و اسمي ما نيز بايد 
هزينه هاي بسيار سنگيني را پرداخت كنيم؛ بنابراين 

شرايط را براي توليد مناسب نمي دانيم. 
پورحاجت با تاكي��د بر اينكه بايد اتفاق جديدي 
در ح��وزه تسهيلات رخ دهد، گف��ت: شوراي اعتبار 
و مجل��س بايد يك بسته انگيزش��ي و تقويتي براي 
توليدكنندگ��ان و حتي مردم در نظر بگيرد چون با 
اي��ن شرايط نمي توان تقوي��ت و تحريك را توليد يا 

عرضه مسكن را محقق كرد. 
وي انتق��اد ك��رد: وقتي ش��وراي پ��ول و اعتبار 
ن��رخ تسهيلات درزمينه توليد ي��ا فروش مسكن را 
۱7.5درص��د اعلام مي كند، نباي��د اين نرخ افزايش 
پي��دا كند، ولي با وجود اين  اوراق تسه باعث شده تا 

نرخ واقعي تسهيلات افزايش داشته باشد. 
رييس انجمن انبوه س��ازان خوزستان با اشاره به 
اينكه هم اكنون در شرايطي قرار داريم كه بايد كانال 
خري��د مسكن را تقويت كنيم، خب��ر داد: متاسفانه 
طي سال اخير ۲ميليون مستاجر به آمار مستاجران 

كشور اضافه  شده است. 
پورحاج��ت گلاي��ه ك��رد: قسم��ت اعظم��ي از 
هزينه ه��اي تمام شده حوزه مسكن به پرداختي هاي 
بخ��ش تولي��د و مردم)متقاضيان( ب��ه دستگاه ها و 
سازمان هاي مختلف به  ويژه سازمان نظام مهندسي 

و شهرداري است. 

گروهراهوشهرسازي
 اگر پيشينه وام مسكن تا سال 9۲ را ۲۰ ميليون 
تومان در نظر بگيريم، در اين سال با اين وام، امكان 
خريد حدود 5 مترمربع واحد مسكوني وجود داشت. 
در حالي كه از سال 95 به بعد با ۱۶۰ميليون تومان 
وام مسكن مي توان به طور متوسط 37 مترمربع واحد 
مسكون��ي در تهران خريداري كرد. اما چرا تمايل به 

خريد مسكن بين خريداران ديده نمي شود؟
در اين بين وزير راه و شهرسازي مكررا اعلام كرده 
كه از زماني كه دولت تدبير و اميد سكان را در دست 
گرفته است، وام مسكن از ۲۰ ميليون تومان به ۱۶۰ 
ميليون توم��ان افزايش يافته است. باتوجه به ۸برابر 
شدن تسهيلات خريد مسكن و تقاضاي انباشته در 

پشت سد خريد مسكن، به واقع چرا اين تقاضاهاي 
خريد تحقق نيافته و رونق مورد انتظار بازار مسكن را 

به دنبال نداشته است؟
نگاهي ب��ه آمارهاي گذشته نش��ان مي دهد كه 
در سال ۱3۸۸ متوس��ط قيمت يك مترمربع واحد 
مسكوني در تهران يك ميلي��ون و ۶۰۰ هزار تومان 
ب��وده است كه در س��ال ۱39۲ به 3 ميليون و 9۰۰ 
ه��زار تومان افزايش يافته و در بهار ۱395 به حدود 
مترمربعي 4 ميليون و 3۰۰ هزار تومان رسيده است. 
در س��ه سال گذشته برخلاف آنك��ه تورم در بخش 
مسكن كمي بيش از ۱۰درصد بوده است، اما ميزان 
وام مسك��ن ۸ برابر شده است. اما اين ميزان افزايش 
تسهيلات نتوانسته متقاضيان خريد مسكن را تشويق 

و ترغيب به خريد كند كه نيازمند بررسي و كنكاش 
بيشتراست. 

همچني��ن مروري ب��ر آمارهاي گذشته نش��ان 
مي ده��د كه دليل رش��د بالاي قيم��ت مسكن در 
سال ه��اي 9۰ و 9۱ ت��ورم عمومي بسيار زيادي بود 
كه طي اي��ن دو سال در ايران وج��ود داشت. مردم 
در شراي��ط تورم بالا نمي دانستند كه چه كاري بايد 
انجام دهند تا ارزش پول آنها كاهش نيابد، بنابراين 
به سمت ب��ازار مسكن هجوم آورده تا بتوانند قدرت 

خريدشان را حفظ كنند. 
بع��د از انتخابات سال 9۲ و كاه��ش تورم، قابل 
پيش بين��ي بود كه مردم تمايل داشته باشند تا پول 
خود را در بانك ها گذاشته يا در بورس سرمايه گذاري 
كنن��د. به طور كلي در زمان ت��ورم بالا مردم ترجيح 
مي دهن��د وام بگيرند ول��ي در زماني چون امروز كه 

نرخ تورم تك رقمي شده است، تمايل چنداني به اخذ 
تسهيلات به ويژه براي خريد مسكن وجود ندارد. 

يكي از عمده ترين دلايلي كه باعث شده كه مردم 
كمتر از وام مسكن استقبال كنند، عدم اطمينان به 
پايداري منابع درآمدي خان��وار است، به اين معني 
كه براي فرد متقاضي تسهيلات مسكن اين اطمينان 
وجود ندارد كه بتواند در چند سال آينده اقساط وام 
خ��ود را پرداخت كند كه دليل اين عدم اطمينان را 
باي��د در ركود اقتصادي و ع��دم امنيت ثبات شغلي 

دانست. 

بنابراين براي استقبال از بسته هاي تسهيلاتي كه 
براي خريد مسكن درنظر گرفته  شده است، بايد در 
كنار ايجاد اشتغ��ال پايدار، وضعيت اقتصادي نيز به 
نحوي سامان يابد كه متقاضيان اطمينان پيدا كنند 
ك��ه توانايي پرداخت اقس��اط وام به مدت بيش از 5 
سال را دارا هستن��د و از آينده شغلي خود مطمئن 
باشند. در اين ص��ورت مي توان به خروج غيرتورمي 
بازار مسكن اميدوار بود و اگرنه افزايش وام مسكن به 
بيش از ۲۰۰ ميليون تومان هم با استقبال متقاضيان 

خريد مسكن روبه رو نخواهد شد. 

اثر8برابرشدنوامخريدملكبرحجمتقاضا

7مرحلهبراياخذ
واماوراقتسهيلات

در مواجه��ه ب��ا وام اوراق 
حق تق��دم تسهيلات مسكن، 
كلمه »تسه« كلمه يي كليدي 
است. »تسه« به معني اوراقي 
اس��ت كه ب��ه سپرده  گ��ذاران 
ب��راي تسهي��لات مسكن در 
بانك مسكن تعل��ق مي گيرد. 
هستند  كساني  سپرده گذاران 
ك��ه در آينده قصد دريافت وام 
مسك��ن را دارند، ول��ي زودتر 
در بانك مسكن سپرده گذاري 

مي كنن��د. در اين ميان افرادي هستند كه براي دريافت 
وام مسكن به بانك مسكن مراجعه مي كنند، در حالي  كه 
هيچ سپرده گذاري در بانك نداشته اند. بانك به اين افراد 
پيشنهاد مي كند، اگر فرصت سرمايه گذاري و صبر براي 
رسيدن نوبتشان را ندارند، مي توانند نوبت سرمايه گذاران 
قديمي بانك مسكن را بخرند. در حال حاضر تسهيلات 
خريد مسكن براي زوجيني كه به صورت مشترك اقدام 
كنند، براي تهران به مبل��غ ۱۰۰ ميليون تومان، مراكز 
استان ه��ا و شهرهايي كه داراي بي��ش از ۲۰۰ هزار نفر 
جمعيت هستند ۸۰ ميليون توم��ان و در ساير مناطق 
شهري ۶۰ ميليون تومان است. اقساط تسهيلات زوجين 
۱۰۰ ميلي��ون توماني در تهران ب��ه روش ساده ماهيانه 
ح��دود يك ميليون و ۶۶۶ هزار توم��ان، اقساط وام ۸۰ 
ميليون��ي در مراكز استان ها ح��دود يك ميليون و 334 
ه��زار تومان و اقساط۶۰ ميليون توماني در ساير شهرها 

يك ميليون تومان خواهد بود. 

چگونهاينوامرابگيرم؟
مرحل�هاول: مداركتان را جم��ع كنيد: اين مدارك 
شام��ل، اص��ل شناسنام��ه، اص��ل ك��ارت مل��ي و يك 

شماره حساب بانكي  جز بانك مسكن است. 
مرحل�هدوم: تم��ام جزيي��ات و مش��خصات خانه 

موردنظرتان را با بانك چك كنيد. 
در هنگام خريد خانه اين نكته را در نظر داشته باشيد 
كه بانك تا سقف ۸۰ درصد از قيمت خانه را به شما وام 
مي ده��د؛ يعني اگر شما بخواهيد 7۰ ميليون تومان وام 
بگيريد نمي توانيد خانه يي باقيمت ۸۰ ميليون تومان به 
بان��ك معرفي كنيد. براي دريافت وام 7۰ ميليون تومان 
حداق��ل قيمت خانه بايد ۸7 ميليون و 5۰۰ هزار تومان 
باشد. مبالغ اعلام شده يعني سقف ۶۰ ميليون تومان در 
ته��ران، 5۰ ميليون در مراكز استان ها و شهرهاي بالاي 
۲۰۰ ه��زار نفر و 4۰ ميليون توم��ان براي ساير شهرها 
شام��ل ساختمان هاي حداكث��ر ۲۰ ساله اس��ت. براي 
ساختمان هاي بالاي ۲۰ سال و كمتر از ۲5 سال در هر 
سه منطقه اين مبلغ به 35 ميليون تومان كاهش مي يابد. 
مرحلهس�وم: كد معاملات��ي را دريافت كنيد. شما 
ب��راي خريد اوراق تسه به ك��د معاملاتي نياز داريد پس 
حتماً باي��د از يك كارگزاري بورس كد معاملاتي بورس 
دريافت كنيد. براي درياف��ت كد معاملات بورس دو راه 
پي��ش روي شماست. گزينه اول اي��ن است كه به بانك 
مسك��ن مراجعه كني��د. بانك مسكن ني��ز مي تواند كد 
معاملات��ي را براي شما تهيه كند اما كاري زمانبر است، 
زي��را خود بانك نيز بايد به كارگ��زاري بورس اين بانك 

بگويد تا براي شما كد معاملاتي صادر كند. 
گزينه  ديگر پي��دا كردن يكي از كارگزاري هاي بانك 
مسكن است كه ممكن اس��ت كمي سخت باشد. بانك 
مسك��ن در تهران سه كارگ��زاري دارد. اين كارگزاري ها 
در خيابان سهروردي، ميدان آرژانتين و خيابان طالقاني 
ق��رار دارد. كارگزاري هاي اين بان��ك در شهرهاي كرج، 
مشهد، رشت، تبريز و اصفهان نيز واقع هستند. اما شايد 
دسترس��ي به كارگزاري بانك مسكن كمي دشوار باشد. 
نكت��ه اميدواركننده اين است ك��ه لزومي ندارد تا حتما 
به كارگزاري بانك مسكن مراجعه كنيد. شما مي توانيد 
به كارگزاري كه مجوز فعاليت در بورس را دارند مراجعه 
كنيد. تعداد اين كارگزاري ها بسيار زياد است و به بيش 
از ۱۰۰ كارگ��زاري مي رسد. مدت  دريافت كد معاملاتي 

بين 4۸ تا 7۲ ساعت زمان مي برد. 
مرحلهچهارم:به وب سايت فرا بورس مراجعه كنيد. 
پس از دريافت كد معاملات بورس حال وقت آن است كه 
ب��راي خريد اوراق تسه به وب سايت فرا بورس كه در آن 
اوراق نشان داده مي شود مراجعه كنيد. در سمت راست 
صفحه روي لينك »ديده بان بازار« كليك كنيد. در بالاي 
صفحه مربوطه تيك گزينه هاي »بازار اول«، »بازار دوم«، 
»بازار سوم«، »بازار پايه« و »بازار پايه توافقي« را برداريد 
و گزين��ه »تسهيلات مسكن« را بزنيد. با انتخاب گزينه 
»تسهيلات مسكن« فهرست��ي نمايان مي گردد. در اين 
ليست تسه ماه هاي مختلف نمايش داده مي شود. هر يك 
از اي��ن اوراق داراي تاريخ انتش��ار است. بانك مسكن با 
توجه به نياز بازار، هرماه اوراقي را منتشر مي كند. آخرين 
تسه منتش��رشده مربوط به مرداد ماه س��ال جاري، 95 
يعني تسه »95۰4« است. تسه مرداد ماه باقيمت حدود 
93 هزار تومان، گران ترين و تسه فروردين ماه سال 93 

باقيمت حدود 9۰ تومان ارزان ترين تسه است. 
مرحلهپنج�م:به كارگزاري سف��ارش خريد اوراق 
تسه را بدهيد. اكنون كه تسه ها و قيمت آنها را مشاهده 
كرديد بايد تسه موردنظرتان را انتخاب كنيد. بعدازآنكه 
تسه ها را انتخاب كرديد با توجه به مبلغ وام موردنظرتان، 
اوراق تسه به كارگزاري سفارش دهيد. براي دريافت ۶۰ 
ميليون تومان وام مسكن به هم��راه ۱۰ ميليون تومان 
وام جعال��ه تعميرات مسكن بايد ب��ه ازاي هر 5۰۰ هزار 
توم��ان وام يك ورقه تسه خريداري كنيد، يعني به ازاي 
7۰ ميليون وام بايد ۱4۰ ورقه تسه بخريد كه مي توانيد 
خيل��ي راحت از طري��ق كارت بانكت��ان پرداخت كنيد. 
ممك��ن است مرحله سفارش تا خريد قطعي اوراق چند 
روزبه طول انجامد، پس  از آن كارگزاري برگه يي به شما 
خواهد داد كه نشان دهنده خريد قطعي اوراق تسه است. 
به طورمعم��ول سفارش تا تحويل برگه قطعي حدود 7۲ 

ساعت زمان مي برد. 
مرحلهششم: مراجعه به يكي از شعب بانك مسكن. 
برگه يي ك��ه از كارگزاري گرفته اي��د را به بانك مسكن 
ببريد. در اين مرحله مشخصات خانه موردنظرتان را كه 
قبلًا با بانك چ��ك كرده ايد را يادآور مي شويد. در اينجا 
ك��ار شما به پايان مي رسد و از اين به بعد كارها را بانك 

انجام خواهد داد. 
مرحل�ههفت�م: ب��ه دفترخان��ه مراجع��ه كنيد و 
هماهنگي ه��اي لازم را انجام دهيد. روز و ساعت قطعي 
امضاي سند را هماهنگ كنيد و به اطلاع بانك برسانيد. 
در روز عق��د قرارداد بايد دفتردار، فروشنده و خريدار در 
محل حضور داشته باشن��د. بانك نيز يك نماينده را به 
محل دفترخانه خواهد فرستاد. همان جا هم زمان با عقد 
قرارداد مبلغ وام به حساب مالك واريز خواهد شد و شما 

صاحب خانه خواهيد شد. 

يادداشت

دولت همانن��د يك خان��واده است. با 
اولويت ه��اي هزينه كرد ك��ه سالانه ميزان 
و نحوه تخصي��ص آن را طي برنامه يي به 
مجلس ارائه مي دهد و براساس بودجه هاي 

تصويبي شروع به هزينه كرد مي كنند. 
 از اي��ن رو، ب��ا اين تعريف س��اده بايد 
اذعان ك��رد، سهم اقتصاد مسكن در سبد 
هزينه كرد دولت به ميزاني نيست كه بيش 
از تسهيلات تخصيصي در قالب وام خريد 
ب��ه متقاضي��ان اقدام كند، ه��ر چند بدنه 
كارشناس��ي دولت تاييد كند كه افزايش مي��زان وام و طول مدت 
بازپرداخت و همچنين كاهش نرخ سود بانكي مي تواند به استقبال 
مصرف كنندگان واقعي مسكن بينجامد و موجب تحرك سازنده و 

نسبي حوزه اقتصاد مسكن شود، ولي باز به نظر مي رسد. 
به هر دليلي دست وبال دول��ت در تغييرات سه گانه فوق بسته 
است و شايد عمده دليل آن محدوديت منابع سرمايه يي و گردش 

آن در اقتصاد كلان باشد. 

ولي نكته بسيار مه��م در شكل عملياتي كردن همين وام هاي 
موج��ود به منظور خريد مسكن است كه مهم ترين آن عدم تعريف 
درس��ت و واقعي از اخ��ذ ضمانت از متقاضيان است كه خود باعث 
عدم اخذ وام از سوي متقاضي به دليل اينكه بانك مسكن ضامن با 
كسر حقوق و نظاير آن مطالبه مي كند و مردم عادي امكان فراهم 
ك��ردن چنين اشخاصي را ندارند و در نتيجه يا قيد وام را مي زنند 
ي��ا متوسل به بازار مكاره تامين ضام��ن مي شوند. از اين رو، دولت 
حداق��ل مي تواند سريعاً شرايط اخذ وام را تسهيل و موضوع ضامن 

را حل  و فصل كند. 
با الزام ارائه ضمانتنامه كسر از حقوق براي مش��مولان دريافت 
تسهي��لات خري��د مسكن و همچني��ن اوراق حق تق��دم و در پي 
محدوديت هايي كه سازمان ها، ادارات و دستگاه ها براي صدور اين 
گواهينامه اعمال مي كنند، بازار سياه معرفي ضامن كسر از حقوق 

بار ديگر رونق گرفته است.
تحقيقات ميداني از بازار آزاد معرفي ضامن كسر از حقوق براي 
درياف��ت تسهيلات مسكن نش��ان مي دهد، هم اكن��ون تنها تعداد 
مح��دودي از دلالان اين بازار اقدام به معرفي ضامن براي دريافت 

تسهيلات خري��د آپارتمان مي كنند. اين  در حالي است كه همين 
تع��داد محدود نيز دست كم مبلغ ۲ميليون تومان بابت معرفي هر 
ضامن ب��راي دريافت كمترين ميزان تسهي��لات معمولاً هر فقره 

تسهيلات ۶۰ و ۸۰ ميليون توماني از متقاضي مطالبه مي كنند. 
ب��ا توجه به اينك��ه عمده متقاضيان درياف��ت تسهيلات خريد 
مسكن هم اكنون متقاضيان خانه اولي و زوج هاي جوان هستند كه 
ب��راي خريد آپارتمان با تنگناي مالي شديدي مواجهند و پرداخت 
اي��ن مبلغ و مبالغ بالاتر در بسياري موارد از توان آنها خارج است. 
دلالان »ضام��ن وام«، در بسي��اري م��وارد ضام��ن مدنظر خود را 
تنها براي برخي شع��ب، قابل استفاده عنوان مي كنند كه اين بازار 
سي��اه، زمينه رانت و فساد را رقم مي زند. دشواري مسير دسترسي 
متقاضيان خانه اولي و مصرفي مسكن به وام كه رونق بازار مسكن 
به شيوه درست و غيرسوداگرانه تنها از طريق تحريك و حمايت از 
تقاضاي آنان ميسر اس��ت، موجب مي شود عملًا كارا يي وام خريد 
مسكن كه با اقدامات گوناگون ازجمله افزايش سقف و كاهش سود 

تسهيلات تلاش مي شد ارتقا يابد، به مانع برخورد كند. 
به هرحال هم اكنون اغل��ب ادارات و دستگاه هاي دولتي تنها تا 

سقف مش��خصي -معمولاً 7۰ درصد- از حقوق كارمندان، گواهي 
تعهد مالي كسر از حقوق برايش��ان ص��ادر مي كنند كه با توجه به 
وضعيت متوسط حقوق ماهانه كارمندان تنها معرفي يك ضامن يا 
ارائ��ه يك گواهي كسر از حقوق، براي دريافت يك فقره تسهيلات 
كفاي��ت نمي كند. بطوري كه بعضاً عمده متقاضي��ان ناچارند براي 
درياف��ت تسهيلات خريد مسكن اع��م از تسهيلات خانه اولي ها يا 
وام اوراق، معم��ولاً دو ضام��ن با دو گواهي كسر از حقوق به شعبه 

موردنظرشان ارائه كنند. 
در عم��ده دستگاه ه��ا، تنها تا سقف 7۰ درص��د و بعضاً كمتر، 
ب��راي كارمن��دان و شاغلان گواهي كسر از حق��وق صادر مي شود 
با اين استدلال كه كارمن��دان نمي توانند در صورت عدم پرداخت 
اقساط ماهانه وام خود يا كسي كه ضامن وي شده اند، ۱۰۰درصد 
حقوقش��ان را پرداخت كنند و بايد بابت حداقلي ترين هزينه هاي 

زندگي، بخشي از حقوق آنها محفوظ بماند. 
هرچند مسوولان بعضي  اوقات مدعي هستند كه نيازي به تامين 
ضامن نيست و موض��وع در اختيار روسا و سرپرستان بانك هاست 
ولي همين روسا بدترين و سخت ترين شرايط را مطالبه مي كنند. 

منصور غيبي
 كارشناس مسكن

یادداشت
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ظرفيتاينترنتداخلي2.5برابرميشود
 مديرعامل شركت ارتباطات زيرساخت از افزايش 
نزديك به 2.5 برابري ظرفيت شبكه اينترنت داخلي 
)IP( و رس��يدن به ۱5 ترابيت برثانيه ظرف يكس��ال 

آينده خبر داد. 
صادق عباسي شاهكوه با اشاره به اولويت هاي اصلي 
شركت ارتباطات زيرساخت براي ارتقاي اين شبكه، از 
افزايش ظرفيت شبكه انتقال كش��ور از ۱5.3 به 2۴ 
ترابيت و شبكه IP كشور از 6.8 به ۱5 ترابيت برثانيه 
تا يك سال آينده خبر داد. وي با اشاره به هدفگذاري 
برنامه شش��م توس��عه براي رس��يدن به ظرفيت 3۰ 
ترابي��ت برثاني��ه در ترانزي��ت ارتباط��ات بين الملل، 
گفت: اي��ران داراي مزيت جغرافيايي هاب منطقه يي 

زيرساخت است و با وجودي كه كشورهاي منطقه در 
اي��ن حوزه اقداماتي انجام داده اند اما هنوز براي ايجاد 
هاب منطقه يي فرصت باقي است. مديرعامل شركت 
ارتباطات زيرساخت اضافه كرد: براي رسيدن به اهداف 
برنامه شش��م در حوزه ترانزي��ت و اجرايي كردن آن، 
ش��ركتي در اين حوزه تش��كيل مي شود كه از طريق 
بازاريابي منطقه يي و تمرك��ز در اين حوزه به اهداف 

مدنظر برسيم. 
عباسي شاهكوه با اش��اره به بندهاي ابلاغي وزير 
ارتباط��ات و فناوري اطلاع��ات در حكم انتصاب وي 
به س��مت مديرعامل شركت زيرس��اخت، آزاد سازي 
فعاليت هاي اين ش��ركت را يكي از اين وظايف عنوان 

ك��رد و افزود: در اين حوزه ت��ا جايي كه به اختيارات 
حاكميتي خدشه يي وارد نش��ود به سمت خصوصي 
كردن ام��ور مي روي��م و به همين منظ��ور در حوزه 
مكالم��ات بين المل��ل )Voice( تا يك س��ال آينده 

اقداماتي براي آزاد سازي در برنامه داريم. 
مديرعامل ش��ركت ارتباطات زيرس��اخت با بيان 
اينكه در س��ال هاي برنامه ششم توسعه، هر ساله بازار 
اين حوزه بايد رشدي معادل ۱9.۴درصد داشته باشد 
خاطرنش��ان كرد: بعد از 5 سال اين بازار بايد به رشد 
2.5 برابري برسد و در حوزه زيرساخت تا پايان برنامه، 
8۰ درصد خانوارها به ش��بكه پهن باند متصل شده و 
امكان ارائه اينترنت با سرعت 2۰ مگابيت برثانيه وجود 

داشته باشد. وي نصب و راه اندازي پروژه انتقال و تدبير، 
اجراي طرح IP، افزايش ظرفيت ترانزيت و آزاد سازي 
صوت بين الملل و واگذاري فيبرتاريك را از برنامه هاي 
در دست اقدام شركت ارتباطات زيرساخت اعلام كرد 
و گفت: پيش بيني مي شود ظرفيت ترانزيت در حوزه 
بين الملل از ۱.۱ ترابيت در پاي��ان آبان ماه به دوبرابر 
وضع موجود تا پايان سال آينده برسد. در بحث افزايش 
ظرفي��ت IP داخلي نيز با انجام پروژه هاي در دس��ت 
اقدام از ظرفيت 6.8 ترابيت برثانيه به حدود ۱5ترابيت 
مي رسيم. مديرعامل ش��ركت ارتباطات زيرساخت از 
ارتقاي شبكه انتقال كش��ور از ۱5.3 به 2۴ ترابيت تا 
يك سال آينده خبر داد و اظهار كرد: در حال حاضر در 
كشور حدود 66 هزار كيلومتر فيبرنوري وجود دارد كه 
با افزايش ۴ هزار كيلومتري تا يك سال آينده، شبكه 

فيبر زيرساخت به هم متصل و تكميل مي شود. 

كاربر

مدلهايجديدگوشيمشمول
طرحرجيسترياعلامشد

رگولاتوري| در ادامه مرحله دوم طرح و از س��اعت 2۴ 
روز جمعه 8 دي  ماه تمامي مدل هاي گوش��ي تلفن همراه 

گوگل، بلك بري و موتورولا مشمول طرح مي شوند. 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديوئي در اطلاعيه  
جديد خود اعلام ك��رد: نظر به اجراي موفقيت آميز مراحل 
اوليه طرح رجيس��تري و در راس��تاي اهداف پيشگيري از 
قاچاق گوش��ي تلفن همراه، تحقق حقوق مصرف كنندگان، 
واردكنن��دگان قانون��ي و فروش��ندگان مج��از و براس��اس 
تصميمات متخذه در يازدهمين جلسه كميته راهبري طرح 
رجيس��تري، در ادامه مرحله دوم طرح و از س��اعت 2۴ روز 
جمعه 8 دي  ماه تمامي مدل هاي گوشي تلفن همراه گوگل، 
بلك بري و موتورولا مش��مول طرح مي ش��وند. براين اساس 
س��اير مدل ها نيز متعاقباً در هفته ه��اي آينده پس از اعلام 
رسمي تحت پوش��ش طرح قرار مي گيرند. پيش از اين و از 
تاريخ ۱۴ آذرماه تمامي گوش��ي ها و تبلت هاي اپل مشمول 
طرح شده بودند. بنابراين به كليه دارندگان مدل هاي گوشي 
فوق توصيه مي ش��ود تا تاريخ ذكر شده گوشي هاي موجود 
خود را فع��ال كنند و خريداران گوش��ي هاي مذكور نيز از 
تاريخ ش��روع طرح )96/۱۰/8( همانند گوشي هاي اپل قبل 
از فعال سازي با اس��تعلام كد ۱5 رقمي )IMEI( از طريق 
س��امانه #۷۷۷۷* يا #۴* اصالت گوشي را استعلام و پس 

از اطمينان از ثبت گوشي نسبت به خريد آن اقدام كنند. 

روباتهااحترامبهحريم
شخصيانسانهاراميآموزند

آسينايج| محققان در حال ارائه آموزش هاي ضروري 
به روبات ها هستند تا آنها بياموزند چگونه به حريم شخصي 
انس��ان ها احترام بگذارند و فاصله ض��روري را با افراد حفظ 
كنن��د. ارتقاي فهم و درك روبات ها توس��ط پژوهش��گران 
موجب مي شود تا آنها در حين تعامل با انسان ها برخوردي 
با كسي نداشته باشند و گفت وگو و همراهي با هر شخصي 
را به شكلي محترمانه تر و مناسب تر صورت دهند. محققان 
دانش��گاه ملي س��ان خوان در آرژانتين مي گويند در جريان 
تعاملات مختل��ف با هر فردي، وي حريم ش��خصي خاص 
خود را دارد كه بايد توسط ديگران محترم شمرده شود. اين 
حريم بر حسب موقعيت و وظايف برنامه ريزي شده، توقعات 
فرهنگي، اولويت هاي فرد، شرايط اجتماعي و غيره متفاوت 
است. به گفته اين دانشمندان روبات ها بايد به حريم شخصي 
انسان ها احترام بگذارند تا به تدريج در جامعه انساني پذيرفته 
شوند و لذا سيستم هاي كنترلي جديدي براي آنها طراحي 
ش��ده كه تحركات و تعاملات روبات ها را با دقت بيش��تري 
تنظيم مي كند. براي طراحي سيستم يادشده از الگوي تعامل 
يك رهبر و افراد تابع وي در محيط هاي مختلف الگو گرفته 
ش��ده و انتظار مي رود برنامه نويسي هاي ضروري و اقدامات 
سخت افزاري در اين زمينه ظرف چند ماه آينده انجام شود.

ظرفيتباتري»آيفون«2۰۱۹
افزايشمييابد

اپلاينس�ايدر| يك شركت توليد كننده موبايل قصد 
دارد در 2۰۱9 ظرفيت بات��ري موبايل هاي خود را بيفزايد 
تا قابليت حس��گرهاي س��ه بعدي و واقعيت اف��زوده را به 
دوربين دستگاه اضافه كند. اپل مشغول ساخت باتري هايي 
با ظرفيت بالاتر براي آيفون اس��ت. اين درحالي اس��ت كه 
افزاي��ش ظرفيت بات��ري به موباي��ل امكان ب��ه كارگيري 
قابليت هاي جديد مانند واقعيت افزوده را مي دهد. پيش بيني 
مي ش��ود قابليت هاي حس��گر 3بعدي و واقعيت افزوده در 
2۰۱9 ميلادي به دوربين پش��تي آيفون اضافه شوند. اين 
موارد برق بيشتري مصرف مي كنند و به همين دليل اپل به 
دنبال راهي است تا ظرفيت باتري خود را بيفزايد. درهمين 
 KGI Securities راستا »مينگ چي كو« تحليلگر موسسه
در يادداش��تي براي سرمايه گذاران مي نويسد: به اعتقاد من 
اپ��ل ظرفيت باتري هاي خود را از 2۰۱9 تا 2۰2۰ ميلادي 
افزاي��ش مي يابد. به همين دلي��ل احتمالا اپل اجزاي ديگر 
دستگاه را كوچك تر مي كند تا بتواند باتري را بزرگ تر كند. 
همچنين پيش بيني مي ش��ود اپل در دس��تگاه هاي آتي از 

مدارهاي انعطاف پذير بيشتري استفاده كند. 

بازيهايمشهوررايانهاي
باهوشميشوند

انگج�ت| محققان و بازي س��ازان از مدت��ي قبل تلاش 
ب��راي اف��زودن هوش مصنوع��ي به تولي��دات محبوب خود 
را آغ��از كرده اند و انتظار مي رود به زودي ش��اهد نتيجه اين 
تلاش ها باش��يم. ش��ركت يوبي س��افت از جمله شركت هاي 
سازنده بازي هاي ويدئويي است كه از چند ماه قبل يك مركز 
تحقيقاتي هوش مصنوعي به نام لافورج را تاس��يس كرده و 
تعدادي از پژوهشگران دانشگاهي را در كنار كارمندان خود در 
آن به كار گرفته است. مركز يادشده دستاوردهايي هم داشته 
و از جمله نسخه يي تازه از يك بازي به نام واچ داگ 2 را بطور 
محدود عرضه كرده كه در آن خودروها و افراد پياده در محيط 
شهري به مدد استفاده از هوش مصنوعي با يكديگر تعاملات 
هوشمندانه يي دارند. محققان مي گويند از اين فناوري هوش 
مصنوعي حتي مي توان براي ارتقاي خودروهاي خودران نيز 
اس��تفاده كرد تا آنها در موقعيت هاي ش��لوغ به عابران پياده 
برخورد نكنند و در مسير مناسب باقي بمانند. مهم ترين مزيت 
اي��ن فناوري امكان تس��ت آن روي خودروه��اي خودران در 
محيط مجازي و بدون نياز به حركت اين خودروها در دنياي 
واقعي است. از جمله ديگر مزاياي استفاده از هوش مصنوعي 
در بازي هاي رايانه يي مي توان ب��ه واقعي و باورپذيرتر كردن 
رفتار شخصيت هاي به كارگرفته شده در بازي هاي مختلف و 
حتي شناسايي كاربراني اشاره كرد كه در زمان اجراي بازي ها 

كلك مي زنند يا رفتار مناسبي ندارند. 

ايجادارزرمزنگاريشده
توسط»تلگرام«صحتندارد

لاي�فرو| پ��اول دوروف در م��ورد ش��ايعات ايجاد ارز 
رمزنگاري شده توسط تلگرام پاسخ داد. 

بنيانگذار تلگرام تاكيد كرده است كه همه اخبار واقعي 
در مورد تلگرام و پروژه هاي مربوط به آن را فقط در س��ايت 
رس��مي ما دنبال كنيد. وي در عين ح��ال اطلاعات درباره 
ايجاد پول الكترونيكي را رد يا تاييد نكرد اما تصريح كرد كه 
درحال حاضر وب سايت هاي جعلي با نام تلگرام در اينترنت 
وجود دارد كه اخبار دروغ منتش��ر مي كنند كه مي توان به 
tgram. cc ي��ا پروژه ارز الكترونيكي TON اش��اره كرد. 
پيش ت��ر اخب��اري در مورد ورود تلگ��رام به ب��ازار ارزهاي 
رمزگزاري شده منتشر شده بود كه قرار است همانند بيت 

كوين مبادلات امن را در اختيار كاربران قرار دهد.

اخبار

ردادعايوزيرتوسطرگولاتوري

اطلاعات مشترك مورد نظر در دسترس است
گروهدانشوفن| مرجانمحمدي|

»مشترك گرامي فروشگاه... در خيابان... تا دو روز 
ديگر افتتاح مي شود، شما مي توانيد با مراجعه به اين 
فروشگاه در روز بازگشايي از خدمات وي ژه آن برخوردار 
ش��ويد« اين تنها يك نمونه از پيامك هايي است كه 
هر روز براي مش��تركان س��ه اپراتور ارسال مي شود، 
پيامك هايي كه دقيقا متناس��ب با محل زندگي و كار 
كاربران اس��ت و هميشه اين س��وال را در ذهن كاربر 
ايج��اد مي كند كه ف��لان ارس��ال كننده محل دقيق 

زندگي و كار مشترك را از كجا مي داند؟!
به دفعات و طي ساليان گذشته بارها و بارها بحث 
فروش اطلاعات كاربران و مش��تركان س��ه اپراتور از 
سوي رس��انه ها و برخي مس��وولان اعلام شده است، 
امادس��ت آخر تكذيب شده اس��ت. اما جهرمي وزير 
ارتباطات دولت معتقد اس��ت كه اطلاعات مشتركان 
از سوي اپراتورها در اختيار ديگران گذاشته مي شود، 
مساله يي كه تا به امروز اپراتورهاي فعال در بازار رقابت 
آن را به گ��ردن يكديگر مي اندازند، و در اين بين هم 
هيچ كدام از اپراتوره��ا زير بار اين حركت نمي رود تا 
جاي��ي كه وزير ارتباط��ات مي گوي��د؛ »اپراتور بي جا 
مي كند اطلاع��ات مش��تريانش را در اختيار ديگران 
مي گذارد. حتي خودش��ان هم نباي��د از اين اطلاعات 

استفاده كنند.«
وي با اشاره به قضيه لو رفتن ديتابيس يك اپراتور 
و اينكه قضايا را گردن همديگر مي انداختند، گفت: اگر 
در ه��ر كجاي دنيا اين اتفاق مي افتاد، مطمئنا به تبع 
آن اتفاقات بدي براي مسوولان مربوطه مي افتاد. ما در 
عرصه حريم خصوصي مردم شرعا و قانونا مديونيم. در 

اين حوزه هيچ گذشت و كوتاهي قابل قبول نيست. 
در اين ش��رايط بايد ديد آيا هشدار صريح و شديد 
وزير ارتباطات مي تواند پاياني بر اقدام غيرقانوني برخي 
اپراتورهاي تلفن همراه در فروش اطلاعات مش��تريان 

باشد يا نه!
اما در حالي كه عالي ترين مق��ام وزارت بر فروش 
يا در اختيار گذاش��تن اطلاعات مش��تركان از سوي 
اپراتورها صحه مي گذارد معاون وي و رييس سازمان 

تنظي��م مقررات ارتباطات معتقد اس��ت كه، مواردي 
مشاهده ش��ده از جمله اينكه ش��خصي هنگام ورود 
به ش��هر جديدي اطلاعات شهرستان براي او پيامك 
مي شود كه اين موضوع ممكن است نشانه يي از افشاي 

اطلاعات برخي مشتركان باشد. 
حس��ين فلاح جوش��قاني معاون وزير در اين باره 
گف��ت: اين موضوع را پيگيري خواهي��م كرد. در اين 
زمينه ش��خص وزير دس��تور داده ان��د و ما پيگير اين 

مساله هستيم. 
وي گفت: هن��وز در اين باره چيزي ثابت نش��ده 
اس��ت اما شواهد نشان مي دهد كه برخي اطلاعات به 
مشتركان پيامك مي شود كه اين شائبه را ايجاد كرده 

است. معاون وزير ارتباطات افزود: اما درباره اينكه اين 
موضوع ساماندهي شده اس��ت يا اپراتورها اين كار را 
انجام داده اند به چنين نتيجه يي هنوز نرسيده ايم كه 
اگر در اين باره به قطعيت برسيم با متخلفان برخورد 

شديد خواهيم كرد. 
ريي��س رگولاتوري تاكيد كرد: ممكن اس��ت اين 
موض��وع بدون اطلاع اپراتورها نيز باش��د كه در حال 

بررسي موضوع هستيم. 
وي همچنين در مورد فروش سيم كارت هاي فعال 
در بازار نيز گفت: اغلب س��يم كارت هاي فعالي كه در 

بازار به فروش مي رسند به نام خارجي ها است. 
فلاح جوشقاني با بيان اينكه عمده سيم كارت هاي 

ثبت ش��ده به نام خارجي ها كه به عنوان س��يم كارت 
فعال فروخته مي شود در كارهاي خلاف مورد استفاده 
قرار مي گي��رد، ادامه داد: اين س��يم كارت هاي فعال، 
صرف قاچاق ترافيك مكالمات مي ش��ود. بطور ماهانه 
۷ تا 8 هزار سيم كارت فعال در اين زمينه شناسايي و 

با آنها برخورد مي شود. 
رييس سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي 
گف��ت: اين موضوع در جلس��ات كميس��يون تنظيم 
مقررات ارتباطات بررسي شده و در چارچوب قوانين 
موج��ود اعم��ال محدوديت هايي ب��راي مديريت اين 
موضوع در دستوركار اس��ت. براين اساس اپراتورهاي 
موبايل موظف به برخ��ورد با دفاتر متخلف در زمينه 

فروش س��يم كارت فعال هستند و در اين باره با دفاتر 
متعددي نيز برخورد و دفاتر متخلفان مس��دود شده 
امابا وجود اين برخوردها هنوز اين تخلف در بازار ديده 

مي شود. 
وي از مش��تركان موباي��ل خواس��ت در س��امانه 
رگولاتوري تعداد سيم كارت هاي ثبت شده به نام خود 
را بررس��ي كنند و در صورت مغايرت، سيم كارت هاي 

احتمالي اضافي را بسوزانند. 
گفتني اس��ت وزي��ر ارتباطات ب��راي حفظ حريم 
خصوصي در فضاي مجازي دس��تور راه اندازي سامانه 
براي پيگيري نقض حريم خصوصي در فضاي مجازي 
داده اس��ت و معتقد است كه وزارت ارتباطات موظف 
به نظارت بر ارائه كيفيت خدمات هستيم و رگولاتوري 
ب��ا ابزارهايي كه در اختيار دارد، بايد مطالبات مردم را 

پيگيري كند. 
وي با اشاره به اينكه پيامك هاي تبليغاتي مزاحم 
يك��ي از مواردي اس��ت كه رگولات��وري بايد بر آن 
نظارت داش��ته باشد، گفت: روز گذشته و به دستور 
رييس س��ازمان تنظيم مقررات، سر شماره يكي از 
اپراتوره��ا كه اقدام به ارس��ال پيامك هاي تبليغاتي 

مي كرد، متوقف شد. 
در حالي كه وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاعات 
از حف��ظ اطلاع��ات مش��تركان خب��ر مي ده��د و 
خواس��تار نگهداري اين اطلاعات اس��ت اما به نظر 
مي رس��د اپراتورهاي تلفن همراه اين اطلاعات را به 
برخي ش��ركت ها به فروش مي رسانند، مساله يي كه 
رگولات��وري آن را بطور تلويحي رد كرده اس��ت، اما 
كاربران سه اپراتورصراحتا معتقدند كه شركت هايي 
ب��ا آنان تماس مي گيرند كه اطلاعات آنها را دارند و 

حتي از محدوده زندگي و كار آنها خبر دارند. 
ح��ال بايد ديد ك��ه اپراتورها چ��را و چگونه و با 
چه ش��رايطي حاضر مي ش��وند اطلاعات كاربران را 
در اختي��ار ديگران قرار دهند، هرچند كه آنها منكر 
اين اتفاق هس��تند ولي وزير ارتباطات صراحتا اعلام 
كرده اس��ت كه اين اطلاعات در اختيار ديگران قرار 

گرفته است. 

ديجيتالترندز|
كره جنوبي در تلاش اس��ت تا قبل از آغاز رقابت هاي المپيك زمس��تاني، تازه ترين 

دستاوردهاي فناوري را در دسترس علاقه مندان قرار دهد. 
اي��ن رقابت ها ظرف چند هفته آينده در ش��هر پيونگ چانگ آغاز مي ش��ود و كره 
جنوبي براي تس��هيل دسترسي مسافران و ورزشكاران به اينترنت، استفاده از خدمات 

فوق سريع LTE-R را در خطوط راه آهن اين كشور ممكن كرده است. 
از اي��ن پس مس��افران خطوط راه آهن پرس��رعت كره جنوبي در مس��ير وونجو به 
گانجونگ در حالي كه با س��رعت 25۰ كيلومتر در ساعت سفر مي كنند، مي توانند به 

اينترنت فوق سريع نسل چهارم هم دسترسي داشته باشند. 
خدمات يادشده نه تنها استفاده از سرويس هاي صوتي و داده را در حين مسافرت 
تسهيل مي كند، بلكه براي مديريت بهينه خطوط ريلي توسط كاركنان مراكز كنترل 

و ديگر كاركنان راه آهن نيز قابل استفاده خواهد بود.
ارتباطات بهينه قطار با قطار و قطار با ايستگاه هاي زميني از جمله مزاياي استفاده 

از اين فناوري است. 
در ح��ال حاضر اين خدمات در ۷5 كيلومتر از مس��ير راه آهن وونجو به گانجونگ 
كه در نهايت به ش��هر پيونگ چانگ ش��هر اصلي محل برگزاري رقابت ها مي رسد، در 

دسترس است و قرار است دامنه دسترسي به آن در آينده توسعه يابد. 

اسپوتنيكنيوز|
قرار است المپيك 2۰2۰ توكيوي ژاپن براي جلوگيري از حملات تروريستي احتمالي و 

افزايش امنيت محيط ورزشي، به سيستم خودكار تشخيص چهره مجهز شود. 
 رسانه هاي محلي گزارش داده اند كه سيستم هاي خودكار تشخيص چهره و احراز هويت 
تقريب��ا در ۴۰ درص��د از خيابان هاي منتهي به بازي هاي المپيك و پارالمپيك كه در ش��هر 

توكيوي ژاپن در سال 2۰2۰ ميلادي برگزار مي شود، نصب خواهد شد. 
اين اقدام براي جلوگيري از هر گونه احتمال حملات تروريستي و خشونت آميز و افزايش 
امنيت شهروندان، تماشاگران، خبرنگاران و همچنين ورزشكاران و مقامات كشورهاي مختلف 
انجام خواهد شد. طبق گزارش هاي منتشر شده از سوي روزنامه يوميوري، رايانه هايي كه به 
دوربين هاي پيشرفته و فوق پيشرفته مجهز شده اند، قادر خواهند بود هويت و چهره تمامي 
افراد حاضر در ورزشگاه ها و خيابان ها را تشخيص دهند و بدين ترتيب امنيت شهر به هنگام 
برگزاري بازي هاي المپيك و پارالمپيك افزايش خواهد يافت. برآورد شده است كه در خلال 
بازي هاي المپيك و پارالمپيك توكيوي ژاپن، حدودا 3۰۰ الي ۴۰۰هزار نفر تماشاگر، خدمه 
بازي، مامور امنيتي، خبرنگار و ورزش��كار حضور پيدا كرده و ش��ركت خواهند كرد. مقامات 
و مس��وولان مربوطه بر اين باورند كه بهره مندي از فناوري و سيس��تم هاي مجهز به هوش 
مصنوعي و تشخيص خودكار چهره و هويت مردم مي تواند كمك بسزايي به افزايش امنيت 

شهر توكيو و همچنين بهتر و ايمن برگزار كردن مراسم المپيك ژاپن كند.

ايسنا|
شبكه اجتماعي فيس بوك يك قرارداد همكاري براي استفاده از حق امتياز محصولات با 

گروه جهاني موسيقي )Universal Music Group( امضا كرده است. 
شبكه اجتماعي فيس بوك با گروه جهاني موسيقي )Universal Music Group( كه 
يكي از بازيگران اصلي در صنعت توليد و پخش موسيقي در جهان است، يك قرارداد همكاري 
امضا كرده است تا بدين وسيله بتواند از حق امتياز محصولات توليدي آنها در پلتفرم شبكه 
اجتماعي خود استفاده كند. فيس بوك قصد دارد علاوه بر گسترش و توسعه پلتفرم ويديويي 
رو به رش��د خود، به لطف توافق نامه ها و همكاري با شركت هاي مربوطه بتواند فعاليت هاي 
خود را در اين بخش تقويت كند. اين در حالي است كه خبر قرارداد گروه جهاني موسيقي با 
يوتيوب نيز اوايل هفته جاري رسانه يي شده بود. اين قرار داد ميان فيس بوك و گروه جهاني 
موس��يقي شامل ساير زير مجموعه هاي اين شبكه اجتماعي همچون اينستاگرام و آكيولس 
هم مي شود. مايكل نش - مسوول استراتژي ها ديجيتال گروه جهاني موسيقي - درباره عقد 
قرارداد همكاري مذكور عنوان كرده اس��ت: »اين همكاري نشانه مثبت و اقدامي منصفانه از 
س��وي شبكه اجتماعي محبوب و پرطرفدار فيس بوك براي تقويت و ارتقاي سطح موسيقي 

جهان به شمار مي رود تا بدون اشتراك حقوق خود به همكاري با هم بپردازند.«
وي در ادام��ه افزود: »اين مس��اله به س��ود توليدكنن��دگان، صاحبان اث��ر، طرفداران و 

سرمايه گذاران در عرصه موسيقي خواهد بود.«

قرارداد »فيس بوك« با گروه جهاني موسيقيتشخيص چهره خودكار در المپيك ۲۰۲۰ اينترنت فوق سريع براي مسافران راه آهن

زاويه فراسوامنيت

تككرانچ|
 بالاخره گوگل اعلام كرده است كه به زودي قصد دارد آن 
دس��ته از تبليغات آزاردهنده و ناخوانده در پلتفرم هاي خود را 

مسدود و غيرفعال كند. 
چندي پيش گزارش ش��ده بود كه غول ه��اي تكنولوژي از 
جمل��ه گوگل تصميم گرفته اند كه براي جلب رضايت كاربران، 
تعدادي از تبليغات آزاردهنده و نامربوط را از روي پلتفرم هاي 
خود حذف كنند. هم اكنون گوگل زمان دقيق اجراي اين طرح 
را منتشر و اعلام كرده است كه در تاريخ ۱5 فوريه سال 2۰۱8 
ميلادي اقدام به حذف و مسدودس��ازي اين دسته از تبليغات 

خواهد كرد. 

گوگل در اين راستا با ناشران و وب سايت ها همكاري خواهد 
كرد و بدين ترتيب آن دسته از تبليغاتي را كه از منظر كاربران 
بس��يار آزاردهنده يا نامربوط طبقه بندي و گزارش ش��ده اند يا 
آنكه بر اس��اس استانداردهاي تعيين ش��ده گوگل نيستند، به 
زودي متوقف خواهند شد. البته لازم به ذكر است كه تا قبل از 
مسدود كردن تبليغات، گوگل به وب سايت هاي نمايش دهنده 

تبليغات مذكور، هشدار خواهد داد. 
اين غول تكنولوژي اميدوار اس��ت بتواند با اجراي اين طرح 
نگراني ها و آزردگي هاي خاطر بس��ياري از كاربران اينترنتي را 
ك��ه معتقد بودن��د تبليغات مزاحم لذت ب��ردن از مرورگرهاي 

اينترنتي همچون گوگل را خراب مي كند، از بين ببرد. 

ياهونيوز|
مقامات ايالت كاليفرنيا به يك ش��ركت نام آش��ناي ديگر 
نيز اجازه داده اند تا خودروهاي خودران خود را در خيابان ها 

آزمايش كند. 
اي��ن ش��ركت كوالكوم ن��ام دارد و مجوزه��اي لازم براي 

حركت آزمايشي خودروهاي خود را كسب كرده است. 
براين اساس خودرو خودران توليدي اين شركت همراه با 
سه راننده در خيابان ها به حركت درمي آيند و به ديگر رقيب 

سخت افزاري كوالكوم يعني ان ويديا مي پيوندند. 
مناب��ع مطلع مي گويند نحوه طراحي خودروهاي كوالكوم 
با ش��ركت هايي مانند گوگل تفاوت هايي آش��كار دارد كه از 

جمله آنها مي توان به استفاده از 9۱5۰ تراشه اختصاصي به 
نام C-V2X 9150 در اين خودروي آزمايشي اشاره كرد. 
اس��تفاده از اين تراشه ها باعث ش��ده تا خودروي كوالكوم 
از زاوي��ه ديد 36۰ درجه از محيط اطراف برخوردار باش��ند 
و بتواند با ديگر خودروه��ا ارتباط برقرار كند و اطلاعاتي در 
مورد ش��رايط ترافيكي مانند وضعيت چراغ هاي راهنمايي و 

رانندگي دريافت نمايد. 
كوالك��وم قص��د دارد ب��ا عرضه اي��ن خودرو ب��ه يكي از 
بازيگران مهم دنياي خودروهاي خودران مبدل ش��ود و البته 
برنامه هايي براي تست خودروي توليدي خود در كشورهاي 

چين، آلمان، ايتاليا وژاپن نيز دارد. 

ساخت خودرو خودران توسط »كوالكوم«»گوگل« تبليغات مزاحم را حذف مي كند

رويداددريچه
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 شناسايي ظرفيت ها براي فعاليت هاي اقتصادي 
شهركرد| استاندار چهارمحال و بختياري از آغاز شناسايي 
ظرفيت هاي اولويت دار اس��تان براي فعاليت هاي اقتصادي 
خب��ر داد.اقبال عباس��ي گفت: با همكاري يك موسس��ه 
دانشگاهي و علمي به زودي شناسايي ظرفيت هاي اولويت دار 
استان جهت فعاليت هاي اقتصادي و تكميل زنجيره توليد 
آغ��از مي ش��ود. وي ابراز امي��دواري كرد ب��ا الگوپذيري از 
روش هاي مطالعاتي در شهرستان قلعه گنج استان كرمان 
بتوان زمينه رشد و توسعه اس��تان را فراهم كرد. استاندار 
چهارمحال و بختياري افزود: براي شناسايي هرچه بيشتر 
ظرفيت هاي اين اس��تان لازم اس��ت صدا و سيماي استان 
مستندي از ظرفيت هاي استان را در بخش هاي گردشگري، 
محصولات ارگانيك، صنايع دستي و فني و خدماتي تهيه و 

از شبكه هاي سراسري و استاني پخش كند.
 انه�دام 46 باند قاچاق كالا و ارز در كردس�تان در 

9 ماه امسال
س�نندج| دبير كميس��يون مب��ارزه با قاچ��اق كالا و ارز 
كردس��تان گفت: امس��ال 46فقره باند قاچاق در اس��تان 
 متلاش��ي  شده كه نس��بت به مدت مش��ابه سال گذشته
2 درصد افزايش داش��ته اس��ت. رضا ميرزاي��ي ديروز در 
سومين نشست دبير كميسيون مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
استان كردستان كه با حضور خبرنگاران استان برگزار شد، 
اظهار كرد: حدود 53دستگاه در حوزه كميسيون مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز مسووليت دارند كه طي دو سال گذشته به 
عنوان كميسيون برتر در سطح كشور معرفي شده ايم. وي 
افزود: 12كارگروه فعال و تخصصي در حوزه مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز در اس��تان كردستان مشغول به فعاليت هستند 
كه در اين 12 كارگروه از ظرفيت همه دستگاه هاي استان 

استفاده كرده ايم. 
 زمين هاي ملي از دس�ت متصرفان در دشتستان 

خارج شد
بوشهر| مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري استان بوشهر 
ب��ا تاكيد بر برخورد قاطع با زمين خواران گفت: زمين هاي 
ملي از دس��ت متصرفان در روستاهاي راهدار و قراول خانه 
دشتس��تان به ارزش 25ميليارد ريال خارج ش��د. سهيل 
مهاجري ديروز در جمع خبرنگاران در برازجان با تاكيد بر 
تكميل طرح كاداستر در اراضي ملي و منابع طبيعي استان 
بوشهر اظهار داش��ت: با تكميل اين طرح و مميزي شدن 
زمين ها مشكلات اين حوزه برطرف و براي تمام اراضي سند 
ثبتي صادر مي شود. وي با بيان اينكه طرح كاداستر از سال 
93 در اس��تان بوشهر به عنوان استان پايلوت اجرايي شد، 
افزود: بيش از 2ميليون هكتار از اراضي اين اس��تان تحت 

پوشش طرح كاداستر قرار گرفته است. 
 طرح »مراقبت هاي پرستاري در منزل« در همدان 

اجرا مي شود
همدان| معاون درمان دانشگاه علوم پزشكي همدان با بيان 
اينكه طرح »مراقبت هاي پرس��تاري در منزل« در همدان 
اجرا مي شود، گفت: راه اندازي موسسات خدمات پرستاري 
در منزل بايد با جلب اعتماد پزش��كان و جامعه انجام شود. 
محمدرضا عباديان ديروز در همايش مراكز مش��اوره و ارائه 
خدمات پرس��تاري در منزل اظهار داشت: قرار نيست همه 
بيماره��ا به بيمارس��تان بروند و بايد به س��متي برويم كه 
گاها پزش��كان و پرستاران به بالاي سر بيماران رفته و ارائه 
خدمات داشته باشند. وي افزود: بحث، علمي و فرهنگي و 
نيز اقتصادي است كه اگر ما بتوانيم آن را در همدان نهادينه 
كني��م كار بزرگي را انج��ام داده ايم ضمن اينكه جنبه هاي 
مختلف اين كار بايد با دقت نظارت، كنترل و رصد ش��ود و 
از مراجع مربوطه كمك بگيريم كه به همين دليل از نيروي 
انتظامي نيز دعوت شده است. معاون درمان دانشگاه علوم 
پزشكي همدان بيان كرد: بالاخره پرستاري هم يك حرفه و 
شغل است و بايد جنبه هاي امنيت شغلي و آرامش پرستاران 
و زمان مراجعه به منازل مدنظر قرار گيرد كه دفتر پرستاري 
و مجموعه استان هم اين مطالب را مورد توجه قرار دهند. 

 آغاز ساخت يك مدرسه 6كلاسه در خاش
زاهدان|  س��اخت يك مدرسه 6كلاسه به همت سپاه در 
شهرس��تان خاش آغاز شد.سرهنگ فضلي فرمانده ناحيه 
سپاه خاش گفت: اين مدرسه با اعتبار 150ميليون تومان تا 
پايان امسال به بهره برداري مي رسد. همچنين در مراسمي 
از 33خير مدرسه س��از در خاش تجليل شد. كيخا معاون 
اداره كل آموزش و پرورش سيس��تان و بلوچستان در اين 
مراسم گفت: در چند سال گذشته با هدف محروميت زدايي 
و توسعه فضاهاي آموزشي استاندارد، ساخت مدارس خيري 

در استان چندين برابر شده است. 
 ع�زم وزارت صنعت ب�راي حل مش�كل كارخانه 

نساجي مازندران
ساري| رييس س��ازمان گسترش نوس��ازي صنايع ايران 
از ع��زم وزارت صنعت، معدن و تجارت براي حل مش��كل 
كارخانه نس��اجي مازن��دران خبر داد و گفت ك��ه وزارت 
صنعت در اين قضيه راس��خ اس��ت. منصور معظمي ديروز 
در حاشيه بازديد از كارخانه نس��اجي مازندران و كارخانه 
نساجي شماره يك شهرستان قائمشهر در جمع خبرنگاران 
افزود: طي بازديدي كه از اين دو كارخانه داش��تم به نظرم 
نساجي مازندران شرايط بهتري را نسبت به نساجي شماره 
يك دارد. وي با بيان اينكه در كارخانه نساجي مازندران دو 
موضوع مهم بحث نقدينگي ب��راي افزايش توليد و تامين 
منابع مالي براي نصب ماش��ين آلات مدنظر اس��ت، گفت: 
در راس��تاي تامين نقدينگي براي افزايش توليد، س��ازمان 
گس��ترش نوس��ازي صنايع قول كمك داده اس��ت كه در 
كوتاه مدت محقق خواهد شد. معظمي افزود: همچنين در 
راستاي تامين منابع مالي براي نصب ماشين آلات كارخانه 
نس��اجي مازندران بناس��ت در روز چهارشنبه نشستي با 
حضور وزير اقتصاد، وزير صنعت و دو نماينده حوزه انتخابيه 

قائمشهر تشكيل شود. 
 جريم�ه ۳۷۰ميلي�ون ريال�ي واحده�اي صنفي 

متخلف در شب يلدا
شيراز| واحد هاي صنفي متخلف در بازرسي هاي ويژه شب 
يل��دا 3۷4ميليون ريال جريمه ش��دند. مديركل تعزيرات 
حكومتي فارس گفت: ب��راي 51 واحد صنفي متخلف در 
بازرس��ي هاي ويژه شب يلدا پرونده تشكيل داده شد. علي 
مبشري با اشاره به اينكه تعداد 134 مورد بازرسي از اصناف 
ميوه فروشي، آجيل و خشكبار و شيريني فروشي انجام شده 
اس��ت، افزود: به 43 واحد صنفي نيز تذكر داده شده است. 
وي ب��ا بيان اينكه پرونده هاي بازرس��ي ويژه ش��ب يلدا به 
شعبه يي ويژه ارجاع و خارج از نوبت رسيدگي شدند، افزود: 
متخلفان محكوم به پرداخ��ت 3۷4 ميليون ريال جريمه 

نقدي شدند. 

اخبارشهرستانها

معاون كيفيت گروه سايپا خبر داد 

اخذ تمديد مجوز شماره گذاري محصولات سايپا

برخلاف تمام گمانه زني ها، بخشي از سهام رايتل در بورس عرضه مي شود

گروه بنگاه ها  
معاون كيفيت گروه خودروس��ازي سايپا گفت: 
سايپا نخستين خودروساز داخلي است كه توانست 
مجوز ش��ماره گذاري خودروه��اي توليدي را تا اول 
دي ماه 139۷ مطابق با استانداردهاي جاري براي 

توليد در سال آينده تمديد كند. 
 ب��ه گزارش »تع��ادل« به نق��ل از س��ايپانيوز، 
داري��وش گل محم��دي با اع��لام خبر ف��وق اظهار 
كرد: با تلاش همه اركان ش��ركت س��ايپا به عنوان 
نخس��تين خودروس��از داخلي بس��ته جامع پايش 
استانداردهاي اجباري محصولات سايپا را به مراجع 
نظارتي برون س��ازماني ارائه دادي��م و موفق به اخذ 
تمدي��د مجوز ش��ماره گذاري خودروه��اي توليدي 
شامل: س��راتو، چانگان CS35، ساينا دنده اي، تيبا 
صندوقدار، تيبا 2، س��ايپا 111، سايپا 131، سايپا 
132، س��ايپا 151 و آري��و ت��ا اول دي ماه 139۷ 
براساس الزامات سازمان ملي استاندارد ايران شديم. 
وي تصري��ح كرد: ت��ا اول دي ماه س��ال آينده 
مشكلي از جهت ش��ماره گذاري خودروهاي مذكور 
در چارچوب اس��تانداردهاي ج��اري صنعت خودرو 

نخواهيم داشت. 
مع��اون كيفيت گروه س��ايپا خاطرنش��ان كرد: 
مصوب��ه COP يا همان لزوم پاي��ش تطابق توليد 
خودروه��اي تولي��د داخل از س��ال 1390 به تاييد 
هيات وزي��ران رس��يده اس��ت و تقريب��ا از س��ال 
1392 تاكنون هر س��اله  باي��د نتايج مجموعه يي از 
اس��تانداردها و آزمون ه��اي COP را تهيه كرده و 
تحويل مراجع ذي ص��لاح حاكميتي دهيم كه پس 
از بررس��ي هاي لازم مج��وز تمديد ش��ماره گذاري 

خودروها صادر مي شود. 
10۷ ج��اري  س��ال  در  گف��ت:   گل محم��دي 

آزمون-محص��ول براي اخذ مجوز ش��ماره گذاري با 
موفقي��ت انجام ش��د و در قالب يك مجموعه كامل 
و بدون هيچ گونه نقص و مغايرتي تحويل س��ازمان 
مل��ي اس��تاندارد گرديد، نخس��تين خودروس��ازي 
هستيم كه توانستيم مدارك مربوط به تمديد مجوز 
ش��ماره گذاري محصولات را تحويل شركت بازرسي 
ذي صلاح دهيم كه صحه گذاري لازم صورت گرفته 

و به سازمان ملي استاندارد ارجاع شده است. 
وي اف��زود: ع��لاوه ب��ر 10۷ آزمون-محص��ول، 
24 فرآين��د ارزياب��ي از خطوط تولي��د محصولات 

مرتبط گروه س��ايپا انجام ش��ده كه خوش��بختانه 
به تاييد رس��يده اس��ت و در حوزه قطع��ات نيز با 
همكاري قطعه س��ازان و ش��ركت هاي تامين كننده 
ح��دود 3۷ قطعه و مجموعه مش��مول اس��تاندارد 
اجب��اري اي��ران را در كلي��ه ش��بكه هاي مرتبط با 
 تولي��د محص��ولات در مقوله الزامات اس��تانداردي 

تحت كنترل داشته ايم. 
گل محم��دي تاكي��د كرد: نكته مهم اين اس��ت 
كه علاوه بر انجام به موقع اين فرآيندها، توانس��تيم 
برخي تس��ت ها و آزمون ه��اي مهم براي اخذ مجوز 
ش��ماره گذاري را در س��طح گروه )مركز تحقيقات 

و نوآوري سايپا( يا س��طح كشور بومي سازي كنيم 
و هزينه ه��اي انجام تس��ت ها را كاهش دهيم و اين 
درحالي اس��ت كه سبد محصولات س��ايپا در دوره 
موردنظر افزايش داشته و محصولات CKD جديد 
وارد حوزه COP ش��ده اند. همچني��ن انتقال خط 
توليد خودرو سايپا 111 از سايپا سيتروئن به سايپا 
نيز ازجمله تغييراتي اس��ت كه فرآيند صحه گذاري 
آن با موفقيت توس��ط مراجع س��ازمان اس��تاندارد 

انجام شد. 
وي گفت: مهم ترين تس��ت هايي كه در سال 96 
در شركت س��ايپا و داخل كشور داخلي سازي شده 

ش��امل: آزمون توان موتور، تس��ت EMC )تداخل 
ام��واج راديويي( و تس��ت نص��ب كمربن��د ايمني 
پيش كشنده است. اين آزمون ها براي نخستين بار با 
نظارت س��ازمان هاي نظارتي و با كمك شركت هاي 
دانش بني��ان داخلي انجام ش��ده كه اي��ن فرآيند با 
اطمينان بيش��تر و هزينه كمتر در راستاي اقتصاد 

مقاومتي صورت گرفته است. 
معاون كيفيت گروه س��ايپا افزود: نظر به تغيير 
مرجع اس��تانداردهاي اجباري كشور از دايركتيو ها 
يا همان اس��تانداردهاي 56گانه به رگوليش��ن ها يا 
همان اس��تانداردهاي 85گانه از س��ال آينده تمام 

خودروه��اي توليدي و واردات��ي در تمام گروه هاي: 
س��واري، ب��اري، كش��نده و... بايد اس��تانداردهاي 

جديدي را پاس كنند. 
گل محمدي درخصوص خودروهاي جديد سايپا 
گفت: محصولات آينده س��ايپا قطعا استانداردهاي 
85گان��ه خودرو را پ��اس خواهند كرد و محصولات 
توليدي فعلي هم تحت بررس��ي هستند تا در دوره 
جديد پايش تطابق توليد براس��اس اس��تانداردهاي 
مرجع سازمان ملي اس��تاندارد ايران تطبيق پذيري 
آنه��ا مدنظر قرار گي��رد و در طراح��ي پلتفرم هاي 

جديد اين موضوع مدنظر قرار گرفته است. 
وي درخص��وص خودرو پراي��د گفت: همان طور 
كه اش��اره شد تا تاريخ 9۷/10/01 كليه محصولات 
نامب��رده گ��روه X100 الزام��ات س��ازمان مل��ي 
اس��تاندارد اي��ران را فراهم نموده و بر اين اس��اس 

توليد خواهد شد. 
گل محم��دي با اش��اره به ارتقاي س��طح كيفي 
خودروهاي تيبا 2، ساينا و آريو تاكيد كرد: براساس 
هدف گذاري انجام شده و مطابق پروژه هاي ارتقاي 
كيفيت خودروهاي تيبا 2 و ساينا دنده يي به سطح 
دوس��تاره كيفي ارتق��ا خواهند ياف��ت و همچنين 
خ��ودرو آري��و نيز از ماه گذش��ته به س��ه س��تاره 
كيفي ارتقا يافته اس��ت. معاون كيفيت گروه سايپا 
ادام��ه داد: در محصولات گروه ايك��س 100 نيز با 
پروژه هاي تعريف ش��ده هدف گذاري جهت ارتقاي 

سطح كيفي به دوستاره انجام شده است. 
وي گف��ت: ب��ا تاكيدات مديري��ت محترم عامل 
گروه خودروس��ازي س��ايپا بر لزوم توجه به س��طح 
كيفي محصولات جديد، هدف گذاري ما درخصوص 
س��ايناي اتوماتيك و كوييك اين اس��ت كه هنگام 
ورود به بازار، بتوانند سه ستاره كيفي را اخذ كنند. 
مع��اون كيفيت گروه س��ايپا خاطرنش��ان كرد: 
براس��اس تعريف��ي ك��ه در كيفيت داري��م، تلاش 
خواهي��م كرد عيوب منجر به نارضايتي مش��تريان 
را تح��ت كنترل ويژه ق��رار داده تا اي��ن عيوب در 
كلي��ه محصولات گروه س��ايپا خصوصا خودروهاي 
كويي��ك و س��اينا اتوماتيك به صفر برس��د كه در 
اي��ن خص��وص هماهنگي ه��اي لازم ب��ا همكاران 
تولي��د، مهندس��ي و قطعه س��ازان در بازديده��ا و 
 جلس��ات كيفي صورت گرفته ت��ا محصولات جديد

 با كيفيت مناسب به دست مشتريان برسد. 

برخلاف گمانه زني ها درباره حضور س��رمايه گذار 
خارجي در شركت خدمات ارتباطي رايتل، اين اپراتور 
تصميم به عرضه بخشي از سهام خود در بورس دارد. 
با وجود مذاكره رايتل با س��رمايه گذاران خارجي 
درخصوص ارائه خدمات نس��ل چهارم و پنجم تلفن 
همراه كش��ور، اين اپرات��ور در حال انجام فرآيندهاي 
اخذ مجوز از سازمان بورس و اوراق بهادار براي عرضه 
بخشي از س��هام خود و حضور فعال در بازار سرمايه 

كشور در سال 1396 است.
به گ��زارش روابط عمومي رايتل، اي��ن اپراتور در 
س��ال 1389ب��ا قبول تعه��دات قراردادي از س��وي 
سازمان تامين اجتماعي و واگذاري حق امتياز پروانه 
بهره ب��رداري اپراتور س��وم تلفن همراه در كش��ور به 
شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي، فعاليت خود 

را آغاز نمود. 

در س��ال 1390 با راه اندازي سايت هاي مخابراتي 
نسل س��وم به صورت آزمايشي در شهرهاي تهران و 
كرج، ارائه خدم��ات نوين اينترنت و تماس تصويري 

فعاليت خود را گسترش داد.
ليكن به دليل عدم وجود بس��تر فرهنگي مناسب 
در كش��ور، شركت رايتل در راس��تاي ارائه خدمت و 
اعتلاي فرهنگ جامعه اسلامي از درآمدهاي حاصل از 
اينترنت پرسرعت و تماس تصويري در طرح تجاري 
صرف نظر كرد و با ارائه بخش��ي از خدمات نسل سوم 
تلفن همراه در يك فضاي رقابتي نابرابر و با توجه به 
عدم استفاده از امكانات دولتي و سرمايه گذار خارجي، 
قطع ارتباطات تصويري، آغاز تحريم هاي اقتصادي و 
رش��د بي رويه نرخ ارز، با تكي��ه بر دانش تخصصي و 
مهارت جوانان شايس��ته اين م��رز و بوم و همچنين 
استفاده از محصولات توليدكنندگان داخلي به توسعه 

فعاليت هاي خود ادامه داد. 
پيرو فرمايش��ات مق��ام معظم رهب��ري در حوزه 
توليد، اش��تغال و اقتصاد مقاومت��ي در دوران تحريم 
و پ��س از آغاز ب��ه كار دولت جديد در س��ال 1392 
برنامه اس��تراتژي ش��ركت تغيير كرد و با صيانت از 
فضاي فرهنگي كش��ور، توسعه نس��ل هاي پيشرفته 
زيرساخت هاي مخابراتي محقق گرديد و فعاليت هاي 

اين اپراتور با شتابي چندين برابر مواجه شد. 
گفتني است؛ تكميل پوشش سراسري با كيفيت 
تكنول��وژي 3G و 4G در راس��تاي جل��ب رضايت 
مش��تركين از جمله فعاليت هاي رايتل اس��ت كه با 
انجام آن ، به يكي از وعده هاي عمده خود جامه عمل 
پوشانيد. همچنين ايجاد بيش از 35هزار شغل پايدار، 
نش��انگر تلاش مضاعف اين اپراتور در بازار به ش��دت 

رقابتي تلفن همراه است. 

اصفهان| مدير امور طيور سازمان 
جهاد كشاورزي استان اصفهان گفت: 
قيمت تخم مرغ فراشهري و فرااستاني 
تعيين مي ش��ود و در سراسر كشور به 
يك ميزان خواهد بود. زهرا فيضي در 
گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: بيماري 
آنفلوآنزاي پرندگان اواخر سال گذشته 
يك بار وارد كشور ش��د و اين موضوع 
باعث كاه��ش توليد مرغان تخم گذار و درنتيجه تخم مرغ ش��د. 
بازگشت به توليد نرمال، مقداري زمان مي برد كه بايد طي مي شد. 
اين موضوع در تمام كش��ور محس��وس بود تا اينكه بار ديگر در 
س��ال جاري، آنفلوآنزاي پرندگان وارد كشور شد و روند توليد را 
مختل كرد. وي با بيان اينكه به دليل كاهش توليد، قيمت تخم مرغ 
در كشور افزايش يافته است، اضافه كرد: تشكل هاي توليدكننده 
تخم م��رغ، عرضه مس��تقيم تخم مرغ با نرخ مص��وب را از طريق 
فروشگاه هاي سطح شهر در دس��تور كار قرار دادند تا شهروندان 
دچار مشكل نباشند و قيمت تا حد ممكن كاهش پيدا كند. مدير 
امور طيور سازمان جهاد كشاورزي استان اصفهان خاطرنشان كرد: 
همچني��ن واردات تخم مرغ براي جبران كمب��ود آن در بازار، در 
دستور كار و سياست هاي اتخاذي وزارتخانه قرار گرفته است. البته 
اگر واردات انجام ش��ود، مقداري زمان مي برد تا وارد بازار شده و 
باعث كاهش قيمت ها شود. فيضي افزود: به طور سالانه و برحسب 
جمعيت مرغ هاي تخم گذار، به طور ميانگين حدود 900هزار تن 
تخم مرغ در كشور توليد مي ش��ود كه حدود 10درصد آن يعني 
94 هزار تن سهم استان اصفهان از اين ميزان توليد است. ميزان 
دقيق كاهش توليد در ش��رايط حاضر مشخص نيست، اما به نظر 
مي رس��د در كشور 20 تا 30درصد توليدكنندگان مرغ تخم گذار 

درگير كاهش توليد هستند.

 بررسي دلايل افزايش قيمت تخم مرغ
در كشور

اي�لام| سرپرس��ت منطق��ه وي��ژه 
اقتصادي مهران از تدوين سند راهبردي 
ب��راي منطقه خب��ر داد و گفت: رايزني 
لازم براي عضويت مهران در فدراسيون 
بين المللي مناطق آزاد و ويژه جهان در 
ژنو انجام ش��ده است. به گزارش ايسنا، 
احسان خسروي پور اظهار كرد: موضوع 
سرمايه گذاري هاي داخلي و خارجي را با 
جديت دنبال مي كنيم و تلاش خواهيم كرد تا تحرك لازم در اين 
زمينه به وجود  آيد تا منطقه ويژه به قطب اقتصادي استان تبديل 
ش��ود نه اينكه به س��مت فروش اراضي آن برويم. وي با بيان اينكه 
س��ند راهبردي منطقه ويژه با رعاي��ت الزامات منطقه ويژه تدوين 
خواهد شد و ظرفيت بس��يار بالايي براي تدوين جامع تر اين سند 
وجود دارد، تصريح كرد: رايزني هايي با وزارت نفت، راه و شهرسازي، 
راه آه��ن، انرژي پاك و خدمات مالي ب��ا طرف هاي خارجي صورت 
گرفته اس��ت. سرپرست منطقه ويژه اقتصادي مهران از درخواست 
اي��ن منطقه براي عضويت در فدراس��يون بين المللي مناطق آزاد و 
وي��ژه جه��ان در ژنو خبر داد و گفت: مذاكرات��ي نيز با مناطق آزاد 
گرجستان و خواهرخواندگي با منطقه آزاد پيروت صربستان انجام 
شده و صندوق ضمانت صادرات ايران تامين امنيت سرمايه گذاري 
را برعهده  خواهد گرفت تا كارگزاري در اس��تان ايلام برقرار ش��ود. 
خس��روي پور با تاكيد بر اينك��ه تحرك در منطقه وي��ژه به ايجاد 
جذابيت اين منطقه كمك خواهد كرد، ادامه داد: به دنبال راه اندازي 
دفتر نخبگان جهان اسلام و پژوهشكده صنعتي و اقتصادي استان 
هستيم و توافق اوليه راه اندازي نخستين دانشگاه هوافضاي ايران و 
روسيه در ايلام نيز حاصل شده است. وي گفت: توريسم درماني يكي 
ديگر از موضوعاتي است كه تلاش مي كنيم در منطقه ويژه مهران 

جاي خود را باز كند. 

سند راهبردي منطقه ويژه اقتصادي مهران 
تدوين مي شود

 | ن چس�تا بلو ن و سيستا
مديركل تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي 
بالاترين  گف��ت:  سيستان وبلوچس��تان 
س��هم از تس��هيلات اش��تغال روستايي 
كش��ور در اعتب��ارات جدي��د ب��ه اي��ن 
اس��تان اختص��اص يافته ك��ه پرداخت 
آنه��ا پ��س از اب��لاغ ش��يوه نامه اجرايي 
بانك ه��اي  توس��ط  اس��تان ها  ب��ه 
عام��ل آغ��از مي ش��ود. مه��رداد جهاندي��ده دي��روز در گفت وگو با 
 ايرن��ا، اظهار داش��ت: براس��اس مصوبه مجلس مبن��ي بر اختصاص 
1.5 ميلي��ارد دلار )يك ونيم ميليارد دلار( تس��هيلات حمايتي براي 
رونق اش��تغال در روس��تاهاي كش��ور و ابلاغ آن از س��وي دولت به 
اس��تان ها، سيستان وبلوچس��تان با 5.46درصد معادل 600ميليارد 
تومان بالاترين سهم را از اين تسهيلات به خود اختصاص داده است. 
وي اف��زود: فرآيند پرداخت اين تس��هيلات كم بهره، به زودي پس از 
ابلاغ ش��يوه نامه اجرايي اين طرح به استان ها توسط بانك هاي عامل 
آغاز خواهد ش��د. جهانديده با اش��اره به طرح هاي دولت براي رونق 
اش��تغال در سيستان وبلوچس��تان همزمان با سراس��ر كشور گفت: 
تاكنون در اجراي طرح كارورزي دانش آموختگان دانشگاهي كه يكي 
از طرح هاي بسته اشتغال فراگير به شمار مي رود، حدود 220 قرارداد 
بين كارورزان و واحدهاي پذيرنده س��طح استان منعقد شده است. 
وي با تاكيد بر اينكه حفظ فرصت هاي ش��غلي موجود در كنار ايجاد 
اش��تغال جديد از اهميت بالايي برخوردار است، افزود: در اين راستا 
از ابتداي سال جاري تاكنون از ريزش 860 فرصت شغلي در استان 
جلوگيري شده است. وي گفت: مجموعه دستگاه هاي اين وزارتخانه 
با ارائه گسترده ترين خدمات در حوزه هاي درماني، توانبخشي، مالي، 
حرفه آموزي، بيمه يي و كارآفريني و اشتغال زايي به طور جد و با تمام 
قوا در مسير توسعه استان هميار و همگام همه دستگاه ها خواهند بود. 

اختصاص بالاترين سهم از تسهيلات اشتغال 
روستايي در كشور

ي�زد| مدي��ركل نوس��ازي مدارس 
يزد ب��ا بيان اينكه 6۷ پ��روژه نيمه تمام 
مدرسه س��ازي در ي��زد وج��ود دارد، از 
افزاي��ش 21درصدي اعتب��ارات عمراني 
نوس��ازي مدارس استان يزد خبر داد. به 
گزارش تسنيم، عارفي ديروز در نشست 
خبري با خبرنگاران يزد با اشاره به اينكه 
مدارس استان يزد با فرسودگي بسياري 
همراه هستند، اظهار داشت: يكي از رويكردهاي اصلي اين اداره كل 
توجه به بازسازي و مقاوم سازي مدارسي است كه استاندارد ها و امنيت 
لازم براي تحصيل دانش آموزان را ندارند. وي با اش��اره به پروژه هاي 
نيمه تمام س��اخت مدارس در اس��تان يزد گفت: در حال حاضر و با 
اقداماتي كه تاكنون انجام ش��ده، 6۷ پروژه شامل 449 كلاس درس 
به صورت پروژه نيمه تمام وجود دارد. مديركل نوس��ازي، توس��عه و 
تجهيز مدارس اس��تان يزد خاطرنشان كرد: تكميل اين پروژه ها هم 
ازجمله اولويت هايي اس��ت كه در دستور نوس��ازي مدارس يزد قرار 
گرفت��ه و با تمام توان در اين زمينه حرك��ت مي كنيم. عارفي ادامه 
داد: يكي از مش��كلاتي كه در گذش��ته وجود داشت، اين بود كه هر 
زمان يك مسوول كشوري به استان يزد مي آمد، از مدارس مناسب و 
خوب استان بازديد مي كرد و به اين صورت زماني كه ما براي دريافت 
اعتبار نوسازي و مقاوم سازي مراجعه مي كرديم بيان مي شد مدارس 
يزد وضعيت خوبي دارند و بودجه خوبي هم اختصاص داده نمي شد. 
وي تصريح كرد: براي رفع اين مش��كل خوشبختانه با پيگيري هاي 
صورت گرفته اعتبارات عمراني نسبت به سال قبل 21درصد افزايش 
پيدا كرد و تا به الان 40درصد از اين اعتبارات تخصيص يافته است. 
وي خاطرنشان كرد: در استان يزد خيران مشاركت بسيار خوبي براي 
ساخت مدرسه دارند و اين امر سبب شده كه بخش بسيار زيادي از 

مشكلات موجود در زمينه ساخت مدارس برطرف شود. 

اعتبارات عمراني نوسازي مدارس يزد ۲۱درصد 
افزايش يافت

گل محمدي: همان طور كه اشاره شد تا تاريخ 97/10/01 كليه محصولات نامبرده گروه X100 الزامات سازمان ملي استاندارد ايران را 
فراهم كرده و بر اين اساس توليد خواهد شد. براساس هدف گذاري انجام شده و مطابق پروژه هاي ارتقاي كيفيت خودروهاي تيبا 2 و 

ساينا دنده اي به سطح دوستاره كيفي ارتقا خواهند يافت و همچنين خودرو آريو نيز از ماه گذشته به سه ستاره كيفي ارتقا يافته است
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اقتصاد اجتماعي12
فرصت دريافت كارت ملي 
هوشمند تمديد نمي شود

رييس سازمان ثبت  احوال كشور گفت: براي دريافت 
كارت مل��ي هوش��مند تنها تا پايان س��ال جاري فرصت 
باقيست و اين فرصت به هيچ عنوان تمديد نخواهد شد. 

حميد درخش��ان نيا كارت هوش��مند مل��ي را يكي از 
نشانه هاي عملكرد الكترونيكي ثبت احوال در كشور دانست 
و گفت: در اين كارت كليه مشخصات بيومتريك افراد اعم 
از تصاوير، اثر انگش��ت و امض��اي الكترونيكي وجود دارد. 
تاكنون بيش از 30 ميليون كارت ملي هوشمند در كشور 
صادر شده است. اين پروژه براي حدود 60 ميليون ايراني 
بالاي 15 س��ال تدوين ش��ده و بايد تا پايان سال 1397 
به اتمام برس��د.  او تاكيد كرد: به جهت تسريع در صدور 
كارت و دق��ت كار و اف��رادي كه توانايي مراجعه به مراكز 
ثبت نام و صدور كارت هوش��مند ملي را ندارند ايس��تگاه 
سيار راه اندازي ش��ده است. در حال حاضر 100 ايستگاه 
در نقاط مختلف كش��ور فعال اس��ت و طبق برنامه ريزي 
انجام ش��ده اين تعداد ايس��تگاه به 800 ايستگاه افزايش 
مي يابد تا در كليه روستاها و نقاط دور دست خدمات ارائه 
ش��ود.  وي با بيان اينكه در هر ايستگاه دو نفر مشغول به 
خدمات رساني هستند، افزود: افرادي كه تا پايان سال 89 
كارت ملي قبلي را دريافت كرده اند ملزم به تعويض كارت 
و دريافت كارت هوشمند ملي هستند چراكه تا پايان سال، 
كارت قبلي آنها از اعتبار س��اقط مي شود و عدم دريافت 
كارت ملي هوشمند و نبود هيچ گونه ابزار هويتي مانعي 
براي انجام امور آنان خواهد بود.  درخش��ان نيا با تاكيد بر 
اينكه فرصت دريافت كارت ملي هوشمند تا پايان سال 96 
است و به هيچ عنوان اين فرصت تمديد نمي شود، اظهار 
ك��رد: در حال حاضر ح��دود 20 ميليون نفر بايد تا پايان 
سال جاري كارت ملي خود را تعويض كنند و حدود هفت 
ميليون نفر از واجدين شرايط نيز مي توانند براي سال 97 

اقدام به تعويض و دريافت كارت كنند. 

سال 97 آغاز به كار سامانه 
حقوق شهروندي در سلامت

رييس مركز توس��عه مديريت و تحول اداري وزارت 
بهداش��ت از شروع فعاليت سامانه حقوق شهروندي در 
نظام سلامت در سال 97 خبر داد.  محمد سالاريان زاده 
گفت: وزارت بهداش��ت قرار اس��ت طب��ق برنامه دفتر 
رياس��ت جمهوري در مقاطع مختلف، نشس��ت هايي را 
با دس��تگاه هاي اجراي��ي برگزار كن��د. 11 دي ماه نيز 
اين نشس��ت در وزارت بهداش��ت با حضور نمايندگان 
دستگاه هاي اجرايي برگزار مي شود. براساس بخشنامه 
رياست جمهوري 11 مصداق و 90 تكليف قانوني برعهده 
دستگاه ها گذاشته شده است. براي قابل سنجش كردن 
آن ني��ز 270 نكته راهنما يا عبارت كليدي اس��تخراج 
و براس��اس آن برنامه هايي در وزارت بهداش��ت تدوين 
شده است. در س��ال 97، واحدهاي اجرايي ما اقدامات 
عملياتي خود را در اين زمينه آغاز مي كنند.  او با تاكيد 
بر اينكه رصد اجراي اين منش��ور با توجه به گس��ترده 
بودن واحدهاي عملياتي وزارت بهداش��ت بسيار دشوار 
است، اظهاركرد: وزارت بهداشت تصميم دارد سامانه يي 
طراحي كند كه بتواند به صورت آنلاين امكان جاريزي 
اطلاع��ات از طرف ارائه دهنده خدمات همچنين امكان 
پايش آن توس��ط مركز ارزياب وجود داشته باشد. اين 
سامانه طوري طراحي مي ش��ود كه بعد از اين ارزيابي 
و تاييديه اس��ناد بارگذاري ش��ده، محاس��بات آماري 
لازم انجام ش��ود همچنين امكان مراجعه شهروندان و 
آش��نايي آنان با حقوق خود در حوزه هاي مختلف اين 
وزارتخانه وجود دارد.  به گفته سالاريان زاده، اين سامانه 
قابليت انتقال شكايات و پيشنهادات شهروندان و اتصال 
س��امانه هاي پراكنده وزارت بهداش��ت از جمله 190 و 

اتوماسيون اداري را به سامانه اصلي دارا است. 

مديريت بحران كشور كفايت 
فكري و عملياتي ندارد

نماين��ده تهران در مجلس ب��ا تاكيد بر اينكه تهران 
براي حوادثي مانند زلزله آماده نيس��ت، گفت: سيستم 
مديريت بحران كشور از كفايت فكري و عملياتي براي 
حوادث برخوردار نيس��ت. منابع به ج��اي اينكه صرف 
منفعت طلبي افراد خاص ش��ود، بايد براي اولويت هاي 
مديريت ش��هري هزينه شود.  محمدرضا نجفي، درباره 
تمهيداتي كه ب��راي وقوع زلزله در ته��ران وجود دارد، 
گفت: زلزله اخير در تهران مهلتي بود كه خداوند دوباره 
ب��ه مردم و مس��وولان داد. آن طور كه كارشناس��ان نيز 
درباره اين زلزله اظهارنظر كردند؛ اين مهلت بارها بارها به 
همه داده شده كه تهران را براي چنين حادثه يي آماده 
كنند، اما ظاهرا ما بنا نداشتيم از اين فرصت ها به خوبي 
اس��تفاده كنيم.  او ادامه داد: ته��ران به هيچ وجه آماده 
حوادثي مانند زلزله نيست و فرصت هاي زيادي در رابطه 
با اين موضوع از دست رفته است، از طرفي منابع زيادي 
بايد براي اين موضوع هزينه مي شده كه اختصاص داده 
نشده اس��ت. دوباره اين فرصت به مسوولان داده شد تا 
كاره��اي ناكرده و عقب افتاده جبران ش��ود و اميدواريم 
حداقل از اين فرصت اس��تفاده كنيم. نماينده تهران در 
مجلس افزود: س��اختمان هاي بلند ته��ران در جاهايي 
ساخته شده كه در آن مكان از حيث كاربري، دسترسي، 
موقعيت و زيرس��اخت ها آمادگي س��اخت چنين بنايي 
وجود نداش��ته اس��ت. بنابراين كارهاي ناك��رده زيادي 
وجود دارد كه بايد انجام دهيم. نماينده تهران با اش��اره 
به حاشيه  ش��هرها نيز گفت: حدود 10درصد سالانه به 
حاشيه ش��هرها بايد اختصاص داده ش��ود اما همه اين 
موارد فقط به صورت قانون و در برنامه شش��م در سال 
گذش��ته مدون شد و ما از منابع براي كاهش مخاطرات 
تهران و مردم شهرس��تان هاي اطراف تهران اس��تفاده 
نكرديم. انتظار مي رود نس��بت به هركدام از اين بندها 
امروز يك برنامه عملياتي با زمان بندي وجود داشته باشد 
كه با كنترل اهداف كمي و كيفي برنامه شش��م محقق 
شود. نجفي با اشاره به كمبود سوله هاي مديريت بحران 
در تهران تاكيد كرد: سيس��تم مديريت بحران كش��ور 
به لحاظ س��اختاري، برنامه يي و عملكردي از كفايت و 
آمادگي فكري، دانش��ي و عملياتي برخوردار نيست كه 
حادثه يي مانند پلاس��كو را نمي تواند مديريت كند حالا 
اگ��ر زلزله اتفاق افت��د چطور مي تواند حجم وس��يع و 
گسترده حادثه را با اين قابليت هاي عملياتي و برنامه يي 
كه در پلاس��كو ديديم را مديريت كند و چه كاركردي 
مي تواند داشته باشد.  او با اشاره به اينكه قصد ترساندن 
مردم نيست، گفت: اميدواريم مسوولان از اين فرصت ها 
براي انجام وظايف ش��ان استفاده كنند. منابع محدود و 
حداقلي كشور كه در اختيار مسوولان و مديريت شهري 
در تهران قرار دارد بايد با اولويت بندي در اختيار مديريت 

بحران، زلزله و موارد ذكر شده، قرار بگيرد. 

اخبار

كمبود نيروي انساني اصلي ترين مشكل آموزش و پرورش استثنايي

دانش آموزاني بدون معلم
حق تحصيل و داش��تن امكانات آموزش��ي از 
حقوق اساس��ي كودكان اس��ت. اما گاه كمبود و 
ضعف در امكانات آموزش��ي س��بب مي شود طي 
كردن مسير تحصيل و آموزش با دشواري همراه 
ش��ود. اين ميان اوضاع براي كودكان استثنايي با 
س��ختي مضاعفي همراه اس��ت. دانش آموزاني كه 
آنقدر اش��تياق به تحصيل دارند كه س��ختي ها را 
ب��ه جان مي خرند و پيش مي روند تا جايي كه در 
كنكور سال 96،  آمار قبولي 350 نفري در كنكور 
را تش��كيل داده و حت��ي برخي رتبه هاي زير صد 

هم از ميان آنها بودند.
اگرچ��ه رييس آم��وزش و پرورش اس��تثنايي 
كش��ورمعتقد اس��ت اي��ن روزها اوض��اع مدارس 
اس��تثنايي مناسب است اما كمبود نيروي انساني 
هنوز هم بزرگ ترين دغدغه در اين حوزه به شمار 
مي رود تا جايي كه براي آموزش كودكان اتيسم، 
 هيچ نيروي انس��اني آموزش دي��ده و متخصصي 
وج��ود ندارد. از مجم��وع 137 هزار نفر كه تحت 
پوش��ش آم��وزش و پرورش اس��تثنايي كش��ور 
تحصيل مي كنند، دو هزار نفر را كودكان مبتلا به 
اتيسم تشكيل مي دهند كه هيچ معلم متخصصي 
ب��راي اين تع��داد وجود ندارد. از ط��رف ديگر در 
مقابل اين آمار 137 ه��زار نفري تنها 23 هزار و 
57۴ نفر نيروي انس��اني و هزار و هشتصد و چهار 
مدرسه استثنايي در سراسر كشور وجود دارد كه 
اين آمار حكايت از آن دارد كه آموزش و پرورش 
اس��تثنايي با كمبود جدي نيروي انساني و فضاي 

آموزشي مناسب رو به رو است.
از ط��رف ديگ��ر جدا ك��ردن اين ك��ودكان از 
ميان دانش آموزان عادي مش��كل ديگري اس��ت 
ك��ه هر روز مي��ان خانواده بيش��تر مي ش��ود در 
حال��ي كه طرح ايجاد م��دارس تلفيقي هنوز هم 
به س��رانجام نرسيده اس��ت. مجيد قدمي،  رييس 
آموزش و پرورش استثنايي كشور روز گذشته در 
نشست خبري به تشريح آخرين وضعيت آموزشي 
كودكان استثنايي پرداخت. او همچنان بر كمبود 
نيروي انس��اني به عن��وان مهم ترين مش��كل در 
بدنه آموزش و پرورش اس��تثنايي كش��ور تاكيد 
ك��رده و مي گويد: »ما در برخي ش��هرها از جمله 
ته��ران و مش��هد و تبريز مدارس اوتيس��م ايجاد 
كرده اي��م اما واقعيت اين اس��ت كه ما متخصص 
براي آموزش كودكان اوتيسم تربيت نمي كنيم و 

عمدتا متخصصين ما كه از دانشگاه فارغ التحصيل 
مي ش��وند در زمينه تش��خيص و درمان اين افراد 

كار مي كنند و نه سيستم آموزشي. «
قدم��ي اف��زود: »ما س��الي 600 ت��ا 650 نفر 
بازنشسته در سيستم آموزش و پرورش استثنايي 
كل كش��ور داريم. دانشگاه فرهنگيان سالي 250 
نف��ر را در نهاي��ت فارغ التحصي��ل مي كند كه در 
مواردي مانند اوتيس��م اساس��ا نيروي متخصص 
تربيت نمي كند. اس��تخدام آزاد هم س��الي 300 
تا ۴00 نفر س��هم ماس��ت و غير از اينها 100 تا 
150 نفر مجوز گرفتيم تا اس��تان هايي كه نيروي 
تخصصي ندارند از 2 سال طرح افراد، نيرو بردارند 
كه به هر استان 3 تا 5 سهميه مي رسد. تا مدتي 
با اي��ن وضعيت مش��كل حل مي ش��ود. حتي به 
برخي اس��تان ها كه نتوانس��تند نيروي متخصص 

بگيرن��د اجازه داديم نيروي بازنشس��ته خود را تا 
دو سال نگه دارند. 

ريي��س آموزش و پرورش اس��تثنايي كش��ور 
درباره ش��يوه آم��وزش تلفيقي گف��ت: »رويكرد 
جهان��ي اين اس��ت كه بچه ه��اي اس��تثنايي در 
مدارس ع��ادي تحصيل كنند و اگ��ر حضور فرد 
در مدرسه عادي مش��كلي ايجاد كرد بايد فرد را 
به مدارس ويژه فرس��تاد چ��را كه اصل آموزش و 
پرورش تربيت فرد براي زندگي است و ما به طور 
مثال شهر ناشنوايان كه نداريم براي همين افراد 
ب��ا توانايي هاي مختل��ف بايد كنار ه��م آموزش 

ببينند. 
اينك��ه برخي مدارس ع��ادي اي��ن روحيه را 
ندارند بايد فرهنگسازي شود. البته در حال حاضر 
برخي والدين دوس��ت ندارند فرزندانشان در كنار 

بچه هاي ع��ادي تحصيل كن��د. وي ادامه داد: ما 
در حال حاضر براي هر س��ه مدرسه ويژه تلفيقي 
ي��ك مدرس��ه اس��تثنايي را به عنوان پش��تيبان 
گذاش��ته ايم ك��ه معلمان آنجا برون��د در مدارس 
عادي و ش��يوه برخورد و آموزش اين كودكان را 
به معلمان مدرس��ه عادي آم��وزش دهند. توصيه 
ما به خانواده ها اين اس��ت كه آموزش در مدارس 
تلفيق��ي را انتخاب كنند و ب��راي ما رفتن به اين 
س��مت يك الزام است و ما موظف هستيم به اين 
سمت حركت كنيم اما مشكلاتي هم وجود دارد. 
از جمله مشكلات ساختاري مدارس. ما با سازمان 
نوسازي مدارس همكاري كرديم كه در هر منطقه 
3 تا 5 مدرس��ه را به نفع اين كودكان تغيير فضا 
دهند. رش��د هم در م��دارس تلفيق��ي براي اين 
كودكان بيشتر است. در آمار ما هم دانش آموزان 

تلفيقي نسبت به دانش آموزان خاص داراي رشد 
هس��تند و از 27 هزار نفر در سال 92 به 67 هزار 

نفر رسيده اند. 
قدمي معتقد اس��ت اماري كه از تعداد كودكان 
اس��تثنايي در كشور ارائه مي ش��ود چندان دقيق 
نيس��ت، او درب��اره اين موض��وع مي گويد: »برخي 
مواقع خانواده ها در معرفي كودكان دچار معلوليت 
خود مخفي كاري مي كنند و آنها را پنهان مي كنند. 
ب��راي همي��ن ما آمار دقي��ق را نداري��م اما از 10 
سال گذش��ته جمعيت آموزش و پرورش كودكان 
استثنايي ما از 85هزار نفر به 137 هزار نفر رسيده 
اس��ت. اين به آن معنا نيست كه معلوليت افزايش 
يافته است بلكه ما به سمت شناسايي بيشتر افراد 
گام هاي موثرتري برداشته ايم و طرح هاي خدمات 
حمايتي ك��ه ارائه مي دهي��م، خانواده ها را به اين 

سمت راغب كرده است. 
ريي��س آموزش و پرورش اس��تثنايي كش��ور 
درباره تغييرات بودجه اين س��ازمان درسال هاي 
اخير بيان كرد: »س��ال 92 بودجه ما 2۴ ميليارد 
توم��ان بود و امس��ال اين بودجه ب��ه 95 ميليارد 
تومان رسيده اس��ت و در لايحه بودجه سال 97 
نيز افزايش را ش��اهد هستيم. اگرچه در سال هاي 
اخير مش��كلات اين س��ازمان تا حد مناسبي رفع 
ش��ده اما هنوز هم مشكلاتي وجود دارد كه اتفاقا 
از مشكلات جدي تحصل دانش آموزان استثنايي 
اس��ت. يكي از مش��كلات ما بحث اي��اب و ذهاب 
اس��ت. برآورد ما ب��راي اين منظ��ور ۴0 ميليارد 
تومان اس��ت كه در بودجه تصويب شده ما حدود 
2۴ ميليارد تومانش را داريم و حدود 15 ميليارد 
تومان كس��ري داريم اما بايد دق��ت كنيم كه در 
س��ال 92 اين عدد 3 ميليارد تومان بود. در عين 
حال دس��تگاه هاي مسوول بايد بدانند اگر در اين 
سازمان بحث اياب و ذهاب درست انجام نشود، ما 
دانش آموزان را نمي توانيم به درس��تي به مدارس 

بياوريم. 
او درب��اره س��هم پرداخت��ي خانواده ه��ا براي 
تحصيل فرزندانش��ان خاطرنشان كرد: » اگر سال 
92، دول��ت 20 درصد س��هم آم��وزش كودكان 
اس��تثنايي را مي داد و 80 درصدش را خانواده ها 
پرداخت مي كردند امس��ال 75 درصدش را دولت 
مي دهد. آمار ما ه��م به همين علت افزايش پيدا 

كرده است.«

قرار بود درآمد كش��ور از گردشگري س��لامت افزايش پيدا 
كن��د؛ درآمدي كه درحال حاضر بين 300 تا 500 ميليون دلار 
در سال اس��ت و به گفته نايب رييس انجمن توسعه گردشگري 

سلامت ايران، مي تواند به 7ميليارد دلار هم برسد. 
اما گويا اين روند برعكس بوده است و گردشگراني كه براي 
مسائل پزشكي به ايران سفر مي كنند، تعدادشان كمتر هم شده 
است. معاون رييس جمهور از وقوع اتفاقاتي ناگوار در گردشگري 
سلامت كه نارضايتي برخي گردشگران خارجي را در پي داشته 
سخن گفت و از كاهش آمار اين گردشگران در 6 ماهه نخست 

امسال خبر داد. 
علي اصغر مونس��ان به هماهنگي هايي كه با وزارت بهداش��ت 
براي س��اماندهي گردش��گري سلامت شده اش��اره كرد و گفت: 
متاسفانه شايد هم سازمان ميراث فرهنگي و هم وزارت بهداشت، 
گردش��گري سلامت را خوب ساماندهي نكرده اند. ما يك دفعه با 
هجوم گردشگران سلامت مواجه شديم كه گرفتار دلال ها شدند 
و اتفاق��ات بدي رقم خورد. او اف��زود: دلال ها به چند برابرِ مبلغ 
واقعي، پول مي گرفتند و پزش��ك هايي را به گردشگران معرفي 
مي كردند، درحالي كه آنها را به مكان و پزش��ك همنام ديگري 
منتقل مي كردند. گردشگري سلامت به اين خاطر آسيب ديد و 
آمار مراجعه كنندگان آن به ايران در 6 ماهه اول امس��ال كاهش 
داشت.  معاون رييس جمهور اذعان كرد، گردشگري سلامت در 
ايران س��اماني نداشت و حوزه يي رها شده بود كه آسيب هايي را 
وارد كرد و گله گذاري هايي را در پي داشت.  او ادامه داد: معاون 
گردش��گري ماموري��ت دارد اين وضعيت را س��اماندهي و چند 
آژانس وي��ژه را مامور كند كه روي اين موضوع كنترل داش��ته 
باشند. قرار است به عراق سفري انجام شود تا در پي بحث هايي 
كه در كميته فني ايران و عراق مطرح ش��ده، توافق هايي ش��ود. 
ما از آن كش��ور مي خواهيم اجازه ندهد گردشگران سلامت رها 
وارد ايران ش��وند و از طريق آژانس هايي كه ما معرفي مي كنيم 
به ايران س��فر كنند. اين آژانس ها تحت كنترل س��ازمان ميراث 
فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري هستند و به ميزان پولي 

كه مي گيرند، موظفند خدمات بدهند. 

 شهرداري دست بجنباند
رييس س��ازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
همچني��ن در واكن��ش به طرح ش��هرداري تهران ب��راي ايجاد 
معاونت گردش��گري به ايسنا گفت: با توجه به تجربه يي كه در 
ش��هرداري تهران و همچنين مسووليت هايي كه در دو سازمان 
مهم ش��هري داش��تم، معتقدم ح��وزه گردش��گري مي تواند به 
اقتصاد شهر تهران كمك كند، در عين حال كه براي شهرداري 

حكم منبع درآمد پايدار را خواهد داشت. 
ش��نيده ها درباره اين طرح بسيار است، اعضاي شوراي شهر 
هم اش��اره هايي داش��ته و اميدواريم اين طرح ب��ه اقدام عملي 
تبديل ش��ود و شهرداري تهران نيز گردشگري را به عنوان يكي 

از محورهاي خود تعيين كند. 
او اضافه كرد: گردشگري ش��هر، موضوع بسيار مهمي است 
ك��ه مديريت قبلي ش��هر تهران نيز اين اواخر متوجه آن ش��د، 
اقدامات��ي كه در خيابان س��ي تي��ر يا پل طبيعت انجام ش��د، 
در راس��تاي گردش��گري بود. مونسان با اس��تقبال از اين طرح 
ش��هرداري، تاكيد كرد: نياز اس��ت ش��هرداري تهران، معاونت 
گردش��گري را تش��كيل دهد و با ق��درت آن را پيش ببرد، چرا 
كه هم به ارتقاي فضاي شهري كمك مي كند و هم براي نشاط 
مردم ش��هر تهران موثر است و از نظر تامين درآمد پايدار براي 

شهرداري نيز مفيد خواهد بود. 

معاون امور زنان و خانواده رياس��ت جمهوري با بيان اينكه انتظار 
داريم عزم ملي س��وادآموزي در دس��تگاه هاي مختلف دولتي وجود 
داشته باشد گفت: سواد و پايه اوليه آموزش را براي اعتلاء و پيشرفت 
زنان و بهبود ش��رايط خانواده و شاخص هاي اقتصادي و فرهنگي و 
بين المللي نياز داريم. به لحاظ رتبه بندي بين المللي شكاف جنسيتي، 
ب��ا وجود تحولات چش��مگير، موقعي��ت خوبي در جه��ان نداريم و 

باسوادي زنان مي تواند در اين زمينه بسيار كمك كند. 
معصومه ابتكار در نشس��ت هم انديش��ي مش��اوران امور زنان و 
خان��واده وزرا و مديران كل دفاتر امور زنان و خانواده اس��تانداري ها 
كه در سازمان نهضت سواد آموزي برگزار شد با اشاره به نگاه علمي و 
مبتني بر تحقيقات به روز شده و آمار دقيق در سازمان نهضت سواد 
آموزي، گفت: بايد حركت س��واد آموزي را با تقسيم كار ملي و نگاه 
بين بخشي پيش ببريم. خوشبختانه رشد سوادآموزي طي سال هاي 
90تا 95بس��يار اميدبخش اس��ت و اگر اراده در انجام امور باشد هم 
مي توانيم بي سوادي را كاهش داده و هم كودكان بازمانده از تحصيل 
را به مدرس��ه برگردانيم. معاون امور زنان و خانواده رياست جمهوري 
با بيان اينكه انتظار داريم اين نگاه در دس��تگاه هاي مختلف دولتي 
وجود داشته باشد اظهار كرد: سواد و پايه اوليه آموزش را براي اعتلا 
و پيش��رفت زنان و بهبود ش��رايط خانواده و شاخص هاي اقتصادي، 
فرهنگي و بين المللي نياز داريم. به لحاظ رتبه بندي بين المللي شكاف 
جنسيني با وجود تحولات چشم گير، موقعيت خوبي در جهان نداريم 
و باس��وادي زنان مي تواند در اين زمينه بس��يار كمك كند. او افزود: 

زنان در س��طح تحصيلات آكادميك بسيار رشد داشته اند كه نشان 
مي دهد اين ظرفيت وجود دارد. س��رعت پر كردن شكاف جنسيتي 
سواد توسط زنان بسيار بالا بوده و بايد با استفاده صحيح از فرصت ها 
و به كارگيري ظرفيت هاي داوطلبانه، فضا را براي جذب بيس��وادان 
فراهم كنيم. ابتكار در ادامه گفت: »سند توسعه زنان و خانواده« در 
دست بررسي است. اميدواريم با نگاه علمي و تجربه يي كه جمع آوري 
كرده ايم نس��بت به تدوين سند توسعه با نگاه جامع و فرابخشي در 
س��طح هر استان و به فراخور شرايط خاص استاني بتوانيم در قالب 
تكليفمان در برنامه شش��م توس��عه عمل كنيم. او افزود: همينطور 
جلس��ه يي درباره »ت��اب آوري« داريم كه از طرح ه��اي مهم دولت 

يازدهم بوده است و ارزيابي ما اين است كه طرح بايد ادامه يابد. 

اتفاق هاي ناگوار در گردشگري سلامت

موقعيت نامناسب ايران در رتبه بندي »شكاف جنسيتي«

مناطقي در ايران وجود دارد كه با وجود جمعيت 500 هزار نفري 
بيمارستان ندارند.  اين را سخنگوي وزارت بهداشت مي گويد. خبري 
كه حكايت از اين دارد كه نخستين اصل سند حقوق شهروندي يعني 
حق حيات، س��لامت و كيفيت زندگي را تحت الشعاع قرار مي دهد.  
ايرج حريرچي، سخنگوي وزارت بهداشت در نشست خبري ديروزش 
درباره اصول كليدي منشور حقوق شهروندي، گفت: در نظام سلامت 
هيچ كاري را نبايد انجام دهيم مگر اينكه فقرا از آن بهره مند شوند. 
اگر فقرا از خدمات ما بهره ببرند باقي اقشار نيز بهره مند خواهند شد. 
در بيمه س��لامت هركس به اندازه توانش بايد پرداختي داشته باشد 
و ب��ه اندازه نيازش خدمات دريافت كند. بنابراين كس��ي كه درآمد 
بالا دارد بايد پرداختي بيشتري نسبت به فقرا داشته باشد.  او ادامه 
داد: در برخي از كش��ورها اقشار ثروتمند و شهرنشين بسته خدمتي 

بيشتري را دريافت مي كنند. 
هر كشوري بايد بيمه پايه و خدمات سلامتي را براي خود تعريف 
كند تا همه ش��هروندان از  آن بهره مند شوند.  حريرچي توصيه كرد: 
براي صيانت از حقوق شهروندي پرداخت زمان دريافت خدمت را بايد 
به صفر يا حداقل رساند و پرداختي به صورت بيمه و پيش پرداخت 
باش��د. حريرچي با اشاره به اينكه مناطقي در ايران وجود دارد كه با 
جمعيت 500 هزار نفري بيمارس��تان ندارند، گفت: هم اكنون اكثر 
تخت هاي بيمارس��تان هاي دولتي تهران تا حدود 85 درصد اشغال 
هستند كه اين ميزان خود به معناي بحران است. ما در حال حاضر 
در بيمارستان ها بحران داريم. سخنگوي وزارت بهداشت با اشاره به 
پرداختي ها به مردم گفت: 38.7 درصد در سال 93 و 38.1 درصد در 
سال 9۴ پرداختي از جيب مردم كاهش پيدا كرد. مدل هاي مختلفي 
ب��راي پرداخت��ي از جيب مردم وجود دارد. اگر ف��ردي ۴0 درصد از 
هزينه ه��ا ي غيرخوراكي يا 25 درص��د از كل درآمد خود را صرف 
سلامت كند دچار هزينه هاي كمرشكن شده است. البته دهك هاي 
بالا دچار اين هزينه ها مي ش��وند اما فقرا نمي ش��وند.  قائم مقام وزير 
بهداش��ت تاكيد كرد: در كش��ور ما 31 درصد از اف��رادي كه دچار 
هزينه هاي كمرشكن درمان مي ش��وند يعني ۴0 درصد هزينه هاي 
غيرخوراكي را صرف س��لامت مي كنند جزو دهك بالا و حدود 20 

درصد جزو دهك پايين هستند. 

 تصويب 69 شاخص عدالت سلامت
حريرچ��ي با اش��اره به جلس��ه ش��وراي عالي س��لامت با حضور 
رييس جمهوري گفت: يكي از تصميمات بسيار مهم اين جلسه تصويب 
69 شاخص مربوط به عدالت سلامت بود. مواردي مانند ميزان مرگ 
نوزادان و اطفال زير يك س��ال، مرگ م��ادران باردار، اميد به زندگي، 
بروز ح��وادث ترافيكي و غيرترافيكي، نرخ ناباروري، ميزان ش��اخص 
دندان هاي پوسيده و كشيده شده و نسبت روزهاي سال با هواي آلوده 

به هواي تميز از جمله موارد اين 69 شاخص است. 
او با بيان اينكه آيين نامه اجرايي و راهنمايي تشكيل مجامع سلامت 
نيز تصويب شده است گفت: طبق اين آيين نامه وزارت بهداشت مكلف 
به اجراي آن در س��طوح ملي و اس��تاني است. اين وزارتخانه علاوه بر 
طبقه بندي و اندازه گيري اس��تاندارد مستمر كالاها و خدمات مرتبط 
به سلامت از لحاظ كيفيت بايد از طريق سايت سازمان غذا و دارو به 
صورت ش��فاف و دقيق اطلاع رساني كند.  سخنگوي وزارت بهداشت 
درباره تعيين سقف براي دفترچه هاي بيمه گفت: سازمان بيمه سلامت 
در حال بررسي اين موضوع است. يكي از مشكلات اصلي ارائه كنندگان 
خدمات سلامت اين است كه سازمان هاي بيمه گر خدمات را مي خرند 
اما زمان تحويل اعتبار مي گويند محدوديت داريم. اين موضوع نياز به 
تصميم گيري كلي دارد. برخي از مسوولان معتقدند هزينه هاي سلامت 
بالا است. منتقدين درخواست دارند هزينه ها كاهش پيدا كند و حق 

بيمه كم شود. همه اين موارد نياز به تامين اعتبار و بررسي دارد. 

عضو مجمع نمايندگان استان تهران از بي توجهي نسبت 
به اجراي قوانين كاه��ش آلودگي هوا انتقاد و بر لزوم ورود 

دستگاه قضا به اين موضوع تاكيد كرد. 
عبدالرضا هاشم زايي از بي توجهي نسبت به اجراي قانون 
الزامي شدن نصب فيلتر دوده روي وسايل نقليه ديزلي انتقاد 
كرد و گفت: متاس��فانه در تمامي زمينه ها نسبت به اجراي 
قوانين بي توجهي مي شود البته جنس قوانين محيط زيست 
با ديگر قوانين متفاوت اس��ت زيرا بي توجهي به اجراي آنها 
سلامت ش��هروندان را تهديد مي كند. نماينده مردم تهران، 
ري، ش��ميرانات، اسلامش��هر و پرديس در مجلس ش��وراي 
اس��لامي، با انتقاد از اينكه تش��ديد آلودگي هواي پايتخت 
نتيج��ه بي توجه��ي به اجراي قوانين اس��ت، ب��ه خانه ملت 
گفت: بطور حت��م نصب فيلتر دوده روي خودروهاي ديزلي 
مي تواند تاثير زيادي در بهبود هواي پايتخت داش��ته باشد. 
او ب��ا تاكيد ب��ر اينكه بايد براي اج��راي قوانين آلودگي هوا 
سختگيري لازم انجام شود، گفت: قوانين در زمينه آلودگي 
هوا بايد ضمانت اجرايي داش��ته باشند و دستگاه قضا بايد از 
دستگاه هاي متولي براي عدم اجراي قوانين توضيح بخواهد. 
اين نماينده مردم در مجلس دهم، افزود: مجلس و ساير 
دستگاه هاي نظارتي مي توانند عدم اجراي قوانين را گزارش 

كنند، اما اجراي قوانين مستلزم ورود قوه قضاييه است. 
هاش��م زايي با انتق��اد از اينكه اغل��ب خودروهايي كه در 

پايتخت ت��ردد مي كنند فاقد معاينه فني هس��تند، تصريح 
كرد: البت��ه عملكرد برخي مراكز معاينه فني نيز دچار ايراد 
اس��ت. نماينده مردم تهران، ري، ش��ميرانات، اسلامشهر و 
پرديس در مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: به عنوان مثال 
ديده ش��ده كه برخي كارت خودرو را ب��ه اين مراكز ارائه و 
معاين��ه فني اخذ مي كنند. عضو مجمع نمايندگان اس��تان 
تهران، با انتقاد از اينكه متاس��فانه عزم جدي براي مقابله با 
آلودگي هوا وجود ندارد، گفت: متاس��فانه در پايتخت شاهد 
تردد 2ميليون موتورس��يكلت كاربراتوري هستيم در حالي 
كه ميزان آلايندگي اين وس��يله نقليه ب��ا 5 خودرو برابري 

مي كند. 

مناطقي با 500 هزار نفر جمعيت؛ بدون بيمارستان

شهروندان قرباني تعلل در اجراي قانون نصب فيلتر دوده
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زمين تهران آرام شد، گسل ها همچنان ناآرامند

پوسته ايران تحت فشار صفحات عربستان و هند
گروه راه و شهرسازي   

يك هفت��ه از زمين لرزه 5.2 ريش��تري تهران 
مي گ��ذرد و همچنان نگراني م��ردم درباره وقوع 
زلزله يي با بزرگي 7ريشتر در پايتخت ادامه دارد. 
 چند س��اعتي از زلزله در تهران سپري نشده 
بود كه ش��ايعات درباره وق��وع زلزله يي بزرگ در 
فضاي مجازي دس��ت به دست ش��د. البته برخي 
كارشناس��ان هم در گفت وگو با رس��انه ها درباره 
افزاي��ش احتمال وقوع زلزله ي��ي بزرگ در تهران 
هش��دار دادند و از مردم خواستند كه در روزهاي 
آينده هشيار باشند و حتي يكي از خبرگزاري ها با 
استنباط نادرست از يادداشت يكي از كارشناسان 
خبري را منتش��ر ك��رد كه براس��اس آن از وقوع 
زلزله يي با بزرگي 7تا 7.5ريشتر طي 2تا 16هفته 
ديگر در پايتخت خبر مي داد و تداوم انتش��ار اين 
اخبار و اظهارنظرها جو و فضاي رواني پايتخت را 
ملتهب تر كرد ت��ا اينكه ديروز رييس بخش زلزله 
مركز تحقيقات راه، مس��كن و شهرس��ازي از آرام 
ش��دن زمين تهران خبر داد و گف��ت: هم اكنون 
وضعي��ت بحران��ي و خطرآفري��ن پايتخت از نظر 
زلزل��ه و لرزه خيزي از وضعي��ت قرمز يا بحران به 

وضعيت زرد رسيده است. 
عل��ي بيت اللهي، ريي��س بخش زلزل��ه مركز 
تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي افزود: مقرر شد 
كه وضعيت قرمز كه براي آماده باش 1۰۰درصدي 
اس��ت به آماده باش كامل)به دلي��ل جلوگيري از 
خستگي و فرس��ايش نيروهاي امدادي همچنين 
يك نوع حالت آرامش كه مورد نياز جامعه است( 

تنزل يابد. 
بيت الله��ي در گفت وگو با پايگاه خبري وزارت 
راه و شهرس��ازي با تاكيد بر اين مطلب كه زلزله 
قاب��ل پيش بيني نيس��ت و داده ه��ا و آمار و روند 
پس لرزه ه��ا ملاك تخمين آين��ده زلزله احتمالي 
اس��ت، ادامه داد: رون��د پس لرزه ه��ا و داده هاي 
دستگاه هاي ش��تاب نگار و لرزه نگار نشان مي دهد 
ك��ه در منطق��ه حالت س��كون و آرامش نس��بي 
برقرار ش��ده اس��ت. همچنين با توجه به آنكه از 
روز گذشته پس لرزه يي در منطقه رخ نداده است، 
اين احتمال داده مي شود كه آرامش نسبي برقرار 
ش��ود البته واقعا پيش بين��ي مطلق وجود ندارد و 

براساس داده هاي موجود اظهارنظر مي شود. 
او درب��اره عل��ل زلزله هاي اخير كش��ور كه با 
وسعت، شدت و فراواني غيرقابل انتظار درحال رخ 
دادن است، گفت: فعاليت گسل ها به دليل نيروها 
تكنوتيكي)زمين س��اخت صفحه يي(  تنش هاي  و 
است و در اين ميان صفحات عربستان و صفحات 
هند درحال فش��ار و حركت به سمت فلات ايران 
هس��تند و آن را تحت فشار قرار مي دهند و علت 
كوه زاي��ي زاگرس و البرز ه��م همين حركت هاي 
دروني زمين و فش��ارهايي است كه به كل پوسته 

ايران وارد مي شود. 

رييس بخش زلزله مركز تحقيقات راه، مسكن 
و شهرس��ازي بيان كرد: از زلزله منجيل و رودبار 
كه س��ال 6۹ رخ داد تا حال حاضر كه براي اغلب 
زلزله ه��اي رخ داده، گزارش تهي��ه و روند رخداد 
پس لرزه ها و زلزله هاي مختلف را مورد توجه قرار 
داده ام، اي��ن تنش و اي��ن جنبش زمين كه آثار و 
علائم آن را به صورت زلزله هاي بزرگ، متوس��ط 
و كوچ��ك در اقصا نقاط كش��ور مي بينيم، جاي 

شگفتي دارد. 
اين استاد زلزله شناس��ي كشور تصريح كرد: 
ويژگي زلزله هاي اخير ناپايداري، وسعت فراوان 
و توزي��ع مكان��ي گس��ترده اس��ت در مجموع 
واقعيت��ي كه وج��ود دارد، اين اس��ت كه بعد از 
چند س��ال س��كون و آرام��ش نس��بي لرزه يي 
در كش��ور، فعاليت گس��ل ها به دلي��ل نيروها و 
تنش ه��اي تكنوتيكي)زمين س��اخت صفحه يي( 

فعال شده اند. 
او اضاف��ه كرد: پس از چندين س��ال س��كون 
نس��بي در زمينه فعاليت گس��ل ها و لرزه خيزي، 
زلزله كرمانش��اه با بزرگاي 7.3ريش��تر كه حدود 
دو م��اه گذش��ته رخ داد و پس لرزه ه��اي فراواني 
هم داش��ت و پس از آن ش��اهد 3زلزله بزرگ در 
هجدك كرمان، كوهبنان كرمان و لنگرود بوديم. 
او يادآور ش��د: طي 2۰س��ال گذشته تا پيش 
از زلزله چهارش��نبه ش��ب)2۹ آذر ماه( در استان 
البرز ح��دود 1۰۰زلزله ثبت ش��ده بود اما ظرف 
دو ماه اخير كه مصادف با زلزله كرمانش��اه است 

و چن��د روز پيش از آن تاكنون بيش از 5۰ زلزله 
در منطق��ه كرج، ملارد و مارليك ثبت ش��ده كه 
نش��ان مي دهد بالاخره منطقه از نظر بي هنجاري 
و جنب��ش لرزه ي��ي فعاليت بيش��تري را از خود 
نشان مي دهد. اين امر در كشور در نقاط مختلف 
كشور محسوس است و علت آن هم خصلت  لرزه 
زمين ساختي كل كشور ايران است كه در معرض 

تنش مستمر و دايمي است. 

 زلزله ها ربطي به هارپ ندارد
تقريبا از 1۰س��ال پيش ش��ايعاتي درباره علل 
وق��وع خشكس��الي، توف��ان، زلزله و... در كش��ور 
منتشر ش��د كه علت اصلي آن را در به  كارگيري 
سيس��تم هارپ خلاصه مي كرد و اين شايعات از 
زلزله اخير كرمانشاه و رويت نور در آسمان برخي 
ش��هرها در ش��بكه هاي اجتماعي ازجمله تلگرام 
ش��دت گرفت اما مدير بخش مركز زلزله شناسي 
مركز تحقيقات راه و مس��كن وقوع زلزله به  دليل 
سيستم هارپ در كش��ور را از بيخ  و بن نادرست 
اعلام ك��رد و گفت: اظهارنظرها در رابطه با اينكه 
عامل وقوع حوادثي مانند زلزله »هارپ« اس��ت، 
غيرواقع��ي بوده و امكان ايجاد چنين سيس��تمي 
كه زير زمين را تحت تاثير قرار دهد، وجود ندارد. 
او ب��ا تاكيد ب��ر اينكه ركورده��اي زلزله كاملا 
ش��ناخته  ش��ده هس��تند، اضافه كرد: ركوردهاي 
مربوط به انفجار يا سيس��تم هارپ هم مش��خص 

بوده و با ركوردهاي زلزله كاملا متفاوت است. 

بيت الله��ي ي��ادآور ش��د: زلزله اخير اس��تان 
كرمانش��اه در بسياري از ايس��تگاه هاي دنيا ثبت 
شده و چنين شايعاتي از بيخ  و بن نادرست است. 

 زلزله تهران بسيار خطرناك خواهد بود
درحالي كه به گفته مدير بخش زلزله شناس��ي 
مركز تحقيقات راه، مس��كن و شهرسازي سكون 
لرزه شناسي در ملارد روي داده است اما پايتخت 
با بيش از 3۰۰گس��ل شناخته ش��ده و 13گسل 
فعال همواره در معرض وقوع زلزله يي جديد قرار 
دارد و بهترين اقدام بلندمدت براي كاهش تلفات 
زلزله احتمالي تهران بهبود در كيفيت س��اخت و 
ساز و مصالح به كارگرفته شده در ساختمان هاي 
 ACI پايتخت اس��ت. رييس انجم��ن بتن امريكا
ش��اخه اي��ران در اين ب��اره گفت: اگ��ر در تهران 
زلزله ي��ي رخ دهد، فاجع��ه روي مي دهد بنابراين 
س��وال اين است چه برنامه يي براي تخريب كمتر 

در اين خصوص داريد. 
به گزارش فارس، جواد برنجيان در بيستمين 
جش��نواره بتن و زلزله با تاكيد ب��ر اينكه همواره 
گفته مي شود زلزله يك بلاي طبيعي است، افزود: 
زلزله يك بلاي طبيعي است اما چرا به آن پديده 
گفته نمي ش��ود؟ چ��را در ژاپن ب��راي اين پديده 
برنامه ريزي مناس��بي صورت گرفت��ه اما در ايران 
همواره ت��رس از زلزله وجود دارد، چ��را نبايد از 

ژاپن الگوبرداري كنيم؟ 
رييس انجمن بتن امريكا ACI ش��اخه ايران 

تصريح كرد: وزارت راه بايد در يك مس��ير معين 
براي مقابله با زلزل��ه حركت كند و اگرچه برنامه 
12س��اله براي افزايش كيفيت بتن داريم، سوال 
اين اس��ت كه ب��راي بالا بردن كيفي��ت بتن چه 

كارهايي انجام داديم؟
او با اش��اره به تدوين افزاي��ش كيفيت بتن تا 
س��ال 14۰4 گفت: قرار اس��ت، مقاومت بتن در 
س��ال ۹7 به 35مگاپاس��كال و در سال 14۰۰ به 

5۰۰ مگاپاسكال برسد. 

 كيفيت بالاتر ساختمان هاي بتني 
رييس مركز تحقيقات بتن ايران هم در همين 
همايش با اشاره به اينكه 1۸درصد ساختمان هاي 
ته��ران بتني هس��تند، اظهار كرد: اگ��ر بخواهيم 
س��اختمان هاي بتن��ي را از لح��اظ كيفي��ت ب��ا 
ساختمان هاي فلزي مقايسه كنيم، ساختمان هاي 

بتني از لحاظ كيفيت بالاتر هستند. 
به گزارش فارس، مصطف��ي احمدوند تصريح 
كرد: اگر كيفيت در ساخت بتن رعايت شود قطعا 
كيفيت ساخت و ساز بتني بهتر از ساختمان هاي 

فلزي خواهد بود. 
احمدوند با اش��اره به اينكه استانداردهاي ملي 
بتن 2۰سال پيش تدوين و به موسسه استاندارد 
و ساير سازمان ها ارائه ش��د، افزود: نقشه راه دور 
دوم چشم انداز توسعه پايدار بتن در ساخت و ساز 

بتني ايمن تدوين شد. 
او بيان كرد: 27 اس��تاندارد تاكنون براي بتن 
نوشته شده و به موسسه استاندارد ارائه و به شكل 
اس��تاندارد ملي و اجباري درآمده اس��ت بنابراين 
سال گذشته چش��م انداز 2۰ساله جديد تدوين و 

به موسسه استاندارد ارائه شد. 
ريي��س مركز تحقيقات بتن اي��ران با تاكيد بر 
اينكه نظام بازرس��ي بتن آماده، مصالح و ش��ن و 
ماسه و ساخت و ساز بتني ايمن بايد توسط افراد 
ذي ص��لاح و با اخلاق اجرا و رعايت ش��ود، گفت: 
در چش��م انداز جديد تدوين ش��ده، نقشه راه دور 
دوم چش��م انداز توس��عه پايدار بتن و س��اخت و 
س��از بتني ايمن قص��د دارد از دولتمردان، بخش 
خصوصي، سازمان ها و انجمن هاي صنفي بخواهد 
كه با اين نقش��ه راه آش��نا ش��وند و آرام آرام اين 
چشم انداز پياده شود. احمدوند ادامه داد: در وهله 
اول وزارت عل��وم بايد آموزش اين چش��م انداز را 
در كتب و دانش��گاه ها و هيات علمي ها آغاز كند، 
يعني هيات علمي دانش��گاه ها بايد جزوات جديد 
را به دانشجويان تدريس كنند سپس آرام آرام به 
همان چشم انداز 2۰س��اله كه همانا بتن پايدار و 

ساخت و ساز ايمن است، برسيم. 
ب��ه گفته ريي��س مركز تحقيقات بت��ن ايران، 
اين آيين نامه و نقش��ه راه به وزارت علوم، وزارت 
نيرو، وزارت راه و شهرسازي، موسسه استاندارد و 

سازمان نظام مهندسي ارائه شده است. 

 ترابري هوايي 
و حقوق مصرف كنندگان 

ميلاد صادقي|
 پژوهشگر حقوق هوافضا|

بي گم��ان ترابري هواي��ي بيش از همه اقس��ام ترابري، 
آشناس��ت.  مصرف  كنن��دگان«  »حق��وق  اصط��لاح  ب��ا 
مصرف  كنندگان در ترابري هوايي، اصولا ش��امل دو دس��ته 
اش��خاص هستند؛ يكي مسافران و ارس��ال كنندگان بار كه 
كامل ترين مص��داق مصرف كنندگان ترابري هوايي  اند. دوم، 
اشخاص ثالث ازجمله مالكان زمين هاي اطراف فرودگاه ها كه 
بر اثر عبور و مرور وسايل هوايي، وضعيت آنان تحت تاثير قرار 
مي گيرد.  به همين دليل، مصرف كنندگان هوايي محدود به 
مسافران هوايي نيستند و اصطلاح »حقوق مصرف كنندگان 
هوايي« گس��ترده تر از اصطلاح مش��هور »حقوق مسافران 
هوايي« است.  به نظر مي رسد زماني حقوق مصرف كنندگان 
هوايي به وجه احس��ن تضمين مي ش��ود كه قانون نويسان در 
مرحله پيش بيني و تدوين حق��وق و قضات و داوران در مقام 
حل و فصل اختلافات ب��اور كنند كه حقوق مصرف كنندگان 
هوايي حقوقي است غيرتكراري، غيرتكليف مدارانه و مقدس 
)متعالي(. سه ويژگي يادشده را بدين نحو مي توان گزارش كرد: 
1- مقص��ود از غيرتكراري بودن حقوق مصرف كنندگان 
هوايي آن اس��ت كه حقوق مصرف كنن��دگان هوايي در پي 
شناسايي و تكرار دوباره حقوق مسلم، گذشته و پيش پاافتاده 
مصرف كنندگان نيس��ت، بلكه درصدد آن است كه حقوقي 
را بي��ش از آن حقوق معمولي، شناس��ايي كن��د. بي ترديد 
اصطلاح »حقوق مصرف كنندگان هوايي« به تنهايي نش��ان 
از يك وضعيت مخصوص مي دهد كه حقوق گذشته از پس 
آن برنيامده است. براي مثال، اين هنر و لطف دستورالعمل 
حقوق مسافر نيست كه اقدامات اهانت آميز يا غيرمسوولانه 
كاركنان در محيط فرودگاه ، هواپيما يا ترمينال را مش��مول 
پيگرد قانوني قرار دهد. برعكس اگر قانوني ماليات خروج را 
ح��ذف كند يا آن را كاهش دهد، آن وقت مي توان گفت كه 
يكي از مصاديق حقوق مصرف كنندگان هوايي تحقق يافته 
است.  مثال اخير نشان مي دهد كه حقوق مصرف كنندگان 
هوايي فقط از متصديان حمل و فرودگاه ها، انتظار شناسايي 
حقوقي غيرتك��راري ندارد، بلكه از اش��خاص ديگري چون 
دولت ها و س��ازمان هاي بررسي كننده س��وانح و حوادث نيز 

انتظاري اينچنيني دارد. 
2- غيرتكلي��ف مدارانه بودن حق��وق مصرف كنندگان 
هوايي بدين معناس��ت كه حق��وق مصرف كنندگان هوايي 
هميشه در برابر تكاليف آنها قرار ندارد. بنابراين برخلاف اين 
تص��ور رايج كه حق و تكليف دو روي يك س��كه اند، حقوق 
مصرف كنندگان هوايي، بسان سكه يي است كه روي آن، نام 
»حقوق مصرف« نقش بس��ته است. اگر جز اين بود، بايد در 
برابر اصطلاح »حق��وق مصرف كنندگان هوايي« يا »حقوق 
مس��افران هوايي«، اصطلاح ديگري با ن��ام »حقوق تاجران 
هوايي« تاسيس مي شد.  با اين وصف، بايد تا سر حد امكان 
از وض��ع تكليف بر مصرف كنندگان هواي��ي اجتناب كرد و 

حقوقي يك جانبه براي آنها به ارمغان آورد. 
3- تق��دس حق��وق مصرف كنندگان هواي��ي به عنوان 
سومين ويژگي حقوق مصرف كنندگان هوايي بر آن است 
كه حق مصرف به عن��وان حقي مقدس و متعالي مي تواند 
بر اص��ول حقوقي مهمي چ��ون اصل آزادي ق��راردادي و 
حتي اصول عدالت و انصاف تقديم و ترجيح يابد. پس اگر 
متص��دي حمل به هر دليلي حاضر به انعقاد قرارداد حمل 
با عده اي از مسافران نشود و اين امتناع را به دستاويز حق 
آزادي ق��راردادي خود كه در ماده 33 پيمان ورش��و آمده 
اس��ت، توجيه كند، تقدس حق مصرف مي تواند متصدي 
حم��ل را مجبور به انعقاد قرارداد حم��ل كند. براي مثال، 
اگر يك متصدي حمل خارجي در كش��ور خارجي ديگري 
از انعق��اد قرارداد حمل با چند مس��افر ايراني امتناع كند، 
توس��ل به تقدس حق مصرف، آن متص��دي ممتنع را در 
وهله نخس��ت مجبور به انعقاد قرارداد حمل مي كند و در 
وهله دوم )=در صورت خودداري از حمل مسافر( مكلف به 

جبران خسارت مي كند. 

  آزادسازي ۴هزار ميليارد 
تومان از اراضي تصرف شده 

فرمان��ده يگان حفاظت س��ازمان ملي زمين و مس��كن با 
تاكي��د بر ل��زوم افزايش ت��وان نيروهاي ي��گان در برخورد با 
متج��اوزان به اراضي تاكيد كرد: در 16 ماه گذش��ته اراضي با 
ارزش 4۰هزار ميليارد ريال از تصرف زمين خواران آزاد شده و 
بيشترين ميزان تصرف غيرقانوني زمين در استان هايي چون 
تهران، خراس��ان رضوي، البرز و جنوب سيستان و بلوچستان 
بوده اس��ت.  به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، 
س��رهنگ علي عباس نژاد گفت: برخلاف تلقي رايج، كمترين 
ميزان تصرف زمين مربوط به ش��هرهاي شمالي كشور است.  
همچنين فرمانده يگان حفاظت سازمان ملي زمين و مسكن 
اظهار كرد: اغلب مردم فكر مي كنند كه بيشترين تصرف زمين 
مربوط به ش��هرهاي شمالي كشور است درحالي كه كمترين 
تصرف غيرقانوني اراضي در اين ش��هرها رخ مي دهد، چرا كه 
اغلب زمين هاي اين مناطق كش��اورزي و ملكي مردم بوده و 
اراضي مل��ي كمتر وجود دارد.  عباس ن��ژاد برخورد قانوني با 
متخلف��ان و متصرفان اراضي ملي و اجراي احكام قضايي را از 
وظايف يگان حفاظت س��ازمان ملي زمين و مسكن دانست و 
يادآور شد: قبل از اجراي طرح مذكور به دليل حضور نداشتن 
ضابطان قضايي و نيروه��اي ناجا، برخورد با متصرفان كم اثر 
بود، اما با تشكيل يگان حفاظت سازمان ملي و مسكن بخش 
بسياري از مشكلات حفاظت از اراضي ملي برطرف شده است. 

يادداشت

خبر
ابراهيم ش��يخ با اشاره به احصاي ۹چالش عمده در 4۰ روز 
اول حضور خود در معاونت توس��عه منابع انس��اني ش��هرداري 
تهران گفت: نخس��تين چالش عدم جامعيت نظام آماري است، 
چرا كه شهرداري تاكنون يك بانك جامع براي اطلاعات نيروي 
انس��اني حتي در سطح عدد هم نداشته است و نمي توانستيم با 
سرعت، دقت و اعتبار درباره كميت و كيفيت نيروي انساني مان 
اطلاعات كسب كنيم.  به گزارش ايسنا، وي با اشاره به فساد و 
كاهش سلامت اداري به عنوان چالش دوم گفت: در نظرسنجي 
»ايس��پا« از مراجعان��ي كه براي خدماتي خاص به ش��هرداري 
مراجعه كردند، 32درصد ادعا داشتند كه براي دريافت خدمات 
از آنها تقاضايي غيرمرس��وم و غير رايج ش��ده اس��ت. ش��واهد 

ديگري هم وجود دارد كه وجود اين چالش را تاييد مي كند. 
ش��يخ فرهن��گ غيرحرفه يي حاكم بر س��ازمان ش��هرداري 
را چال��ش س��وم خوان��د و اظهار ك��رد: به خاطر اي��ن فرهنگ 
غيرحرفه يي افراد با تكيه بر روابط تلاش مي كردند به سلس��له 
مراتب بالاتر برس��ند.  معاون ش��هردار ته��ران چالش چهارم را 
منطق��ي نبودن حجم و كيفيت نيروي انس��اني در مقايس��ه با 
ماموريت هاي س��ازماني دانس��ت و خاطرنش��ان كرد: امروز در 
ش��هرداري ته��ران 6۸ه��زار و ۸2 نيروي انس��اني داريم و اين 
بدان معناست كه در مقايسه با شهرهاي پرجمعيت خارجي ما 
ماموريت هاي كمتر و پرس��نل بيشتري داريم، از طرفي خود را 
با شهرهاي داخلي نيز مقايسه كرديم.  وي گفت: واقعا با تراكم 
نيروي انس��اني مواجه هس��تيم، تنها در 6م��اه پاياني مديريت 
قبل��ي پايتخت، ۸هزار و 652 نفر جذب س��ازمان ش��هرداري 
تهران ش��دند. علاوه بر تراكم نيروي انس��اني چالش فقر نيروي 
انس��اني متخصص هم موجود است. شيخ چالش مهم بعدي را 
ناكارآمدي نظام مديريت عملكرد در شهرداري دانست و تصريح 
كرد: ما سيستمي نداريم كه مشخص كند، چه كساني عملكرد 
برتر و چه كساني عملكرد ضعيف دارند.  وي عدم كفايت تعهد 
به شايس��تگي را چالش ششم در شهرداري دانست و گفت: اين 

يعني در سازمان به صورت كامل شايسته سالاري حاكم نيست 
و مقامات ارش��د تصميمات ش��ان را صرفا بر مبناي شايستگي 
نمي گيرند.  معاون شهردار تهران در خصوص هفتمين چالشي 
كه شهرداري پايتخت با آن مواجه است نيز گفت: با ناكارآمدي 
نظام جامع توس��عه مديريت مواجه هس��تيم. يك سيس��تم يا 
يك نظام مش��خص براي پرورش مديران ش��هري وجود ندارد 
كه اين چالش بزرگي محس��وب مي شود، چراكه اداره شهر نياز 
ب��ه پرورش مديران بزرگ دارد؛ در ش��بي ك��ه زلزله آمد، كنار 
مسووليت مديريت بحران بودم و به اين فكر افتادم كه آيا براي 

آينده مديران شايسته در حوزه مديريت بحران داريم. 
ش��يخ ناكارآمدي نظام جبران خدم��ات را به عنوان چالش 
نهاي��ي مطرح و اذع��ان كرد: نظام مذكور در ش��هرداري تهران 
بس��يار سنتي اس��ت و بدون توجه به عملكرد افراد تنظيم شده 
اس��ت.  معاون توس��عه منابع انس��اني ش��هرداري تهران گفت: 
تعديل زماني اس��ت كه فرد قرارداد اس��تخدامي با يك سازمان 
دارد و بنا به ملاحظات سازمان عذر فرد را مي خواهند. ما حتي 

يك مورد تعديل نداشتيم، نداريم و نخواهيم داشت. 
معاون توس��عه منابع انساني شهرداري تهران كه عضو هيات 
امن��اي صندوق ذخيره كاركنان ش��هرداري تهران هم اس��ت، 
درباره مشكلات اين صندوق توضيح داد و تصريح كرد: صندوق 
ذخيره كاركنان جايي است كه هر ماه 3درصد از منابع كاركنان 
ش��هرداري و 3 درصد هم از ش��هرداري تهران به صندوق و به 

نسبت سرمايه گذاري و ثروت آفريني براي آنان واريز مي شود. 
وي افزود: متاسفانه س��بد دارايي هاي صندوق در سال هاي 
گذش��ته به سمت نقدشوندگي و ملك آوري حركت كرده است. 
در حال حاضر بيش از ۸5درصد از دارايي هاي صندوق به سمت 
املاك رفته اس��ت. به گفته شيخ بخش قابل توجهي هم يعني 
ح��دود 75 درصد به عنوان پروژه  س��اريناي 2 حبس ش��ده و 
همين عوامل س��بب ش��ده منابع صندوق براي پاسخگويي به 

همكاران شهرداري كفايت نكند. 

9 چالش عمده در مديريت منابع انساني شهرداري
مه��دي پن��دار مديركل برنام��ه و بودجه ش��هرداري تهران 
درباره بودجه س��ال آين��ده اين نهاد گفت: در قس��مت منابع، 
س��هم درآمده��اي پاي��دار از مجم��وع درآمدهاي ش��هرداري 
تهران 25درصد تعيين ش��ده اس��ت. صرفه جويي در هزينه ها و 
بازپرداخت ديون پيمانكاران، اقساط بانكي و بازپرداخت مربوط 
به اوراق مشاركت در اولويت شهرداري تهران قرار گرفته است. 
مديركل برنامه و بودجه ش��هرداري تهران افزود: يكي ديگر 
از تكاليفي كه ش��وراي شهر در تدوين بودجه سال13۹7 براي 
ش��هرداري تهران مش��خص كرده اس��ت، كاهش 1۰درصدي 
كمك ه��اي ش��هرداري ته��ران به س��ازمان ها و ش��ركت هاي 
زيرمجموعه است؛ بدين معنا كه 5درصد از كمك هاي شهرداري 
بر اس��اس عملكرد سازمان ها و شركت ها در سال 13۹5كاهش 

يابد و 5 درصد از طريق منابع درآمدي آنها تامين شود. 
به گزارش روابط عمومي معاونت برنامه ريزي، توسعه شهري 
و امور ش��وراي ش��هرداري تهران، وي تصريح ك��رد: با توجه به 
رشد حداقل 1۰درصد حقوق، مزايا و شاخص بهاي قيمت سال 
۹5 نس��بت به س��ال ۹6، تحقق اين تكليف بسيار سخت است، 
اما ش��هرداري نهايت تلاش خود را براي جامعيت بخشيدن به 

اين تكليف به كار خواهد بست. 
پندار با تاكيد بر اينكه بودجه س��ال 13۹7 شهرداري تهران 
ي��ك بودجه انقباضي خواهد بود، گفت: در بودجه س��ال آينده 
1۰درصد افزايش حقوق و مزاياي كاركنان و 12درصد افزايش 
حقوق و مزاياي كارگران در نظر گرفته ش��ده كه ممكن اس��ت 
ب��ا توجه به مصوبه ش��وراي عالي كار و هي��ات وزيران اين رقم 

تغييركند. 
مدي��ركل برنام��ه و بودجه ش��هرداري تهران اظه��ار كرد: 
ش��هرداري تهران، بدهي بس��يار زيادي دارد ك��ه اين بدهي از 
مديريت ش��هري گذش��ته باقي مانده و بايد براي تسويه آن در 
بودجه سال آينده و سال هاي بعد برنامه مشخصي وجود داشته 

باشد. 

وي يادآور ش��د: براس��اس تاكيد ش��هردار محت��رم تهران، 
فعاليت هاي عمراني بايد به صورت كامل در بودجه ديده شود و 

با قوت بيشتري ادامه پيدا كند. 
پندار با بيان اينكه در بودجه س��ال آينده در قسمت مربوط 
به پروژه هاي عمراني در دس��ت اجرا كاهش��ي اتفاق نمي افتد، 
تصري��ح ك��رد: پروژه هايي كه پيش��رفت فيزيك��ي آنها بيش از 
5۰ درصد باش��د و س��ال آينده به اتمام برسند در اولويت قرار 

مي گيرند. 
وي اف��زود: اعتب��ار ب��ه پروژه هايي ك��ه مع��ارض ملكي يا 
تاسيس��اتي دارند يا دچار مش��كلاتي با پيمانكاران هستند، به 

اندازه فعال ماندن كارگاه ها در نظر گرفته مي شود. 
مديركل برنامه و بودجه شهرداري تهران در بخش ديگري از 
س��خنان خود در خصوص بودجه حوزه حمل و نقل شهر تهران 
ني��ز گفت: در زمينه تكمي��ل پروژه هاي ح��وزه حمل و نقل و 
ساماندهي آن، خط 6 و 7مترو در اولويت شهرداري تهران قرار 
دارد. براس��اس دستور شهردار محترم تهران تامين اعتبار كافي 
در صورتي كه پروژه از نظر فني و مهندسي قابليت اجرا داشته 

باشد، صورت گرفته است. 
مديركل برنامه و بودجه ش��هرداري تهران خاطرنشان كرد: 
در بودج��ه س��ال آينده كش��ور مجوز لازم براي ف��روش اوراق 
مش��اركت از طريق ش��هرداري ها و 1۰۰ ميليون دلار اعتبار از 
محل صندوق توسعه ملي براي ساماندهي حمل و نقل عمومي 
همچون تاكسي، اتوبوس، ميني بوس و... پيش بيني شده است. 
ب��ه گفته وي علاوه ب��ر اين منابع در تبص��ره لايحه بودجه 
س��ال آينده 13۹7 كل كشور نيز براي بازسازي بافت فرسوده، 
ش��هرداري ته��ران مي توان��د س��هم بالايي را در ج��ذب منابع 
مذك��ور به خود اختصاص دهد. پن��دار تصريح كرد: براي حمل 
و نقل عمومي به ويژه مترو، فاينانس و امكان اس��تفاده از ساير 
روش ه��اي تامين مالي مانند BOT )س��اخت - بهره برداري - 

واگذاري( نيز در نظر گرفته شده است. 

شاخصه هاي بودجه سال 97 شهر تهران 

آگهي ماده 3 قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي
نظر به اينكه به استناد مفاد راي شماره 13۹66۰3۰1۰22۰۰3۹۹۸ مورخ ۹6/6/1 هيئت رسيدگي به اسناد عادي مستقر در 
اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان رباط كريم برحسب ماده 3 قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمان هاي فاقد 
سند رسمي مبني بر تاكيد انتقال عادي و تصرفات مالكانه متقاضي علي اكبر صفري نسراني فرزند صفرعلي بشماره شناسنامه 4 
صادره از نطنز نسبت به شش دانگ يك قطعه زمين با بناي احداثي به مساحت 3۹21/۸3 مترمربع مفروض مجزي شده قسمتي 
از پ��لاك 12۹ فرع��ي مفروز از قطعه 51 تفكيكي از 126 اصلي واقع در قريه رباط كريم حوزه ثبتي شهرس��تان رباط كريم از 
مالكيت رسمي شقاقي ضرغامي محرز گرديده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود، در 
صورتيكه شخص يا اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و رسيد اخذ نمايد تا به دادگاه صالحه احاله و اقدامات موكول به ارائه حكم 
قطعي دادگاه گردد. بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد 

شد و در هر حال صدور سند مالكيت جديد مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاريخ انتشار نوبت اول:۹6/1۰/5                    تاريخ انتشار نوبت دوم: ۹6/1۰/23

كفيل اداره ثبت اسناد رباط كريم- ابوالفضل محمد حسيني – م الف/1۸۰1

آگهي ماده 3 قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي
نظر به اينكه به استناد مفاد راي شماره 13۹66۰3۰1۰22۰۰3۹۹4 مورخ ۹6/6/1 هيئت رسيدگي به اسناد عادي مستقر در 
اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان رباط كريم برحسب ماده 3 قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمان هاي فاقد 
سند رسمي مبني بر تاكيد انتقال عادي و تصرفات مالكانه متقاضي فاطمه زواره اردستاني فرزند محمود بشماره شناسنامه 1371 
صادره از شهر ري نسبت به ششدانگ يك قطعه زمين با بناي احداثي به مساحت 52/24 مترمربع مفروض مجزي شده قسمتي 
از پلاك 12۹ فرعي مفروز باقيمانده از قطعه 51 تفكيكي از 126 اصلي واقع در قريه رباط كريم حوزه ثبتي شهرستان رباط كريم 
از مالكيت رسمي شقاقي ضرغامي محرز گرديده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود، در 
صورتيكه شخص يا اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و رسيد اخذ نمايد تا به دادگاه صالحه احاله و اقدامات موكول به ارائه حكم 
قطعي دادگاه گردد. بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد 

شد و در هر حال صدور سند مالكيت جديد مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاريخ انتشار نوبت اول:۹6/1۰/5                    تاريخ انتشار نوبت دوم: ۹6/1۰/23

كفيل اداره ثبت اسناد رباط كريم- ابوالفضل محمد حسيني – م الف/1۸۰2

 مقاومت سنجي مسكن مهر  پرند و پرديس در برابر زلزله 
معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه در مسكن مهرهاي 
پرديس و پرند از قالب هاي بتوني استفاده شده گفت: با توجه به 
اين موضوع خطرات تخريب در برابر زلزله مانند تخريب مسكن 
مهر كرمانش��اه پس از وقوع زلزله در مس��كن مهر اين دو شهر 
جديد وجود ندارند اما با اين وجود ميزان مقاومت مس��كن هاي 

مهر تهران در برابر زلزله بررسي مي شود. 
به گزارش تس��نيم، حبيب الله طاهرخاني افزود: پس از زلزله 
كرمانش��اه و ميزان تخريب مس��كن مهر اين منطقه، مطالعات 

مقاومت مسكن مهر در برابر زلزله در دستور كار قرار گرفت. 
مديرعامل شركت عمران ش��هرهاي جديد با بيان اينكه در 
مس��كن مهر كرمانشاه ش��اهد اين بوديم كه پس از زلزله نماي 
واحدهاي مسكن مهر فرو ريخت، گفت: تفاوت مسكن مهر پرند 
و پرديس با مس��كن مهر منطقه يي مانند كرمانش��اه اين است 
كه مس��كن مهرهاي اطراف تهران اغلب بلندمرتبه هستند و در 
ساخت آنها از قالب بتوني استفاده شده است بنابراين شاهد اين 

مشكلات در مسكن مهر پرند و پرديس نخواهيم بود. 

طاهرخاني ادامه داد: در مسكن مهر كرمانشاه و سرپل ذهاب 
ديواره هاي ميان قابي و نما را در معرض خطر ديديم اما با توجه 
به اينكه در مسكن مهر پرديس و پرند از قالب هاي بتوني استفاده 
ش��ده اين موضوعات كمتر در معرض خطر هستند.  همچنين 
مع��اون وزير راه و شهرس��ازي اف��زود: البت��ه موضوعاتي مانند 
زمين شناس��ي منطقه، كيفيت اجرا و بستري كه در آن ساخت 
وساز انجام شده در ميزان مقاومت واحدها در برابر زلزله دخيل 
هس��تند.  او تاكيد كرد: با توجه به اينكه در تهران همواره خطر 
وقوع زمين لرزه وجود دارد به طور قطع اگر نياز باش��د اقدامات 
افزايش مقاومت در برابر زلزله براي واحدهاي مسكن مهر انجام 

مي شود. 

 تشكيل ليزينگ ريلي در دستور كار راه آهن 
 مع��اون برنامه ريزي و اقتصاد حمل ونقل ش��ركت راه آهن از 
برنامه ريزي براي تشكيل شركت ليزينگ اختصاصي ريلي خبر 
داد و گفت: از رياس��ت جمهوري تاييديه پرداخت 5۰۰ميليون 
دلار از محل صندوق توس��عه ملي دريافت شده و تا پايان سال 

جاري عمليات اين شركت آغاز خواهد شد. 
ب��ه گزارش روابط عمومي راه آهن جمهوري اس��لامي ايران، 
ن��ورا... بيرانوند ب��ا بيان اينكه مس��ووليت تامي��ن مالي بخش 
زيرساخت ريلي عمدتا بر عهده دولت است، ادامه داد: در زمينه 
تامين ناوگان و نوسازي ناوگان ريلي، يكي از روش هايي كه دنبال 
مي كنيم، موضوع ليزينگ اس��ت. در ح��وزه ناوگان براي تحقق 
اهداف برنامه شش��م توس��عه به 17۰۰ لكوموتي��و، 3۰۰ واگن 
مس��افري و 46هزار دستگاه واگن باري نياز داريم كه 4۰ تا 45 

هزار ميليارد تومان منابع مالي مورد نياز آن است. 
او تصريح كرد: در بخش تامين ناوگان، به دليل اينكه راه آهن 
ت��وان تامين اين حجم از منابع را ندارد، سياس��ت هايي از قبيل 
حداكثر س��ازي مشاركت بخش خصوصي، تنوع بخشي به منابع 

تامين مالي و تسهيل حضور بخش خصوصي را دنبال مي كند. 
ب��ه گفته بيرانوند، اس��تفاده از فاينان��س خارجي با ضمانت 
دولت، اس��تفاده از فاينانس خارجي با ضمانت شركت راه آهن، 
س��رمايه گذاري مستقيم خارجي، اس��تفاده از ظرفيت سيستم 
بانكي با استفاده از وجوه بانكي اداره شده نزد بانك ها، تخصيص 

بخشي از منابع صندوق توسعه ملي و استفاده از بازار سرمايه از 
روش هايي است كه راه آهن تابه حال دنبال و تجربه كرده است. 

معاون برنامه ري��زي و اقتصاد حمل ونقل ضمن برش��مردن 
بسترهاي موفقيت ليزينگ در راه آهن گفت: براي كساني كه در 
زمينه تامين واگن باري سرمايه گذاري مي كنند تا 3/5سال حق 
دسترسي )كه اكنون 23درصد محاسبه مي شود( صفر محاسبه  
شده و از پرداخت آن معاف هستند. همچنين سرمايه گذاري در 
راه آهن به مثابه س��رمايه گذاري در مناطق محروم در نظر گرفته 
 ش��ده به اين معني كه س��هم آورده متقاض��ي 1۰درصد، دوره 

بازپرداخت 1۰ ساله و با نرخ سود 4 درصد است. 
بيرانوند گفت: صنعت ريلي به  صورت متوازن با ظرفيت هاي 
اقتصادي كش��ور توسعه نيافته به  صورتي كه سهم مسافر ريلي 
۸درصد و بار 12درصد از مجموع بار و مسافر كشور است و اين 

در مقايسه با كشورهاي صنعتي شاخص پاييني است. 
او يادآور ش��د: در اين راستا رسيدن به سهم 3۰ درصدي بار 
و 2۰درصدي مسافر ريلي، هدفي است كه پيش بيني شده البته 

راه اندازي قطارهاي پرسرعت جزو ديگر اهداف است. 

ايرانشهر
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صنعت، معدن و تجارت14
مدافع واردات نيستيم

تسنيم    رييس اتاق تهران با اشاره به اينكه بخش 
 خصوصي آن قدر نسبت به سياست هاي نادرست داد 
زده صدايش گرفته اس��ت، گفت: م��ا مدافع واردات 
نيس��تيم اما اگر يك قانوني در كشور وجود دارد بايد 
براي همه اجرايي شود. مس��عود خوانساري با اشاره 
به اينكه مش��روبات الكلي، اس��لحه و موادمخدر جزو 
كالاهاي ممنوعه در بخش واردات به ش��مار مي آيند، 
اظه��ار كرد: براس��اس قانون درم��ورد واردات مابقي 
كالاه��ا بايد برخورد تعرفه يي صورت گيرد. او با بيان 
اينك��ه از دولت انتظار داريم اگر درصدد تغيير تعرفه 
كالايي است اين تصميمات را في البداهه انجام ندهد، 
اف��زود: ممنوعيت ثبت س��فارش واردات خودرو كار 
اشتباهي بود زيرا نياز سالانه كشور به واردات خودرو 
بيش��تر از 70 تا 80 هزار دس��تگاه نيست بر همين 
اس��اس اگر روال گذشته ادامه پيدا مي كرد، بيشتر از 
اين رقم وارد نمي ش��د. نايب رييس اتاق ايران گفت: 
بس��تن س��ايت ثبت س��فارش خودرو باعث افزايش 
قيمت خودروهاي وارداتي شده و حتي اثراتي را هم 

بر قيمت خودروهاي داخلي خواهد گذاشت. 

رشد صادرات در كاغذ
ايسنا    در شرايطي كه بازار كاغذ با مشكلات متعدد 
گراني دس��ت و پنجه نرم مي كند، آمارهاي ارائه ش��ده 
گوياي آن اس��ت ك��ه در 6 ماهه اول س��ال جاري در 
ح��وزه صادرات كاغذ و محصولات كاغذي از نظر وزني 
111.6درصد رش��د داشته ايم. براس��اس آمارهايي كه 
از س��وي وزارت صنعت، معدن و تجارت منتش��ر شده 
اس��ت، در 6 ماهه اول س��ال جاري بالغ بر ۵8 هزار تن 
كاغذ و محصولات كاغذي به كشورهاي مختلف صادر 
ش��ده اس��ت؛ عددي كه در مقايسه با توليدات كمتر از 
۲8هزار تني 6 ماهه اول سال گذشته از نظر وزني رشد 
را نش��ان مي دهد. همچنين از نظر ارزش، صادرات اين 
بخ��ش به رقمي حدود 4۵.7 ميليون دلار رس��يده كه 
اين رقم در قياس با ارزش ۲6.6ميليون دلاري صادرات 
اين بخش در 6 ماهه اول س��ال 1۳۹۵ رش��دي بالغ بر 
71.۹درصد را نش��ان مي دهد. در حوزه انتشار، چاپ و 
تكثير رسانه هاي ضبط شده نيز از نظر ارزش در 6 ماهه 
اول س��ال جاري شاهد 0.۲درصد رش��د بوده ايم. البته 
ص��ادرات در اين حوزه از نظ��ر وزن ۳.۵درصد كاهش 
داشته است. بدين ترتيب در بخش انتشار، چاپ و تكثير 
رسانه هاي ضبط شده بالغ بر 688تن كالا با ارزشي بالغ 
بر 4۵.7ميليون دلار به كش��ورهاي مختلف صادر شده 
است. البته بايد اش��اره كرد كه آمارهاي اعلام شده به 
تفكيك نبوده و مشخص نيست وضع صادرات كاغذ به 
چه ش��كل بوده اما در مجموع آمارهاي اعلام ش��ده در 
زمينه صادرات كاغذ و محصولات كاغذي اين گونه اعلام 

شده است. 
ام��ا افزايش ص��ادرات كاغذ و محص��ولات كاغذي 
در ش��رايطي رخ مي دهد كه در ماه هاي گذش��ته بازار 
 كاغذ در داخل كشور با گراني مواجه شده و بنابر آنچه 
از سوي فعالان اين عرصه عنوان مي شود، افزايش قيمت 
كاغذ در س��طح بين الملل دليل اين گراني بوده اس��ت 
ب��ا وجود اين محصولات صادرات��ي ايران در اين بخش 
اگرچه از نظر وزني حدود 11۲درصد رشد داشته اند اما 
افزايش ارزش��ي آنها به 7۲درصد هم نمي رسد. همين 
مساله گوياي اين است كه در حوزه كاغذ و محصولات 
كاغذي در بخش بين المل��ل افزايش قيمت با افزايش 
وزن همخواني چنداني نداش��ته و اي��ن دو عدد به طور 

متناسب با يكديگر رشد نكرده اند. 

كاهش بهاي فولاد در چين
ايس�نا   بهاي معاملات ف��ولاد در چين پس از دو 
روز رشد متوالي به دليل ضعيف شدن تقاضا در طول 
ماه هاي زمس��تاني، روز گذش��ته كاهش يافت. تقاضا 
براي ف��ولاد در چين كه بزرگ تري��ن توليدكننده و 
مصرف كنن��ده جهان اس��ت، به دليل كن��دي روند 
س��اخت و س��از در هواي سرد مناطق ش��مالي اين 
كشور، كاهش پيدا كرده است. بهاي ميلگرد در بازار 
بورس معاملات آتي شانگهاي تا اواسط روز ۲ درصد 
كاهش يافت و به ۳8۳۲ يوآن )01.۵84 دلار( در هر 
تن رسيد. شركت BOCI اينترنشنال فيوچرز اعلام 
كرد: فروش ب��ازار فيزيكي خوب نبوده و قيمت ها به 
روند كاهش��ي ادامه داده اند. بس��ياري از فولادسازان 
قيمت ه��ا را كاهش داده اند. ب��ه گفته يك معامله گر، 
بهاي ميلگرد براي تحويل ف��وري از زمان تعطيلات 
پايان هفته در ش��انگهاي، ۲00 ي��وآن كاهش يافت 

و به 4۳00 تا 4۵۵0 يوآن در هر تن رسيده است. 

 نرخ بازگشت سرمايه
در استارت آپ ها

فارس    مدير پروژه نخس��تين نمايش��گاه توس��عه 
كس��ب و كار تهران با تاكيد بر گس��ترش كس��ب و 
كارهاي نوين گفت: نرخ بازگش��ت سرمايه در حوزه 
كس��ب و كاره��اي فرانچايز و اس��تارت آپ ها ۳ هزار 

درصد است.
مه��دي فرهادني��ا گفت: حوزه هاي كس��ب و كار 
كه در اين نمايش��گاه حضور دارند، نوظهور هس��تند 
و قطعا اين حوزه ها در توس��عه كس��ب و كار كش��ور 
نقش خواهند داش��ت. او به آمار بازگش��ت س��رمايه 
براس��اس اعلام بانك جهاني اشاره كرد و افزود: نرخ 
بازگش��ت س��رمايه در بخش كش��اورزي ۳0درصد، 
صنعت ۵0درصد، خدم��ات 100درصد و موادمخدر 

۲00درصد است. 
اين فع��ال اقتصادي بيان كرد: اما نرخ بازگش��ت 
سرمايه براساس اعلام بانك جهاني در حوزه تحقيق 
و توسعه ۳هزار درصد است، يعني صاحب يك كسب 
و كار اگ��ر در يك صنعتي از حوزه هاي زير مجموعه 
كس��ب و كار خدمات مديريت��ي، فرانچايز گونه يي از 
كس��ب و كار ك��ه برپايه آن به ش��ركت اختيار داده 
مي شود كه توليدات و فرآورده هاي شركت ديگري را 
بفروشند و در مقابل آن مبلغي دريافت كند كه به آن 
مبلغ فرانچايز مي گويند يا استارت آپ هاي مديريتي 
س��رمايه گذاري كند، به ازاي هر 100 هزار تومان در 
۵ س��ال بايد ۳ميليون تومان بازگشت سرمايه داشته 
باش��د. فرهادنيا با بي��ان اينكه ما در اي��ران در حال 
پوس��ت اندازي از اقتصاد منبع محور به سمت اقتصاد 
دانش بنيان هس��تيم، اظهار كرد: نمايش��گاه توسعه 
كس��ب و كار به اين وضعي��ت اقتصاد كمك مي كند 
 و برپاي��ي نمايش��گاه مذكور در ته��ران هم با حضور 
سه حوزه خدمات مديريتي، حوزه خدمات فرانچايز و 

استارت آپ هاي مديريتي است.

اخبار

»تعادل« زواياي مختلف افزايش قيمت خودروهاي داخلي را بررسي مي كند

مقصران گراني در بازار خودرو
تعادل  محمد مهدي حاتمي 

هيولاي گراني به بازار خودرو هم رس�يد. پس 
از زمزمه هاي افزايش قيمت حامل هاي انرژي و در 
راس آنه�ا بنزين، برخ�ي از بازارها زودتر از موعد 
به موضوع گراني واكنش نشان دادند. بازار خودرو 
را ك�ه مي توان يكي از بازارهاي جذاب براي عموم 
مردم عنوان كرد، ظاهرا بيشتر از ساير بازارها متاثر 
از پديده گراني و افزايش قيمت حامل هاي انرژي از 
جمله بنزين است. اگرچه مشاهدات عيني از بازار 
خودرو نشان از گراني خودروهاي داخلي دارد، اما 
همچنان متوليان خودرويي اين موضوع را تكذيب 
مي كنند. از اين رو، ارزيابي هاي »تعادل« حاكي از 
وجود يكس�ري نشان ها است كه بر گراني خودرو 
در بازار مهر تاييد مي زند. در اين ميان، نخس�تين 
نشانه را مي توان تداوم مسدود شدن سايت ثبت 
س�فارش واردات خودرو عنوان كرد، كه از يكسو 
مانع از ورود خودروهاي خارجي به كش�ور شده و 
از س�وي ديگر، بر كوس گراني خودروهاي داخلي 
دميده اس�ت. »قيمت گ�ذاري  دس�توري، منافع 
ذي نفعان، رانت و دس�ت هاي پنهان سودجويان« 
را مي ت�وان از ديگ�ر نش�ان ها و مقص�ران اصلي 
گراني خودرو در بازار دانس�ت. اما در بحث گراني 
خودروه�اي داخلي، ب�ا ي�ك پارادوكس عجيب 
مواجه هستيم كه با واقعيت هاي اقتصادي خيلي 
همخواني ندارد؛ آن هم اينكه چطور ممكن است 
زماني كه اقتصاد و صنعتي مثل صنعت خودرو، در 
شرايط ركودي به سر مي برد و عملا با نبود تقاضاي 
موثر مواجه اس�ت؛ به جاي اينكه محصولات خود 
را براي تحري�ك تقاضا با قيمت مناس�ب تري به 
بازا عرض�ه كن�د، در اقدامي تامل برانگي�ز اقدام 
ب�ه افزايش قيمت مي كن�د. حال با وج�ود اينكه 
خودروس�ازان، همچنان گراني محصولاتش�ان را 
تكذي�ب مي كنند، باي�د ديد با ورود مجلس�ي ها 
و س�ازمان بازرس�ي به ماجراي گران�ي  خودروها، 

سرنوشت اين محصول جذاب به كجا مي انجامد. 
  

بسته ش��دن س��ايت ثبت س��فارش خودرو كه 
اكن��ون از ماه هاي ابتدايي س��ال جاري كليد خورد 
را شايد بتوان نخس��تين جرقه براي جهش قيمتي 
خودروهاي داخلي دانست. اگرچه متوليان سازمان 
توس��عه تجارت، بازگش��ايي س��امانه ثبت سفارش 
واردات خ��ودرو را به تايي��د مصوبه جديد دولت در 
زمين��ه واردات خودرو منوط ك��رده و چندي پيش 
رس��ما عن��وان كردند ك��ه وضعيت ثبت س��فارش 
واردات خودرو به زودي تعيين تكليف خواهد ش��د. 
اين اظهارات در ش��رايطي مطرح مي شود كه هنوز 
خب��ري از رونماي��ي مصوبه جدي��د واردات خودرو 
توس��ط دولت ش��نيده نمي ش��ود. از طرفي، اگرچه 
رييس كميته صنعت مجلس شوراي اسلامي از باز 
ش��دن سايت ثبت س��فارش خودروهاي وارداتي تا 
دهم دي ماه خبر داده بود، اما اين موضوع از س��وي 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت تايي��د يا تكذيب 
نشد. از سوي ديگر، علاوه بر اين اينكه، زمان اعتبار 
ثبت سفارش كالا از 6 ماه به سه ماه تقليل يافته تا 
بتوان مديريت دقيق تري بر واردات كالا صورت داد 
و قدرت برنامه ريزي را از برخي س��ودجويان گرفت، 
شاهد يك محدوديت ديگر در زمينه ثبت سفارش 
واردات خ��ودرو ني��ز بوديم؛ به طوري كه براس��اس 
تصميمات جديد دولت، زمان ورود به اين س��امانه 
به س��اعت 8 تا 16 كاهش پيدا كرده اس��ت. اما با 
وج��ود چنين محدوديت هايي كه س��يل واكنش ها 
از بدنه ه��اي مختل��ف جامعه، فع��الان اقتصادي و 

بخش خصوصي را به همراه داش��ته است بايد ديد 
كه اين نوع اب��زار محدود كننده چه تاثيري بر بازار 
خودرو كشور خواهد گذاشت. با اين اوصاف به نظر 
مي رسد، معادله واردات خودرو به يك معادله چند 
مجهولي تبديل شده كه حتي مشخص نيست كليد 

حل آن در دستان چه كسي است؟ 
ب��راي واكاوي اي��ن موض��وع س��راغ يك��ي از 
واردكنندگان خودرو در محدوده خيابان ستارخان 
در تهران رفتيم. او در اين باره به »تعادل« مي گويد: 
ما دقيقا نمي دانيم هدف دولت از بستن مسير ثبت 
س��فارش خودروهاي خارجي چه بوده است، اما در 
نتيجه اي��ن اقدام ناگهاني نوعي ش��وك در بازار به 
وجود آمده اس��ت. البته نه فقط قيمت خودروهاي 
خارجي كه قيمت خودروهاي داخلي هم در نتيجه 
تلاطم��ي كه در بازار به وجود آم��ده، تكان خورده 
است. اين واردكننده خودرو ادامه مي دهد: در مورد 
برخ��ي خودروهاي داخلي، اي��ن موضوع به افزايش 
قيم��ت ۵00 هزار توماني هم منجر ش��ده و اين در 
ش��رايطي كه كمتر كس��ي تمايل به خريد خودرو 

صفر ايراني دارد، بسيار عجيب است. 

 پارادوكس گراني خودرو
اما در اين ميان عجيب آنجا اس��ت كه در شرايط 
رك��ودي حاكم ب��ر اقتصاد، ش��اهد افزاي��ش قيمت 
خودروهاي داخلي هس��تيم. آمارها نش��ان مي دهند 
ب��ازار خودروهاي داخلي هم مانند بس��ياري ديگر از 
بخش هاي اقتص��اد ايران درگير خزان اس��ت و علت 
اين خزان هم نبود تقاض��اي موثر براي كالاها عنوان 
شده است. به عبارت ديگر، بازار خودرو در ايران درگير 
ركود در طرف تقاضا است و نه ركود در طرف عرضه. 
توضيح اينكه ركود در طرف تقاضا، برخلاف ركود در 

طرف عرضه، نه به دليل آماده نبودن زيرس��اخت هاي 
توليدي كه به دليل عدم تواناي��ي يا تمايل خريداران 
رخ مي دهد. كارشناس��ان مي گوين��د ركود كنوني در 
اقتصاد ايران برخلاف ادوار گذش��ته نه از جنس ركود 
در ط��رف عرضه كه از جنس رك��ود در طرف تقاضا 
اس��ت. تا همي��ن دو دهه پي��ش، ب��ازار خودروهاي 
داخل��ي به گونه يي بود كه متقاض��ي بايد چند ماه در 
صف مي ايس��تاد تا بتواند خودرو خ��ود را از كارخانه 
تحوي��ل بگيرد. علت اين موضوع هم آن بود كه تعداد 
متقاضيان از ظرفيت توليد كارخانه هاي كش��ور بالاتر 
بود. امروز اما خ��ودرو بي كيفيتي كه متقاضي زيادي 
هم ندارد، همچنان با تاخير تحويل داده مي شود و اين 
در حالي اس��ت كه مجموع تمام توليدات كارخانجات 
توليدكننده خودرو در كش��ور، همچنان از ركورد اين 
صنعت در دهه 1۳80 شمس��ي )حدود 7.1 ميليون 

خودرو در سال( پايين تر است. 
فاكت��ور ديگر در مورد بازار خودروهاي داخلي اين 
است كه علي رغم نبود تقاضاي موثر براي خودروهاي 
داخلي كه موجب شده خودروسازان اصطلاحا »دست 
خالي بمانند«، س��هام اين شركت ها در ماه هاي اخير 
دس��تخوش رونق ش��ود. وضعيت صورت ه��اي مالي 
خودروس��ازان نش��ان مي دهد، آنها چند سالي هست 
كه درگير ركود هستند و اين موضوع تازگي ندارد. به 
عنوان نمونه، همين چند سال قبل بود كه تسهيلات 
هزار ميليارد توماني دولت به جيب خودروسازان رفت 
و البته زيان انباش��ته اين شركت ها به قدري زياد بود 
كه اين حجم از تسهيلات عملا نتوانست گرهي از كار 
خودروسازان بگشايد. توجيه ماجرا البته چندان دشوار 
نيس��ت؛ چراكه توقف واردات خودروه��اي خارجي، 
مصرف كننده داخلي را كه در بازاري كاملا انحصاري 
به سر مي برد، ناچار به خريد خودرو داخلي مي كند و 

حتي در نبود تقاضاي موث��ر و خريد واقعي محصول 
ايراني، زمزمه ها هم كار خودش��ان را مي كنند. همين 
كه گفته مي ش��ود قرار است محدوديت هاي بيشتري 
براي واردات خودروهاي خارجي به وجود بيايد، قيمت 
سهام خودروسازان داخلي افزايش پيدا مي كند. با اين 
همه، در توضيح اين افزايش اقبال به سهام شركت هاي 
خودروس��ازي، از رونق عمومي در بورس تهران كه به 
دنبال برخي رخدادهاي در فضاي اقتصاد كلان ايران 
به وقوع پيوس��ته نيز نبايد غافل ش��د. افزون بر اين، 
افزايش قيمت سهام خودروسازان ايراني مشابه همان 
اتفاقي است كه براي سهام برخي شركت هاي دولتي 
مانند هپكوي اراك هم پديد آمد. چندي پيش، سهام 
ش��ركت هپكو كه عملا شركتي ورشكسته به حساب 
مي آي��د و كارگران حقوق نگرفت��ه آن چند ماه قبل 
دست به تجمعي بزرگ در بيرون از اين شركت زدند، 

با افزايش قيمت رو به رو شد. 
از س��وي ديگر، اقبال بي دليل به سهام بسياري 
از شركت هاي خودروسازي داخلي اما تنها نشانه اي 
نيس��ت كه مي توان آن را به افزايش بي دليل قيمت 
خودروهاي داخلي ربط داد. يك مش��اهده منصفانه 
از رونق كس��ب و كارهاي اينترنتي در زمينه فروش 
خودروهاي دس��ت دوم نيز نش��ان مي دهد كه عدم 
تمايل به اس��تفاده از خودروه��اي داخلي صفر )به 
هر دليل( تا چه اندازه فراگير است. وب سايت هاي 
متعددي در اين زمينه به فعاليت مشغول اند و البته 
در عمده م��وارد، بازار خريد و ف��روش خودروهاي 
دست دوم به مراتب گرم تر از بازار خريد خودروهاي 
داخلي صفر كيلومتر اس��ت. آق��اي صنيع خاني كه 
آگهي مربوط به فروش خودرو سمند خود را در يكي 
از اين سايت ها بارگذاري كرده، در پاسخ به پرسش 
»تعادل« در مورد افزايش قيمت خودروهاي دست 

دوم مي گوي��د: تا چند ماه پيش، قيمت خودروهاي 
دس��ت دوم ايراني به مقدار زيادي افت كرده بود و 
اگر نظر من را بخواهيد، دليل آن اين بود كه مردم 
براي خريد خودرو نقدينگي نداش��تند. با اين حال، 
يك ماهي هس��ت كه قيمت ها دوباره آرام آرام بالا 
رفته ان��د و خريداران و فروش��ندگان هم پالس هاي 
افزايش قيمت را دريافت كرده اند. صنيع خاني ادامه 
مي دهد: به نظر من عجيب اس��ت كه در ش��رايطي 
كه اعلام ش��ده قرار است قيمت بنزين افزايش پيدا 
كند، قيمت خودرو هم بالا مي رود. در كش��ورهاي 
ديگ��ر اين رابط��ه معكوس اس��ت و وقتي صحبت 
از افزاي��ش قيمت س��وخت هس��ت، قيمت خودرو 
پايي��ن مي آيد، چرا كه تمايل مردم به اس��تفاده از 

خودروهاي شخصي كاهش پيدا مي كند. 

 خبرهاي پشت پرده؟
علي رغم مشاهدات عيني خبرنگار روزنامه تعادل 
از روند افزايش��ي قيمت خودروهاي توليد داخل در 
ب��ازار تهران، وزارت صنع��ت، معدن و تجارت اعلام 
كرده كه موضوع افزايش قيمت خودروهاي داخلي 
كذب محض است و البته اين خبر كه ورود سازمان 
بازرسي كل كشور هم مانع از گراني خودرو خواهد 
ش��د، صحت ندارد. براس��اس اعلام اين وزارتخانه، 
خودداري از گران ش��دنِ نقديِ محصولات شركت 
خودروسازي س��ايپا، يك تصميم داخلي بوده و در 
يك فرآيند قانوني انجام ش��ده اس��ت. پيش از اين 
هم محسن جهرودي مديرعامل گروه خودروسازي 
س��ايپا، به معاون��ت فروش و بازاريابي اين ش��ركت 
دستور داد كه به عنوان نمونه، قيمت خودرو سراتو 
افزايش نيابد و قيمت آن به ش��رايط قبل بازگردد. 
بنابراي��ن موضوع افزايش قيمت آن در مقطع فعلي 
اجرا نمي ش��ود. اين در حالي است كه »خبرگزاري 
مي��زان« در خبري به نقل از قاضي س��راج، رييس 
سازمان بازرس��ي كل كش��ور، خبر احضار مديران 
ش��ركت هاي خودروس��ازي ايران خودرو و سايپا را 
تاييد كرده است. قاضي  سراج در اين باره گفته بود 
كه متوليان خودروس��ازان داخل��ي را در اين زمينه 
خواس��ته ايم و گروه هاي س��ازمان بازرس��ي مستقر 
و در ح��ال بررس��ي هس��تند. او همچني��ن با بيان 
اينكه گراني خودرو س��راتو ت��ا 14 ميليون منتفي 
ش��ده است، در پاسخ به اين پرسش كه آيا سازمان 
بازرس��ي اف��رادي را در اين رابطه شناس��ايي كرده 
اس��ت يا خير؟ نيز گفته بود كه گزارش��ات سازمان 
بازرسي محرمانه است و حق افشاي آن را نداريم. 

خب��ر ديگري كه در آش��فته ب��ازار گراني خودرو 
مخابره ش��د، اعلام ورود كميسيون اصل ۹0 مجلس 
ش��وراي اس��لامي به موض��وع گراني خودرو اس��ت. 
محمدرضا اميرحسن خاني، نايب رييس اين كميسيون 
در اين خصوص به فارس گفته بود: كميسيون اصل 
۹0 رسيدگي به موضوع گراني خودروهاي داخلي و 
بح��ث ايمني خودروهاي توليد داخل را در دس��تور 
كار خود قرار داده و اين موضوع در كميته اقتصادي 
كميس��يون اصل ۹0 در حال بررس��ي اس��ت. بنابه 
اظهارات او، موضوع ديگري كه در اين پرونده مطرح 
مي شود بحث ممنوعيت واردات خودروهاي خارجي 
اس��ت كه اين مس��اله به افزايش قيمت خودروهاي 
داخلي و حتي خارجي كمك كرده است. او ادامه داد 
ما در حالي شاهد افزايش قيمت خودروهاي داخلي 
در كشور هس��تيم كه ايمني و كيفيت آنها تغييري 
نمي كن��د و كار بايد به گونه يي باش��د كه ما ش��اهد 
افزايش كيفيت و ايمني خودروهاي داخلي متناسب 

با افزايش قيمت آنها باشيم. 

با صدور اطلاعيه اي از سوي سازمان ملي استاندارد ايران اعلام شد

توقف توليد خودروهاي غير استاندارد
خودرو   

سازمان ملي اس�تاندارد ايران روز گذشته 
با ص�دور اطلاعيه يي از توق�ف توليد ۲۵مدل 
خودرو ب�ه دليل پاس نكردن اس�تانداردهاي 
جدي�د اجرايي ش�ده از ابت�داي دي ماه خبر 
داد. به عبارت ديگر در اين ليس�ت نام خودرو 
غيراستاندارد سبك و سنگين نيز منتشر شد. 
اين برنامه با اجراي فاز نخست استانداردهاي 
جدي�د اجباري خ�ودرو كه از ابت�داي دي  ماه 
س�ال جاري كليد خورد، اجرايي شده است. با 
اجراي فاز اول اس�تانداردهاي جديد اجباري 
خ�ودرو تولي�د و واردات برخ�ي از خودروهاي 
 MVM  ۳۱۵ غيراستاندارد از جمله خودروهاي
س�دان، MVM  ۵۵0 ، تيگ�و ۵، س�ايپا ۱۳۱و 
س�ايپا ۱۳۲دوگانه سوز، س�ايپا ۱۴۱ بنزيني و 
دوگانه سوز، آريو ۱۵00سي س�ي، پژو پارس با 
موت�ور XUM، وان�ت تك كابي�ن و دو كابين 
مزدا بنزيني و دوگانه س�وز، كارا ۱۷00)بنزيني 
و دوگانه سوز(، آسا ۵0F B، ليفان ۶۲0، ليفان 
۵0X، ليف�ان ۶0X، ج�ك ۵J، هيونداي ۱0i از 
دستور كار خودروس�ازان خارج شد. حال در 
راس�تاي اجراي اين برنامه نيز ۵ خودروس�از 
كشور ازجمله ش�ركت هاي »مديران خودرو«، 
»س�ايپا«، »ايران خودرو«، »بهمن« و »كرمان 
موت�ور« به اعلاميه س�ازمان ملي اس�تاندارد 

اي�ران مبن�ي ب�ر توق�ف تولي�د خودروهاي 
غيراستانداردشان واكنش هاي متفاوتي نشان 

دادند. 
  

اس��فند ماه سال گذش��ته بود كه س��ازمان ملي 
اس��تاندارد اي��ران از افزاي��ش تعداد اس��تانداردهاي 
خودروي��ي از ۵۵ ب��ه 8۵ مورد خب��ر داد و اعلام كرد 
كه براس��اس تفاهمنامه يي بين اين سازمان و وزارت 
صنعت، مع��دن و تج��ارت ارتقاي اين اس��تانداردها 
از نظر تعداد و كيفيت مطرح ش��ده اس��ت؛ موضوعي 
كه براس��اس مصوبه شوراي سياس��ت گذاري خودرو 
با حضور وزير وقت صنع��ت، معدن و تجارت، رييس 
سازمان ملي استاندارد، خودروس��ازان و قطعه سازان 
در دس��تور كار قرار گرفته است. با صدور اطلاعيه يي 
س��ازمان ملي اس��تاندارد ايران علاوه ب��ر خودروهاي 
سواري اعلام شده، خودروهاي سنگين كشنده نيمه 
تريلر آكس��ور م��دل LS 184۳، كامي��ون فاقد اتاق 
بار دانگ فنگ مدل K10۵1S، كش��نده نيمه تريلر 
اس��كانيا مدل R440LA، كشنده نيمه تريلر اسكانيا 
مدل R460LA كش��نده نيمه تريل��ر FAW مدل 
-J6 مدل FAW 4۲۵0 كشنده نيمه تريلر CA-J6

CA4180 و اتوبوس بين ش��هري درسا خودروهاي 
س��نگيني هس��تند كه از ابتداي آذر ماه سال جاري 
براساس مصوبه مربوط به توقف خط توليد خودروهاي 

غيراستاندارد با توقف خط توليد روبه رو شده اند. 

 چشم اندازها تا ۱۳9۷
براس��اس زمان بن��دي انج��ام گرفت��ه بايد تا 
ابت��داي دي م��اه امس��ال 61 مورد اس��تاندارد 
خودرويي اجرايي ش��ود و پ��س از آن تا ابتداي 
تير ماه س��ال 1۳۹7 دو مورد به 61 اس��تاندارد 
قبلي اضافه مي ش��ود و در نهايت با اضافه شدن 
۲۲م��ورد اس��تاندارد خودروي��ي ديگ��ر تا دي 
ماه س��ال آينده، تعداد اس��تانداردهاي اجباري 
خودروهاي سواري به 8۵ مورد افزايش مي يابد. 
بر اين اس��اس طبق اين تصميم اعلام ش��د كه 
چنانچه خودرويي نتواند تا ابتداي دي ماه امسال 
61 مورد اس��تاندارد تعيين ش��ده را رعايت كند 
در نخس��تين مرحله از اجراي مصوبه مربوطه با 
توقف خط توليد روبه رو مي ش��ود. همچنين قرار 
شد دو مورد استاندارد خودرويي ديگر به اين 61 
مورد از ابتداي تير ماه سال آينده اضافه شود كه 
در غير اين صورت خودروهاي مربوطه در صورت 
عدم رعايت 6۳ مورد استاندارد مربوطه با توقف 
خط توليد در آن مقطع زماني روبه رو مي ش��وند. 
بنابراين با ش��روع اجراي اس��تانداردهاي جديد 
تاييد نوع خ��ودرو، توليد تعدادي از خودروهايي 
كه نتوانس��تند الزامات اس��تانداردهاي اجباري 
مربوط��ه را رعايت كنند، خاتم��ه يافت و از اين 
پس ش��اهد توليد اي��ن خودروهاي ذكر ش��ده، 

نخواهيم بود. 

 واكنش خودروسازان 
در راس��تاي توق��ف خط توليد ۲۵خودرو س��بك و 
س��نگين غيراس��تاندارد بابك صدرايي، مدير بازاريابي 
چ��ري گف��ت: تولي��د ام وي ام ۵۵0 را خودمان متوقف 
كرده بوديم. توليد ام وي ام ۳1۵ س��دان نيز از يك سال 
پيش متوقف ش��ده و هم اكنون تنه��ا مدل هاچ بك اين 
خودرو توليد مي ش��ود. منظور استاندارد از توقف توليد 
تيگ��و ۵ نيز مدل قديمي اين محص��ول بوده كه توليد 
آن را ني��ز متوق��ف كرده بودي��م و هم اكن��ون تيگو ۵ 
جديد فيس ليفيت درحال توليد اس��ت. همچنين گروه 
خودروسازي س��ايپا نيز با صدور اطلاعيه يي اعلام كرد 
كه خودرو سايپا 141 از چند سال پيش متوقف شده و 
سايپا 1۳1و 1۳۲ دوگانه سوز نيز توليد نمي شود. مجوز 

شماره گذاري آريو 1۵00 نيز تا دي ماه 1۳۹7 اخذ شده 
و توليد اين خودرو متوقف نش��ده و ادامه دارد. از سوي  
ديگر موضع گروه صنعتي ايران خودرو در اين رابطه نيز 
پيگيري شده و اين شركت اعلام كرد كه توليد پژو پارس 
با موتور XUM از ابتداي امس��ال متوقف ش��ده است. 
يكي از مديران گروه خودروس��ازي بهمن اعلام كرد كه 
۳مدل خودرويي كه اس��تاندارد توقف توليد آن را اعلام 
كرده است، خطوط توليدشان قبلا از سوي اين شركت 
متوقف ش��ده و ديگر توليد نخواهند شد. همچنين در 
پيگيري انجام گرفته يك��ي از مديران كرمان موتور نيز 
اع��لام كرد كه تاكن��ون ابلاغيه يي مبني بر توقف توليد 
برخي محصولات به دس��ت اين شركت نرسيده و توليد 
محصولات طبق برنامه از پيش تعيين شده، ادامه دارد. 

صنعت   
درحالي قرار بود ۳طرح حمايتي از توليد در سال 1۳۹6 با 
اعتبار ۵0 هزارميليارد توماني مد نظر قرار گيرد كه از اين بين 
تنها آمار مربوط به پرداختي ها در طرح رونق توليد مش��خص 
ش��ده و از ميزان تس��هيلات پرداختي دو طرح ديگر كه شامل 
بهس��ازي و نوس��ازي صنايع و نيز حمايت از توليد و اش��تغال 
بنگاه ه��اي اقتص��ادي و طرح هاي نيمه تمام اس��ت، اطلاعاتي 

وجود ندارد. 
به گزارش ايس��نا، امسال دومين سالي است كه شبكه بانكي 
براي حمايت از بنگاه هاي كوچك و متوس��ط و تامين مالي ويژه 
براي توليد ورود كرده اس��ت و در كنار تسهيلات عمومي كه به 
بخش هاي مختلف اقتصادي در طول سال پرداخت مي كند اين 
بخش ها مورد توجه قرار گرفته و از س��هم مش��خصي برخوردار 
ش��ده اند. طرح ۲0هزارميليارد توماني رون��ق توليد براي بهبود 

وضعي��ت فعلي 1۵هزار واحدهاي توليدي، طرح 10هزارميليارد 
توماني براي نوسازي و بهسازي ۵ هزار واحد صنعتي و نيز طرح 
10هزارميليارد توماني براي حمايت از توليد و اش��تغال 10هزار 
بنگاه اقتصادي و تامين مالي 6 هزار واحد نيمه تمام با پيشرفت 
فيزيكي حداقل 60 درصد ۳ بس��ته حمايتي از توليد كش��ور در 

سال 1۳۹6 بود. 
در اي��ن بين تاكنون تنها آمار دقيقي از پرداخت تس��هيلات 
بانك��ي به واحدهاي تولي��دي در ط��رح ۲0هزارميليارد توماني 
رونق توليد ارائه ش��ده و هيچ آمار منتش��ر ش��ده يي در ارتباط 
با پرداخت يا اختصاص تس��هيلات مربوطه در طرح نوس��ازي و 
بهس��ازي صنايع و نيز طرح پرداخت تسهيلات براي حمايت از 
توليد و اش��تغال 10هزار بنگاه اقتص��ادي و تامين مالي 6 هزار 
واحد نيمه تمام مربوطه نيست. در سال گذشته طرح رونق توليد 
اقتصادي با پرداخت تسهيلاتي معادل 17هزارميليارد تومان به 

حدود ۲4هزار واحد توليدي صنعتي و كش��اورزي در دستوركار 
قرار گرفت و پس از آن تصميم بر اين ش��د كه در س��ال جاري 
ني��ز اين طرح ب��ه عنوان مكمل طرح قبل��ي در جهت پرداخت 
تسهيلات به ۳0هزارميليارد توماني به 1۵هزار واحد صنعتي مد 
نظر قرار گيرد ك��ه ۲0هزارميليارد تومان اعتبار جهت پرداخت 
ب��ه 10هزار واحد صنعتي در راس��تاي بهب��ود وضعيت فعلي و 
10هزارميلي��ارد توم��ان ب��راي ۵ هزار واح��د صنعتي كوچك، 

متوسط و بزرگ براي نوسازي و بهسازي تعريف شد. 
براس��اس آخرين اطلاعات از ۲0هزارميلي��ارد تومان اعتبار 
در نظر گرفته ش��ده در طرح رونق توليد ب��راي بهبود وضعيت 
فعل��ي واحدها از زمان آغ��از طرح رونق توليد در س��ال جاري 
ك��ه اواخر تير م��اه كليد خورد تاكنون ح��دود 68 هزارميليارد 
تومان تس��هيلات بانكي به حدود ۹۵00واحد توليدي پرداخت 

شده است. 
براساس اطلاعات به دست آمده از ابتداي سال 1۳۹۵ تا ۲۵ 
آذر ماه س��ال جاري معادل ۲۳8هزارميليارد ريال تسهيلات به 
۳۳هزار و 400واحد بنگاه كوچك و متوس��ط در سراسر كشور 

اختصاص يافته كه براساس برآوردها، سهم تسهيلات پرداختي به 
اين بنگاه ها از كل تسهيلات پرداختي در سال گذشته كه حدود 
۵70 هزارميليارد تومان بوده به ۳.1درصد رسيد كه با توجه به 
پيش بين��ي پرداخت حدود 640 هزارميليارد تومان تس��هيلات 
بانكي در س��ال جاري س��هم بنگاه هاي تولي��دي در مجموع به 
7.7درص��د در پايان س��ال 1۳۹6 افزايش خواهد يافت. اما از ۳ 
بس��ته حمايتي مذكور در طرح مربوط به نوسازي و بهسازي ۵ 
ه��زار واحد صنعتي كه اعتباري مع��ادل 10هزارميليارد توماني 
ب��راي آن در نظر گرفته ش��د هيچ گونه آماري وجود نداش��ته و 
مش��خص نيست كه از اين رقم تاكنون چه ميزان پرداخت شده 
اس��ت. علاوه بر اين و براي حمايت از توليد و اش��تغال، تامين 
مالي سرمايه در گردش مورد نياز تعداد 10هزار بنگاه اقتصادي 
و تامين مالي 6 هزار طرح نيمه تمام با پيشرفت فيزيكي حداقل 
60 درصد با اختصاص ۲00هزارميليارد ريال با همكاري وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشاورزي در برنامه سال 
ج��اري نظ��ام بانكي قرار گرفته كه در اي��ن رابطه نيز هيچ آمار 

مشخصي تاكنون اعلام نشده است.

سرنوشت طرح هاي حمايتي از توليد
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15 نفت و انرژي
تكليف »چنگوله« و »آذر« 

مشخص مي شود 
ايس�نا| وزير نفت بر ضرورت تكميل پروژه هاي 
نف��ت و گاز ايلام تاكيد كرد. بي��ژن نامدارزنگنه در 
ديدار ب��ا اس��تاندار و نمايندگان اي��لام در مجلس 
شوراي اسلامي بر لزوم تكميل پروژه هاي نفت و گاز 
استان همچنين پيشرفت بالاي ۷۵درصدي برخي از 
آنها اشاره و اظهار كرد: انعقاد قرارداد با شركت هاي 
خارج��ي براي اجرا يا تكميل پروژه هاي اس��تان در 
شرف امضاس��ت و ان ش��اءالله با انعقاد قراردادهاي 
جديد شاهد تسريع در اجراي پروژه ها خواهيم بود. 
»قاس��م سليماني دش��تكي« اس��تاندار ايلام نيز 
خواس��تار تس��ريع در اجراي پروژه هاي نفت و گاز 
استان و تس��ريع در بهره برداري از ميدان هاي نفتي 
»آذر« و »چنگول��ه« ش��د. محور بع��دي مذاكرات 
اس��تاندار ايلام با وزير نفت، موضوع پروژه س��وآپ 
نفت كركوك به جنوب كشور از طريق استان ايلام 
بود كه به موجب اجراي اين پروژه، نفت كركوك با 
تانكر به انبارهاي نفت دره ش��هر منتقل و از آنجا از 
طريق خط لوله به جنوب كش��ور منتقل مي ش��ود. 
اج��راي واحد بهره ب��رداري NGL3100 نيز يكي 
ديگ��ر از موضوعات مورد مذاكره اس��تاندار ايلام با 

وزير نفت بود. 
 

 بارندگي كم
و تابستان دشوار پايتخت 

تع�ادل| مديرعام��ل ش��ركت آب منطقه ي��ي 
ته��ران گف��ت: از ابتداي دي تا ام��روز كمتر از يك 
ميليمت��ر ب��ارش در تهران داش��تيم در آذر ماه هم 
فقط ۳ميليمتر بارش داش��تيم و بسيار كم بود؛ اين 
وضعيت پيش برود قطعا در تابس��تان دچار مشكل 

مي شويم. 
محمدرض��ا بختي��اري، مديرعامل ش��ركت آب 
منطقه يي ته��ران ظهر ديروز در خب��ر راديو اظهار 
كرد: متاسفانه بارندگي امسال وضعيت خوبي ندارد 
و اين مس��اله بسيار نگران كننده است. وي افزود: از 
ابتداي س��ال آبي جاري تا امروز حدود 28ميليمتر 
بارش داشتيم درحالي كه اين ميزان در مدت مشابه 
س��ال گذش��ته ۵9 ميليمتر و به صورت متوس��ط 
بلندمدت 40ساله در مدت مشابه 81 ميليمتر بوده 

است. 
بختي��اري با بي��ان اينكه»بارش هاي س��ال آبي 
جاري نس��بت به سال گذش��ته ۵۳  درصد كاهش و 
نسبت به متوسط بلندمدت 66  درصد كاهش دارد« 
گفت: تا به حال، س��ال بس��يار ب��دي را درخصوص 
بارش ها پشت سر گذاشتيم، اميدواريم در ۳ - 4ماه 

پيش رو كمبود بارش ها جبران شود. 
 

 پترو يوآن در برابر
پترو دلار

ش�انا| يك بانك دانمارك��ي پيش بيني كرد كه 
چين و روسيه از سال آينده ميلادي استفاده از دلار 

در معاملات نفتي را كاهش مي دهند. 
به گزارش ش��بكه خبري راش��ا تودي، ساكس��و 
بان��ك دانمارك پيش بيني كرد چين كه بزرگ ترين 
واردكننده نفت جهان اس��ت از سال 2018ميلادي 
ب��ه تدري��ج اس��تفاده از ارز ملي خود)ي��وآن( براي 

پرداخت قيمت نفت را افزايش مي دهد. 
از سوي ديگر، روسيه كه بزرگ ترين صادركننده 
نفت به چين به ش��مار مي آيد براي پذيرش يوآن و 
كنار گذاش��تن دلار امريكا در معاملات خود با چين 
تمايل دارد. در گزارش ساكس��و بانك آمده اس��ت: 
چين اكنون بزرگ ترين واردكننده نفت جهان است 
و بس��ياري از كش��ورهاي توليدكننده نفت مشتاق 
هس��تند كه به قراردادهاي مبتني بر يوآن گرايش 
يابند؛ ب��ا كاهش تدريج��ي ق��درت و تاثير جهاني 
امريكا از يك س��و و با كامياب��ي كلي معاملات آتي 
مبتني بر يوآن از س��وي ديگر تصميم بورس كالاي 
ش��انگهاي براي آغاز معاملات آت��ي نفت مبتني بر 
ي��وآن يك رويگرداني موفق از وابس��تگي به دلار به 
ش��مار مي آيد. اين بانك پيش بيني كرد كه قرارداد 
آت��ي نف��ت مبتني بر ي��وآن، تحولي ب��ا پيامدهاي 
سياس��ي و مالي عظيم خواه��د بود. حجم معاملات 
ش��اخص دبليو تي  اي امريكا و شاخص برنت درياي 
ش��مال در مجموع معادل دو ميليارد بشكه در روز 
و 20براب��ر تقاضاي روزانه نفت جهان اس��ت. با اين 
همه طبق اعلام ساكس��و بانك، ش��اخص دبليو تي 
 اي امري��كا درحال از دس��ت دادن جايگاه خود در 

بازار نفت است. 
 

تصويب كليات بودجه 97 
مرتبط با حوزه انرژي

خانه ملت| رييس كميس��يون انرژي مجلس از 
تصويب كليات لايحه بودجه سال 9۷ در كميسيون 

متبوعش خبر داد. 
فريدون حس��نوند در تش��ريح كميسيون انرژي 
مجلس ش��وراي اس��لامي گفت: دس��توركار امروز 
كميس��يون بررسي تبصره و كليات بودجه سال 9۷ 
مرتبط با حوزه كميسيون انرژي بود كه پس از بحث 

و بررسي موافقان و مخالفان تصويب شد. 
رييس كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي 
با بي��ان اينكه در اين نشس��ت درخص��وص برخي 
تبصره ه��ا و بنده��اي تبصره ها بح��ث و تبادل نظر 
ص��ورت گرفت، اف��زود: نمايندگان س��ازمان برنامه 
و بودج��ه، مرك��ز پژوهش ه��ا، برخي س��ازمان ها و 
نمايندگان كميس��يون ان��رژي نظرات خ��ود را در 
اين جلس��ه مطرح كردند كه نمايندگان كميسيون 
ان��رژي معتقدند كه برخي اصلاحات و الحاقات بايد 
نس��بت به لايحه بودجه س��ال 9۷ اعمال شود. وي 
با اش��اره به اينكه كميسيون انرژي در روزهاي آتي 
وارد جزئيات تبصره هاي بودجه مي ش��ود، ادامه داد: 
اعضاي كميسيون درباره برخي تبصره ها بحث جدي 
دارند ب��ه ويژه تبصره 14و 18 كه درباره موضوعات 
مهمي هستند و اين تبصره ها مي تواند تغييرات كلي 
روي بودجه كش��ور داش��ته و حتي مي تواند تبعات 
اقتصادي و سياس��ي داشته باشد. رييس كميسيون 
انرژي مجلس ش��وراي اسلامي تصريح كرد: اعضاي 
كميسيون انرژي مجلس به دنبال اين هستند كه با 
صبر و حوصله و بررس��ي زواياي مختلف تصميمات 

لازم را درخصوص بودجه 9۷ اتخاذ كنند.

كوتاه از دنياي انرژي

»تعادل« بررسي مي كند

تغيير سياست كشورهاي زلزله زده در حوزه انرژي 

معاون توسعه و مهندسي شركت ملي نفت: 

ايران، ارقام ذخاير نفتي را به روز مى كند
ايرنا|

معاون توس��عه و مهندسي شركت ملي نفت با بيان اينكه ايران 
بهترين نقطه دنيا براي توس��عه ميدان هاي نفت و گاز است، گفت: 
در يك برنامه توس��عه 20ساله حتي دستيابي به رقم توليد روزانه 

9ميليون بشكه نيز ممكن است. 
غلامرضا منوچهري در ادامه گفته اس��ت كه براساس مطالعات 
ميداني كه اكنون از شركت هاي نفتي بين المللي)حدود ۳0گزارش( 
دريافت كرده ايم، بس��ياري از ميدان هاي نفت و گاز ايران ش��امل 
ميدان هاي توس��عه يافته و توس��عه نيافته، ذخاير و ظرفيت توليد 

بيشتري نسبت به تصورات گذشته ما دارند. 
معاون توس��عه و مهندسي ش��ركت ملي نفت در گفت  و  گو با 
نش��ريه »نفت و گاز س��ال« )The Oil & Gas Year( با تشريح 
فرصت هاي س��رمايه گذاري در بخش بالادس��ت صنعت نفت ايران 
گفت: گمان مي كنم شركت ملي نفت بايد به زودي ارقام مربوط به 
ذخاي��ر نفت اي��ران را روزآمد كند كه جايگاه ما را در اوپك و ديگر 

نهادهاي بين المللي تغيير مي دهد. 
منوچهري با بيان اينكه ايران در كنار عراق بهترين فرصت ها را 
براي شركت هاي نفتي بين المللي ارائه مي كند، ادامه داد: حوزه هاي 

نفتي نامتع��ارف زيادي در جهان همچ��ون ميدان هاي نفت و گاز 
ش��يل در امريكاي ش��مالي وجود دارند ام��ا در زمينه ميدان هاي 

متعارف، ايران اكنون بهترين ظرفيت را دارد. 
منوچه��ري خاطرنش��ان كرد: اگرچه ما همچن��ان در ارتباط با 
تحريم ها و امريكا چالش هايي را تجربه مي كنيم اما از ش��ركت هاي 
اروپايي، روسي، چيني، كره اي، ژاپني، سنگاپوري، هندي، مالزيايي 

و اندونزيايي ابراز تمايل زيادي دريافت مي كنيم. 
وي ب��ا بيان اينكه براس��اس مق��ررات ما، ديگ��ر نهادها بر اين 
مذاكرات نظارت مي كنند و ما با آنها در ارتباط هس��تيم تا تضمين 
شود كه پس از امضاي قرارداد ديگر هيچ دغدغه يا مساله يي وجود 
نخواهد داش��ت، افزود: اين همان كاري است كه براي توتال انجام 
داديم. پس از امضاي توسعه فاز 11پارس جنوبي، بحث هاي زيادي 

وجود داشت اما حل و فصل شد. 
منوچهري ادامه داد: هر قرارداد بايد از سوي يك شركت ايراني و 
دو شركت بين المللي يا بيشتر امضا شود. ما به طور معمول مذاكره 
خ��ود را با ش��ركت اصلي آغاز مي كنيم كه ممكن اس��ت در آينده 
بهره بردار ميدان باشد؛ آنها در يك مرحله بعدي شريك خود را وارد 
مذاكره مي كنند. وي با بيان اينكه ميدان هاي مش��ترك آزادگان و 

ي��ادآوران براي دولت اولويت دارن��د، گفت: همچنين ميدان پايدار 
غرب، آذر، چشمه خوش، سومار، چنگوله، ياران، دهلران، سهراب، 

اروند و لايه نفتي پارس جنوبي را داريم. 

 يادآوران جذاب ترين پروژه 
معاون توسعه و مهندسي شركت ملي نفت افزود: آزادگان پروژه 
اصلي است كه به مناقصه گذاشته شده اما جذاب ترين پروژه از نظر 

كميت و كيفيت، يادآوران است. 
وي اضافه كرد: براي ميدان آزادگان، ظرفيت ميدان ۳4ميليارد 
بشكه است و انتظار داريم در طرح توسعه 20ساله، ضريب بازيافت 
اين ميدان افزايش يابد. منوچهري ادامه داد: يادآوران تقريبا مشابه 
اس��ت اما با كيفيت مخزن بهتر و مي توانيم انتظار توليد بالاتري را 
داش��ته باش��يم. انتظار مي رود، توليد هر يك از اين ميدان ها 600 
ه��زار بش��كه در روز و مجموع توليد آنها ي��ك ميليون و 200هزار 

بشكه در روز باشد. 
معاون توس��عه و مهندسي شركت ملي نفت درباره تامين مالي 
قرارداده��اي جدي��د نفتي گفت: هم��ه پروژ ه هاي جدي��د به طور 
100درصد از س��وي اعضاي كنسرس��يوم تامين مالي مي ش��وند. 

شركت هاي توتال، سي.ان.پي.سي و پتروپارس به نسبت سهم خود 
سرمايه گذاري مي كنند. منوچهري اظهار كرد: براساس بررسي هايي 
كه در 1۵ماه گذش��ته انجام داده ايم، برآورد مي كنيم كه در مدت 
10سال مي توانيم روزانه ۳ميليون بشكه ظرفيت اضافي توليد از اين 

ميدان ها به دست بياوريم. 
معاون توس��عه و مهندسي ش��ركت ملي نفت افزود: ما در دهه 
19۷0ميلادي چنين ركوردي را به جا گذاش��ته بوديم و مي توانيم 
به اين رقم بازگرديم و روزانه يك ميليون بشكه توليد ميعانات نفتي 
را نيز اضافه كنيم. اين مساله به اين بستگي دارد كه چقدر سرمايه 

مي تواند جذب شود و چند شركت مي آيند. 
وي خاطرنشان كرد: اگر بتوانيم بر چالش هاي سرمايه گذاري و 
فناوري چيره شويم، ايران بهترين جاي دنيا براي توسعه ميدان هاي 
جديد نفت و گاز متعارف است. در يك برنامه توسعه 20ساله حتي 

دستيابي به رقم توليد روزانه 9ميليون بشكه نيز ممكن است. 
ايران با معرفي م��دل جديد قراردادهاي نفتي قصد دارد ضمن 
جذب سرمايه گذاري هاي جديد از فناوري هاي جديد نيز در توسعه 
ميادين نفت وگاز خود اس��تفاده كند. ميزان كنوني توليد نفت در 

ايران روزانه حدود ۳.9ميليون بشكه در روز است. 

گروه انرژي|مهدي نيكوئي|
»همه  چيز با يك لرزش ش��روع مي ش��ود؛ زير 
پايم احساس��ش مى كنم. چند ثانيه طول مي كشد 
تا متوجه شوم زلزله است. فرصتي براي فرار نيست. 
صبر مي كن��م تا زمي��ن آرام بگيرد. خوش��بختانه 
ساختمان مان مستحكم اس��ت و تمام سقف پايين 
نمي آي��د. با اين حال، ه��راس از زلزله هاي بزرگ تر 
باعث مي ش��ود به س��رعت به دنبال وس��ايلم براي 
خروج از س��اختمان و ش��هر بگردم. برق قطع شده 
و در تاريك��ي دنبال وس��ايل گش��تن، كار آس��اني 
نيس��ت. كبريت هم در دس��ترس نيست. همه چيز 
به هم ريخته اس��ت. كورمال كورمال به سمت اتاقم 
به راه مي افتم. با هر زحمتي اس��ت، تعدادي وسيله 
و چن��د تكه لب��اس و خوراكي با خود برداش��ته و 
از س��اختمان بي��رون مي آيم. اكث��ر خانه ها خراب 
شده اند. ترانسفورماتور برق سر كوچه آتش گرفته و 
دود سياهي از آن به آسمان مي رود. ساختمان هاي 
تخريب ش��ده، روي علمك هاي گاز افتاده اند و بوي 
گاز با گرد و خاك و دود غليظ درآميخته است. هر 
لحظه احتمال آن مي رود كه انفجار مهيبي را شاهد 
باشم. احساس مي كنم زمين خيس و گل آلود است. 
طبيعي است كه با آن شدت لرزش زمين، لوله هاي 
آب و فاضلاب شكس��ته ش��ده باشند. به زودي شهر 
غرق در آب مي ش��ود؛ حتي اگر س��دها نشكس��ته 
باش��ند و س��يل در راه تهران نباش��د. سر و صداي 
آژير آمبولانس ها، آتش، گريه و شيون مردم و بوق 
ممتد ماشين ها اجازه نمي دهند تا بتوانم فكر كنم. 
بايد راه ماش��ين را باز كنم. بخش��ي از آوارهايي كه 
جلوي در پاركينگ ريخته شده را كنار مي زنم تا از 
اي��ن جهنم فرار كنم. در آن تاريكي، بدون ابزار و با 
دس��تان خالي به س��ختي مي توان آوار خيس شده 
را جابه جا كرد. چند بار خرده هاي شيش��ه دس��تم 
را زخ��م مي كند، اما چاره يي نيس��ت. بايد هر طور 
ش��ده خود را نجات دهم. راه اندكي باز مي ش��ود و 
اتومبيل را به زور بيرون مي آورم. اما تنها تا وس��ط 
كوچه مي توانم بروم. خيابان از انبوه اتومبيل ها قفل 
شده اس��ت. تمام بازمانده هاي زلزله در تلاش براي 
فرار هس��تند، اما راهي وجود ندارد. مرگي دردناك 
در انتظار همه ماس��ت. بدتر اينكه نمي دانيم از چه 
مي ميريم؛ آتش، انفجار، س��يل و ش��ايد هم شيوع 

بيماري.«
اگر زلزله هفته گذشته ملارد كرج، تنها 2 ريشتر 
شديدتر بود، اين س��ناريوي وحشتناك مي توانست 
ش��كل واقعي به خود بگيرد و ب��ر زندگي ميليون ها 
ش��هروند تهران و كرج سايه بيندازد؛ به ويژه آنكه با 
آسيب رسيدن به شبكه هاي انرژي اين دو كلان شهر، 
مشكلات فراواني به بار مي آمد كه امكان امدادرساني 
و حل بحران را س��لب مي كرد. شايد حتي اين نگاه 
 بدبينانه هم صح��ت مي يافت كه »در پي يك زلزله

 ۷ ريش��تري در تهران، پيش از م��رگ در زير آوار، 
م��ردم از انفجارهاي گاز و مش��كلات خطوط آب و 

برق، خواهند مرد. 
زيرس��اخت هاي انرژي و مقاومت آنه��ا، يكي از 
مهم ترين مس��ائلي اس��ت كه در زمان بروز زلزله و 
بحران هاي مش��ابه، خود را نشان مي دهد. در زلزله 
كرمانشاه، قطع برق و گاز و گل آلود شدن آب شرب، 
مش��كلات فراواني براي مردم آسيب ديده به همراه 
داشت. چنين مشكلاتي با افزايش شدت زلزله بسيار 
بيش��تر خواهد ش��د. پس از زلزله ملارد، مسوولان 
بخش ه��اي مختلف انرژي، از آب و برق و گاز گرفته 
تا بنزي��ن، اعلام كردند كه همه چي��ز تحت كنترل 
اس��ت و مشكلي براي اين زيرساخت ها وجود ندارد. 
ب��ا اين حال، 2 موضوع واضح اس��ت. نخس��ت آنكه 
هميش��ه مي توان وضعيت زيرس��اخت هاي انرژي را 
بهبود داد و آمادگي آنها را براي زلزله )يا هر بحران 

پيش بيني نش��ده ديگري( افزايش داد. موضوع دوم 
آن اس��ت اين »مانور واقعي« زلزل��ه احتمالا انگيزه 
و هش��داري خواهد بود تا بهبودهاي��ي در مقاومت 

زيرساخت هاي انرژي صورت بگيرد. 
همان ط��ور ك��ه بررس��ي هاي »تعادل« نش��ان 
مي ده��د تقريب��ا پ��س از ه��ر زلزله ي��ي در جهان، 
سياس��ت هاي بخش انرژي و نوع نگاه به مسائل اين 
بخش تغيير مي كند. اي��ن موضوع به وضوح پس از 
زلزله هاي كش��ورهايي مانند ژاپن، نيوزيلند، شيلي، 

نپال و پرو مشاهده شد. 

 ژاپن
حدود ۷ سال از زلزله 9 ريشتري ژاپن و سونامي 
بزرگي كه منجر به دومين فاجعه هس��ته يي بزرگ 
جه��ان )پس از چرنوبيل( ش��د، مي گ��ذرد. نيروگاه 
فوكوشيما كه در آن حادثه آسيب ديده بود، به وسيله 
موج ش��كن هايي 4 تا ۵ متري از دريا جدا شده بود 
اما اين موج ش��كن ها در مقابل امواج 1۵ متري پس 
از زلزله، بلااستفاده بودند. ورود آب به نيروگاه باعث 
ش��د تا نيروگاه به طور كامل متوقف شده و شهر نيز 
تا شعاع 20 كيلومتري از جمعيت تخليه شود. چند 
 ماه پس از آن، آلودگي هاي هسته يي حتي در فاصله 
۵0 كيلومتري از اين نيروگاه هم مش��اهده شد. اما 
اين فاجعه، اثرات عميقي بر سياست هاي تامين برق 

ژاپن گذاشت. 
در پي اين حادثه، ژاپن تمام ۵4 راكتور هسته يي 
خود را تعطيل ك��رد. از اين تعداد، 12 راكتور براي 
هميش��ه از م��دار فعاليت خارج ش��دند. به گزارش 
فايننشال تايمز، از طرفي، در پي از بين رفتن اعتماد 
جامعه به انرژي هس��ته يي، دولت ژاپن برنامه هايي 
براي حمايت بيش��تر از انرژي هاي تجديدپذير آغاز 
كرد. براس��اس اين برنامه، ش��ركت هاي تامين برق 
اين كش��ور، موظف شدند با نرخ ثابتي و براي تعداد 
س��ال هاي مش��خصي، از برق توليدي نيروگاه هاي 
خورش��يدي، بادي، زمين گرمايي و زيس��ت توده يي 
اس��تفاده كنند. اين سياس��ت باعث ش��د تا س��هم 
نيروگاه هاي هسته يي در سبد برق ژاپن از 2۷درصد 
در سال 2010 تا 12.۵درصد در سال 2016 سقوط 
كند. به طور همزمان، اين تغيير سياست باعث شده 
ت��ا بر مقاومت ظرفي��ت توليد برق ژاپ��ن در مقابل 

حوادثي مانند زلزله و سونامي هم افزوده شود. 

 نيوزيلند
در سال هاي 2010 و 2011، ۳ زلزله بزرگ 6 و 
 ۷ ريشتري در نيوزيلند رخ داد و باعث كشته شدن
  18۵ نف��ر ش��د. اي��ن زلزله ها همچني��ن بيش از

۷۳00 پس لرزه در يك س��ال به همراه داش��تند. 
 آخرين زمين لرزه كه در فوريه 2011 اتفاق افتاد و

 6.۳ ريشتر قدرت داشت، در فاصله 10كيلومتري 
ش��هر كرايست چرچ )دومين ش��هر مهم نيوزيلند( 
بود. باتوجه به آنكه س��اختمان ها و زيرساخت هاي 
شهر، آماده چنين زلزله يي نبودند، علاوه بر آسيب 
ديدن س��اختمان ها، شبكه آب و فاضلاب شهر هم 

دچار خرابي ها و شكست هاي زيادي شد. 
براساس برآورد انجمن مهندسي زلزله نيوزيلند 
در ش��هر كرايس��ت چرچ و حومه هاي آن دست كم 
80 درصد ش��بكه آب و فاضلاب به سختي آسيب 
ديد. براساس گزارش��ي كه اين انجمن با همراهي 
چن��د موسس��ه داخل��ي و بين المللي تهي��ه كرد، 
ش��بكه توزيع برق هم وضعيت مشابهي داشت و با 

اختلال هاي جدي مواجه شده بود. 
برق 98درصد از خانه هاي داراي س��كنه، ظرف 
دو هفت��ه از زلزل��ه وصل ش��د. به دليل نش��تي و 
پراكنده شدن لوله هاي آب)كه ناشي از امواج افقي 
و عمودي زلزله بود( احياي ش��رايط آبرس��اني كار 
دش��وارتري بود. يك ماه طول كشيد تا 9۵درصد 
خانه هاي داراي سكنه در خارج از منطقه قرنطينه 
به ش��بكه آب وصل ش��وند؛ هر چند دستور داده 
شد بود تا براي جلوگيري از آلودگي هاي احتمالي 
ناشي از آس��يب هاي وارده به شبكه فاضلاب، آب 
جوشانده شود. اين دستور در پي آسيب به ذخاير 
آب، چاه ه��ا و لوله هاي توزيع تا ي��ك هفته ادامه 
داشت. بازسازي اين زيرساخت ها تا 6 ماه به طول 

انجاميد. 
ام��ا هدف »كميت��ه احياي زلزل��ه« آن بود كه 
زيرس��اخت هاي جديد، خاصيت كشساني داشته و 
مردم ش��هر هم به امنيت و مقاومت آنها اطمينان 
داش��ته باش��ند. آنها ت��لاش كردند تا با اس��تفاده 
كامل از زمان و منابع موجود به س��مت اين هدف 
خود حرك��ت كنن��د. از نظر كميته احي��ا، بهبود 
كشس��اني سيس��تم هاي زيرس��اختي آب و ني��رو 
ب��ه معناي اس��تفاده از م��واد اوليه بهت��ر و به كار 
ب��ردن فناوري هاي قوي تر ب��ود. در نحوه توزيع و 

خدمت رساني هم تلاش شد تا احتمال آسيب هاي 
آت��ي به حداق��ل رس��يده و در عين ح��ال امكان 

بازسازي و تعميرات سريع شبكه ها فراهم باشد. 

 شيلي
سال 2010 پنجمين زلزله بزرگ تاريخ، گريبان 
شيلي را گرفت؛ زلزله يي كه 8.8 ريشتر شدت داشت 
و 2دقيق��ه به طول انجاميد. اين زلزله بنابر آمارهاي 
رسمي شيلي ۵2۵ كش��ته و ۵6 مفقودالاثر داشت. 
همچنين تا يك سال پس از آن 1400پس لرزه بالاي 
4ريش��تر احساس شد. مش��كل آنجا بود كه زلزله با 
توجه به  ش��دت بالاي آن بسياري از زيرساخت هاي 
ش��يلي را ه��م خ��راب كرده ب��ود ك��ه ازجمله اين 

زيرساخت ها، شبكه هاي آب و برق بود. 
براس��اس گزارش��ي از آرتورو فرماندويس، سفير 
وقت شيلي در امريكا از همان روز زلزله دوره 4ساله 
بازس��ازي كش��ور ش��روع ش��د)البته در ۵ ماه اول، 
اقدامات اضطراري هم به موازات آن انجام مي ش��د(. 
س��رعت عمل هم بس��يار بالا ب��ود و در مدتي كمتر 
از يك س��ال علاوه بر تامين آب ش��هرها حتي تمام 
ش��بكه آبرساني به روستاها نيز بازس��ازي شده بود. 
در اي��ن دوره يكي از مهم تري��ن محورهاي اقدامات 
دولت، بازس��ازي زيرساخت ها به ش��كلي مقاوم تر از 
پيش بود. از طرف ديگر بايد شيلي براي فاجعه هاي 
آينده آماده مي شد. از اين رو تقريبا در تمام بخش ها 
و ساختمان ها، هشداردهنده هاي اوليه فجايع ايجاد 
ش��د تا افراد به س��رعت از بحران پيش آمده، اطلاع 
يابند. س��اخت و اس��تفاده از س��اختمان ها هم تنها 
براساس استانداردهاي جديد تدويني امكان پذير بود. 
ش��يلي از س��ال 19۷2 تاكن��ون ي��ك قان��ون 
زمين لرزه سختگيرانه دارد. براساس اين قانون تمام 
ساختمان هايي كه خطر زلزله براي آنها بالاست بايد 
با استفاده از مصالح بس��يار قوي مانند بتن، فولاد و 
بتن تقويت ش��ده، ساخته ش��وند. از طرفي مقررات 
س��اختماني جديد اين كشور، مس��ووليت هر گونه 
آس��يب و تخريب س��اختمان ها و زيرساخت ها را به 
مدت 10سال بر دوش سازنده هاي آنها مي گذاشت. 
اي��ن قانون جديد انگيزه يي ش��د تا زيرس��اخت هاي 
جديد شهري به نحوي س��اخته شوند كه در مقابل 
زلزل��ه مقاوم باش��ند. يكي ديگ��ر از تغييراتي كه در 
بخ��ش انرژي ش��يلي صورت گرفت، متوقف ش��دن 

خ��ودكار عمليات ش��بكه هاي انرژي اين كش��ور در 
ص��ورت بروز ه��ر گونه زلزله بزرگ ب��ود. در نهايت، 
دولت اين كش��ور تفاهمنامه يي ب��ا آژانس مديريت 
بح��ران امريكا امضا كرد كه ب��ه موجب آن دو طرف 
به  ط��ور دايم به تب��ادل اطلاع��ات و تخصص خود 

مي پردازند. 

 جمع بندي
بررسي سياست هاي انرژي جهان چند دهه اخير 
نشان مي دهد، كشورهايي كه در معرض خطر زلزله 
بيش��تري هس��تند)يا دس��ت كم يك بار اين حادثه 
طبيعي به آنها آس��يب زده اس��ت( تلاش هاي زيادي 
براي مصون ماندن از حوادث آتي كرده اند. مقاوم سازي 
شبكه هاي انتقال برق، آب و گاز همچنين بازنگري در 
مس��يرهاي انتقال آنها از مهم ترين اقداماتي بوده كه 
اين كش��ورها انجام داده اند. علاوه بر آن تنوع بخشي 
به منابع تامين انرژي، حركت به سمت نيروگاه هاي 
تجديدپذير)كه هم مقاومت بيشتري در مقابل زلزله 
دارند و هم در صورت بروز مشكل پيامدهاي كمتري 
به بار مي آورند( نيز از ديگر سياست هاي اين كشورها 

بوده است. 
در اين ميان بس��ياري از كارشناسان حوزه انرژي 
به مسوولان كشورهاي زلزله خيز توصيه كرده اند كه 
ذخايري قابل اتكا از برق و آب براي شرايط اضطراري 
در نظ��ر بگيرند. هر چند حركت آنها در ذخيره آب، 
قابل تحسين بوده، تلاش براي حجم قابل توجهي از 
برق هنوز به نتايج دلخواه نرس��يده اس��ت. البته اين 
موضوع در س��ال هاي آينده و ب��ا بهبود فناوري هاي 
ذخيره س��ازي برق تا حدي حل خواهد ش��د. در هر 
صورت تا آن زمان توسعه بيش از پيش نيروگاه هاي 
بادي و خورش��يدي مق��اوم، گزينه مناس��بي براي 

آنهاست. 
در پاي��ان بايد به تجربه هاي ناموفق كش��ورهايي 
مانند نپال و پرو هم اشاره كرد. نپال در سال 201۵ 
ضربه سختي از زلزله خورد و بسياري از نيروگاه هاي 
برقاب��ي آن از رده خارج ش��دند. »مرك��ز بين المللي 
توس��عه كوهس��تاني يكپارچه« دليل اين موضوع را 
مقاوم��ت ك��م نيروگاه ها در مقاب��ل زلزله همچنين 
پيامدهاي��ي مانند ريزش كوه و لغزش زمين گزارش 
كرد. اين كش��ور در احيا و بازسازي اين ظرفيت هاي 
از دس��ت رفته هم بسيار كند و ناموثر عمل كرد كه 
بخش��ي از دليل آن را بايد در گستردگي خسارت ها 
جس��ت وجو كرد. براساس گزارش��ي از كارشناسان 
موسسه توسعه فراآبي بريتانيا درباره زلزله 200۷ پرو، 
اين كشور نيز تجربه مشابهي داشت. پرو با آنكه يكي 
از تخصصي ترين و اصول مندترين تيم هاي مديريت 
بحران را در اختيار داشت، نتوانست مشكلات ايجاد 

شده در بخش انرژي را به خوبي حل و فصل كند. 
تعدادي از كارشناس��ان و نظريه پردازان مديريت 
بحران ب��راي گرفتار نش��دن به تجربه هاي مش��ابه 
نپال و پرو پيش��نهاداتي ارائه مي كنند: نخست آنكه 
بايد مس��يرهاي ارتباطي مقاوم و يك زبان ارتباطي 
مناسب براي شرايط بحراني در نظر گرفت. دستگاه ها 
و ارگان هاي بيش از حدي نبايد در مديريت شرايط 
دخي��ل ش��وند)اتفاقي كه در پرو افت��اد( و وظايف و 
زنجيره فرماندهي هم بايد به خوبي روش��ن باش��د. 
آنها همچنين پيش��نهاد مي دهند كه تمام مسوولان 
مديريت بح��ران بايد به خوبي از وظايف خود مطلع 
باشند و تعداد زيردستان مستقيم آنها از 8 نفر فراتر 
ن��رود. در نهايت نيز مديريت بحران و آماده ش��دن 
براي زلزله از اولويت هاي بسياري از مسوولان نيست 

و روي آنها مانور تبليغاتي كمي مي توان داد.
از اين رو نياز اس��ت تا با روش هايي مانند الزامات 
قانون��ي آنها را مجبور كرد تا ش��رايط بخش خود را 

براي مواجهه با خطرات احتمالي آماده كنند. 

فارس| عضو كميس��يون كشاورزي مجلس گفت: مشكل كم آبي 
به مديريت و اجرا نش��دن الگوي كشت باز مي گردد. وزارت نيرو هم 
به دنبال اين اس��ت كه كجا آب بيشتري وجود دارد كه در آنجا كار 
سدسازي يا انتقال آب به استان ديگر را شروع كند. عباس پاپي زاده 
در مورد وضعيت مديريت آب در بخش كشاورزي با توجه به كاهش 
بارندگ��ي  و افزايش خشكس��الي در كش��ور اظهار داش��ت: »يكي از 
مش��كلات ما عدم اجراي الگوي كشت در كشور است و تا زماني كه 
حلقه اصلي مديريت در اين بخش به درس��تي ش��كل نگيرد، اجراي 

طرح آمايش سرزميني و الگوي كشت دچار مشكل خواهد شد.« 
وي با انتقاد از اينكه در هر منطقه يي كه كمبود آب وجود دارد، 

نبايد اجازه كش��ت محصولات با مصرف آبي بالا داده ش��ود، تصريح 
كرد: »از طرف ديگر نبايد جمعيت در مناطق كم آب متراكم شود.«

نماين��ده دزفول در مجلس ش��وراي اس��لامي اي��ن را هم گفت: 
»مديران حوزه آب نيز سر خود تصميم گيري  بخشي انجام مي دهند 
و وزارت ني��رو فقط به دنبال آن اس��ت كه ببين��د كجا مقداري آب 
وجود دارد كه بلافاصله كار لوله كشي براي انتقال آب به حوزه ديگر 
و سدس��ازي را آغ��از كند، چرا كه اگر اي��ن كار را نكند، عملا وجود 

وزارت نيرو منتفي است.« 
پاپي زاده اين موضوع را هم مطرح كرد كه چرا بايد صنايع آب بر 
همچون ف��ولاد را از خليج فارس بيرون برده و در جاي كم آب مانند 

اصفهان مستقر كنند كه تا آخرين قطره آب هاي زيرزمين را استفاده 
كند و حالا نوبت انتقال آب از اس��تان هاي ديگر به اصفهان رس��يده 

است كه تبعات آن را شاهديم. 
به گفته عضو كميسيون كشاورزي مجلس، وزارت نيرو هيچ بايد 
و نبايدي در آمايش سرزميني ندارد، در حالي كه كشور ما مي تواند 

با يكسري برنامه ريزي درست منابع آب را مديريت كند. 
وي اين را هم گفت: »با توجه به بودجه محدود عمراني كشور در 
س��ال 96 عمده اين بودجه در وزارت نيرو صرف مي شود، به عنوان 
مثال در حالي كه بودجه س��الانه عمراني كش��ور ۳2ه��زار ميليارد 
توم��ان بوده، اين وزارتخانه براي اح��داث يك خط انتقال آب تحت 

عنوان بهش��ت آباد 1۵هزار ميليارد تومان اعتبار در نظر گرفته است. 
يعني حدود ۵0درصد بودجه عمراني يك سال كشور فقط صرف يك 
كار ش��ود و باقي استان هاي كش��ور بايد بروند دنبال كار خودشان و 
ديگر بودجه يي براي اصلاح راه، ايجاد پل و امثالهم باقي نمي ماند.« 
طبق آخرين آمار اعلام ش��ده، امس��ال با كاهش شديد بارندگي 
در كش��ور تنها دو اس��تان مازندران و گيلان بالاتر از متوسط بارش 
داش��ته اند و در بقيه اس��تان ها، ميزان بارش ها در فصل پاييز منفي 
است و اين در حالي است كه گفته مي شود 90درصد از آب مصرفي 
كش��ور در بخش كشاورزي مصرف مي ش��ود كه با اين وضعيت بايد 

فكري براي مديريت كشت در تمام كشور كرد. 

عضو كميسيون كشاورزي مجلس عنوان كرد

انتقال آب به اصفهان، نتيجه استقرار صنايع آب بر در اين استان است
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استقبالازآثارترجمهتقصيرمانيست
فرهاد كشوري مي گويد: ما در داستان نويسي غول هايي چون داستايوسكي و تولستوي و چخوف و فاكنر نداريم. تقصیر ما 

نیست. از كم كاري نويسندگان هم نیست. غربي ها در اقیانوس شنا مي كنند و ما در دريا. 
اين داس��تان نويس درباره دلايل اس��تقبال مخاطبان ايراني از آثار ترجمه به ايس��نا گفته اس��ت: ما در اين سوي جهان از 
خودمان نه انديش��ه فلس��في درخور زمانه داش��تیم و نه شیوه تفكر و انديش��منداني كه به آنها فرصت مجادله داده شود تا به 
تحول جامعه كمك كنند. مسیر، راه يك طرفه يي بود كه همیشه يك تفكر و ايده بر حق بود و ديگران ناحق و بد و مستوجب 
عقوبت. اگر در عصر بیداري و در دوره مشروطه متفكراني با آموختن زبان فرانسه و خواندن آثار غربي قلم به دست گرفتند و 
نوش��تند، اس��تبداد ديرپا قلمشان را شكست. ما آنچه را نويسندگان غربي درونش شناور بودند، بعد از نزديك به 3 قرن از آنها 
گرفتیم. تازه اول دردس��ر بود. چون عده يي از همان آغاز آنچه كه غربي بود را باعث تباهي جامعه مي دانس��تند و در برابرش 

جبهه مي گرفتند. گرچه موافق مواهب تكنولوژيكش بودند. مدرنیسم را مي پذيرفتند و مدرنیته را نه. 

چهرهروز

بررسيميزانفروشدرختهايكاجطبيعيومصنوعيدرآستانهكريسمس

رونقدربازاركاجها
گروهگوناگون

ب��راي بس��یاري از امريكايي ها، ماه 
دسامبر زمان مهمي براي خريد و آماده 
كردن درخت كريسمس به شمار مي رود. اين تجربه 
مي توان��د آرامش زيادي براي آنها به همراه داش��ته 
باش��د، به خصوص زماني كه درخ��ت به طور كامل 

تزيین شده و آماده جشن آغاز سال نو مي شود. 
طب��ق گزارش هاي به دس��ت آم��ده، در امريكا، 
س��الانه بین 25 تا 30میلیون درخت كريسمس به 
فروش مي رسد. بسیاري از اين درخت ها، پس از ايام 
كريس��مس، دور انداخته مي شوند و تعدادي از آنها 
به عنوان خاك برگ، مورد استفاده قرار مي گیرند. 

براساس بررسي هاي صورت گرفته، مردم ايالات 
متحده براي مراس��م شب كريس��مس سال 20۱5 
میلادي حدود 2۶میلی��ون درخت خريداري كردند 
و قیمت ه��ر يك از اين درخت ه��ا به طور میانگین 
50دلار و ۸2 س��نت بوده كه به اين ترتیب مجموع 
پول��ي كه م��ردم امريكا فق��ط بابت خري��د درخت 
كريس��مس در ش��ب س��ال نو 20۱5 هزينه كردند 
بیش از يك میلیارد و 32۱میلیون دلار تخمین زده 
مي ش��ود. اين آمار در حالي اعلام شده كه امريكا از 
نظر هزينه خانوارها در جشن آغاز سال نو، رتبه سوم 
در دنی��ا را دارد. هزين��ه خانواده هاي امريكايي براي 
خريد كريسمس، با توجه به شرايط اقتصادي كشور 

و وضعیت اقتصادي خانوارها متفاوت است. 
در تازه ترين آمار منتشر شده، تعداد درخت هاي 
كاج طبیعي و مصنوعي )پلاس��تیكي( فروخته شده 
براي مراسم كريسمس در سال هاي 200۹ تا 20۱5 

میلادي بیان شده است. 
طب��ق اين گزارش، در آغاز س��ال 200۹، حدود 
2۸.2 میلیون درخت كريسمس در امريكا به فروش 
رس��یده اس��ت. هرچند كه بنابر س��نت مسیحیان، 
جايگاه��ي  )پلاس��تیكي(  مصنوع��ي  درخت ه��اي 
در مراس��م كريس��مس ندارد، اما بس��یاري از آنها، 
ترجیح مي دهند در آغاز س��ال ن��و، از درختچه هاي 
مصنوع��ي اس��تفاده كنن��د؛ به نظر مي رس��د طول 
عم��ر درختچه هاي طبیعي، آنها را به س��مت خريد 
درخت هاي��ي با ماندگاري بیش��تر س��وق مي دهد. 
براس��اس آمار اعلام شده، در س��ال 200۹ در كنار 
خري��د درختچه هاي طبیعي، ح��دود ۱۱.7 میلیون 

درخت مصنوعي نیز به فروش رسیده است. 
آم��ار ف��روش درخت هاي كريس��مس در س��ال 
20۱0، كاهش اندكي داش��ت. در اين س��ال، حدود 

27میلی��ون اصله درخ��ت طبیع��ي و ۸.2 میلیون 
درخ��ت كريس��مس مصنوعي در امري��كا به فروش 

رسید. 
در آس��تانه آغ��از س��ال 20۱۱، آم��ار ف��روش 
درخت هاي كريس��مس، رش��د قابل توجهي داشته 
و در مجم��وع، بیش از 40میلی��ون درخت در میان 
امريكايي ها به فروش رس��ید. در اي��ن میان، حدود 
30میلی��ون و ۸00ه��زار درخت طبیع��ي و حدود 
۹.5میلیون درخت مصنوعي به فروش رس��ید. اين 
افزايش فروش در آغاز س��ال 20۱2، با كاهش قابل 
توجهي روبه رو ش��د. طبق گزارش هاي اعلام ش��ده، 
در آغ��از س��ال 20۱2، فروش درخت ه��اي طبیعي 
كريس��مس، به 24.5میلیون اصله كاهش پیدا كرد 
و فروش درخت هاي پلاستیكي، حدود ۱0.۹میلیون 

شد. 
همانط��ور ك��ه گفته ش��د، می��زان هزينه يي كه 
خانواره��ا ب��راي كريس��مس در نظ��ر مي گیرن��د، 
ارتباط مستقیم با ش��رايط اقتصادي كشور و درآمد 
ش��هروندان دارند. ب��ا اين حال، تم��ام خانواده هاي 
امريكاي��ي براي آغاز س��ال نو برنامه ري��زي كرده و 
جش��ني ترتیب مي دهند. آنطور كه در بس��یاري از 
گزارش ها اعلام ش��ده، رشد خريد كالاهاي مصرفي 
و افزاي��ش تقاض��ا براي خريد درخت كريس��مس و 
تزئینات س��ال نو، رونق بسیاري براي اقتصاد امريكا 

ايجاد مي كند. 

س��ال 20۱3، بار ديگر بازار فروش درختچه هاي 
كريسمس، رشد قابل توجهي پیدا كرد. در اين سال، 
حدود 4۸میلیون اصله درخت به فروش رس��ید كه 
در اي��ن آمار فروش ح��دود 33میلیون اصله مربوط 
به درخت طبیعي و ۱4.7میلیون درخت پلاستیكي 

بوده است. 
آنطور كه در بس��یاري از گزارش ها گفته ش��ده، 
در س��ال هاي اخیر، با توجه به تغییرات سیاس��ي و 
اقتص��ادي ايجاد ش��ده در امريكا، هزين��ه خانوارها 
در اين كش��ور افزايش يافته اس��ت. براين اس��اس، 
امريكايي ه��ا، ناچارن��د ب��راي بس��یاري از كالاهاي 
مصرف��ي خ��ود، همین طور اق��لام مورد نی��از براي 
كريس��مس نیز، هزينه هاي بیشتري پرداخت كنند. 
بس��یاري از آنها در س��ال هاي اخیر از قیمت بالاي 
درخت ه��اي كريس��مس، گله من��د بودن��د. به نظر 
مي رسد همین موضوع تاثیر قابل توجهي در فروش 
درخت هاي كريسمس داش��ته؛ چرا كه آمار فروش 
درخت ه��اي طبیع��ي براي آغاز س��ال نو در س��ال 
20۱4، به 2۶.3میلی��ون اصله كاهش يافته كه اين 
آمار براي درخت هاي مصنوعي حدود ۱3.۹میلیون 
اعلام شده اس��ت. فروش درخت هاي كريسمس در 
امريكا در س��ال 20۱5 نیز به كاهش خود ادامه داد. 
در اين س��ال در مجموع ح��دود 25.۹میلیون اصله 
درخ��ت طبیعي و ۱2.5 میلیون درخت مصنوعي به 

فروش رسید. 

آمارنامه

بازارهنر

اكرانفيلمهايهنروتجربهتاپايانزمستان
سخنگوي شوراي صنفي نمايش اعلام 
كرد: سینما فرهنگ تا پايان امسال مجاز به 
اكران فیلم هاي گروه هنر و تجربه خواهد 
بود. غلامرضا فرجي در گفت وگويي با ايسنا 
درباره مصوبات جلس��ه دوش��نبه، چهارم 
دي ماه ش��وراي صنفي نمايش بیان كرد: 
در اين جلس��ه ابراهیم داروغه زاده معاون 
ارزش��یابي و نظارت سازمان سینمايي هم 
حضور داش��ت و طبق صحبت هاي انجام 

ش��ده با موافقت ش��ورا قرار بر اين شد، سینما فرهنگ 
تا پايان سال اكران فیلم هاي گروه هنر و تجربه را ادامه 
دهد. او افزود: آقاي داروغه زاده همچنین قول داد كه از 
برنامه عید، اين سینما در اختیار اكران فیلم هاي عمومي 
و بدنه قرار بگیرد. فرجي اضافه كرد: در جلسه شورا مقرر 

شد تا فیلم »پسرعمو، دختر عمو« ساخته 
روح انگیز شمس به جاي فیلم »شكلاتي« 
از روز چهارش��نبه در گروه زندگي اكران 
ش��ود و همچنین فیلم »آرمان ش��هر« به 
كارگرداني حسن ناظر نیز در گروه آزاد به 
نمايش در آيد. علاوه بر اين فیلم انیمیشن 
»كلیله و دمنه« ساخته علیرضا توكلي بینا 
هم در اكران صبح دانش آموزان در چرخه 
نمايش فیلم ها قرار خواهد گرفت. به گفته 
او فیلم »سدمعبر« محس��ن قرايي اكران خود را از روز 
چهارشنبه ششم دي ماه به جاي فیلم »ثبت با سند برابر 
است« در گروه سینمايي ماندانا آغاز مي كند و قرارداد 
فیل��م »ما خیلي باحالیم« نی��ز در همین گروه پس از 

»سدمعبر« به ثبت رسید. 

نمايشيبابيمارانرواني
ايمان اسكندري قصد دارد از 20 دي 
نمايش »ماراساد« نوشته پیتر وايس را در 
تالار حافظ بنیاد فرهنگي و هنري رودكي 
به صحنه ببرد. ايمان اسكندري كه پیش 
از اي��ن نمايش »بیرون پش��ت در« را در 
داخل و خارج از ايران به صحنه برده بود 
درباره جديدتري��ن اثري كه قصد اجراي 
آن را دارد به مهر گفت: قرار است، نمايش 
»ماراساد« نوشته پیتر وايس را از 20 دي 

در تالار حافظ به صحنه ببريم. اين نمايشنامه توسط 
عرفان ناظر ترجمه ش��ده و طراحي صحنه و نور اجرا 
نیز بر عهده خودم است. وي درباره اينكه آيا تغییراتي 
را نسبت به نمايشنامه اصلي »ماراساد« در اجراي اين 
اثر نمايش��ي مدنظر قرار داده يا نه، توضیح داد: عرفان 
ناظر علاوه بر ترجمه نمايش��نامه »ماراس��اد« آن را بر 
اس��اس ش��یوه اجرايي مدنظر من نوشته است يعني 
خط داس��تاني اث��ر تغییري نكرده ول��ي ديالوگ ها بر 
اساس اتمسفر مدنظر ما، نوش��ته شده اند. اسكندري 
درباره گروه بازيگري نمايش »ماراس��اد« يادآور ش��د: 

ورك ش��اپي را برگزار كردم ك��ه از میان 
هنرجويان حاضر در آن ورك شاپ حدود 
20 نف��ر ب��راي ايفاي نق��ش در نمايش 
»ماراس��اد« انتخ��اب ش��دند همچنین 
حدود چه��ار بازيگر نیز به گ��روه اضافه 
ش��دند. اين كارگردان تئات��ر اظهار كرد: 
در اجراي نمايش »ماراساد« شاهد تجربه 
چندبعدي هستیم كه استفاده متفاوتي از 
مدياست و فراز اسكندري مسوولیت اين 
بخش را بر عه��ده دارد. او درباره ديگر عوامل اجرايي 
نمايش »ماراساد« گفت: هرلاند بیگلري كه از طراحان 
شناخته شده مد در اروپاست، نخستین تجربه تئاتري 
خود را در ايران سپري مي كند و به عنوان طراح لباس 
نمايش ما حض��ور دارد. همچنین آرمین خیردان نیز 
موسیقي نمايش »ماراساد« را عهده دار است. طبق اين 
فراداستان در س��ال ۱۸0۸ و در تیمارستان شارانتون 
پاريس، ماركي دوساد كه نويسنده است نمايشنامه يي 
را كارگرداني مي كند كه بازيگران آن از بیماران رواني 

انتخاب شده اند. 

همكاريناميراباعصار

»سرو«درفهرستتماشاخانهها

همزمان با برگزاري دور تازه كنس��رت هاي علیرضا 
عصار در س��الن میلاد نمايش��گاه، گروه ك��ر »نامیرا« 
مجموعه اركس��تر را به رهب��ري پويا نیكپور همراهي 
مي كن��د. فرهاد هراتي رهب��ر گروه ك��ر »نامیرا« در 
گفت وگ��و با مهر گف��ت: با توجه به هم��كاري خوبي 
كه در كنس��رت هاي پیشین علیرضا عصار به رهبري 
پويا نیكپور داش��تیم گروه كر »نامیرا« در دور جديد 
كنس��رت هاي اين خواننده نیز حضور خواهد داشت. 
او ادامه داد: من بس��یار خوشحالم كه علیرضا عصار به 
عنوان يك خواننده متفاوت در عرصه موسیقي پاپ و 
پويا نیكپور در قالب يك رهبر اركستر مسلط تصمیم 
هوشمندانه يي گرفتند كه از يك گروه كر واقعي براي 
حضور در كنسرت استفاده كنند و اين تصمیم مي تواند 
مقدمه يي براي جدي گرفتن گروه هاي كر باشد. گروه 
كر نامیرا از جمله مجموعه هايي اس��ت كه اعضاي آن 
سالیان زيادي در كنار هم هستند و زمان اجراي يك 

قطعه فضا را طوري هدايت مي كنند كه شما يك صداي 
برابر و يك دس��ت را در خروجي كار مي شنويد. رهبر 
گروه كر »نامیرا« بیان كرد: گروه ما در كنس��رت هاي 
گذشته علیرضا عصار در چهار قطعه حضور داشت اما 
در كنسرت جديد حضور ما در قطعات بیشتري اتفاق 
مي افتد و يك س��ورپرايز ويژه ه��م براي مخاطبان در 
نظر گرفته ش��ده كه ترجیح مي دهم در روز كنسرت 
از اين بخش رونمايي ش��ود. اين آهنگس��از و خواننده 
در بخش پاياني صحبت هاي خود گفت: اين براي من 
باعث افتخار است كه در كنار هنرمنداني چون علیرضا 
عصار و پوي��ا نیكپور حض��ور دارم و فكر مي كنم اين 
حضور مثلث خوبي را تش��كیل داده كه نشات گرفته 
از اعتمادي متقابل است و بايد روي آن تمركز ويژه يي 
داشت. من موسیقي پاپ علیرضا عصار را دوست دارم 
چون موسیقي اي كه او كار مي كند با موسیقي پاپي كه 

اين سال ها مي شنوم، فاصله دارد. 

تماش��اخانه س��رو با حض��ور جمعي 
از هنرمندان، مس��وولان تئاتر كش��ور و 
خبرنگاران رس��انه هاي جمعي بازگشايي 
مي ش��ود. به گزارش ف��ارس و به نقل از 
روابط عمومي بنیاد فرهنگي روايت فتح؛ 
»تماشاخانه سرو« روز چهارشنبه ۶ دي 
ماه ۱3۹۶ با حضور جمعي از هنرمندان، 
مس��وولان تئات��ر كش��ور و خبرن��گاران 
رس��انه هاي جمعي بازگش��ايي مي شود. 

»تماش��اخانه س��رو« به ش��كل بلك باكس گنجايش 
۱40 تماش��اگر را دارد و با طراحي جديد و تغییراتي 
كه در فضاي محیطي آن انجام شده است به مجموعه 

س��الن هاي فعال تئاتر كشور مي پیوندد. 
اين تماش��اخانه بعد از مراسم بازگشايي 
میزبان نمايش »فیش آباد« به كارگرداني 
س��یروس همت��ي و نماي��ش »23« به 
كارگرداني مسلم رضايي خواهد بود. پیش 
از اين تماشاخانه سرو به مدت دو سال در 
مجموعه روايت فتح میزبان هنرمندان و 
نمايش ه��اي حوزه انقلاب و دفاع مقدس 
بود كه با آغاز عملیات نقشه برداري جهت 
احداث پرديس هن��ري روايت فتح، اين تماش��اخانه 
به محل تازه يي واقع در خیابان طالقاني، نرس��یده به 

ايستگاه مترو طالقاني انتقال يافت. 

صحراگرديبهصرف
استعفا

نيويوركتايمز:
اي��ن روزنامه در صفحه 
اول خ��ود، جزئیاتي جديد 
اس��تعفاي  ماج��راي  از 
»حري��ري« در عربس��تان 
منتش��ر ك��رده اس��ت. به 
روزنام��ه  اي��ن  گ��زارش 
الحريري  س��عد  امريكايي، 
نخس��ت وزير لبنان ساعت 
اداره  ب��ه  صب��ح   ۸:30

سلطنتي س��عودي فراخوانده شد؛ س��اعتي كه طبق 
اس��تانداردهاي پادشاهي)س��عودي( خیل��ي زود بود. 
حريري، آن روز صبح لباس جین و تیش��رت پوشید و 
فكر مي كرد كه قرار است با محمد بن سلمان ولیعهد در 
صحرا چادر بزند اما تلفن هاي همراهش را از او گرفتند 
و مورد اهانت نیروهاي امنیتي سعودي قرار گرفت. به 
نظر مي رس��ید دلیل واقعي احضار به رياض پايتخت 
سعودي، استعفا دادن تحت فشار و علنا مقصر خواندن 
ايران بود انگار اينكه او يك كارمند)س��عودي( بود و نه 
رهبر يك كشور مستقل. س��عد حريري، نخست وزير 
لبنان اوايل ماه نوامبر پس از اعلام اس��تعفاي ناگهاني 
خود از عربس��تان س��عودي به بیروت بازگشت و پس 
از ملاقات با ريیس جمهور لبنان اس��تعفاي خود را به 
تعويق انداخت. گفته مي شود علت اين تعويق آن بود 
كه ريیس جمهوري لبنان به اين اس��تعفا شك كرده و 
متوجه شد كه حريري نمي تواند آزادانه صحبت كند. 

واشنگتنپست:
پ��س از گذش��ت ماه ها 
از آغاز تحقیق��ات در مورد 
پرون��ده اتهام تباني كمپین 
ترام��پ و روس��یه ه��ر روز 
خبره��اي تازه ي��ي از آن به 
واشنگتن  مي رس��د.  گوش 
پس��ت نیز در صفح��ه اول 
خود، خبره��اي جديدي از 
اي��ن پرونده منتش��ر كرده 

اس��ت. در اين روزنامه گفته ش��ده، دونال��د ترامپ در 
تويیتي »ان��درو مك كابي« معاون مدي��ر اداره پلیس 
ف��درال ايالات متحده)اف بي آي( را به فس��اد در پرونده 
تحقیقات از هیلاري كلینتون، رقیب دموكرات خود در 
انتخابات رياست جمهوري كشورش متهم كرد. همچنین 
به گ��زارش اين روزنامه اف بي آي از مقام هاي قبرس��ي 
خواس��ته تا اطلاعات مالي درباره يك بانك ورشكسته 
در اين كشور را در اختیارشان بگذارد كه مورد استفاده 
روس هاي ثروتمند مرتبط با سیاستمداران بود و از سوي 
امريكا به پولش��ويي متهم شده است. گفته مي شود كه 
بررس��ي اطلاعات اين بانك قبرس درحالي مطرح شده 
كه رابرت مولر، بازرس ويژه رس��یدگي به پرونده ادعاي 
دخالت روس��یه در انتخابات رياس��ت جمهوري 20۱۶ 
امريكا به دنبال اثبات اين ادعاس��ت. يكي از موارد اتهام 
علیه اين بان��ك، صدور كارت هاي اعتب��اري و ديگري 

ادعاي پولشويي براي روسیه است. 

الپايس:
در صفحه  روزنامه  اين 
اول خود، گزارش��ي از پیام 
پادشاه اس��پانیا در آستانه 
س��ال نو میلادي و هشدار 
به جدايي طلب��ان كاتالونیا 
منتش��ر ك��رده اس��ت. به 
گ��زارش ال پايس فیلیپه 
شش��م، پادش��اه اس��پانیا 
مناس��ب  ب��ه  پیام��ي  در 

كريس��مس از قانونگذاران كاتالان خواست تا به تنوع 
منطقه خودشان احترام گذاش��ته و از يك رويارويي 
ديگر بر س��ر استقلال اجتناب كنند. آن طور كه اين 
روزنامه اسپانیايي نوشته، اظهارات فیلیپه 3روز پس 
از آن مطرح ش��د كه احزاب جدايي طلب به رهبري 
كارلس پوجدم��ون، رهبر مع��زول كاتالونیا اكثريت 
مطلق كرسي ها در انتخابات پارلماني را كسب كرد. او 
در پیام كريسمس بار ديگر خواستار اتحاد شد و لحن 

سازش  طلبانه يي به خود گرفت. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

»جنگستارگان«پيشتازگيشهكريسمسسينما
جديدترين قس��مت »جنگ ستارگان« 
با وجود افت ۶0 درصدي نس��بت به هفته 
اول نمايش، فروش جهاني خود را به بیش از 

745میلیون دلار رساند. 
به گزارش اس��كرين، »جنگ ستارگان: 
آخري��ن جداي��ي« هش��تمین قس��مت از 

مجموعه فیلم هاي علمي و  تخیلي »جنگ ستارگان« با فروش ۶۸میلیون دلاري در 
سینماهاي امريكا فروش خود را پس از ۱0روز نمايش به 3۶5میلیون دلار رساند و 
پس از »نگهبانان كهكشان 2« )3۹0میلیون دلار(، »زن شگفت انگیز« )4۱2میلیون 
دلار( و »دي��و و دلب��ر« )504میلیون دلار(، چهارمین فیلم پرفروش س��ال 20۱7 
س��ینماي امريكا نام گرفت. اين فیلم در گیشه بین الملل نیز تاكنون 3۸0میلیون 
دلار فروخته تا فروش جهاني خود را در دومین هفته نمايش به رقمي بالغ بر 745 

میلیون دلار افزايش دهد. 
پس از ساخت سه گانه اصلي »جنگ ستارگان« بین سال هاي ۱۹77 تا ۱۹۸3، 
»جورج لوكاس« س��ه گانه يي پسانگر از اين فیلم را بین سال هاي ۱۹۹7 تا 2005 
شامل فیلم هاي »تهديد شبح« )۱۹۹۹(، »حمله كلون ها« )2002( و »انتقام سیت« 
)2005( ساخت و در ادامه و پس از يك وقفه هفت ساله حق ساخت اين مجموعه 

فیلم را در سال 20۱2 به قیمت 4میلیارد دلار به كمپاني ديزني فروخت. 
در س��ال 20۱5 هفتمین قس��مت از اين مجموعه فیلم كه نخستین محصول 
كمپاني ديزني بود تحت عنوان »جنگ س��تارگان: نیرو برمي خیزد« به كارگرداني 
»جي . جي آبرامز« اكران شد و به فروش بیش از دو میلیارد دلار دست يافته است و 
نام خود را در كنار »آواتار« و »تايتانیك« به عنوان سه فیلم تاريخ سینما ثبت كرده 

كه به فروش بیش از دو میلیارد دلار در گیشه جهاني دست يافته اند. 
اما ركورد بي همتاي قسمت »جنگ ستارگان« مربوط به گیشه سینماي امريكا 
مي شود، جايي كه اين فیلم با فروش ۹00میلیون دلاري پرفروش ترين فیلم تاريخ 

سینماي امريكا نام گرفت. 

بهرهبرداريازاصطبلتاريخيروستايوركانه
مديركل میراث فرهنگي همدان گفت: 
مشكل اصطبل روستاي وركانه، استفاده از 
ديوارهاي موقت براي جداس��ازي بود كه 
اكنون اين س��ازه ها برداشته شده و منتظر 

بهره برداري از اين بنا هستیم. 
علي مالمی��ر گفت: اصطبل روس��تاي 

وركانه يكي از آثار تاريخي استان همدان در روستاي وركانه است و ما معتقديم 
كه مهم ترين راه حفاظت از بناهاي تاريخي ازجمله آن، بهره برداري از بناس��ت. 
اگر اين كار انجام نش��ود، حفاظت از بناها نیز س��خت اس��ت. بنابراين ضرورت 
داشت كه از اين بنا حفاظت شده و مورد بهره برداري قرار گیرد. به همین دلیل 
يك س��رمايه گذار اقدام به مرمت كرد و طرح بهره برداري خود را به ما داد. اين 
سرمايه گذار از بومیان منطقه است و مي خواهد كه اين مكان را به محل پرورش 

اسب تبديل كند. طرح ارائه شده از سوي سرمايه گذار را پذيرفته ايم. 
او درب��اره نگراني دوس��تداران می��راث فرهنگ��ي از مرم��ت و بهره برداري 
اين س��رمايه گذار ب��ه مهر گفت: بحث ها بر س��ر چگونگي مرمت اس��ت. طرح 
سرمايه گذار با استاندارد مطابقت داشت و ما هم نظارت داشتیم سقف مجموعه 
مرمت شد و هزينه هاي زيادي نیز كرد. اما براي جداسازي قسمت هاي مختلف 
ديوارهاي موقتي را ايجاد كرده بود كه بتواند اين جداس��ازي اس��ب ها را انجام 
ده��د، توجیه��ش هم جلوگیري از درگیري اس��ب ها بود. اما اين س��ازه موقت 
بوده و زماني كه خواس��تیم آنها را بردارد هیچ آس��یبي به مجموعه وارد نش��د، 
پیش��نهاد كرديم براي اين كار مي تواند از س��ازه هاي چوبي يا نرده يي استفاده 
كند. اين س��ازه قابل برداش��ت بود. سرمايه گذار نیز اين س��ازه را حذف كرد و 

اكنون منتظريم كه به بهره برداري برسد. 
مالمی��ر گفت: يكي از مش��كلات ديگر ما در بخش باف��ت تاريخي وركانه و 
س��اخت و س��ازهاي جديد در آن اس��ت. با وجود اين توانستیم اين روستا را به 

ثبت ملي برسانیم تا ضابطه مند باشد.  

تاريخنگاري

شهادت استاد نجات اللهي مقابل وزارت علوم 
ماموران حكومت نظامي براي پايان دادن به اعتصاب 
اس��تادان دانشگاه به وزارت علوم در خیابان ويلا حمله 
كردند. در جريان اين حمله استاد كامران نجات اللهي به 
شهادت رسید. اين استاد به همراه ديگر استادان انقلابي 
براي حمايت و پشتیباني از دانشجويان مبارز نخست در 
دانشگاه تهران س��پس در ساختمان وزارت علوم وقت 

علیه رژيم پهلوي تحصن كرده بود. 
در آن روز نجات اللهي درحالي كه مشغول سخنراني 
براي متحصنین بود توس��ط سرهنگ شاه بیگي هدف 
گلوله قرار گرفت و كش��ته ش��د. به ادع��اي دولت در 
آن زمان، نجات اللهي ب��ه صورت تصادفي هدف گلوله 
قرار گرفته اس��ت. او در قطعه: 24 رديف: 3 شماره: ۱3 

بهشت زهرا تهران به خاك سپرده شده است. 
در مراس��م تشییع جنازه استاد نجات اللهي، هزاران 
نفر شركت داش��تند كه در اين مراسم دست كم 5 نفر 
كشته و ۱30نفر مجروح شدند. نام وي تبديل به يكي 
از چهره هاي شاخص در پیروزي انقلاب اسلامي شد و 
خیاب��ان ويلا پس از انقلاب اس��لامي ۱357 به نام وي 

نام گذاري شد. 
در س��ال ۱3۸۸ كتاب��ي به نام »فص��ل گل يخ« از 

زندگي وي به صورت داستاني منتشر شد. 
در همین روز و البته روز قبل از شهادت نجات اللهي، 
تظاهرات گسترده يي در تهران و شهرهاي ديگر برگزار 
شده بود كه منجر به شهادت چند دانش آموز و دانشجو 

شده بود. 
مبارزه هاي مردم مشهد نیز در همین روز به خاك و 
خون كشیده شد؛ اين امر باعث شد امام خمیني)ره( در 

مشهد عزاي عمومي اعلام كند. 
نجات اللهي كه متولد مرداد ۱333 بود، تحصیلات 
دوران كودك��ي را بن��ا به اقتضاي ش��غل پ��درش در 
ش��هرهاي مختلف انجام داد ولي مقطع متوس��طه را 
در دبیرس��تان دارالفنون گذراند. او مدرك كارشناسي 
عمران را از دانش��گاه علم و صنعت دريافت كرد سپس 
وارد دانش��گاه پلي تكنیك ش��د و كارشناسي  ارشد را 
از همین دانش��گاه دريافت كرد و بع��د از آن در همان 

دانشگاه مشغول به تدريس شد. 
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